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WSTP.

Rónimy si od innych stworze nadewszystko zdolnoci

mylenia i mówienia. Myl i mowa, te dwa najwysze dary

udzielone czowiekowi przez Stwórc, tak s cile z sob z-
czone, e jedno bez drugiego nieatwo daje si poj. Myl jest

dusz i treci mowy — mowa jest wcieleniem myli, jej obja-

wem na zewntrz. Jak niema sowa bez podoonej mu myli,

tak i myl, nieujta w adn choby tylko oku ducha widzialn

form, moe wprawdzie by wraeniem, uczuciem itp. ale nie

jasnym pomysem, swej odrbnoci wiadomym. Nawet milczcy

czowiek, kiedy myli — myli zawsze w pewnym jzyku,

a wic mówi... w sobie: wartkim tokiem pyn mu przez umys
sowa, wice si w zdania, tak jak gdyby drugim myli swo-

ich udziela.

Tak wic mowa jest pasmem zda, z których kade za-

wiera w sobie pewien sd, pewien obraz, pewien odrbny po-

mys. Zdania-to bezporednio si na mow skadaj, s niejako

doranemi onej czciami. Bdc czciami wyszej caoci,

obejmuj i swoje znowu skadniki, a tymi s sowa poszcze-

gólne. Aeby te mogy organicznie czy si z sob i zoy
zdanie, trzeba eby w takiej zawsze formie swojej w skad zda
wchodziy, jakiej da ich kadoczesna budowa. Wyraz bowiem

jako osobny wyraz (jak go np. podaje sownik) byby martwym

materyaem
,
gdyby si wedle potrzeby kadorazowej nie nagina

w owe przeróne swe deklinacyjne i konjugacyjne odmiany,

które gramatyka formami danego wyrazu zowie. Tak wic
skadnikami zdania s pojedyncze sowa, lecz w pewn zawsze

form swoj gramatyczn ujte. I oddzielna jest w nauce jzyka
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cz, dotyczca sowa jako cakowitego osobnego wyrazu,

a ów rozdzia, co si zajmuje wszelkiemi moliwemi jego for-

mami. — Te sowa poszczególne przy dalszej swej analizie

okazuj si materyalnie znowu caociami jeszcze drobniejszych

czci, a i tych znajomo jest konieczna, jeeli si ma po-

wsta z nich cao rozumie. Temi czstkami wyrazów s
zgoski — a i te take obejmuj swoje znowu skadniki,

mianowicie samogoskiispó goski. Te aczkolwiek w ska-

dzie mowy tak ju drobne ywioy, maj znowu swe waciwoci,
nieraz wielce wybredne, które take wymagaj bliszego roz-

poznania: gdy przy tworzeniu z nich zgosek, zachodzi

prawie zawsze potrzeba, by i jedne i drugie czyniy wzajemne

sobie ustpstwa, bez których nie pocz si z sob i nie

utworz dwicznego, dosadnego i kademu tak znaczeniem,

jak skadem swym zrozumiaego sowa.

Odpowiednio obrazowi, w jakim nam si tu ustrój mowy
w swych coraz drobniejszych czciach przedstawia, obejmuje

i gramatyka rozdziay, powicone rozpoznaniu tego wszyst-

kiego. Idc jednak od rzeczy prostszych i lejszych ku coraz

wiecej skomplikowanym
,

kolej odnonych rozdziaów w tej

ksice bdzie odwrotn. Na pierwszem miejscu Gosownia,

potem Fleksya czyli nauka tworzenia form; dalej Etymologia

czyli teorya sowotwórstws
;
nakoniec Skadnia czyli rzecz o bu-

dowie zda. Przybywa do tego jeszcze na zakoczenie Pisownia

,

jako wrycig i zestawienie w systematyczny porzdek owych

wszystkich w caej ksice rozrzuconych prawide, z których

wynika, jak si wyrazy pisa powinny, jeeli posta sowna na-

pisanego ma by zgodna z wymawianiem, o ile na to pozwala

jego pochodzenie etymologiczne i wzgld na wymagania pol-

skiej gosowni.

> <



CZ PIERWSZA.

Gosownia.

§ 1. Zaczynajc od rzeczy w ustroju jzyka naszego

najdrobniejszych, od gosek (Laut), wstpujemy w pierw-

szy dzia gramatyki, nazywany Gosowni (Lautlehre).

Zadaniem gosowni jest: zda sobie z tego spraw,- ile go-
sek w dzisiejszym stanie jzyka mamy, jakie one s, jak

si pisz, jak si rodowo i fonetycznie róni od siebie,

jaki wpyw jedne na drugich wywieraj, kiedy i jak si ze

sob w jednej zgosce i w jednym wyrazie cz.

§ 2. Wszystkich gosek w jzyku naszym mamy 46,

a znaki odrbne tych gosek w pimie zowi si litery

(Buchstabe).

Osobnych liter jednak w alfabecie polskim nie posia-

damy wicej jak 23, tak i byoby u nas o poow liter

mniej, nieli gosek. Brak ten nadstawiamy trojakim spo-

sobem :

1. Niektóre litery opatrujemy kropk lub kresk (np.

i, ), albo liter przekrelamy linijk ( , ), albo te do
litery z dou doczepiamy uczek (np. ): i tak nadajemy
tym literom znaczenie odrónione od zwykego z , Z, a.

2. Niektóre goski nasze piszemy par liter obok sie-

bie stawionych, np. cz , ch y któreto pary jednak tylko jedn
zawsze wyraaj gosk.

3. Do niektórych liter dopisujemy Z, na oznak, e
goska taka inaczej si wymawia, jak jej litera sama bez
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tego i: kiedy — a samo k w kady ; gitki — a g w g;
konia — a kona. Jedne z gosek w ten sposób pisanych

daj si w pewnych razach i przez liter kreskowan wy-
razi

(kom— ko)', drugich odrbno (np. k w kiedy) nie

daje si inaczej oznaczy, jak tylko przez dopisane i (k kre-

skowane nie pisze si nigdy i dlatego je tu w alfabecie

kadziemy w postaci k(i), by tego kto nie czyta ki).

Przedstawia si wic cay alfabet nasz w takim skadzie:

a, , b, b(i), c, cz, , d, dz, d, d, e, , f, f(i), g, g(i), h,

ch, i, j, k, k (i), 1, , m, m(i), n, , o, ó, p, p(i), r, rz, s,

sz, , t, u, w, w (i), y, z, , .

Widzimy w tym alfabecie liter bez adnych odznak, tak jak
s z aciskiego pisma wzite, 23. Pojedynczych kreskowanych
jest 5: , , , ó; pojedyncza. kropkowana jest tylko jedna: ;
z poprzeczn linijk jedna: ; z uczkiem dwie: , . Razem wic
gosek jedn tylko pisanych liter mamy 32. Liter podwójnie
pisanych jest 7: ch, cz, dz, d, d, rz, sz. A takich których od-

rbno w wymawianiu nigdy inaczej si nie daje okaza
,
jak tylko

przez dopisane i, jest take 7, i te s w powyszym alfabecie z i

dooonem w nawiasie.

§ 3. Kademu jednak, kto umie czyta po polsku,

wiadomo, e prócz tych siedmiu z dopisanem, w nawiasie

i, jest i innych liter kilka, mianowicie wszystkie kresko-
wane (do ó tego nie stosujemy), a wic , d , , , , które

na mocy przyjtego zwyczaju, w pewnych razach, take
si pisz z dopisanem i i wtedy ju bez kreski. Piszemy

np. ma, mi
,
ni, mied

,
swadba, wie, miem, rze, ku-

nia, ko, haba itd. literami kreskowanemi. Ale w innym

skadzie zgosek, piszemy tesame goski, literami bez kre-

sek, np. nici, wsi, miedzi, miedziany
,
rzezi, rzezi, koniem,

a to z tego powodu, e pooone tu po tych literach i ju
wystarcza na okazanie, e litery o które chodzi, tak si
wymawiaj, jak gdyby byy kreskowane.

Goski powysze wtedy wic wyraamy przez kresko-

wane litery, kiedy one wyraz kocz {ni), lub kiedy po

nich nastpuje jaka spógoska {nimi, hanba)\ ilekro za
do nich. przylega i, pisze je si bez kreski. — Rónicy tu

nie stanowi, czy to i, jak np. nici, wsi, miedzi, rzeczywicie

si wymawia jako samogoska tworzca syllab, czy nie
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ma tego samoistnego znaczenia (jak np. w wsiach
,
miedzi

,

niciany) i tyle jedynie znaczy, co kreska nad liter.

I. Samogoski.

§ 4. W caym zasobie naszych gosek rozróniamy
przedewszystkiem samogoski a spógoski.

Samogoska (vocalis) jest gosk samoistn, two-

rzc zgosk czyli syllab; to znaczy, e onato jedynie

w poczeniu ze spógosk, a nawet i sama jedna, tworzy

syllab. Przeciwnie spógoska (consonans) sama, bez

samogoski, nie jest zdolna utworzy zgoski, tylko bowiem
w poczeniu ze samogosk daje si wygosi wyrazicie
a trwale.

Samogosek mamy w jzyku naszym dziewi:

a
}
e

, i,
o, ó, u

, y> , .
* Nasza samogoska e wprawdzie tsam si zawsze liter

pisze, a i w wymawianiu jednako brzmi; pomimo tego jednak
czy ona w sobie a cztery rónorodne ywioy. W starodawnym
stanie jzyka istniay trzy takie dwiki, których ni pisownia nasza
dzisiejsza ani wymowa ju nie zna. Byy to samogoski, pisane

w starosowiaskich pomnikach ^ (jor), l (jer) i dwugoska ie, 'k

(jat). Obecnie miejsce tych zapomnianych, a jednak nie cakiem
zaprzepaszczonych gosek zastpuje nasze e. A poniewa ono i wtedy
ju te istniao jako goska osobna, obok tamtych, mjc odrbne
swoje znaczenie i wymawianie, wic mamy dzi e czworakiego ro-

dzaju: e rodzime (jakiem jest i byo. z dawna) — e zamiast tó—
e zamiast l, i e zamiast dwugoski h (e).

Wiadomo ta okae si dalej konieczn do zrozumienia niejednostaj-

noci praw gosowniowych
,
jakim dzi to nasze e w deklinacyi

,
konjugacyi

i w etymologii podlega. Tak np. s wyrazy, w których e co krok to doznaje

wyrzutni, to znowu odzyskuje swe miejsce: posa
,
ora itd. a w przyp. I

pose, orze; matka, rczka, a w II p.rz. 1. mn. matek, rczek. S znowu

wyrazy, jak pose a osie
,
orze, które cho w dalszej swej deklinacyi zupe-

nie jednakowe w kocówce (posa
,
osa, ora), to jednak w Iszym przyp. si

róni, a to jedynie z powodu tych dwóch w nich, coraz innych e. S wre-

szcie inne takie wyrazy, w których e nigdy nie podlega wyrzutni, np. uczeni
,

kdzieli, pieczeni
,
kieszeni, ziele, cho wzgld na ich wymawianie temuby

si nie sprzeciwia; podczas gdy w tamtych t samogosk tak czsto wyrzu-

camy. — Oka si niej i inne jeszcze wielorakie tego rodzaju rónice.
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Podzia samogosek.

§ 5. Samogoski nasze pod wzgldem rónych swych
waciwoci dziel si:

1. na mikkie i twarde,

2. na nosowe i czyste (czyli zwyke),
3. na pochylone i niepochylone czyli otwarte.

1. Samogoski mikkie.

§ 6. Nazywamy mikkie mi te samogoski, które z po
wodu waciwego sobie dwiku (jaknp. i) nie znosz przy
sobie pewnych spógosek i zawsze je na inne goski prze-

istaczaj; np. od kot przymiotnik kot-i wymawia si koci;

od Krakus licz. mn. Krakus-

i

(wymawia si Krakui)', s-
siad — ssiedzi

, sokó — sokoli
,
anio — anieli. Nazy-

wamy to zmikczeniem, przemian tych gosek twar-
dych na mikkie.

Samogoski, które tej waciwoci co i nie maj,
z wszelkiemi spógoskami atwo si godz, adnej twardej

na mikk ani te mikkiej na tward nie przeksztacaj,

nazywamy^ — dla odrónienia od tamtych — twardemi
samogoskami. Takiem np. jest a, które i w sowie kota

i kocia zarówno z temi goskami (t , 6) si zgadza.

Samogoski z natury twarde s: a, o, o, u
, y.

Mikk iest samog. i.

O bo jego rodzaju (jak kiedy) s: e
, , .

* Samogoska e jest mikk w trzech nastpujcych razach:

1. jako nasze e rodzime; 2. jako surrogat goski w starosowia-
skim alfabecie pisanej b; 3. równie jako surrogat dawnej dwu-
goski i. Oto przykady: aniele

,
pierze; — orze, chopiec, ro-

ek; — mce, dzicze
,
cierpie. §

4.*

Jako surrogat dawnej 'b jest e (tak jak czasu swego i a>)

zawsze twarde: piasek, matek, denko, lasem, razem, daem,
zrobiem.

2. Samogoski nosowe.

§ 7. Mamy w jzyku naszym oprócz siedmiu czystych

(zwykych) dwie samogoski nosowe (nasales): , . Na-

zwa ich std, e si wymawiaj przy wspóudziale noso-

wego przewodu (przez nos).
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Nie w kadym wprawdzie razie, lecz po najwikszej

czci, powstaje tak
f
jak wskutek spywu którejkolwiek

ze samogosek czystych ze spógosk m lub n; np. w imi
powstao z imien (e tu rodzime); w d (= drbmó

)
po-

wstao z 'tra.

* Od tego te ich pochodzenia zaley, kiedy nosowa samo-
goska ma waciwo mikkiej a kiedy twardej. Rodzca si z czy-

stej mikkiej bdzie i sama mikk
;
z czystej twardej —tward

:

d
,
dty

,
powstay z d^m, d^mty; a ci

,
city

,
imi, z fen,

hnty
,
mie.

3. Samogoski* pochylone.

§ 8. Pochylone samogoski s tylko dwie: 6 wzgl-
dnie do otwartego o jest jakby póton midzy o a u; i

pochyla si na : wór (woru), wzgld (wzgldu), rka
,
rk .

W samogoskach pochylonych mamy lad dawnych na-
szych samogosek dugich. Dzi ju dugich samogosek nie

posiadamy, ale dwik ich pozosta.

* W wielu wyrazach i e miewa bizmienie pochylone
,
jakby póton

midzy e a i, lub midzy e a y : klej
,
nieg ,

brzeg itp. Byo te dawniej zwy-

czajem kreskowa takie e.

II. Spógoski.

§ 9. Ilo spógosek (consonantes) w jzyku pol-

skim dochodzi liczby 87. — Rónica ich od samogosek ta,

e podczas gdy samogoski wygaszamy za samem tylko

otworzeniem ust, przy ju to cienionym, ju przestron-

nym kanale gbnym : to do wymówienia spógoski potrzeba

jeszcze kadoczenie uy jednego (albo i kilku) z tych po-

szczególnych miejsc czyli czci naszego organizmu mo-
wnego, jakiemi s krta, podniebienie, jzyk, zby, wargi

i przewody nosowe.

Wedug tego, zapomoc których przyrzdów mownych
gówie si która goska wymawia, rozkadamy tu cay ich

zasób na rónorodne grupy, majce kada swoj techniczn
nazw, pod któremi te ju zawsze bdziemy je nazywali

w dalszym wykadzie.
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§ 10. Spógoski gardowe (gutturales) wymawiaj
si w krtani, tworz grup rodem i waciwociami pokre-

wn, a jest ich cztery: k y g ,
ch

, h. Te s twarde.

Spógoski podniebienne (palatales) wymawiaj si
za wspódziaaniem tylnej czci jzyka i podniebienia, a s
to te: k(i)

y g(i) y j. (Dwie pierwsze nieokrelone —j mikkie).

Spógoski wargowe (labiales) wymawiaj si war-

gami, a jest ich cztery: p, b
y f

y
w. Te s twarde.

Osobn czwórk tworz tesame goski, ale wymawiane
mikko: »mikkie wargowe«; mamy je w wyrazach pia-

sek, biay , fioek , wioz.
Spógoski nosowe (nasales), tern do siebie podobne,

e przy ich urabianiu w kanale gbnym, wspódziaaj
i nosowe przewody. S to m i n jako twarde, i m(i) i fi

jako mikkie nosowe.

Spóg. jzykowo-zbowe tworz dalszy poczet na-

szych gosek w iloci czternastu. Dla lepszego rozgatunkowa-

nia przyjmuje si tu podzia drobniejszy, oparty po wik-
szej czci na waciwociach ich dwiku.

Grubemi syczcemi nazywamy te cztery: ez y d y

sz i . Uchodz za mikkie.
Ostremi syczcemi (sibilantes) — nastpujce : c,

dz, te uchodz za mikkie — s i z (twarde).
Mikkiemi syczcemi s te, w iloci take czterech:

y d y
’

y .
Zbowemi (twardemi, dentales) tradycyjnie zowi

si te dwie: t i d
y
cho waciwie zwaby je raczej nale-

ao zbowo-jzykowemi, bo tak si tworz. Te s twarde.
S jeszcze cztery goski, wymawiane zapomoc jzyka

dotykajcego dzise (poza górnymi zbami). Od waci-
woci swego trwaego dwiku nosz miano:

spógosek pynnych (liuidae):
y
r (twarde pynne),

i l
y
rz (mikkie pynne). To rz wymawia si za wspóudzia-

em górnych i dolnych zbów.

§ 11. Oprócz terminologii z powyszego podziau wy-

nikajcej, bdziemy si w dalszej Gosowni te spotykali

jeszcze z nazwami niemych, sabych i mocnych spógosek.
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Niememi (mutae) zowi si spógoski k> g , p ,
b,

t i d, a to dlatego, e maj dwik tak chwilowy i co do

trwaoci niky, e si zaraz po wymówieniu urywa, nie-

mieje. — Przeciwn ostateczno stanowi pynne (,l,r),

których dwik tak jest trway i cigy, e w tej mierze do

samogosek si zbliza. Reszta spógosek zajmuje niejako

rodek midzy niemi, nie nalec ni do jednych ni do drugich.

§ 12. Rónic midzy mocnemi a sabemi spó-

goskami widzimy na stosunku k do g ,
albo cz do d, sz do

i, c do dz , s do 2?, t do d , 6 do d
, p do b itd. Tylko spó-

goska /, i nosowe, i pynne, nie maj takich odpowiednich

sobie parzystych. — Kada taka para, jak widzimy, jest

sobie rodem pokrewna, gdy wymawia si zapomoc tego-

samego narzdu, a rónica midzy niemi tylko ta, e przy

wymówieniu pierwszych, np. p lub t, a b lub d , ruch warg,

albo jzyka, ma za kadym razem inny (odwrotny) kieru-

nek — to na zewntrz ust, to ku wntrzu. Poniewa go-

ski, wydane ruchem na zewntrz, maj mocniejsz wybi-

tno, nieli ich odwrotnice, dlatego uchodz za »mocne«,

drugie za » sabe «.

§ 13. Podana tu tabela obejmuje wszystkie nasze

spógoski, od razu ustawione i podug narzdów, któ-

rymi si kada wymawia, i podug tego czy to s dwiki
twarde czy mikkie, mocne czy sabe, syczce, pynne itd.

mocne sabe mocne sabe nosowe I pynne

Gardowe (twarde) k g ch h

Podniebienne k© 8(0
—

j

Zb. syczce grube (mikkie) cz d sz

Zb. syczce ostre (c, dz mik-
kie, s, z twarde)

c dz s z

Zbowe twarde t d — — n

Zb. mikkie d
Wargowe twarde p b f w m
Wargowe mikkie p(i) b(i) f(i) w(i) m(i)

Pynne twarde r,t

Pynne mikkie rz, 1.
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III. Zgoski.

§ 14. J poczenia samogoski ze spógosk (jedn
lub wicej) powstaje zgoska czyli syllaba (Silbe).

W wyrazie okropno mamy trzy zgoski: o-kro-pno.
Widzimy a tym przykadzie, e wic tworzy nieraz zgo-
sk i samogoska sama, jak tu np. o —

-
jak przyimek u

}

spójnik i, wykrzyknik o! Przeciwnie spógoski same, bez sa-

mogoski, nie mog zoy syllaby.

W skad zgoski nie wchodzi nigdy wicej samogosek,
jak jedna. Samogoska ta albo zgosk zaczyna (ul , o, od

f

a, im), albo zajmuje w niej miejsce dalsze (jasno).
Taka zgoska, która si od samogoski zaczyna, two-

rzy w skadzie cakowitego wyrazu albo naczeln syllab

(pierwsz z pocztku, np. u\lica , in\ny
y

al\bó), lub jedn
z dalszych (na\u\ka, e\atr). Otó, ,w obydwóch tych razach,

sprawiayby nam niektóre samogoski poczynajce zgosk
czsto trudno w wymawianiu, gdybymy ich nie wzma-
cniali jedn z tych trzech spógosek: j, w, h. W tern uy-
ciu nazywaj si one przydech (spiritus).

Przydech.

§ 15. Wyrazów bez przydechu, jeeli ci poczynaj od

i, o, u (iga, oko, ucho), posiadamy mnóstwo. Te nie spra-

wiaj adnej trudnoci. Majcych na czele a, mao prawdzi-

wie polskich daoby si wyliczy. Lecz takich, na pocztku

których staoby e albo y albo lub ,
nie mamy adnych.

Brak ten pochodzi std, e kada z tych czterech samogo-

sek, ilekro miaaby zaj miejsce na czele sowa, przybiera

przed si albo j albo h albo w . Nadano tym goskom na-

zw przydech, jeeli jedynie z tej fonetycznej przyczyny

w skad wyrazu danego weszy.

Oto w nastpujcych wyrazach uzna trzeba przybrany przy-

dech, a to z tego powodu, e w jzykach obcych, a i w staro-

sowiaskim, widzimy je albo bez adnego przydechu albo te

z jakim“innym (np. nie j, ale h itp.).

Hanna, Halszka, (ludowe harmata ,
harendarz itd.). Jadwiga

(Hedvigis)
,
ja (stsl. az), jawor (awor), jagni (agn), jako (ako),
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ludowe Jadam (Adam) itd. Tylko spójnik a i pokrewne z nim sówka
(albo, aby, aeby, ano, ale) — bez przydechu.

Heban (Ebenholz), jesion (Esche), je (edere), jest (est),

jezioro (ozero), jeyna (oyna), jeden, jele, jesiotr... Ludowe
Jewa (Ewa). — Tylko ej! bez przydechu, a w WPolsce i tu wej!

Od y ani jeden wyraz polski si nie zaczyna bez w.

Wdó (sts. do), wzki (zk), w.s (s), wtroba (troba),

wcha (chati) itd. Wgier (Ungar, Hungarus), wgie (grb), w-
giel (glb)

,
wda, wza, wiza. .. Jdrny, jdro, jdza, jtrzy itd.

Nawet od u poczynajce si niektóre wyrazy nasze maj
przydech, podczas gdy w sts. jzyku bez niego si obywaj: wuj
(uj), ju (ue), jutro (utro), albo ludowe Hulan obok Uan itd.

Rozziew.

§ 16. Przechodzimy tu do zgosek, które si te po-

czynaj od samogoski, lecz zajmuj rodek albo koniec

wyrazu.

Dwie syllaby: prósz i c, majce zró w jeden wyraz,

tworz sowo proszc. leelibymy mieli w tensam sposób

i takie dwie, jak omdle i a,
lub psu i\c, zczy ze.sob:

tobymy otrzymali omdle-a, psu-c. Takie spojenia byyby
jednak niemoliwe, poniewa dwie samogoski, w jednym
wyrazie tu przy sobie, sprawiaj rozziew (hiatus), a tego

jzyk polski nie znosi. W takich wic razach zapobiegamy
tej trudnoci w ten sposób, e wstawiamy midzy takie

dwie zgoski ju to w ju/, i otrzymujemy zowa omdle-
wa i psujc. Tejsamej budowy, jak te dwa, s wyrazy:
kamieniejc

, kochajcy
,
kupuj

,
bijatyka

,
pijanica, kuj

,

przyja.nadzieja, lejek—piwo, postawa, skrawek, umywa,
nadziewam, plewa itd.

* S jednak i jeszcze inne sposoby na uchylenie rozziewu

;

np. kupowa (powstae z kupu-a)
,
psowa

, okowa, kwva, ko-
wal — upaja, powoje, troje itp. (§ 187 i 216). Jeszcze inny,

a najwaniejszy sposób, bdzie okazany w § 19.

§ 17. Wyjtek od powyszej rozziewowej reguy sta-

nowi :

1. wyrazy ze samogosk i takiej budowy, jak

zagai, rai, nadziei, zawiei, szyi , mii, przykroi, moi,

twoij swoi. Waciwie w tych syllabach jest ji; poniewa
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jednak w naszym jzyku midzy ji a samem i w wyma-
wianiu niema rónicy, wic si tak pisz. Komu wola, moe
pisa i nadzieji...

2. Take i sowa zoone z negacy nie lub z jak
przyimkow przybrank pisz si i wymawiaj bez adnej
spójki: wyora, przeobrazi, uobecni, doigra si, nauczy-

ciel, zausznik, nieuk, nieudolny, nieufno itd.

3. Nie sprawiaj nam te ju adnej trudnoci i sowa obcego
pochodzenia, a przez nas tak jak tam uywane bez zmiany — i to

nie tylko co do rozziewu
,
ale i co do przydechu

:

Bez przydechu: Andrzej (ale i Jdrzej), Adam, Eliza, adama-
szek, aksamit, europ a, ewanielia lub ewangelia, echo — i bezlik innych.

Z pozostawionym rozziewem: teatr, idea, neutralno,
poeta, oaza, Beocya, Beata, izraelski, dyament, waryat, fioek,
Julian, materya itp.

1. Zawiso spógosek od samogoski.

§ 18. Spógoski w danej syllabie otaczaj sw samo-

gosk albo z obydwóch (ko), albo tylko z jednej strony:

o— mnie. Pooone z przodu (z lewej strony), jeeli s
mikkie, to przyczyna tego ta, e je wanie ta samogoska
zmikczya, która t zgosk tworzy: mnie, dwik, miech.
Jeeli za z drugiej strony jaka mikka przylega do niej,

np. o, o, ko, gar: to ju nie ona przyczyn tego

zmikczenia, lecz samogoska dalszej zgoski, chociaby na-

wet bya tu chwilowo zanik albo odpad. Tak np. z ko\ci,

gar\cie, odpadaj w nominatiwie licz. poj. kocówki, i po-

zostaje tu po nich samotne tylko : otó wtedy przesuwa

si to do zgoski najbliszej, do ko i do gar, i tak po-

wstaje syllaba ko, gar. — A zatem wynika z tego: e
samogoska zmikcza spógoski w swojej tylko zgosce.

Te za drugie, pooone po niei, nie przez ni s zmik-
czone, chocia przygodnie nale do jej syllaby.

A teraz dalsze pytanie: kiedy i któreto spógoski

w danej zgosce podlegaj zmikczeniu?

Wiemy, które samogoski s twarde, a które mikkie,

§ 6. O spógoskach take wiemy, e jedne z nich twrarde,

a drugie mikkie, § 10 i 13. Tych mikkich mamy zasób
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nastpujcy: , d, , , , l; prócz tych szeciu jest pi
mikkich wargowych: £>(%), b(i), f(i), w (i), m(i); a ponadto

take do mikkich si zaliczaj te sze: cz, d, sz,,c,dz.

Samogoski twarde godz si z kad spógosk, czy

ona twarda czy mikka, gdy z atwoci zrastaj z niemi

w syllab. Lecz mikkie samogoski adnej przy sobie twar-

dej spógoski nie znosz i w taki si tylko sposób z ni
cz, kiedy si ona na zmikczon zmienia

:
gadki

,
ogada—

a gadzi.
— Takiej zamiany powodem bywa tu przede-

wszystkiem goska i. Wymawia si bowiem w tak cienio-

nym kanale mownym, e i spógoska z ni spojona zamie-

nia swój dwik na mikki : anio— anieli. Inne samogoski
zaliczone do mikkich nie byyby moe tyle wybredne co i:

jednak dla podobiestwa swego do dwiku i, a nawet

i z powodu pokrewiestwa z t gosk, wywieraj takisam

przymus w swych zgoskach
:
piek a piecze , nios a nie-

sie
,
gród a w grodzie ; orze

,
orzeek a orle i pochodne

z tego orltko.

§ 19. Nie w kadej jednak zgosce przyczyna zmik-
czonych spógosek daje si widzie tak naocznie, jak w tych

przykadach. Oto np. sowa takiej budowy, e zasada w § 18

podana nie wystarcza do jej zrozumienia: hurza, zorza —
wo/a, kula — praca, wactea — susza, wodzowie, wieszcz;

albo takie konjugacyjne formy jak wróc, wracam, godz,
godzc, dogadza, suszony, raony, zmiadony, dojeda,
uwacza. Dlaczego tu te spógoski zmikczone, kiedy do

nich jak widzimy przylegaj same twarde spógoski? Czyby
to one daway powód do zmikczonego ich dwiku?

By to zrozumie, trzeba si przenie w wieki odlege,

kiedyto i w naszym jzyku istniay diftongi czyli »dwie
przy sobie samogoski w jedn zlane syllab«. Z dawien
dawna ich ju nie mamy; lecz i tu one byy, tak jak w nie-

jednym innym dotd jzyku. Dwudwiki te albo byy
twarde albo mikkie. Pierwsze, np. au

,
ai, ui itp. nas tu

ju nie obchodz. Ale zato uprzytoinnijmy sobie drugie

:

ia, ie, i itp., w których pierwszym skadnikiem jest i,

i wanie przeto miay one waciwo mikkich diftongów.

Otó z temi naley nam si bliej zapozna. Nie mieszajmy

Gramatyka jzyka polskiego. 2
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ich z takiemi zgoskami, jak ja
,
jo

,
je

, j. Nasza jota jest

co innego. Jest i bya z dawna spógosk. adnych te
ona przylegajcych do niej spógosek ani teraz ani nigdy
nie przeistaczaa na inne. Przeciwnie tamte dwudwiki
nie tylko miay t wadz, lecz nawet one jedynie wtedy

ja miay, gdy dzisiejsze nasze zwyke, proste samogoski
mikkie nie zmikczay w tamtych wiekach jeszcze adnych
spógosek *).

Rozpoznajmy tu na konkretnych przykadach wpyw
i dziaanie tamtoczesnych mikkich diftongów. Oto np. zgo-

ska god albo trat
,
rdze czyli pierwiastek dzisiejszych na-

szych sów godzi
,
traci. Za dodaniem do tych rdzennych

gosek kocówki i, otrzymujemy godi
,

trati: byy to te-

maty czasowników, wymawianych niegdy goditi , tratiti.

Formy czasu teraniejszego tych sów urabiay si tak jak

dzi, lecz wtedy inaczej si wymawiay. W I osobie licz.

pojed. trati
,
godi; w III os. mnogiej trati

,
godi;

w imiesowie czynnym tratic, godic; w biernym trationy
,

godiony. Dalsze osoby tych sów w czasie teran. byy tra-

tisz, godisz — trati, godi — tratimy
,
godimy — tratite

,

godite **). Te ostatnie cigle i w dalsze wieki si tak wy-

mawiay. Lecz formy poprzednie tu zestawione: trati
,
go-

di
,
tratic

,
godiony itd. zaczy z czasem przybiera zmie-

niony dwik, a to trac\i
,
godz\i, trac\ic f

trac\iony itd.

A dziao si to dlatego, e te dwie samogoski i, i, bdc
tylko kocówkami, a nie do rdzenia sowa naleeemi go-

skami (§ 16 *), spyway w diftong i zaczy ju w jzykach
sowiaskich przeksztaca przylege do nich twarde spó-

goski — na mikkie lub te na inne róne odpowiednie im

substytuty, jako np. tu weszo c na miejsce t y a dz zamiast d.

Od takich jak te tratiti
,
goditi

,
urabiay si i dalsze sowa

*) Byo to tak, jak np. w acinie, gdzie ani tibi ani gratis ani latinus

nie inaczej si wymawiao, jak tylko tak jak si pisze. Samo to i nie zamie-

niao tam t na c. Lecz w takich zgoskach, jak etiam
,
gratia, toties

,
latium ,

confidentia

,

gdzie i z przyleg samogosk diftong tworzy, czytali i Rzymianie

w epoce Augustowskiej ju take takie t, jak my nasze c wymawiamy.

**) W drobne róniczki od dzisiejszego jzyka tu si nie wchodzi, np.

zamiast trafisz, trati, mówio si wtedy tratiszi
,
tratit. Te kocówki potem

tu i owdzie poodpadaly, lecz o to mniejsza.
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pochodne: godi-a-ti, tratiati (dzisiejsze (u)traca, (d̂ ddza6).

Tych temat brzmia ju tratia, godia, którego one >

dmong, przetwarzaa ju po swojemu we wszystkich for-

mach 1 na c, a d na dz: nie tylko utrac\iam, dogadzam,

ale i utrac\iass, utrac\iamy a do utrac\iaj ,
dogadz\iaj,

a i bezokolicznik w przedostatniej syllabie utrac\iati lecz

nie w ostatniej. , , rr • _

Dalsze stadya tych przeksztace szy potem tak : Z je-

dnej strony wszystkie te formy z diftongiem (utracham ltd.

a do utrac\iati) zaczy si tego diftongowego * u nas

i w caej sowiaszczyzn pozbywa, tak i odtd mowio

sie iu trac, godz, utracam, dogadzam itd. a do utra-

cati. — Z drugiej strony — lecz tylko to ju u nas — za-

czto i ti w bezokoliczniku, i tratisz, tratite, godisz, go-

dimv wymawia utracaci, tracisz, tracimy ,
tracicie, godzisz

itd. a to pod wpywem prostego zwykego ju i, które wraz

z innemi swemi krewniakami gosowniowemi zaczo odtd

mikczy na wasn rk podlege sobie spógoski - Na sam

koniec przybya i ta zmiana, e zamiast tracici, dogadzaci,

mówimy traci,
dogadza.

* Dowodów na to wszystko co si tu powiedziao ,
dostarczaj

pomniki starosowiaskie, a miejscami take i najdawniejsze ruskie

(Nestor) i czeskie, gdzie obok form ju wtedy tam panujcych

z poodrzucane® i) sporadycznie jednak jeszcze si zachowyway

i formy dawne, jak osusziati, wyraiati, sprecziati, razszdiati,

widiu (widz), prze.rvraciu (przewróc), nasycm (nasyc), albo

maiu (mowi), soiciu (socu), ssztrn (ssztu—bdcemu) ltp

' Analogi tego procesu przypomina i woski jzyk, gdzie z sów

aciskich, np. silentium, confidenlia ,
sapientia ltp. wytworzyy

sie zrazu woskie silenzio ,
confidenzia, sapienzia, paztenzia ,

a z tych potem i takie (z i odrzuconem) ,
jak confidenza, pazienza,

sapienza
,
Lorenzo i bezlik innych.

Okaz zamiany spógosek twardych na mikkie.

§ 20. Midzy spógoskami polskiemi jedne s takie,

którym zawsze tylko jedna odpowiada zmikczona, np.

n a,U l; drugie np. t i d, podlegaj zmikczeniu w dwo-

jaki sposób. Tak np. t przechodzi albo na c albo na 6;

a d przechodzi albo na dz albo na d. Z tych przemian
1 o*
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dwojakiego rodzaju jedne uwaa mona za rzeczywiste

zmikczenie odnonej twardej — takiem jest tu np. wzgl-
dem t

}
a d wzgldem d; drugie za s raczej tylko wy-

mian czyli zastpieniem przez inn (niby mikk, ale i od
twardych niezbyt dalek) gosk — czyli wyrczeniem
(substytucy) odnonej zmikczonej spógoski twardej. Ta-

kimto substytutem wzgldem zmikczonego t jest c, a wzgl-
dem d — dz. Przyczyn przemian na ten drugi rodzaj zmik-
czonych jest albo trwaa dotd pewnych spógosek naszych

niezdolno przejcia na dwiki zmikczone (np. ch, k y g)
—

albo te e te ich substytucyjne zmikczenia datuj z wie-

ków, gdzie si niejedna (moe adna) nie mikczya jeszcze

spógoska i tylko si jak inn wtedy zastpowaa, któryto

stan rzeczy co do nich w czci dotd pozosta.

§ 21. Spógosek podlegajcych jednemu tylko i to

rzeczywistemu zmikczeniu — pod wpywem jakiejkolwiek

mikkiej samogoski — jest om: cztery wargowe (p(i)>

b(i) 9 f(i)y w(i) — dwie nosowe (m i n

)

f
które przechodz

na m(i) i — i dwie pynne (i r) przechodzce na l,rz.

piec
,
pi

,
pi

,
pity, piana

;
bies

,
bi

,
grabie

,
biay

;
figa

,

trafiam; wi, wiano, wity.
mikki, miso, miano, mi, mie; chroni, panie,

paski, pa, dzie, dwignia.

anieli
,
aniele

,
anielski, wola, ziele, strzel, chwalony, orze

—

orli, wieczerza ,' burzy
,
zburzony, orz itd.

§ 22. Spógosek dwojako si mikczcych mamy
take om: cztery gardo we: k, g, ch f h; dwie zbowe:
t y

dy i dwie syczce: s t z.

A. Z pomidzy gardowych pierwsze dwie, przechodz:

k na Cy a g na dz — lecz tylko w tych dwóch razach:

1. w kocówkach deklinacyjnych i 2. jedynie pod wpy-
wem i i e:

wysocy (§ 26), dalecy, wielcy, rodacy, sowacy
;
kalec

,
rce

,

asce, wysoce, wielce; — ubodzy, srodzy, koledzy, sudze,
w miazdze, srodze itd. — S to zmikczenia substytucyjne.

B. Poza deklinacy, wic w konjugacyi i w caym so-

worodzie, k i g pod wpywem wszelkich samogosek mik-
kich, nawet i i e

f
przechodz na cz i z (d)

:



M1KCZENIE SPÓG. 21

uwacza, wytacza (§ 19), piecze, siecze, czowiecze, dzi-

cze, walczy (§ 26), wilczy, wilczek, kurcz, kacztko; —
mnoy, pomnaa (§ 19), przedua, uboy, uboe,
strzye

,
strzee

,
moe

,
Boe ! boek

,
niebo

,
módek

,

miady; ródka. — 1 te zmikczenia s take substytucyjne.

* Goski c i dz, lecz tylko kiedy s substytutem tych dwóch
gardowych (mamy te bowiem c i dz pochodne z t i d) ,

podlegaj
pod wpywem wszelkich samogosek mikkich i powtórnemu zmik-
czeniu, a*' to na cz i na :

goniec — goczy
,
chopiec — chopczyk (§ 26), dziewica —

dziewiczy
,

lice — liczko; ksidz — ksiy, ksi
,
ksiyc;

pienidz — pieniny
,
pieniek; mosidz — mosiny itp.

§ 23. Druga para gardowych: ch i h
,
podlega take

dwojakiemu zmikczeniu, lecz w mniejszej mierze, poniewa
tylko pod wpywem i (a nie e) przechodzi ch na , i to

jedynie w kocówkach deklinacyjnych: np. wosi
,
woosi ,

mnisi
,
gusi itp.

Poza deklinacy, wic w konjugacyi i w soworodzie,

przemienia si pod wpywem wszelkiej samogoski mik-
kiej ch na sz , a h na :

kruszy, krusz, wykrusza, porusza, ruszy, mucha— mu-
sze, potrosze, gusz, guszec, poduszka; Sapieha— Sapiee,
Sapieyna

,
Sapieyski.

Obydwa te zmikczenia s take substytucyjne.

§ 24. Zbowe t
,
d i syczce s

,
z

,
pod wpywem zwy-

kych (prostych) mikkich samogosek zmikczaj si na

, d i na , ; w innych razach przechodz na c, dz i na sz, .
A. wróci

,
smuci

,
pleciesz

,
plecie

,
gniecieni

,
kocie

!

w bocie, na pocie, koci
,
kocitko

;
— nudzi, bródzi,

przdzie, gdzie, w bródzie, biedzie, idziemy, dzicio, dzi-
so, dwik.

Nosi, nie, niesie, niesieni, wisie, wisi, musie, kosie!

wisusie ! w Prusiech
,
sid

,
sid

,
siga

;
-r- wozi

,
na wo-

zie, grozi, wiezie, na mrozie, kozie, ziba, zibka, zi-
bi. — S to wszystko rzeczywiste zmikczenia.

B. Substytucyjne, pod wpywem niegdy mikkich diftongów
zmikczenia

,
mamy w nastpujcych sowach

:

paca (od pat
,
zapata)

,
praca

,
wraca

,
rzuca

,
rzucam

,

rzucony, rzuc
,
rzuc

,
mócc

;
— wadza

,
przdza

,
pos-

dza
,
posdzenie

,
rzdzenie

,
doradzam

,
szkodz . .

.
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wiesza, nosz, pasza, na paszy, skoszenie, powieszony,,

wiszcy; zwa, zwam, ra, poraony, znienie, rogoa r

kouch...

* Goski c, dz, z tego róda powstae (a nie z gardowych
k, g), dalszemu zmikczeniu nie podlegaj (§22*): kucyk, kocek,

rydzyk
,
procka

,
ndzny itd.

** Poczenia syczcej z zbow: st i zd, zmikczaj si
obydwie razem — a to na i id albo na szcz i d

y
w miar

tego jaki czynnik je zmikcza:

puci
,
goci

,
licie

,
li

,
w licie

;
jedzi

,
jedziec

,
w prze-

jedzie, w bródzie.

Puszcza, puszcza, goszczc, gszcz, tuszcza; wjeda,,
jedc, gwid, gnied si...

§ 25. Dodatkowa uwaga. — Ze zmikczenia rzeczywiste,

a te drugie które tu nazwano substytucyjne
,
s zupenie odrbnemi

przemianami twardych spógosek : tego dowodzi nie tylko to
,
e po-

owa naszych twardych spógosek tylko jednemu, t. j. zmikczeniu
rzeczywistemu podlega (§ 21) ,

ale i ta okoliczno
,
e te substytucye

peni nieraz równoczenie i takim nawet goskom usugi
,
które ze

sob nic wspólnego nie maj.
Tak np. dwik cz zastpuje i gosk k i c (§ 22). A ta go-

ska c suy znowu za zmikczenie i gosce t (§ 24). Dwik dz wy-
suguje si zarówno i gosce g i d (§ 22 i 24). Goska sz suy na
posugi dwikowi i ch i s (§ 23 i 24). Nakoniec tak sam
spenia rol a trzem rónorodnym: g, dz i z (§ 22, 22* i 24).

Kto to rozway, pewnie przyzna, e tych tak rozbienie krzyuj-
cych si zastpstw trudno uzna za fizyologiczne pokrewiestwa.
By to chyba dowolny dobór, który si potem stopniowo móg
w praktycznem uyciu tradycyjnie ustali. Stwierdza si to i przy

porównaniu np. naszych polskich zmikcze spógosek t
,
d, z ich

przemianami w drugich jzykach sowiaskich, a w kadym coraz

inaczej.

§ 26. Po tem wszystkiem domaga si tu jeszcze wyja-

nienia okoliczno nastpujca. Dlaczego my przy tych c f

dz f cz, d, sz, , a w konsekwencyi i rz, kadziemy zawsze

y (wysocy ,
drodzy — kaleczy, wilczy— guszy, straszy —

uboy itd.), zamiast cobymy tu mieli ka i, bo ta to

goska a nie inna jest jedyn tego przyczyn, e odnone
twarde k

, g, t, d f
ch, s, z, zastpujemy • przez tamte. Ety-

mologicznej racyi tu niema. Tej zwyczajowej a jednak ko-

niecznej pisowrni uywramy czci z musu (gdybymy bo-
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wiem pisali wysod, drodzi, toby si to czytao cakiem ina-

czej), a czci i dlatego, e te zgoski stale tak grubo wy-

mawiamy. A dzieje si to. pod wpywem mimowiednego

poczucia'', e nie s to fizyologiczne czyli prawdziwe zmik-

czenia, lecz zastpstwa prawdziwych mikkich.

Taksamo te tylko fonetycznie postpujemy sobie

i w odwrotnym kierunku, piszc ki, gi, zamiast (oczekiwa-

nego w myl gosowni) ky i gy. Wszystkie takie wyrazy,

jak wielki, matki, srogi, gogi, skiba, gibki ltd. pisz si

tak na mocy tylko naszej pronuncyacyi. Etymologiczne

wzgldy wymagayby tu litery y jako jedynie waciwej,

o czem nas przekonywa nasza wasna pisownia drugich ana-

logicznych sów (gruby, chopy, siwy, twardy, trudy, kuty,

chaty, ysy, kozy) i take porównanie z ortografi innych

jzyków sowiaskich. Daa powód do takiego pisania spe-

cyalna odrbno wymawiania naszego. Ypsilon dosumty

do k i do g, cho ich nie zamienia na mikkie, boc i sam

mikkim nie jest, to jednak zblia ich dwik do mikkich,

a to z powodu e my ich tu nie wymawiamy w gbi krtani,

jak ka, ko, ku, lecz w zblieniu ku podniebieniu.

2. Zaleno samogoski od ssiednich spógosek.

§ 27. Nie tylko spógoski, ale i samogoska w skadzie

danej syllaby podlega pewnym przemianom dwiku swego

na inne. Do tych zmian, z punktu widzenia gosowni, t. j.

0 ile daj do nich powód spógoski, naley Pochylenie

1 Dostrój.
Pochylenie goski o.

Mamy w tegoczesnej polszczynie dwojakie o: ot w ar-

te i pochylone. Pochylone 6 rónio si w dawniejszych

wiekach od otwartego nie tylko niszym tonem, ale i uo-

czasem, to znaczy, e byo wtedy i pochylone i dugie.

W wielu razach pozostaje to pochylenie niezmienione

przez wszystkie danego wyrazu formy: góra, gór, ku gó-

rze, górzysty, podgórze, górski, górny, góral, górowa itd.

Takich staych pochyle powód bywa róny, o czem na te-

raz mówi, nie naley do zadania naszego.
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Lfecz posiadamy mnóstwo i takich sów, których tematme zna innego o jak otwarte, a tylko jaka pewna ich forma

-

z odrzucon kocówk np. mórz (a morze
) — pochyla to o

na o. Otó dzieje si tu to pochylenie (a niegdy przedu-
enie) tego o wanie dla kompensaty za brak tej goski
odpadej. - Pochylenia tego rodzaju miay wic wtedy ta-

,

"to s" oje przyczyny, a e jeszcze i dotd trwaj, to ju
tylko pod ochron samych do nich przylegajcych albopynnych albo i sabych spógosek (§ 13), czy to t war-
dych czy mikkich.

Oto przykady pochylenia otwartego o na ó:
dó (dou), stó, wó,, stodoa — stodó: ból, sól mól

rola -roi: wor, otwór, rozbiór; obora-obór: morze- mórz
•’

otworzy— otworz: toj, stój, mój, twój, pokój itd. — bóbrbob, wod
,

szkód, gód, ód, mróz, có, zbó (od zboe)
góg nog ów rów, ów, mów (od mowa), panów, ojców’nawet niós, plót, wlók, sióstr, a to dla kocowego i r.

w: .o ,

0 prawo gósowniowe powoli sabnie w naszym jzykuWiele bowiem jest wyrazów, z mepochylonem o, któreby je pra-widowo powinny mie. S na odwrót i syllaby
,
z pochylonem ó-

wróv
ad
£

eJ

t

Wld
.

oczn) teg0 P^yczyny. Wic zamieszanie, które

przyszoci
rZ6CZy m°Ze Si 1 bardzi°J Pogorszy w dalszej

Pochylenie samogoski .
§ W p‘

z
-dui naszym dwie samogoski nosowe:

1 ' Rózllli co do rodu swego tern, e i jedna i druga
powstaje zarówno albo z twardej jakiej, albo z mikkiej
samogoski zlanej z m lub n (§ 7), lecz t rónic rodow,twardo a mikko, w uyciu swem kada zachowuje
stale: zb, zby, zbki; ziba, zibka. Co do dwiku, mie-szaj si te obie goski ustawicznie ze sob, gdy i twarde
i mikkie zarówno si pochylaj na odpowiednie a, a tow edy kiedy przylega do nich jaka odkryta pynna
albo saba spógoska — czy to w ich wasnej syllabie czvw nastpnej ssiedniej.

Nie brak jednak na przykadach, e tensam wpyw
na nich wywieraj nieraz i róne inne spógoski.

Oto przykady zwykych pochyle:

la
J ®Td*’ c^gna-cign, cia-ci,a-, lega—lg. gba — gb. gbka, gobia - gob

.
gobek: ksiga —
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ksig, ksika, ksieczka; wa—w, ma—m; rzdy —
rzd

,
rzdki

;
wzgldy — wzgld.

Mniej zwyke;
rka— rk, rczka; g— gska; orl, orlta— orlt

,
orltko;

miso — misko
;
prt — prtek; rebi — rebit, rebitko;

piecz—piecztka; pi—pitka, dziewi— dziewitka.

* Waciwa przyczyna tych pochyle i tu tasama co w § 27,

lecz w dzisiejszym stanie jzyka chwiejnoci i zamieszania tu je-

szcze wicej
,
nieli co do pochylonego o.

Dostrój goski e do ssiedniej syllaby.

§ 29. Alfabet nasz posiada jedn tylko liter na ozna-

czenie samogoski e, a to dlatego, e j zawsze wymawiamy
tymsamym dwikiem, ozem si rónimy od pisowni np.

francuskiej, gdzie tych e nie tylko pod wzgldem wyma-
wiania jest kilka, ale pisz si te rónym, coraz innym
sposobem. Otó jednak i co do naszego polskiego e wie-

dzie naley, e mimo wszystkiego pokrywa ta litera a
cztery rónorodne goski, których odrbne waciwoci ma-
my tu pozna.

Sprowadmy sobie te cztery róne goski do .dwóch
par, z których pierwsza skada si z e »rodzimego« i dru-

giego takiego e, któremy w pewnych miejscach tej ksiki
ju naznaczali liter e

:

bya to bowiem niegdy dwugoska,
a w alfabecie starosow. pisano j h. Obydwa te nasze e

s mikkie, lecz kade z nich zmikcza zawise od siebie

spógoski prawie zawsze inaczej (§ 22—24), a ponadto ró-

ni si i one same nieraz od siebie dwikiem. Ilekro
bowiem — czy to w ich wasnej zgosce, czy z nastpnej
ssiedniej — przylega do nich jako twarda spógoska
z rodzaju pynnych, nosowych, zbowych i syczcych (war-

gowe i gardowe stanowi tu wyjtek, gdy nie wywieraj
na nich adnego wpywu): to wtedy jedna z tej pary sa-

mogosek, mianowicie rodzime e ,
zamienia si na o; a dru-

gie e podrasta na a: ziele a zioa
,
zióko; pierze a pióro

,

piórko; taksamo i biel , w bieli
,
bielszy— di biay

,
biaa

,
bia-

o, biako; strzel, strzeli — a strzaa, postrza, strzaka.

Te przejcia rodzimego e na o, a e na a nazwijmy tu

dos tr o jem, a to dostrojem do poziomu twardych spó-
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gosek i syllab do nich przylegajcych, jakiemi tu s zgo-
ski ra w pióra

,
a w zioa

, y, a w biay
,
biaa

,
strzaa.

S bowiem te twarde zgoski (ra,^ stopniem tonu swego
wysze ni 6 w jtnc w pierze

,
strze w srjecZ itd.

Przykady dostroju e na o:

sioo (a sielski); czoo, kdzioka, przyjació (w przyjaciel

e, bo tu mikkie, niema wic powodu...), przyjacióka;

—

padziory, rozbiór, bior, pior, paciorek, jezioro, pióro;

poziom (a ziemia), poziomy, poziomka;— imiona, jczmiona,
kamionka, pieczonka; — niesiony, proszony, wrócony, czczo-

ny, dwigniony, (ale niesieni, proszeni, czczeni)
;
jesion

,
pier-

cionek, ona, ledziona; — plot, gniot, lot, kmiotek,

wiotki; — wiod, miód, lód, siódmy, szczodry; — niebiosa,

nios, cios, ciosa, wiosna, szósty, czosnek, siostra; — wio-
z, wióz itd.

Przykady dostroju e na a:

strzaa (a strzela), dziao, piszczaka, cierpia, siedzia,

wiedzia, mia itd. — wiara, miara, pieczara, pieczarka; —
siano, ciana, wiano, wianek, kolano, kolanko; — siatka,

wiat, wiatr, lato, wiadro, obiata, powiat; — obiad, jad,
wiadomo

,
lad

,
rzadki

,
blady, niedwiadek

;
— miasto

,
cia-

sto
,
piasek

,
piastun

,
blask

,
trzask

,
wrzask

,
las

;
— elazo

,
laz.

* Przed w tylko w imiesowie zaprzeszym spotykamy rodzaj

dostroju goski e na a: miawszy (a mie), posiedziawszy, wy-
cierpiawszy itd. Ale bo te tu to w nie datuje z pradawnych cza-

sów. Zajo tu miejsce czego dawniej innego.

§ 30. Druga para tych rónorodnych e s to takie dwa
dwiki, które monaby nazwa ruchome, poniewa i je-

dno i drugie znika w swej zgosce, gdzie to tylko moliwe—
a wraca natychmiast w swoje miejsce, gdzie jest konieczne

do wymówienia; np. wzy
,
wgle

,
iskra

,
kary

,
winia ,

panna; a w innych formach natomiast wze, wzeek , w-
gie karze

,
iskierka

,
iskier

,
wisien

,
wisienka

,
panien

,
pa-

nienka. Jedno z nich jest twarde c, odpowiada literze

w alfabecie starosow., drugie mikkie = b.

O »dostroju« co do tych e nie moe by mowy; dwiku
swego one bowiem nie zmieniaj nigdy, chyba wyjtkowo
w skutek nieporozumienia.

Oto kilka przykadów ruchomego e:

kie (a ky), gier (a gra), wiaterek, plasterki, pudeko,
wicher, okienko, stgiew, stgiewka — pies

,
wye, wyeek,
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orze, orzeek, stajenka, wanienka, wojenka, wujenka, stry-

jenka (nie stryjanka, jak to niektórzy mówi). — Porównaj

§ 4 *, 6 * i 51.

3. Wpyw spógosek jednych na drugie.

§ 31. Wchodzi nieraz’ w skad syllaby kilka takich

spógosek, np. dchu
,
e razem byyby trudne do wymó-

wienia. W podobnych razach jedna z nich, zwykle pierw-

sza (poprzedzajca), czyni drugiej ustpstwo: przechodzi

w inny dwik, tamtej bliszy a i sobie nie obcy: nie dchu ,

ale tchu.

Mianowicie spógoska saba (§ 12), poprzedzajca

mocn, staje si i sama mocn (przejcie np. g na k> d
na t); i na odwrót: mocna — przed sab, i sama sabe
brzmienie przybiera (zamiana k na g ,

t na d: gdy
,
gdzie

powstao z kdy (kiedy), i z kdzie).

Pokrewnem temu zjawiskiem jest i to, kiedy twarda
spóg., przed mikk, onej gwoli i sama mikczeje, np.

s przechodzi na przed l (myl — a zmys
,
umys); lub

te odwrotna zachodzi zmiana (icizn a winie).
A wic obowizuje tu ta zasada, e niezgodne ze sob

spógoski i same oddziauj na siebie, upodobniaj si
jedne do drugich (asymilacya).

Asymilacya.

§ 32. Najzwyklejsza z tego powodu zamiana sabych
spógosek na mocne, a mocnych na sabe, odbywa si
w ustnem tylko wymawianiu (a nie i w pimie); np. proba
wymawia si jak groba

,
liczba tak jak gdyby przed b

stao d; cieka brzmi cieszka; ródka — rószczka,

krówka — krófka. — Jeeli cay wyraz koczy si gosk
sab, to go take tak wrymawriamy, jak gdyby wr nim zaj-

mowaa to miejsce mocna; np. niead w pimie, a w mow ie

nieat; rzd (rzf), ób (óp); staw (staf); id (i); zma
(zmasz) . .

.

§ 33. Ten fonetyzm ustnego wymawiania wycisn si
jednak wr pewnej mierze i do pisowmi. Tradycyjnie piszemy
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(i tak to ju musi pozosta) tchn,
westchn

,
natchnienie

,

tchem

,

pomimo e to pochodzi od pierwotnika dech

:

d przesuno si tu na t, a to jedynie dla ssiedniej z niem
mocnej goski eh.

Takie upodobnienia poprzedzajcych sabych na mo-
cne, a mocnych na sabe mamy w lekki

,
lekko (zamiast

legki, porównaj lejszy, ulga); krta (niegdy gr\ta);

chrzypt (sts. c4rb|fri>)
;
deszcz (zamiast ded—di^d, po-

równaj ddu, ddy, ddysty)’,— tosamo w gdy (skrócone

z kiedy)', gwoli i grzeczny (= ku woli, ku rzeczy); zgrzyt

(sts. skr^it), dbo {sth\bo), zgon (arn. skori).

Tasama te przyczyna pisowni ma (ma-) ,
maci, oma-

sta
;
wioso (zam. wioz\to — wiosto

,
potem i odrzucone)

;
masu

z maz(t)o itp. — Przybrank Z' piszemy przez s w sowach jak

schowa
, skurczy, stok, stopi, splata itp. take z tego jedy-

nie powodu.

§ 34. Na karb upodobnienia jednej spógoski do dru-

giej zoy naley i t zasad przeobrae dwóch naszych

ostrych syczcych gósek (.s* i z), e si nie tylko na

i , ale i na sz i zamieniaj pod wpywem dalszych spó-

gosek ssiednich.

Mianowicie przechodz te dwiki na swoje zwyke
mikkie, na i , jeeli zwyka jaka mikka spógoska
do nich przylega:

pole! pol (a pose, posa); zmyli (zmys): haaliwy,
wionie, zwinie, ganie, w ciacie, miecie, mieci; upi,
we nie (spa, sen); — le, li (zy); w gniadzie, jedzie.

zaraliwy, wieli
,
winie . .

.

A przeksztacaj si na grube: s na sz, z na i—przed
grube mi syczce mi (sz, , cz, d). Jeeliby za przy

takiej zamianie goski £ (na ) zdarzy si zbieg dwóch
i, to wtedy te zastpujemy przez d.

woszczyzna (woski), polszczyzna, francuszczyzna; by-
szcze, pyszczek, troszczy si, niszczy, wszcz (zam.

ws\cz, a to z wz-cz, § 33); puszcza, tuszcz, puszcz.

bliszy, niszy, wszy, wywyszy; wyd (==wy-z-,
od , m): mózg — módek (==mó|ek ,

jak od róg —
roek): ródka (=ró|ka, jak od noga — nóka).
* Widzimy i inne jeszcze takie upodobnienia, tak np. obok

nicmiecczyzna jest i niemieczczyzna
,

krawieczczyzna
;
a w czcze,
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czcz
,
uczczenie (zamiast czc, uczcenie) nawet druga tu goska

przystosowaa si do pierwszej ! — Od chrzci s formy i chrzc

,

chrzcony, nowochrzceniec
,

i chrzcz
,
chrzczony pod wpywem ana-

logii z czcze, czczony.

* * Przybranki czasowników itp. tylko w rzadkich wyjtkowych razach

podlegaj zasadzie upodobnienia, np. ciec, cierka, ciek, wszcz, wszczy-

na itp. Poza tem za mówi si prawidowo: zmieni, zniszczy
;
sczesa

(=zczesa), zszy, zókn, zyma si — nie zmieni, szczesa, szszy
,

zyma si lub dyma. Jest jednak i to (wydyma piorc bielizn).

Inne przemiany.

§ 35. Dwie nieme (§ 11), czy tesame czy choby do

siebie tylko podobne, pooone tu przy sobie w wyrazie,

utrudniaj wymawianie. Zapobiega si temu rónym spo-

sobem.

Tak np. dwie gardowe w wyrazie mikki
,
mik-

ko,
lekki (waciwie legki, § 33), lekko

,

wprawdzie pi-

szemy -przez dwa k, lecz wymawiamy (z wyrzutni) miki,
miko, leko . .

.

Zbowe dwójki (tt, dd ) czynimy w ten sposób mo-
liwemi, e przeksztacamy pierwsz gosk z tych par
na syczc (na s , z), i tona tak zawsze syczc, jakiej si
druga goska domaga; a wic tt na st

,
dt take na st,

za td i dd na zd.

Z takich st i zd potem, w razie zachodzcego zmik-
czenia, wytwarzaj si konsekwentnie i d — lub

szcz i d .

chwast (st tu=d), czyso (z czyt-tlo — czystlo
,
potem £

odrzucone); zwiastun (s£tu = d£), powiastka, oczywisty;

brózda (zd tu = dd)
,
jazda itp.

A po zmikczeniu: cze ( z £); powie ( z dc), oczy-
wicie, rzeczywicie; bezokoliczniki ple, gnie

,
wdes (od

wiod), prz
,
t£ itd. bródzie, bródzi, jedzie,, jedzi.

(Formy jed, bród, czyszcz, chloszcz itp. wyjania

§ 24 **). Tu nale i skróty jedenacie
,
dwanacie . ^ (z dwa-

na-dziecie, a to dziecie skrót z dziesicie).

§ 36. Goski irz i rz, choó si do niemych
nie zaliczaj, ani tegosamego nie maj dwiku, take ra
chrzstem swoim dzisiejsze ucho polskie. Goska rz w tych

poczeniach zwykle wraca do r. Std rebi, ródo ,
re-
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nica, re (i re) — szron (i ron) roda
,
rodek

,
srebro

(lub rebró), Szreniawa
,
a dawniej rz byo w nich wszyst-

kich wymawiane.

Zbitka.

§ 37. Zbiegajcych si ze sob (w tymsamym wyrazie)

gosek ts, ds, cs, czs, es , i dzs , ds }
dzs, a nawet ss, szs y

s
y i zs

y s y s t bezwarunkowo nie znosi jzyk nasz. Mamy
wprawdzie ssa, ss

y
ssij (dawniej byy to formy dwuzgo-

skowe: shsa itd.)
;

lecz przy tworzeniu przymiotników
z przyrostkiem ski

y
i rzeczowników na siwo i na skoy

do-

konywaj si nastpujce zbitki, wzgldnie wyrzutnie:

z grupy gosek ts, cs, czs, s wytwarza si c,

„ „ ds, dzs
,
ds ,,

dz,

„ „ ss, s, szs, i zs, s, s pozostaje samo s.

1. Koszucki (tski), Bogacki, Bogucki, Biaecki (czski), Wi-
socki (z czski — cz tu jest zmikczonem k) itp. — cny
(z czestny, cz(e)s(t)ny)

,
cnota, zacno; co (dawniej czsó)

,

nic (niczs); — bogactwo, opactwo, ebractwo, tkactwo,

krzykactwo .

.

2. ludzki, ludzko, ssiedzki, ssiedztwo, szwedzki,

Brodzki (Bród, Brody) ,• Zawadzki itp.

3. saski, ruski; woski (szski), papieski
,
papiestwo

,
mski

,

mstwo, msko, praski, boski, bosko, bóstwo, towarzy-

ski
,
towarzystwo

,
towarzysko

,
Zaleski

,
Zbaraski

,
Oleski itp.

Substytueya.

§ 38. A jak te przyszo do zoenia takich wyrazów, jak

rajca ,
zdrajca

,
winowajca; ojca, ogrójca; wiejski

,
miejski

,

Zamojski (pan na Zamociu), Ujejski (na Ujedzie) — uj-

rze,
dojrze

,
podejrzywa (

= urzec, poderzywa) ? —
Z,aszo tu zastpienie (substytueya) niezgodnych z sob
gosek c y dc, s ,. s, ds, rz, a to przez wymian na

jc, jrz
,
js, atwiejsze do wymówienia, a dobrane dowolnie.

* Dawny prawowity wyraz ociec podleg potem (pod wpy-
wem dalszych przypadków ojca, ojcu

)
niepotrzebnie i sam w prz. I

przemianie na ojciec

,

a w lad za tem poszy i pochodne z niego

sowa ojczysty, ojcowizna itp.
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§ 39. Inny okaz podobnej substytucyi mamy w rze-

czownikach noc, piec (powstay z nok-, piek-; wic tu c za-

stpio k); moc
,
pomoc

,
przemoc (c zamiast g)\ i w bezoko-

licznikach ciec
,
piec

,
wlec, tuc (c tu=k), biec

,

móc,

strzec
,

strzyc
,
przysic itp. (b tu=#). Niezgodna z osta-

tni tematu tych sów gosk lub g) kocówka bezokolicz-

nika cz, dzi , spyna z ni w jeden dwik—w c. Tak po-

wstaa z piek-ci
,
móg-ci dawna forma bezokolicznika piecy

(waciwie piec-i § 26) i mocy . Ostatecznie z tych form
piecy i mocy nastay dzisiejsze krótsze, tak jak to i na
formach by, sta widzimy (zamiast byci, stad).

* Pisownia strzydz , bied
,
módz, przysidz

> przez cte, popaca w dru-

kach wprawdzie prawie powszechnie, ale to tylko dziki zadawnionej takiej

tradycyi, z któr niejednemu trudno si rozsta.
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Zestawienie form czyli odmian wyrazów.

§ 40. Powstajce z gosek i syllab caoci, jeeli wy-
wouj w umyle naszym pewne okrelone wyobraenie,
nazywamy sowami (Wort). Te sowa czyli wyrazy, np.
dom, mówi

,
biay

, dziesi, dopiero
, nie tylko tern si od

siebie róni, e kady co innego jak drugi znaczy, ale
i ten jeszcze midzy nimi widzimy przedzia, e sposób
ich uycia przedstawia nastpujc rónic. S wyrazy,
w t°ku ywej mowy nieustannie zmieniajce sw posta,
któr w gramatyce zowimy form; tak np. pan, nie zmie-
niajc swego znaczenia, uywa si to w tej formie pan

,
to

w coraz innych (pana, panu
,
panowie itd,). A s znowu

takie sowa, np. oto, poniewa, kiedy
,
nigdy, które nigdy

tej swej formy nie zmieniaj na inn.
Dziel si przeto wyrazy na t. zw. czci mowy

odmienne i na nieodmienne.
Niedo na tein: w obrbie wyrazów odmiennych spo-

strzegamy drobniejsze jeszcze rónice, a jest ich pi;
a midzy nieodmiennymi rozróniamy grup takich cztery.

1 .

2 .

3.

4.

Oto pi czci mowy odmiennych

:

Rzeczowniki (substantiva),

Przymiotniki (adjectiva),

Zaimki (pronomina),

Liczebniki (numeralia),

Sowa w cilejszem znaczeniu
Czasowniki (verba).

imiona.

czyli
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Czci mowy nieodmienne

:

6. Przysówki (adyerbium),
7. Przyimki (praepositio),

8. Spójniki (conjunctio), partykuy.

9. Wykrzykniki (interjectio).

Pierwsze cztery grupy nazywa gramatyka Im i o n am i

(nomina). S imiona rzeczowne, np. dom
,
czowiek; imiona

przy m lotne. np. wysoki
,
poczciwy; imiona liczebne

(liczebniki), np. diva
, trzy

,
pierwszy ,

drugi; zaimki czyli
wyrazy zamiast imion, np. ten

, on, który, taki.
Czasownik czyli Sowo (w cilejszem tego wyrazu

znaczeniu), np. pisa
, mówi, wyraa co kto czyni.

Cztery grupy ostatnie obejmuj t. zw. partykuy
czyli mniej wane czci mowy, anieli tamte, i su tylko
do dobitniejszego okrelenia znacze imion i sów. Przysó-
wek, np. bardzo, teraz

, dopenia sowa (bardzo pracuje,
teraz pi). — Takie sówka, jak u . na, przy, okoo itp. nie
daj same przez si adnej myli wyranej; otrzymuj j
dopiero, kiedy je »przy imieniu « jakiem poo, np. u ojca,
na koniu, okoo kamienia, i nazywaj si przyimkami.
Takie sówka jak i, a, gdy

, jeeli itp. cz ze sob po-
szczególne wyrazy albo zdania; np. ko i kamie; ko
pdzi, a kamie ley. Od spajania zda i wyrazów otrzy-
may nazw spójników. - Wykrzyknikami s wy-
razy, których uywamy w zadziwieniu, smutku, gniewie itp.
np. o Boe! — ach to okropne !

§ 41. Niniejsza cz gramatyki ma da pozna formy
czyli odmiany, jakim czci mowy odmienne (imiona i sowa)
w ywej mowie podlegaj i jak si urabiaj te formy. Na-
zywa si Fleksy czyli nauk naginania, urabiania form
(Formenlehre).

Fleksya obejmuje dwa dziay: deklinacy i kon-
jugacy.

Rozdzia I. Deklinacya.
Przedmiotem Deklinacyi s formy fleksyjne imion.
Mamy osobne deklinacye dla rzeczowników, zaimków,

przymiotników i liczebników.

Gramatyka jzyka polskiego. 3
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A. Deklinacya rzeczowna.

§ 42. Podug deklinayi rzeczownej odmieniaj

si rzeczowniki.

1 . Pomidzy rzeczownikami rozróniamy z punktu wi-

dzenia gramatycznego: imiona ywotne (nazwy istot y-

jcych), i imiona nieywotne, np. rzecz ,
kamie

,
gos

,

cnota
,
puk ,

lud.

2. Z imion ywotnych zaliczamy jedne do imion oso-

bowych (Bóg, duch, czowiek, anio, szatan itp.), drugie

do zwierzcych (lew, ko, pies, orze).

3. Midzy osobowemi ^owi si jedne imionami

wasnemi (nomina propria) np. Adam, Tadeusz, Fredro,

Staszyc; caa za reszta osobowych .naley do imion po-

spolitych (nomina appellativa), np. czowiek, rolnik, ry-

cerz, pisarz, malarz.

* Imiona wasne zdarzaj si wprawdzie i w sferze imion

zwierzcych (pies Kruczek ,
Psotka), a nawet i rzeczy nieywo-

tnych (Wisa, Dniepr, Pozna, Lwów), ale te ostatnie nie pod-

legaj w deklinayi adnym prawom odrbnym ,
czyli e traktujemy

je wszystkie jak pospolite.

§ 43. Z innego punktu zapatrywania rozróniamy rze-

czowniki wedle ich gramatycznego rodzaju (genus).

Trzy s rodzaje gramatyczne: mski (masculinum),.

eski (femininnm) i nijaki (neutrum).

Mskiego rodzaju s imiona mczyzn, zwierzt

samców i takich istot, które sobie wystawiamy z przymio-

tami mskimi: np. rycerz, pan ,
wilk, pies, anio, czart,,

w, smok - sdzia, sknera, suga; - nadto imiona mie-j

sicy: stycze, luty, marzec itd. Te wszystkie rzeczowniki

s mskiego rodzaju z powodu swego znaczenia. Oprócz

tego nale jeszcze do rodzaju mskiego rzeczowniki na

mocy swego zakoczenia, to jest (w Iszym przypadku

licz poj )
zakoczone na spógosk, a zwaszcza tward,

np stó, wos, huk, góg itd., chocia w tej mierze wielkie

mnóstwo daoby si wymieni i takich przykadów, które

lubo si kocz na mikk spógosk, jednak take s
mskie. O tem wszystkiem stanowi jedynie uywanie (usus),

a w razach wtpliwych sownik.
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Niektóre wyrazy, wzite z obcych jzyków, przyjmuj
w polskim rodzaj mski

,
cho go nie maj w wasnym

,
a to dla

swego zakoczenia, np. dramat
,
poemat

,
peryod itd.

§ 44. Rodzaju eskiego, z powodu znaczenia,s imiona kobiet, zwierzt samic i takich poj lub rzeczy,
które sobie wyobraamy z wasnociami eskiemi; np.
Agata, Marga

,
pani

, matka
, królowa

, /cote, <7^,
gwiazda

, cnota
, dusza

, dobro itp. Na mocy zakocze-
nia, nale tu rzeczowniki koczce si (w Iszym przyp.)
na a, ni, albo na jak, spógosk mikka, jak miedzi to-
pól, ivie, obrcz, -ko, krawd itd.

* Jednake jest i tu bardzo wiele wyjtków. Tak np. sdzia,
sknera

,
poeta, zdrajca, wojewoda itp. s mskie dla swego zna-

czenia, li
,
gwód itp. take s mskie na mocy przyjtego

zwyczaju.

Za eside take uwaa mona wzite z greckiego jzyka
kometa i planeta, lubo w greckim s mskiego rodzaju. Ich bo-
wiem zakoczenie a

,

a niemniej i znaczenie gwiazdy, którmy
przywykli raz na zawsze uwaa za co eskiego, nadaje imw polskim jzyku wyobraenie istot eskich.

§ 45. Rodzaju nijakiego ze znaczenia s rzeczo-
wniki wyraajce istot' jak niedoros, nierozwinit,
np. dzieci, niemowl

, rebi, kurcz
, gsi, ciel itd. Na-

stpnie uwaamy za nijakie: litery, wyrazy i cae zdania,
wzite rzeczownie: np. e mikkie — wielkie B — pikne
to tam to twoje »zaraz « / — takie moje »widzimi si« itp.
Z zakoczenia nale do tego rodzaju rzeczowniki na
o, e,

, np. zoto, boto
, serce

,
pole

, imi , wymi .

* Niektóre rzeczowniki s w jzyku polskim dwupciowe
(communia) : tak np. mog si uwaa i za mskie i za eskie

okolicznoci: suga, kaleka, papla, gadua, sierota
itd. Mówi si : biedny sierota (o chopcu)

, biedna sierota (o dziew-
czynie); wierny suga i wierna suga itd.

§ 46. Oprócz rodzaju, rozróniamy w deklinacyi i licz-
b, t. j. ilo osób lub rzeczy; np. ojciec, ojcowie; jab-
ko, jabka; mysz

, myszy; by, byli. Mamy w jzyku naszym
dwie liczby: pojedyncza (singularis numerus) i mnog
(pluralis), i kad wyraamy przez osobne formy.

3*
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* Starodawna polszczyzna posiadaa jeszcze i liczb podwójn (dualis).

Z tej tylko kilka szcztków do czasów naszych doszo: rce, w rku, rkoma;
oczy, oczu, oczyma; uszy, uszu; dwie sowie; dwu, dwoma; dwiecie, dwu-
stu, dwustoma; trzema, czterema

,
picioma

,
siedmioma

,
dziesicioma (formy

zatem ju po czci, jak tu widzimy, wykolejone ze swej podwójno-licze-

bnej sfery).

§ 47. Rozmaite pooenia, w jakich nam si rzecz lub

osoba omawiana przedstawia, wyraaiy zapomoc rónych
skonie czyli form rzeczownika: np. tu mieszka ^ojciec*.;

to jest dom »ojca«; cze naley si »ojcu«; prosz ci » oj-

cze*.; mieszkam z »ojcem« itp. Takie odmiany danego wy-
razu nazywaj si przypadkami czyli skonnikami
(casus). Tych mamy w jzyku naszym w kadej liczbie

siedm. Nazywamy je albo liczebnie albo z aciska*) jako to:

Przyp. I. — nominativus, na pytanie kto? co?

II. — genetivus,

III. — dativus,

IV. — accusativus,

V. — vocativus,

VI. — instrumentalis.

VII. — locativus,

kogo? czyj? czego?

komu? czemu?
kogo? co?

kim? czem?

w kim? w czem?

Owo ten cay zasób form, sucych na oznaczenie

liczby gramatycznej i przypadków, stanowi deklinacy.

§48. Rzeczownych deklinacyi jest w jzyku
naszym pi.

Deklinaeya I obejmuje rzeczowniki mskie,
w przyp. Iszym liczby poj. zakoczone na odkryt spó-

gosk, np. chop
,
pan ,

orze, ko ,
kraj, rodzaj.

Do deklinacyi II nale rzeczowniki nijakie, za-

koczone na o albo e: dzieo ,
wiano , miasto }

pole
,
jajt>

serce.

*) Polskiej terminologii (mianownik, dopeniacz, celownik, biernik,

woacz, narzdnik i miejscownik) dlatego tu nie uyto , e ledwie która z tych

nazw trafnie istot rzeczy wyraa, a np. celownik znaczy wrcz przeciwie-

stwo tego, o co tu chodzi. Bo rzecz pooona w przyp. III nie celuje do ni-

czego
,
lecz »do niej si celuje*.
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Deklinacya, III obejmuje rzeczowniki eskie,
na a albo ni zakoczone: np. woda

,
ryba

, bania
,
szyja

,

Jesieni, bogini; tudzie mskie na a, o: np. wojewoda

,

sdzia, ciela, Fredro, Turno
, Oczko. Te ostatnie jednak

tylko w licz. pojedynczej.

Deklinacy IV tworz same rzeczowniki eskie,
zakoczone na spógosk mikk odkryt; np. mio,
wie, ako, mysz, noc, klacz, upie, agiew, chorgiew itd.

Do deklinacyi V nakoniec nale rzeczowniki ni-
jakie, zakoczon na , np. ciel, imi, ciemi itd.

* Oprócz tego na pi deklinacyi podziau, rozchodz si
jeszcze rzeczowniki w obrbie I, II i III deklinacyi o tyle na odrbne
(po dwie w kadej) gromady, e jedne z nich przypadkujemy podug
» pierwszego «, drugie podug »drugiego« wzorca. Deklina-
cya IV i V jest tylko jednowzorcowa. — Do »pierwszych « wzor-
ców nale wyraz^, które w kocowej zgosce przypadka I licz. poj.
maj twarde spógoski, np. pan

,
dzieo, ryba Do »drugich«

wzorców policzone s rzeczowniki ze spógosk w tern miejscumikk. A za takie mikkie goski poczytywa naley nie tylko
owe kreskowane, ale i c, dz

, cz, d, , sz, rz
,
1

Te dwojakie wzorce trzech pierwszych deklinacyi przypadkuj
si wprawdzie po najwikszej czci jednako, w niektórych jednak
przypadkach rozchodz si: rónice takie dajemy w paradigmatach
odmiennemi (pochyemi) czcionkami.

§ 49- Okazy niej podane dzisiejszych deklinacyjnych przypadków wy-
magaj i pod innym jeszcze wzgldem wyjanienia, mianowicie dlaczego w ich
urabianiu taka nieraz ilo rónych kocówek? — Wiedzie naley, e w od-
legych epokach jzyka mielimy deklinacyi wicej

,
nieli po dzi dzie. W ka-

dej z nich suyy wtedy poszczególnym ich skonnikom osobne, inne jak
w drugich deklinacyach, kocówki. W toku wieków dalszych, niektóre dekli-
nacye te powoli zamieray, tak i z nich ostatecznie ju tylko pi zostao :

jedna jedyna na rodzaj mski, dwie na eski i dwie na rodzaj nijaki. —
Dziao si to w taki sposób, e kada taka nieznacznie i niedoranie wycho-
dzca z ycia deklinacya, przykazywaa jakby w spadku swoje rzeczowniki —
wedle rodzaju ich — to tej

,
to owej deklinacyi ostajcej si w mowie. Proces

ten nie dokonywa si tak wiadomie i prawidowo, iby imiona te, które jako
nabytki nowe do deklinacyi dzisiejszych przeszy, nie byy miay w nich przez
czas pewien zatrzymywa swej dawnej odrbnoci. Zachowyway dugo

,
a i do

dzi dnia zachowuj bodaj w jakim jednym lub w dwóch przypadkach, da-
wniejsze swe kocówki. — Otó to powód tego zjawiska, e w tegoczesnych
deklinacyach, a nadewszystko w mskiej, czyni posug dwie formy,
a w nominat. plur. trzy, nawet cztery!
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Deklinacya pierwsza.

§ 50. Rzeczowniki mskie, zakoczone w przyp. I

licz. poj. na spógosk odkryt, a wic bez adnej ko-
cówki, np. pan

,
syn

,
wó, wróg

,
duch

,
poganin, chwast ,.

row; — kupiec
,
rodzic

,
wódz, ksidz, jele, pie, kraj

,
li,

ko itd. Nale tu i imiona mskie chrzestne zdro-
bniae na o, np. Tadzio, Stefcio, Józio; równie inne ta-

kie mskie zdrobniae, jak wujcio, ojcunio, których ilo
zreszt niewielka.

Podaje si tu w kadym wzorcu a pi okazów tej deklin., poniewa,

zachodz odmiennoci w przypadkowaniu imion osób, a zwierzt i rzeczy
nieywotnych. Rónice te uwidocznione tu drukiem rozsadzonym.

(Okazy Deki. l-szej dla braku tu miejsca dajemy na str. 39).

Uwagi o poszczególnyci przypadkach.

§ 51. W przyp. II Ucz. poj

•

(i w dalszych) podlega sa-

mogoska e czsto wyrzutni w zgoskach takich, które w nominat.

j maj: pies—psa, psu; lew— lwa, len— lnu, dzie— dnia, po-

se—posa, koek—koka, chopek—chopka
,
owies—owsa, orze—

ora. Przyczyna tego ta, e w tych zgoskach e jest tylko surro-

gatem twardej niegdy samog. a>
,
albo mikkiej b (§ 4* , 6* i 30)

a nie rodzimem e. Takie e wszdzie wic odpadaj z wyrazów,
gdzie nie s do wymówienia konieczne.

• Kocówk II j>rzyp. jest a i u. Osobowe i zwierzce
imiona przybieraj a

,
tylko wó—wou. Z nieywotnych — jedne

a, drugie u: sznura, draga, nosa
,
zba, kija, wgla, taca,

ywota — gogu, stou
,
toku

,
nowiu, drobiu. — W dawnej

polszczynie i z tych mnogo wielka przybieraa a.

* Przyczyna otwartego o, np. gogu
,
wou (a w przyp. I góg ,

wó)-

i goski nosowej , np. zba
,
rzdu (a nominat. zb, rzd), podana w go-

sowni § 27 i 28.

§ 52. Przyp, III Ucz. poj. koczy si u jednych na owit

u drugich (mniej licznych) na u: panu
,
Bogu, chopu, chopcu

,

ojcu, ksidzu, psu itd. Kiedy owi, a kiedy u, w ogólnoci niema
na to staej reguy: zwyczaj rozstrzyga. To jedno pewne, e gdzie

II przyp. na u, tam ju Illci musi mie owi.

Przyj). IV Ucz. poj. imion osobowych i zwierzcych
jest dzi zawsze jak ligi: mie swego anioa stróa, kocha ojca;

zabi wilka, niedwiedzia; imion nieywotnych — jak Iszy

(rwa chwast, sypa kopiec).
* Za dawnych czasów i ywotne imiona równay si w tym skonniku

z I przypadkiem. lady tego pozostay do dzi dnia: by z kim, za pan-brat

;

na w. Jan, na w. Micha; siada na ko...
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ziemianie

i

ziemiami/,

ziemian

itd.

Tadzio

,

wujcio

itp.

przypadkuj

si

podug

wzorca

wódz:

Tadzia,

wujcia;

Tadziu!

wujciu!

itd.
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§ 53. W przyp. V licz. poj. imiona wzorca I maj ko-
cówk e (rodzime e): wole

,
panie

,
chwacie

,
poganinie

,
bracie

,

kosie! Wyjtek stanowi tylko synu! i wszystkie w nomin. za-

koczone na tward gardow (na <7, cft, ^) : Tomku, bratku

,

wrogu
,
gogu, duchu

,
Wojciechu

,
druhu! Od czowiek

,

czJe/c

i kozak — albo czowieku
,
czeku

,
kozaku! albo czowiecze

,

cs/e-

C2C
,
kozacze! Od jBo# — tylko Róe/

W wzorcu Ib: jedynie imiona osobowe i zwierzce, za-

koczone na ec, maj tu e: kupcze
,
gupcze

,

o/cze, chopcze

,

modziecze
,
samcze

,
padalcze, jastrzbcze! Od ksidz — take

ksie! ' Gaa za reszta rzeczowników II wzorca (nawet i na ec

zakoczone, jeeli znacz roliny i rzeczy nieywotne) ma
kocówk te: kraju, koniu

,
wodzu dziedzicu

,
kasztelanicu, pa-

niczu, chrzszczu
,

rysiu, jeleniu
,
jastrzbiu

,
jaowcu, liciu,

wiecu, piecu, placu!

§ 54. Przyp. VI Ucz. poj. ma koówk em (w I wzorcu

tu twarde e, surrogat dawnej 'b): anioem, duchem, kupcem.

Przyp. VII: w wzorcu I e (6): w araee, poganinie,

chwacie, bracie itd. Tylko od dom, syw, pan — i od imion na

k, g, ch, h — kocówka n: w diicJw, w w synu, domu,

panu. — W U wzorcu — tylko w: na fconiw, w fcra/tt, przy

wodzu . .

.

§ 55. Przyp. I licz. mn. tej Iszej (mskiej) deklinacyi

jest w jzyku naszym dwojaki: rzeczowy i osobowy.
Imiona nieywotne i zwierzce nie maj wpra-

wdzie ju innego nominatiwu, jak tylko rzeczowy, lecz

imiona osobowe posiadaj obydwa. Oznak osobowego
nominatiwu stanowi to, e do przystaj zaimki i przymio-

tniki w takiej formie uyte, jak ciy owi , którzy ,
li, dobrzy

,

zatwardziali, którato forma jest ich waciwym nominatiwem:

ci anieli , owi chopi, dobrzy panowie, zatwardziali po-

ganie. Rzeczowego za nominatiwu oznaka jest ta, e po-

wysze formy ci, owi
,
moi, do niego nie przystaj, gdy

tylko te, owe, moje, ze itd. daj si z nim czy, któreto

formy nie s waciwym nominatiwem, lecz (jak si niej

okae) tylko surrogatem tego skonnika: te psy, ow dby,
twarde kamienie, zwide licie, obce kraje. Taki rzeczowy

nominat. suy i wszystkim osobowym imionom (te anioy

,

owe chopy, uczone doktóry, ciemne pogany), lecz tylko
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jako uboczny i drugorzdny — obok waciwego (osobo-

wego) nominatiwu.

Rónica midzy rzeczowym przyp. Iszym a osobowym
jest t, e jeeli np. od Czech

,
Woch, lub od komornik,

piekarz
,
szklarz, owczarz, utworz form rzeczow: Czechy,

Wochy, Wgry — Komorniki, Piekary, Szklary, Owczary,

to wyraam raczej kraj lub te wie, gdzie ci ludzie mie-

szkaj — zatem wyraam rzecz. A przez form Czesi,

Wosi, Wgrzy, komornicy, piekarze itd. wyraam ludzi

tych krajów, osobistoci tych rzemios. Midzy anioowie
a anioy niema wprawdzie a takiej rónicy, lecz i tu for-

ma anioy osabia, niejako znia ich osobow dostojno,

a forma anioowie dobitnie j podnosi. Tak te np. i o e-
braku zwykej mówimy w licz. mn. natrtne ebraki, ni-

eli natrtni ebracy (a có dopiero ebrakowie), poniewa
to powaniejsze nazwanie nie licuje z ebractwem. Otó to-

samo jest i tego przyczyn, e dla wszech jestestw niszego
rzdu, jakoto rzeczy nieywotnych i zwierzt, niema ju
dzi prawdziwego (osobowego) nominatiwu, cho dawniej

i dla nich by, i e im tylko ten sabszy czyli rzeczowy

pozosta.

A teraz pytanie: Co waciwie znaczy ten rzeczowy no-

minat. Skd si wzi i w jakim celu? — Jest to nasz starodawny
prawidowy przyp. IV, jak tego dowodzi polszczyzna XV i XVI
wieku. Dzi wprawdzie nie mówimy, e król rozesa mdre posy
swoje, albo zgromadzi waleczne rycerze swoje (zamiast posów.

rycerzy swoich)', lecz wtedy wyraano si tak; Zaszed wic taki

w jzyku przewrót, e w sferze imion mskich osobowych
prawy dawny przyp. IV wyszed z uywania i zastpuje si dzi
Ilgim przyp. Straciwszy tu to znaczenie, wcisn si ten dawny
accusativus do nominatiwu i czyni tym imionom, obok ich pra-

wego nominatiwu, posugi uboczne jako niejako sabszy czyli rze-

czowy. Nieosobowym za, które swój nominat. licz. mn. po-
straday, jedynie on disiaj suy (w zastpstwie ich prawdzi-
wego nominatiwu).

§ 56. Co si tyczy kocówek przyp. I licz. mnog.
to mamy ich w I wzorcu cztery: i, owie, e (w -anie), y:
anieli, chopi — anioowie, panowie — poganie, ziemia-

nie — duchy, anioy

,

i dby, kocioy, chwasty. W II wzorcu
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tylko trzy: i, owie
,

e: kupcy
,
mdrcy (y tu=«, § 26) —

wodzowie , stryjowie — gocie
,
rycerze , licie .

A mianowicie w wzorcu pierwszym:

1. Forma na 2/ (po k i po p— i, § 26) jest rzeczowym tylko

nominatiwem: w sferze osobowych imion ubocznym, a w obrbie
nieosobowycb jedynie uywanym. Niegdy miay i zwierzce i nie-

ywotne rzeczowniki swój prawdziwy w licz. mn. 1 przypadek:

Cedrowie
,

Chlebowie, baranowie
,

wilcy, pacy, oblocy, krucy,

grzesi, psi itd.

2. Forma na i (pó c, dz
,
rz itd. § 26), i forma na owie

,

s to zawsze osobowe nominatiwy. Z wyjtkiem pogan, ziemian
itp. wszystkie osobowego znaczenia rzeczowniki wzorca I rozdzie-

laj si wanie midzy te dwie kocówki), a to tak, e jedne z nich

(najliczniejsze) posiadaj tylko form na i, drugie tylko na owie,

a niektórym i obydwie dozwolone do polubownego uycia
;
wic np.

biskupi, ssiedzi, urzdnicy tylko — panowie, generaowie
tylko — za anioowie, doktorowie itp. albo tak, albo anieli,

doktorzy. (Swoj drog suy im wszystkim jednak i rzeczowy no-

minativus na y).

Rozgraniczy tych trzech ukazanych tu dziaów zasadniczo nie mona.
Tylko usus decyduje, do którego z nich który wyraz naley. Form na owie

maj przewanie imiona wasne (Pawowie, Piotrowie, Radziwiowie), na-

zwy urzdów i dostojestw (oficerowie ,
senatorowie), krewieóstwa (dziadowie,

ojcowie, synowie), narodów, zwaszcza dawnych (Persowie, Celtowie, Medowie)

od czego jednak mnóstwo wszdzie wyjtków.

3. Forma na e, take zawsze osobowa (ci mieszczanie)

,

wa-
ciw jest rzeczownikom zakoczonym na anin: wocianin, zie-

mianin, Krakowianin
,

Warszawianin
,
poganin

,
parafianin,

chrzecijanin, Sowianin
,
Egipcyanin itp. W liczbie mn. odpada

z tego anin przyrostek in, i tworz si tu formy nae: mieszcza-

nie, pogamie, Sowianie. W rzeczowym nominatiwie kocz si
na y : (te) mieszczany, pogany.

§ 57. Wzorzec II. 1. Form na i widzimy tu w licz. mn.
przyp. I tylko w obrbie imion (osobowego znaczenia) zakoczo-
nych na ec (i take mskich na ca, np. mówca, zdrajca, lecz

o tern rzecz dopiero w § 69): kupcy, mdrcy
,
cudzoziemcy, mo-

dziecy (y tu zamiast i, § 26).

Tych imion na ec (i ca) przyp. I rzeczowy koczy si take na cy,

lecz wtedy ma to y rzeczywicie znaczenie goski y, jak w formach dary,

anioy I wzorca. Ta wyjtkowo jest przyczyn, e si moe mówi i ci

kupcy, cudzoziemcy, nomin. osobowy — i te kupcy, cudzoziemcy, nomin. rze-

czowy. Kupce, cudzoziemce, modziece itp. rzadko uywane.
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2. Forma na owie zdarza si i w wzorcu II, zawsze z oso-

bowem znaczeniem: wodzowie
,

ojcowie
,

stryjowie
,

wujowie

,

Mickiewiczowie ,
Kmicicowie, królowie, paziowie, Stasiowie,

Antosiowie. (Rzeczowe formy, na e, o ile maj jeszcze obieg, co

ledwie kiedy bywa, brzmi wodze
,
króle, pazie, Stasie; czciej

ju mówi si tak w sferze nazwisk: Mickiewicze, Kmicice).

3. Formy na e w tym wzorcu s ze wszystkich najliczniejsze

,

a urabiamy je i od imion osobowych i od zwierzcych i nieywo-
tnych: hidzie

,
gocie, rycerze, pasterze, gospodarze, przyjaciele

— jelenie, rysie, niedwiedzie, onie, konie, padalce — kopce,

rylce, wiece, jaowce, okcie, paznokcie, golenie, kamienie,

noe, licie, kraje, soje.

Ta zbieranina rónorodnych ,i rónoksztatnych wyrazów pocigata

w rónych czasach do deklinacyi niniejszej z przerónych stron. Skutkiem ta-

kiego ich tutaj nagromadzenia
,
formy osobowe z rzeczowemi tak si tu z sob

pomieszay, e po dzi dzie ju ich inaczej nie rozezna, jak chyba po tej

jedynej oznace, czy do nich osobowe ci, czy te, owe przystaje: ci rycerze —
te konie itd. § 49.

§ 58. Wyjtki w przyp . I licz. mn. Kilka wyrazów
obcego pochodzenia maj tu swoje formy urobione inaczej.

1. Zakoczone na ans, jak romans, kwadrans, ordynans,
maj w licz. mn. kwadranse, romanse, finanse itd. Ekspens ma
ekspensa. (Formy finansy, romansy itd. nieuywane).

2. Takie sowa wzite z aciny, które tam s rodzaju nija-

kiego, a w polskim przyjy mski, jak np. testament, dokument,
akt (actum), egzamin, talent, interes, eksperyment, wolumen

,

punkt, fakt, projekt, dekret itd. formuj przyp. Iszy licz. mn. albo

tak, jak w swym wasnym jzyku, na a, albo na y. Mówi si
przeto: testamenta, dokumenta, akta (ale w dramacie akty, bo to

wzite od mskiego actus), punkta, fakta, interesa — albo do-
kumenty, fakty, punkty itd. — Koszt i grunt wzite z niemie-

ckiego, i gust z aciny, maj koszta, grunta, gusta; kurs—kursa.

* Przeciwne formy licz. mn. na a w obrbie rzeczowników
pochodzenia czysto polskiego lub z nowoytnych jzyków, jak bi-

leta, portreta, bukieta, koncerta, okrta
,

urzda, odcienia,
przedmiota, kopota, puka, ywota, szczegóa itd. zamiast jedy-
nie naleytego okrty, urzdy, odcienie, puki itd., s niewaciwe
i wystrzega ich si naley.

§ 59. W przyp. II licz. mnogiej s kocówki ów, i,

lub te niema adnej. — Bez kocówki obywaj si tu rzeczowniki
zakoczone na anin, w licz. mn. na anie: od poganin (tych) po-
pom, taksamo parafian, mieszczan, chrzecijan, Krakowian,
Lwowian, Sowian, Rzymian

.
(Przeciwnie te, które w licz. poj.
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na an, a w ran. na ni si kocz i powinny koczy, maj
tu zakoczenie anów: Muzumanów, Dominikanów, Fra -

ciszkanów, Bazylianów, kasztelanów, hetmanów, Hiszpanów

,

Cyganów).— Niemniej tworzymy przyp. II bez kocówki w zakresie

owych nazwisk ziem i wsi, których dostarczy rzeczowy nomin.
plur. wzity od mieszkaców tych miejscowoci (§ 55): od Czechy
gen. Czech; taksamo Prus

,
Woch; od Niemcy (do) Niemiec

,

Wgier, (do) Kujaw, Pauk
,

(do) Szklar, Sokolnik
,
Komor-

nik. — W II wzorcu tylko przyjaciel ma wyjtkowo przyjació,
bez kocówki.

Poza tern — caa reszta rzeczowników I wzorca przybiera

kocówk ów: anioów, chwastów. (Niegdy nawet i ta caa rze-

sza nie przybieraa kocówki, czego do dzi dnia ladem przysó-
wek do-tych-czas).

W llgim wzorcu: wszystkie (nawet i nieywotne) w mnogo-
liczebnym przyp. I na cy i na ce zakoczone (kupcy, kopce,

wiece) kocz si tu na ów (kupców i kopców). — Wszystkie

na owie — take na ów : ojców, mów, stryjów, paziów , Mickie-

wiczów. — Poza temi, cay ogó wyrazów II wzorca rozkada si
na trzy nast. grupy: Jedne maj tylko form na ów: np. rodzi-

ców, paniczów, stróów - - wów, rysiów, soniów — koszów,

mieczów, krzyów, deszczów
,

widelców, wrzecidzów, krajów

,

zdrojów
,
sojów, bojów, rojów.— Drugie tylko na i: np. ludzi, go-

ci, niedwiedzi, jeleni, gobi
,
koni, ledzi — dni, pni, lici,

groszy, gwodzi, sni, strumieni, kamieni, miesicy, pienidzy,
pokoi, powoi, zawoi. — Trzecia za grupa ma dowolnie tak i tak:

nauczycieli i nauczycielów, a do takich naley wielbiciel, obywa-
tel, gospodarz, wodarz

,
pasterz, rycerz, pisarz, lekarz, ucze,

ów, paw, nó itd. Król take ma królów i króli.

Ani wic zewntrzna budowa tych wyrazów ani znaczenie

nie ma na to wszystko adnego wpywu. Sam tylko usus rozstrzyga.

§ 60. Przyp. IV. Rozbiene formy tego skadnika, w wi-

zerunkach tej deklinacyi (str. 39) podane (anioów a sokoy)
,
tak

naley rozumie, e w obrbie imion nieywotnych, a w mn.
liczbie take i zwierzcych (bo w pojedynczej rzecz co do
tych ma si przeciwnie, § 52) przypadek IVty równa si z Iszym
przyp.; natomiast imiona osobowego znaczenia zastpuj dzi
swój accusat. plur. form ligo przyp. A wic: niszczy chwasty,
polowa na ubry, wilki (= wilky, § 26) niedwiedzie; sypa
kopce, zna obce kraje; — przeciwnie rozesa posów swoich,
zwoa kupców, rycerzy, paniczów.

W dawnej polszczynie byy w uywaniu powszechnem i od imion

osobowych prawe formy ich przyp. IV: dziaa przez posty swoje

,

powaa
ssiady, gromi wrogi, nieprzyjacioly (lub nieprzyjaciele), czci rodzice

,
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ojce
,
króle. Obecnie zajmuje ich miejsce przyp. II i chyba tylko w poezyi

i wyszym stylu daj si tamte formy niekiedy sysze
;

prócz tego za funk-

cyonuj jako nominatiwy rzeczowe, § 55 i 56, 1.

§ 61. W przyp VI licz, mn, kilka rzeczowników II wzorca
przybiera zamiast koc. ami

,
krótsz mi: komi

,
gomi

,
lud-

mi
,
pienidzmi , limi ,

przyjaciómi itd. — W wzorcu I w da-

wnej polszczynie popacaa obok formy na ami, czstokro krótsza

na y: z posty, z anioy , z duchy niebiaskimi; polowanie z wy-y,
z ogary itd. I dzi jeszcze znachodzimy powiedzenia takie

czasem w poezyi itp. — Co si tu pod wzgldem tej kocówki y
mówi w odniesieniu do niniejszej (mskiej) deklinacyi, tosamo i do II

(nijakiej) naley odnie: znacznemi dziey
,
krótkiemi sowy itp.

Przyp. VII licz. mn. Zamiast dzisiejszych form naac/t . mia dawniej

wzorzec I tej mskiej, a take i II (nijakiej) deklinacyi, w tym przyp.

koc ech. w kocielech
,
grzeszech — dzielech

,
slowieh I dzi jeszcze pozo-

staj w obiegu formy: w Prusiech , Wgrzech, Niemczech
,

Woszech —
w uciech

,

w leciech itd. na dawny sposób.

Nieregularnoci deklinacyi I.

§ 62. Naley tu jeszcze pozna niektóre formy wy-
jtkowe rzeczowników nalecych do deklinacyi Iszej.

Czowiek nie ma liczby mnogiej; zastpuje j wyraz
ludzie

,
któremu znowu brak liczby pojedynczej. Pokrewne

lud, ma ludy. — Od rok rzadko w mowie pimiennej (ludowe)

roki; uywa si natomiast lata

,

np. trzy lata. Roki miao
zato znaczenie terminu sdowego; np. naznaczy komu roki ,

zjecha na roki. Ale i w tern znaczeniu dzi ju jest rzad-

kie. Lato w licz. poj. znaczy tylko Sommer, w znaczeniu

Jahr si nie uywa.
Od brat

,
ksidz

, szlachcic (a w ustach ludu i od wójt r

student), licz. mn. bracia, ksia, szlachta, (wójcia
,
sluden-

cia). S to waciwie rzeczowniki zbiorowe, niegdy ro-

dzaju eskiego, jak to wida najwyraniej na wyrazie ta

szlachta. Maj one w dalszych przyp. braci, ksiy — bra-

ciom, ksiom — brami, ksimi — w braciach
,
ksiach.

Szlachta deklinuje si regularnie.

Jczmie ma wyjtkowo w liczbie mnogiej jczmiona,
jakby imi rodzaju nijakiego. Forma jczmienie mniej zwy-

czajna. — Od dzie zwyklejsze dni, ni dnie; ale tydzie —
tygodnia, licz. mn. tygodnie.
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Deklinacya druga.

§ 63. Rzeczowniki rodzaju nijakiego, zakoczone
w przyp. Iszym licz. poj. po spógosce twardej na o, np.

dzieo
,
miasto

,
gniazdo

,
miso; po spóg. mikkiej na e :

np. pole, morze ,
oblicze

,

iice, przysowie , narzdzie .

rwszy wzorzec. Drugi wzorzec.

Przyp.

Liczba pojedyncza.

I. Dzieo Pole

JJ
II. Dziea Pola

?>
III. Dziea Pola

1)

IV.
i

V. /
jak przypadek Iszy.

5)
VI. Dzieem Polem

??
VII. (w) Dziele. (w) Polu.

Przyp. I.

Liczba mnoga.

Dziea Pola

II. Dzie Pól

y>
III. Dzieom Polom

,,

IV. )

V. /
jak przypadek Iszy.

VI. Dzieami Polami

VII. (w) Dzieach (w) Polach.

Uwagi o niektórycli przypadkach..

§ 64. W przyp. III licz. poj. tylko kocówka u; koc.
owi ani w pierwszym ani w drugim wzorcu: formy jak pokole-

niowi
,
sumieniowi równie bdne, jak gdyby kto mówi dzieowi

zamiast dzieu. Od poidnie jednak ku poudniowi: wyjtek,
z powodu e to wzite od dzie.

Przyp. VII: formy tu w dziele
,
w lecie

,
na dnie; lecz

zakoczone na ko, go, cho, maj tu u: w oku, w uchu (porówn.

§ 54). — W wzorcu 11 przyp. VII — zawsze na u.

Przyp. I Ucz. m/n. Od niebo — nieba albo niebiosa. Dal-

sze przypadki: niebios, niebiosom, w niebiosach (niebiesiech)

,

a nieb, niebom itd. nieuywane.
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8 65 Przyp. II Ucz. mn. W wzorcu I — sam temat

,

bez adnej kocówki: dzie, ud, kó, pros, ust, nazwisk, okru-

ciestw, proroctw

.

Jeeli w dawnym stame jzyka w zgosce osta-

tniej tematu byo albo , to dzi zamiast tego mamy e: dno
,

ale den, drwa a drew ;
gode, szkie

,
okien, bagien, pócien

,
gu-

mien, krosien. § 51.

Tylko takie wyrazy zgrubiae na sko

,

jak wilczysko, chlopisko

,

przy-

bieraj zakoczenie ów (chlopisków)

,

stosujc si z przyczyny swego znaczenia

do zasad deklinacyi Iszej.

W wzorcu II: lic
,
serc

,
da, kaza, obi (bez kocówki);

tylko rzeczowniki zakoczone na dzie, cze itp. (e w nich ci-

gite z ije)
,
maj narzdzi, narzeczy, bezprawi, nozdrzy,

przysowi.

jprzyp. VI i VII licz. mn. Wszystko tu tak, jak w deki. I,

§ 61: obok sowami, latami — mówi si i sowy, laty; obok

w latach, ustach — w leciech, uciech.

* Rzeczowniki z aciny takiego kroju, jak kollegium, gimna-

zyum, seminaryum . w liczbie poj. wcale si w polskim jzyku

nie odmieniaj; w licz. mn. przyp. Iszy na a: gimnazya kolle-

gia; w llgim ów: gimnazyów, kollegiów, liceów itp. W dalszych

przypadkach regularnie, jak wzorzec tej deklinacyi.

§ 66. Z form liczby podwójnej (§ 46*) dzi jeszcze w uywaniu

takie pozostaoci: dwie sowie, dwie-cie, oczy, Uszy, plecy (oka, ucha maj

inne znaczenie); II. prz. dwustu, oczu, uszu (oczów, uszów b. rzadkie; ok, uch

maj inne znaczenie); VI prz dwustoma, oczyma. (Oczami ,
oczom; uszami,

uszom; w oczach ,
uszach

,

powszechnie mówi siy, cho to formy nieorgani-

czne: wyniky z popltania' licz. mnogiej z podwójn).

Deklinacya trzecia.

§ 67. Rzeczowniki eskie, zakoczone w przyp.

Iszym na a, ni/ np. ryba ,
woda

,
sia

,
nauka bania,

wola, ziemia ,
nadzieja, wieczerza ,

racya
,

lilia — pani,

bogini, gospodyni, ksieni. Równie nale tu (lecz tylko

w liczbie pojed.) i takie mskie rzeczowniki, co kocz
si na a, jak wojewoda, suga ,

sdzia
,
hrabia ,

kaznodzieja

,

obroca ,
mczyzna, mówca, Wydga

,
Kmita

;

nakoniec na-

zwiska familijne na o, jak Chodko, Ryo, Taro
,
Fredro.

W pierwszym wzorcu (ryba) temat ze spógosk kocow tward.

W drugim
(
bania i pani) — ze spógosk mikk ().
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Pierwszy wzorzec. Drugi wzorzec.

Liczba pojedyncza.

Przyp. I. Ryba Bania Pani
?)

II. Ryb/ BanZ Pan Z

III. Ryb Ze BanZ PanZ

)J
IV. Ryb Banie Pani

Przyp. V. Rybo / Banio / PanZ/

VI. Ryb Bani Pani

5J VII. (w) Ryb Ze. (w) BanZ, PanZ.

Liczba mnoga.

Przyp. I. Ryby Banie Panie
5 J

II. Ryb Ba Pa (Nadziei)

> III. Rybom Baniom Paniom

, ,

IV.

V. |
jak przypadek Iszy.

VI. RybawZ Baniaw Z PaniawZ

VII. Rybach Baniach Paniach,

Uwagi o niektórych, przypadkach.

§ 68. Rzeczowniki mskie deklinacyi niniejszej przy-

padku] si przez ca licz. pojed. regularnie podug jej

wzorców: wojewoda
,
poeta

,
Kmita

,
Fredro

,

jak ryba

,

a cZe-

la
,
kaznodzieja

,
mówca jak bania . (Tylko kilka midzy

nimi jest takich, np. hrabia
,
margrabia

,
sdzia

,

które obok
form powyszych posiadaj i przymiotnikowe, o czem
obacz § 96).

Przyp. IV licz. pój. w obu wzorcach i obydwóch ro-

dzajach ma koc. : matk
,
wod

,

roZ, woZ, wadz
,
wa-

dziej, raey
,
opini — starost

,
poet

,
Fredr

,
Kmit

,

te-

znodziej, ciel
,
mówc. — Ale na m zakoczone maj tu

(t) pani ,
ksieni

,
gospodyni.

W przyp . Vtym kocówka tak dla eskich, jak m-
skich o : matko

,
ZoZo, nadziejo

,
poeto

,
starosto

,
Kmito

,

hrabio
,
cielo, kaznodziejo

!

Ale pani, ksieni itp. zatrzymuj tu Z, tak jak w I przyp.

A zdrobniae pieszczotliwe tego kroju, co Zosia, Józia
,
Ma-,

nia, ciocia, ciotunia, babcia, rybcia itp. maj w w przyp. Y:

Zosiu, Józiu, Maniu, ciociu, babciu, gosposiu, rybciu!
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§ 69. W liczbie mnogiej wszystkie mskie tej de-

klinacyi bez wyjtku przechodz do Iszej i przez wszyst-

kie skonniki przypadkuj si tam podug jej wzorców: sta-

roci
,

ivojeivodzi, poeci ,
mczyni ,

mówcy ,
obrocy (jak

anieli) — sdziowie ,
hrabioioie (jak stryjowie) — kazno-

dzieje , ciele (jak koodzieje
,

ludzie). Tylko przyp. II od

mczyni i sudzy — mczyzn

,

swgr (bez kocówki).

§ 70. Co do eskich w licz. mn. sam tylko II przy-

padek wymaga objanie. Wzorzec I nie przybiera tu a-
dnej kocówki: sióstr

,
wierzb

,
ask

,
prób

,
grób. Gdzie

w skad tych form niegdy wchodzio -l i l, tam dzi wraca

wstawne e — twarde lub mikkie, wedle tego któr z go-

sek tych zastpuje: od kra — kier

,

od gra — gier
,
matka

— matek ,
apka — apek; od owca — owiec

,

od trumna
— trumien (§ 29* i 51).

W wzorcu II znachodz si wyrazy na nia
,
mia

,

/a,

rza, cignite z mija, nija, lija itd. Te maj tu tych

kótni
,
rkojmi, przerbli

,
wieczerzy; od nadzieja take

(tych) nadziei. — Od przyswojonych z aciny — take:
(tych) religii, opinii, tradycyi itd. Niektóre nasze rodzime

polskie formuj tych studni i studzien; tych wini i wisien,

sukni i sukien; tych piekarni i piekar.

*Z liczby podwójnej pozostay tylko formy rzeczownika reA;a:

przyp. I, IY i V rece; ma to jednak tylko ju mnogoliczebne
,
a nie dualne

znaczenie (zato pluralna forma te rki wysza z ycia). Dalsze formy ostay si

te: rku (lecz tylko jako VII, a nie i II prz.), i rkoma (take jako tylko VI,

a nie i III prz.). Obie te formy rku
,
rkoma — z mnogoliczebnem tylko zna-

czeniem. — Poza temi
,
su nam rk, rkom, rkami i w rkach za zwy-

ke w tych czterech przypadkach licz. mnogiej pozycy.

Deklinacya czwarta.

§ 71. Rzeczowniki eskie, zakoczone w przy-

padku Iszym na spógosk mikk odkryt, np. mio,
ko, rzecz, twarz, noc, moc, kamei

;

tu nale i krew,

brew, cerkiew, agiew, chorgiew itp. Wzorzec w tej de-

klinacyi jest tylko jeden, ale zachodz i formy odmienne.

Gramatyka jzyka polskiego. 4
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Liczba pojedyncza.

J. Ko
II. Koci
III. Koci
IV. jak przypadek Iszy

V. Koci
VI. Koci

VII. (w) Koci

Liczba mnoga.

Przvp. I. Koci (cerkwie, donie)

u. Koci

„ m. Kociom

„ iv. 1

„ V. /

jak przypadek Iszy

„ VI. Komi (cerkwiami, wsiami)

„ VII. (w) Kociach.

Uwagi o niektórycli przypadkaah..

§ 72. Przyp. I i IV Ucz. mn. koczy si w tej deki.

prawowicie na i, a po c, dz, cz;sz
,

i rz — na y: brwi
,
chci

,

czci

,

nici*, sieci, garci

,

wsi, nocy, myszy, przepaci
,
wasno-

ci i wszystkie na os.

Wyjtek stanowi macierz i wszystkie takie na ew, jak cho-
rgiew, agiew, kotew

,
cerkiew itp. Maj w nomin. plur. zawsze

pradawn swoj form, macierze
,
chorgwie

,
agwie, cerkwie...

Taksamo te stra, do, sól itp. maj ju dzi strae, sole,

donie, tcze, kpiele, pieczenie, kieszenie, odziee, pociele,
krtanie, osie, pieczcie, sienie, wonie, koleje, ciecze, sodycze,
zdobycze, porcze, klacze, twarze, potwarze, odwile

,
kradziee,

rozkosze itd. a to pod wpywem analogii z deklinacy III.

§ 73. Przyp. VI Ucz. mn. prawowicie koczy si tu

na mi: komi, nimi
,
domi, skromi. Wypieraj go naleciae

tu (z III deki.) formy na ami i wziy ju nad nim gór: brwiami,
chciami, czciami, chorgwiami, cerkwiami, solami, piecze-

niami, klaczami, przepaciami... W niezbyt dawnych jeszcze

czasach mówiono glmi, piermi, rzeczmi itd.
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Deklinacya pita.

§ 74. Rzeczowniki nijakie, zakoczone na : jak

np. rebi, orl
,
pachol, jagni

,
kurcz; tudzie takie jak

imi, znami, brzemi, strzemi.

Liczba pojedyncza.

Przyp. I. rebi Imi

33
11. rebicia Imienia

33
III. rebicia Irnienm

33

3

3

IV. \

V. J

jak przypadek Iszy

Przyp. VI. rebiciem Imieniem

33
VII. (w) rebicia Imienia

Liczba mnoga.

Przyp. I. rebita Imiona

33
II. rebit Imion

3 )
III. rebitom Imionom

33

33

IV. \

V. i

jak przypadek Iszy

33
VI. rebitami Imionami

33
VII. (w) rebitac/? Imionach.

* Temat rzeczownika rebi jest rebit, a imienia — imien. Forma

tematu tern si tu róni oa nominatiwu, e en (w imien) na e spyno, a t

(w rebit) odpado. W skonnikach dalszych i t i n widzimy zachowane, lecz

w postaci zmikczonej (6, ). Skd to zmikczenie, skoro tu. kocówkami s
a, u, samogoski twarde? Tak to jest dzi, lecz niegdy (jak to z staros.

tekstów wynika) nie brzmiay te skonniki tak jak teraz, lecz miay w gen.

kocówk e, wic rebicie, imienie. a w dat. i VII prz. i, wic rebici

,

tmieni. Stdto wic mikko gosek kwestyonowanych. Kiedy w dalszej
,
do

pónej potem epoce, formy dzisiejsze (upodobnione do deki. II) zajy miejsce

tamtych form, przejy je ju z mikkiemi i nadal goskami. — Skonniki li-

czby mn. natomiast ukazuj t i n niezmikczone, a to dlatego, e tu

i w dawniejszych wiekach przyp. I, II i IV tak brzmia jak dzi.

Powód goski w zwierzt
,
a o w imiona, wyjania § 29 i HO Gosowni.

§ 75. Poszczególne nieregularnoci w obrbie tej deki.

ograniczaj si do" nastpujcych punktów:
1. Zamiast ksicia, ksiciu, ksiciem, któryto

wyraz dawniej by rodzaju nijakiego i std do tej deklinacyi
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naley, uywamy i form skróconych : ksicia, ksiciu, ksi-

ciem. W licz. mn. jednak tego skrócenia niema.

2. Dzieci w licz. mn. zwykle nie dziecita, lecz dzieci;

ligi przypadek dzieci, Illci dzieciom itd. a zatem podug
deklinacyi IVtej.

* Zamiast imieniu, plemieniu itd. w Illcim przypadku pisz
niektórzy (nawet znaczniejsi autorowie) imieniowi, plemieniowi:
s to jednak formy niegramatyczne i wystrzega ich si naley.

B. Zaimki.

§ 76. Zaimki (pronomina) nazywamy wyrazy, któ-

rych si uywa zamiast jakiego (wiadomego lub domyl-
nego) imienia. e za imieniem jest rzeczownik albo przy-

miotnik, mamy przeto zaimki : zastpujce rzeczowniki czyli

rzeczowne, np. my, ty, on, kto, co? i zastpujce przy-

miotniki czyli przymiot ne: który, jaki, czyj? mój, waszitó.

§ 77. Dokadniejszy podzia zaimków rozpada na nast.

sze klas:

I. a) Zaimki osobiste (pronom. personalia): ja, ty,

my, wy. Oznaczamy nimi osob, która mówi (pierwsz
osob), i do której si mówi (drug osob)—w liczbie

pojedynczej lub mnogiej. — Zaimka osobistego dla

osoby, o której si mówi (czyli trzeciej), niema. Za-

stpuj.go zaimki wskazujce: on — ona, ono, i jego

— jej — jego.

b) Zaimek zwrotny (reflexivum), suy na wyraenie
osoby, ku której si wasna jej czynno zwraca. Je-

den tylko mamy taki zaimek w polskim jzyku: sie-

bie, sobie
,
sob, si. Uywamy go bez wzgldu na to,

czy chodzi o osob pierwsz, drug, czy trzeci —
i czy licz. pojedynczej, czy mnogiej — czy rodzaju m-
skiego, czy jakiegokolwiek, w czem si rónimy od

innych jzyków.

II. Zaimki dzierawcze (possessiva). Te wyraaj,
w czyjem posiadaniu (dziereniu) si rzecz omawiana znaj-

duje. Takimi s: mój, twój , nasz
, wasz. Osoba trzecia nie
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posiada tego zaimka, zastpuje go przypadek II wskazuj-

cego: jego, jej, ich. Jest prócz tego jeszcze i zaimek zwro-

tno-dzierawczy: swój — swoja— swoje, a i ten suy

jak dla trzeciej, tak dla drugiej i pierwszej osoby, których

liczby (pojedynczej a mnogiej) i tu nie rozróniamy w na-

szym jzyku.

III. Zaimki wskazujce (demonstrativa) mamy

nastpujce: on, ona ,
ono; jego, jej, jego (od nominat. ju

teraz nieuywanego i, ja, je); ów, owa, owo; ten , ta, to;

sam, sama, samo — ze zoonymi tensam, tamten, tene;

taki, taka, takie; takowy, takowa, takowe; taki, owaki itd.

IV. Zaimki pytajce (interrogativa). Tu kto ? co?

ze zoonymi któ? có? maj znaczenie rzeczowne

;

a czyj ? czyje ? który ? jaki ? który ? jaki ? s przymio-

tnego znaczenia.

Y. Zaimki wzgldne (relativa), tak nazwane dla

wzgldu na osob lub rzecz co tylko wspomnian albo do-

myln. S to nastpujce: kto, co (np. w zdaniu: nic nie

ma, kto wszystko straci; przepado, co utono); który,

która, które; jaki, jaka, jakie; czyj
,
czyja, czyje .

VI. Zaimki nieokrelne czyli nieoznaczone

(indefinita), dlatego tak nazwane, poniewa w ogólny tylko

sposób rzecz okrelaj. Takimi s kto, ktokolwiek ,
lada

kto, byle kto, co, byle co, cobd, cokolwiek, i przeczce

nikt, nic (te wszystkie s rzeczowne); — jaki, który
,

jakikolwiek, jaki -tylko, jakibd, którykolwiek, który-

bd, czyjkolwiek, czyj, niczyj ,
niektóry, niejaki, jeden

(uidam), niejeden, nijaki, pewien, inny, inszy, kady,

wszelki, wszelaki; icszego, wszej ,
wszemu (I przyp. nie-

uywany); wszystek, aden; — to s przymiotne zaimki

tej klasy.

§ 78 . Jak rzeczowniki, tak i zaimki odmieniaj si

przez liczby i przypadki, te za z nich, co maj znaczenie

przymiotne, take i przez rodzaje (ten a ta, ci a te, mój,

moja, moje). — Pod wzgldem liczby ten tu tylko wyjtek,

e kto, co, nikt, nic (i wszystkie z nich urobione : co, kto,
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ktokolwiek, ktobd itp.) ju z powodu znaczenia swee
poprzestaj na samej pojedynczej.

I. Deklinacya zaimków osobistych.

Liczba pojedyncza.

Osoba I. Osoba II.

Przyp. I. ja ty

55 II. mnie ciebie

55 III. mnie, mi tobie, ci

55 IV. mi, mnie ci, ciebie

55 V. —
ty!

')') VI. mn tob
VII. (we) mnie. (w) tobie.

Liczba mnoga.

Przyp. I. my wy
55 II. nas was
55 III. nam wam
55 IV. nas wa^
55 V. — wy!

55 VI. nami wami
„ VII. (w) nas. (w) was.

Zaimek zwrotny na wszystkie trzy osoby
‘h liczbach posiada tylko te formy:

Przyp. II.

,, m.

„ iv.

» VI.

» VII.

siebie

sobie

si, siebie

sob
(w) sobie.

* Krótszych form przyp. III i IV licz. poj. mi, ci — mi
cie

,
si

, wtedy uywamy, kiedy na nich nie kadziemy przyciskuW przeciwnym razie mówi si mnie, tobie, sobie — mnie, cie
bte, siebie. Po przyimkach tymi przypadkami rzdzcych — tak<
zawsze dusze tylko formy: ku mnie, ku tobie; przez ciebii
przez siebie itd. (W zdaniu jednak »rozumie si samo przez sie<
mówimy si).

"
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II. Waciwa deklinacya zaimkowa.

§ 79. Caa reszta zaimków (wyczywszy powysze

osobiste) skada si z dwóch dziaów. Jeden z nich przy-

padkuje si podug deklinacyi przymiotnikowe], o któ-

rej rzecz w § 92. Takimi s: taki, owaki, takowy, jaki,

który, nijaki, niejaki, niektóry, pewien, inny, inszy, kady,

wszelki, wszelaki, aden (i z nich zoone: takiz, jaki,

itp.). Te nas tu nie obchodz.

Drugi dzia zaimków ma przypadkowanie w pewnych

skonnikach odrbne i onoto jest deklinacy (w przeciw-

stawieniu do rzeczownej i przymiotnej) nazywan zaim-

I tej deklinacyi odmiany ukaemy tu na przykadzie

dwóch wzorców takich, jakiemy rozróniali w trzech pier-

wszych rzeczownych deklinacyach.

Odmiany zaimków kto — co.

Pierwszy wzorzec. Drugi wzorzec.

§ 80. Liczba pojedyncza.

Przyp. I. kto co

„ n. kogo czego

„ ni. komu czemu

„ iv. kogo co

„ v. — —
„ VI. kim czem

„ VII. (w) kim (w) czem

Liczbv mnogiej zaimki te nie maj; poprzestaj na tej jedynej.

Podug wzorca I odmienia si nikt i wszystkie tego kroju,

jak kto ,
ktobd

,
ktokolwiek; za wzorcem co idzie nic, co, co-

bd, cokolwiek.

§ 81. Zaimki majce obydwie liczby i wszystkie trzy

rodzaje przypadkuj si w myl nastpujcych dwóch

wzorców
:
podug ten i podug (uomnego ju dzi) jego,

jej
,
jego.

Pierwszy wzorzec.

Liczba pojedyncza.

Przyp. I. ten ta

11. tego tej

to

tego
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III. temu tej temu
IV. tego, ten t to
V. — — - -

}) VI. tym t tem

» VII. (w) tym (w) tej (w) tem.

Liczba imnoga.

Przyp. I. ci, te te te

II. tych tych tych

JJ III. tym tym tym
J? IV. tych

,
te te te

V. — —
VI. tymi temi temi

» VII. (w) tych (w) tych (w) tych.

Drugi wzorzec.

Liczba pojedyncza.

Przyp. I. [i. jen] fja] [je]

„ U. jegc
’ (niego), go jej (niej) jego (niego), go

„ HI. jemu (niemu), mu jej (niej) jemu (niemu), mu
„ IV.

„ V.

[i], jego (niego), go j% (ni) je (nie)

,, VI. nim ni niem
„ VII. (w) nim (w) niej (w) niem.

Liczba mnoga.

Przyp. I. [i]
. [je] Lie]

„ II. ich (nich) ich (nich) ich (nich)

„ III. . im (nim) im (nim) im (nim)

» iv. ich (nich)
,
je (nie) je (nie) je (nie)

„ V. — — —
VI. nimi niemi niemi

„ VII. (w) nich (w)

'

nich (w) nich.

Uwagi o poszczególnych przypadkach.

£ 82 . Wzorzec pierwszy. Forma ten
, uywana tylkow mskim rod., skada si z tematu t (t*) i przyrostka n (-czce je e znaczy i>). W dalszych skonnikach n odpada.
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W przyp. IV. licz. poj. mamy w rodzaju mskim

dwie formy: tego i ten. Forma ten suy tylko dla niey-

wotnych rzeczy (kupie ten nó, rzucie ten kamie); forma

tego ,
waciwie ligi przyp. w zastpstwie IYgo, kadzie si

w odniesieniu do imion osobowych i zwierzcych: znam

tego pana, ubiem tego niedwiedzia. Porówn. § 52.

§ 83. W przyp. I licz. mn. Mamy (tak jak w deki.

rzeczowników) dwojakie na rodzaj mski formy: ci i te;

ci czy si tylko z imionami osobowego znaczenia (ci pa-

nowie, ci anieli, ci poganie) i jest prawdziwym tego za-

imka nominatiwem czyli form osobow tego skonnika

;

przeciwnie te przystaje tylko do nieosobowych, tak niey-

wotnych, jak i zwierzcych (te noe, kamienie, te konie,

lisy); w sferze za osobowych imion przystaje te chyba

tylko do ich sabszego czyli rzeczowego nomin. plur. (§ 55):

te pany, anioy, pogany, te kupcy, chopcy.

W przyp. IV. licz. mn. mamy znowu na rod. mski

albo tych albo te. Pierwsza z tych form: tychy waciwie

II przyp. w zastpstwie IV funkcyonujcy, suy dzi w mn.

liczbie (w sprzecznoci z pojedyncz! § 82) samym tylko oso-

bowym imionom: (znam tych panów, tych ludzi); druga (tc)

suy wszelkim nieosobowym, zwierzcym i nieywotnym,

§ 60: ubiem te lisy, te niedwiedzie, ostrz te noe, rozbi-

jam te kamienie. (Dawniej suya i osobowym, § 60*).

* Ta forma te przedstawia w mskim rodzaju dawny prawy

accus. plur. tego zaimka. W obydwóch drugich rodzaj ach mamy

w niej równoczenie przypadki 1 i IV, które si w liczbie mnogiej

z sob równaj.

§ 84. Drugi wzorzec. Przyp. I obu liczb: i (lub

fen) —ja — je; w mn. i —je—ja y
od niepamitnych czasów

wyszed z ycia (dlatego te w wzorcu w klamrach). Brak

ten nominatiwu zastpujemy przez on — ona — ono;

oni — one.

Duej przechowywa si ten skonnik licz. poj. w postaci ie fjenze) —
jaze — jee; w licz. mn. ie — jee — jae (póniej tu i jee obok jae).

W tem poczeniu z e znaczy jednak qui, quae, quod. Lecz i to od dawna

zapomniane.
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W dalszych przypadkach licz. poj. i mn. ukazane
w tym II wzorcu formy, nieraz dwojakie i trojakie, tak
si maj do siebie, e:

1 . zczone z narostkiem n formy: niego
,
niemu

, niej,

nie, ni itd. (zamiast jego
,
jemu

,
jej

,
je

, /<*) kad si za-
wsze przy przyimkach niemi rzdzcych: dla niego

,
te niemu ,

d/a niej
,
przez niego, przez ni

, o wie, w wte, przy nich.
W przyp. VI, obu liczb, jedynie narostkowe nim—ni—niem

,

mmi — niemi s w uywaniu, bez rónicy czy tu zaim-
kiem rzdzi przyimek, czy nie: gardz mm, rozporzdzam
m<2 , szczyc si nimi.

2. Krótkie (enklityczne) formy go i mu, w mskim i ni-

jakim rod. w przypadku II i III podane w wzorcu obok
i jemu, znacz tosamo co tamte, ale mona ich wtedy

tylko uy, kiedy niema na nich przycisku.

Po przyimkach, nigdy go, mu — zawsze tylko niego
i niemu.

3. W przyp. II licz. poj. forma jego — jej — jego
miewa dwa róne znaczenia:

1. zaimka dzierawczego {jego ojciec, jej brat);
2. zaimka wskazujcego jego mi al, jej mi al,

al mi jej, al mi go (nigdy za al mi jego).

Otó tu pamitajmy, e w pierwszem znaczeniu,
w dzierawczem, nigdy go (zamiast jego) nie jest moliwe;
przeciwnie w drugiem znaczeniu jest moliwe i uprawnione,
byleby tylko bez przycisku byo uyte.

§ 85. Przyp. IV licz. poj. na rodzaj mski brzmia
w pierwszej niegdy swej formie i (byo wymawiane i,

a pisano je z czeska gi, gy ,
dla odrónienia od spójnika i).

Dzi ta forma i zapomniana. Zastpujemy j form ligo
przyp. jego, go (po przyimkach niego). Z tych dwu form
(jego i go) mówi si jego tylko z przyciskiem i jedynie
w odniesieniu do osób, np. jego (Pawa) a nie ciebie pro-
sz. Druga za forma (go) suy i w odniesieniu do osób
i zwierzt i nieywotnych rzeczy (ale mskiego rodzaju!);
o nijakich za mówi si je — nigdy go (w przyp. IV).
A zatem: znam go (Pawa); kupiem go (psa); sprzedam
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qo (dom albo ogród); lecz o dzieciciu, kazaniu — tylko

Lubi je, syszaem je. - Ta wolno uycia go nawet od-

nonie do rzeczy nieywotnych (byleby byy rodzaju m-

skiego) std pochodzi, e adnej dla nich innej odpowie-

dniej formy od tego zaimka nie mamy. Do drugich tez

zaimków si to nie odnosi.

* Co rozumie o wyrazach za (= za niego), we

,

przeze ,
o, po

,

których tak czsto uywamy? - S to

przypadki IVte, cignite z za-ni, we-ni
,
przeze-m ,

o\m,

po\ni. A to ni w nich jest dawnym IV mskim przyp. licz.

poj. oboonym (z powodu przyimków) narostkiem n; to

za ni podlego potem skróceniu na .
— Waciwie s

wyraenia takie uzasadnione tylko w poczeniu z przyim-

kami rzdzcymi IV przyp. Zagciy si jednake na ich

podobiestwo i zoone z przyimkami rzdzcymi Ilgim

przyp., jak do ,
ze, dla. Te si ju w jzyku przyjy.

Nie wynika atoli z tego, bymy sobie pozwalali i odnonie

do eskiego lub nijakiego rodzaju mówi np. za zamiast

za ni ,
za nie albo dla zamiast dla niej ,

ani te eby

w liczbie mnog. uywa si miao we zamiast w nich

lub w nie ,
a dla zamiast dla nich. S to gramatyczne

bdy.

§ 86. W przyp. IV licz. mu. na rodzaj mski po-

daje wzorzec ich i je. Co do tego obowizuje to wszystko,

co powiedziano w § 83 o wzorcu ten: gdzie tam tych ,
tu

zawsze ich; a gdzie tam te, tu je, a nigdy ich!

Taksamo i to co w § 83 powiedziano o nomin. plur.

wzorca I, stanowi i tu regu, tylko e tu odnie to naley

do zaimka oni — one, który zastpuje zapomniany ju dzi

przyp. I licz. mn. wzorca jego
,
jej

,
jego

:

wic gdzie tam ci,

tu oni; a gdzie tam te, tu one.

§ 87. Podug wzorca Igo deki. niniejszej (ten ta

to) odmieniaj si: on, ów, sam, jeden, wszystek, i zoone

z nich. Podug II wzorca (jego
,
jej, jego): mój, twój, swój,

nasz ,
wasz

,
czyj, i wszego, wszej.

Poniewa deklinacya tych trzech zaimków: mój, twój,

swój dopuszcza i cigni, a wszego, wszej take nieco od-
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stpuje od swego wzorca, przeto dokadamy tu jeszcze dla
lepszej ewidencyi wizerunek odmian i tych czterech. —
Podug mój odmieniaj si i twój, swój.

Liczba pojedyncza.
mó

<i moja, maPrzyp. J.

II. mojego, mego
III mojemu, memu
IV. mojego, mego, mój
V. mój

!

moim, mymVI

mojej, mej

mojej, mej

moj, m
moja!

moj, m

moje, me
mojego,' mego
mojemu, memu
moje, me
moje

!

mojem, mem

Przyp. I.

II.

VII. (w) moim, mym (w) mojej, mej (w) mojem, mem.

Liczba mnoga,
moje

, me moje
,
memoi

Przyp. I.

„ II.

moich, mych moich, mych
III. moim, mym moim, mym
IV. moich, mych— moje, me moje, me
V. moi — moje! moje!
VI. moimi, mymi mojemi, memi
VII. (w) moich, mych (w) moich, mych

Liczba pojedyncza.

~ (wsz)

nijakie

jak rodzaj

eski

III.

IV.

V.

VI.

VII.

wszego

wszemu

wszego

,

wszej

wszej

(wsz)

wsze

wszego

wszemu

wsze

wszem

(we) wszem
wsz
(we) wszej

wszem

(we) wszem.

Przyp. I.

„ II.

III.

IV.

V.

VI.

VII.

—
,
wsze

wszech

wszem

wszech, wsze

Liczba mnoga,

wsze

wszech

wszem

wsze

wszem i

(we) wszech
wszemi

(we) wszech

nijakie

jak rodzaj

eski.

i a •

w*?c PrzyPadków dzd brak
,
a i zamknite w nawias

ledwie kiedy uywane. Mamy natomiast kady i wszystek.
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C. Przymiotniki.

§ 88. Nazywamy przymiotnikami (adjectiya)

imiona wyraajce przymiot, w ogóle jakkolwiek waci-
wo tych rzeczowników, z którymi czy to bezporednio

jako przydawka s poczone, czy si do nich jako orze-

czenie do podmiotu odnosz: dobry syn
,
gród, warowny —

miasto byo wielkie i ludne
,
dzi zrujnowane i wyludnione.

Takie wyrazy, jak zrujnoicany ,
wyludniony

, kochany ,

bity ,
kochajcy

,
bijcy

,
zmary

,
podupady itp. zaliczaj

si take do przymiotników, lecz tworz w ich obrbie
osobny dzia. Nazywaj si Imiesowami (participia),

poniewa kojarz w sobie natur imienia z natur sowa.
Ze sowem czy je ich pochodzenie, z imieniem podobie-
stwo do przymiotnika. — Równie licz si do przymiotni-

ków liczebniki porzdkowe i mnone, np. pierwszy ,

drugi
,
trzeci itd. jednaki

,
dwojaki, dwoisty, podwójny itp.

Nakoniec wcielio si ju do przymiotników i kilka zaim-
ków, jak to ju powiedziano w § 79.

Jako wyrazy przeznaczone do czenia si z rzeczo-

wnikami i stosujce si do nich w rodzaju gramatycznym
i w fleksyjnych odmianach, posiadaj i przymiotniki na
swój sposób wszystkie te formy odrbne. Tych cao w je-

dno ujta zowie si deklinacy przymiotnikow.

Deklinacya przymiotników.

§ 89. Bya ta deklinacya w starodawnej polszczynie

dwojaka.

Przymiotnik albo si tak przypadkowa! jak rzeczo-

wnik, to znaczy, e na podobiestwo np. aciskiego j-
zyka (gdzie bonus odmienia si jak thronus

,
bona jak co-

rona, bonum jak donum) i w polszczynie adnej nie byo
co do kocówek rónicy midzy imionami przymiotnemi

a rzeczownemi — albo te miay przymiotniki wasn sw
odrbn deklinacy, jakiej acina nie zna.

A wic dwojaka ta deklinacya bya: rzeczowna --

i przymiotnikowa czyli zoona.
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1. Deklinaeya rzeezowna.

§ 90. Podug deki. rzeczownej brzmia przymiotnik

w przyp. Iszym licz. poj. np. zamiast dzisiejszego stary ,

stara
,

stare: star — stara — staro
,

i deklinowa si star

jak dar lub pan — stara jak kara — a staro jak zero .

Dalsze formy w mskim rodzaju od star byy nast.: przyp. II.

stara (pana), III staru (panu), IV star (dar), V starze (darze),

VI starem (darem
,
panem)

,

VII starze (darze). — W licz. mn. I

starzy (doktorzy

;

to starzy— starzi
, § 26), II star (jak pogan)

III starom (darom), IV stary (dary), VI stary (z pany), VII sta-

rzech (w paniech § 61, dzi panach).
W rod. eskim, od stara takiesame formy jak od kara,

a staro szo rka w rk z nijakiem zero.

Drugowzorcowego kroju przymiotnik, np. ta — tania —
tanie, odmienia si jak rzeczowniki ligo wzorca: so, bania,
pole lub zdanie.

Ten rodzaj odmian od dawna wyszed z ycia.

* Ta dawna deklinaeya r z e c z o w n o-przymiotnikowa cakiem
jednak nie zagina; pozostawia w dzisiejszej mowie bezlik form
i wyrae, których powodu, gdyby si o tamtem nie wiedziao,
nie daoby si rozumie. Mówimy np. rad, rado, wart , warto,
powinien, zdrów, gotów itd. samotrze, samotwór ; powinno,
powinny; psaterz Dawidów, worek Judaszów; — matczyn ,

ciociu ; zbawion, umczon, ukrzyowan, piewano, podarto, za-

bito; piewa
,
podar, zabi, (z domylnem tu, opuszezonem jest).

S to formy Igo przyp. deklinacyi rzeczownej; to
i w liczbie mnogiej zabiy, biy, czyniy, a nie czynie itp. —
Z takiche form. przyp. II pozostao pótora (zamiast pówtora),
póitory; póczwarta

,
póczwarty itd. z dawna, z naga

,

bez

maa itp. — Z przyp. III: po ludzku, po pasku, po chopsku,
po polsku

,
po rusku

,
po francusku ,

z kiepska po wgiersku
(po rzdzio dawniej III przyp.). — Z przyp. IV: wiele

,
mao,

prdko, daleko i wszystkie dzi przysówki

«

na o (waciwie
przymiotniki nijakie). — Z przyp. VII: na prdce, w-cale (u Ko-
chan. »gdv zdrowie w cale«-=w caoci), wielce, prawie, dalece,

wysoce i inne * przysówki « na e — W wyraeniu »z dawien
dawna « lad przyp. ligo licz. mnogiej.

2. Deklinaeya zoona.

§ 91. Deklinaeya przymiotników zoona powstaa
z poczenia powyszych form deklinacyi rzeczownej z od-

nonymi skonnikami zaimka i — ja — je.
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A wic w mskim przyp. Iszym (licz. poj.) nastaa

forma dusza, zoona ze star (w dawnych czasach stari*)

i z nom. sing. zaimka i
,
a to w postaci starci, wymawia-

nej stary; a od taft (tanh) — w postaci tani . eski przyp. I

by stara-ja, tania-ja

;

nijaki staro-je
,
tanie-je.

Dalsze tej deklinacyi przypadki urabiay si dwojakim sposo-

bem: albo .tak jak powysze, przez doczepienie formy jego do

stara, a jemu do staru

,

cc zrastao w stara-jego
,
staru-jemu ,

tania-jego, taniu-jemu itd. — albo te zrastao to jego
,
jej, jemu

z tematem star^ i tah
,

i dawao wtedy star-jego, ta-jego —
star-jemu, ta-jemu; co tak wtedy i wymawiano byo. III przyp.

eski licz. poj. (dzi starej) nie powsta z dat. starze (jak karze)

-h jej, gdyby to byo dao starzejej, a dzi byoby starzej, lecz

powsta z star^-jej

;

a tosamo rozumie naley i o tych wszystkich

przypadkach deklinacyi rzeczownej
,

których kocówkami s cae
zgoski: om, em, ech, ach, jak tego dowodzi np. dat. plur.: nie

starom 4- im, lecz star^-im, a tak samo VI i VII prz.

W dalszych stadyach tego procesu formy pierwszego sposobu

:

stara-ja, staroje ; taniaja, tanieje ; starajego, starujemu. accus.

plur. staryje itd. podlegy w polskim jzyku cigniciu: na
stara, stare; tania, tanie; starego, staremu

,
stare. Drugiego za

sposobu formy: starjego, starjemu, tajego, tajemu, starjej

,

tajej, zostay zmienione (przez odrzucenie tych jot) na starego

,

taniego, starej itd. po dzisiejszemu. Fórm jeszcze z jot, wtedy
pisan przez y, widzimy cae mnóstwo w pomnikach pimiennych
XV stulecia.

Odpowiednio genezie tej deklinacyi przymiotnej zwiemy

j zoon albo cignit, lub te krótko przymiotn.

§ 92. Dzisiejsza, jedynie ju uywana deklinacya przy-

miotna czyli zoona, przedstawia cao swych form na-

stpujc :

3. Deklinacya przymiotników tegoczesna.

Liczba pojedyncza.

rodzaj mski: eski

:

nijaki

:

Przyp. I. dobry dobra dobre

II. dobrego dobrej + dobrego

III. dobremu dobrej dobremu
IV. dobrego, dobry dobr dobre
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Przyp. V. dobry

!

dobra

!

dobr
dobrej

dobre

!

dobrem

dobrem.

VI. dobrym

VII. (w) dobrym

Przyp. I. dobrzy, dobre

Liczba mnoga.

*e dobre

II. dobrych

III. dobrym

IV. dobrych
,
dobre

V. dobrzy, dobre

!

VI. dobrymi

dobrych

dobrym

dobre

dobre

!

dobremi

(w) dobrych.

jak rodzaj

eski

„ VII. (w) dobrych

/ pomidzy zaimków przypadkuj si podug tej deklinacyi
nastpujce

:

jaki, jaki, niejaki, nijaki, taki, takowy, owaki, który, (któ-
ren), który, niektóry, wszelki, wszelaki, jedyny, inny, inszy, ka-
dy, (kaden), jeden, aden i pewien (uidam).

* Co si wyej o rzeczownikach i o zaimkach powiedziao co
do ich dwojakiej formy w nomin. plur. (osobowej i rzeczo-
wej — ci panowie a te pany), to wszystko rozumie dosownie
naley i o przymiotnikach. Forma biedni przy niewolnicy jest
i tutaj nominatiwem osobowym, a biedne przy niewolniki

,

no-
minatiwem rzeczowym czyli waciwie accusatiwem (§ 55 i 83).

§ 93. Czy midzy formami przymiotników takiemi jak wart,
warcien, rad

,
kontent, godzien

, winien
,
powinien

,
gotów, we-

só, mocen, miociw ($ 90*) — a zwykemi tego skadu jak godny,
winny

,
gotowy

,
wesoy, mocny

, miociwy, jest jaka i pod wzgl-
dem znaczenia rónica? — Rónicy takiej dzi niema, lecz to je-
dno zauway naley, e form jak 'wart, askaw, rad, wesó

,
go-

dzien, nie czymy z rzeczownikiem w innych razach, jak tylko
gdy przymiotnik jest orzeczeniem (§ 258). Tak np. wszyscy mó-
wimy : Pawe jest godzien nagrody; nie jestem mocen tego uczy-
ni; nie byem wtedy jeszcze gotów; Piotr by kontent, rad, we-
só; panie mój, bd mi miociw! Lecz nikt nie powre: wesó
Pawe te tam by (zamiast wesoy Pawe), mocen Piotr take,
ale nasz miociw pan zosta w domu.

§ 94. Mamy mnóstwo wyrazów, których znaczenie rze-

czowne, ale ród i krój bliszy przymiotnika. Takich wyrazów
deklinacya — bardzo niejednostajna! wymaga bliszych wy-

Rzeczowniki podug deklinacyi przymiotnej.
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janie. Jedne z nich przypadkuj si jak przymiotniki,

drugie tak jak rzeczowniki, trzecie chwiej si midzy tym

a owym sposobem.

Oto nasamprzód wyrazy, których deklinacya taka,
j
ak

przymiotników: Z pomidzy mskich naley tu:

1. pewna ilo takich rónego kroju i znaczenia rze-

czowników, jak zoty ,
luty

,
sucy ,

myliwy
,
stajenny ,

gumienny ,
blini

,
wony ,

karbowy ,
borowy

,
pokojowy itp.

—

Te si deklinuj regularnie: maj liczb mn. na i: myliwi

(wzgldnie na e: dwa zote ,
forma rzeczowa), a sucy

i w licz. mn. (ci) sucy , § 26, nie suci!
2. Nazwiska rodowe, jak Krasicki ,

Kochanowski —
i te zupenie regularne.

3. Nazwy urzdów i zawodów: podstaroci, podskarbi,

podkomorzy, podstoli, podczaszy, chory ,
krajczy, koniu-

szy, budowniczy ,
leniczy itp.

4. Imiona wasne, z staroytnej aciny wzite lub pó-

niej na ich krój sformowane: Horacy, Wergili, Antoni ,

Ignacy
,
Marceli ,

Wincenty, Konstanty itd.

5. Cudzoziemskiego pochodzenia nazwiska rodowe, na-

ksztat powyszych, jak np. Batory, Badeni, Motty, Ka-

story, Sartini ,
Andriolli ,

Mezzensefi, Alfieri, Garibaldi ,

Andrassy ,
Lconardi itp.

6. Cakiem obcego kroju cudzoziemskie nazwiska, jak

Bandtke, Linde ,
Gothe, Lamenais (Lamene), Beaumarchais

(Bomarsze) itp.

Te wszystkie grupy wyrazów regularnie tak jak przy-

miotniki si odmieniaj, jednake czterech ostatnich przy-

padek I licz. mn. koczy si na owie: podstarociowie, kraj-

czowie, budowniczowie, Antoniowie ,
Ignacowie, Batorowie,

Badeniowie ,
Garibaldowie ,

Lindowie,
Bandtkowie, Lam-

nome (chyba e kto woli takich jak Lamenais wcale nie

deklinowa). — W dalszych przyp. licz. mn. wracaj do

odmian przymiotnika : Bandtkich, Lindych.

* Dlaczego od niezbyt dawnych czasów w pismach naszych, zwaszcza

w gazetach, zjawiy si takie formy w Ilgim i dalszych przypadkach, jak od

Garibaldi — Garibaldiego, Garibaldiego ,
Garibaldiego

;

od Andrassy — An-

drassy'ego, Andrassyego

;

od Leonardi — Leonardi ego lub Leonardjego

:

to

trudno zrozumie. Nie mówimy Horacyego, Ignacyego
,
Konstantyego ,

Mot-

5
Gramatyka jzyka polskiego.
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tyego, Badejego
,
Batoryego; zawsze dawniej pisano i byo dobrze Alfierego

Rossiniego (nie Rossijego): dlaczego co do Garibaldego ltp. ta niepotrzebna

nowinka ?

Z pomidzy eskich nale do teje kategoryi:

Nazwiska rodowe i potoczne, jak Krasicka
, Kocha-

nowska
,
niemniej wszystkie na owa: Czernikowa , stolni-

koiva
y budowniczowa

y leniczowa
y doktorowa

y kupcowa
,

królowa
y bratowa

y Chodkiewiczowa
y

Skarbkowa
y

Bade-
niowa

y Mottowa ,
Antoniowa , Ignacowa y Adamowa ,

Orze-

szkowa y Bandtkowa y Lindówa , Alfierowa , Garibaldowa.

Wyjtkowo tylko formujemy od kilku (ale niewielu) takich,

przyp. IV i V licz. pojed. rzeezownie na e i o: królowe
,
królowo

J

bratowe
,
bratowo!

Z pomidzy nijakich maj deki. przymiotnikow:

1. wyrazy, jak szkolne , mostowe , bruków

e

y
strawne

,

meszne
y
podymne

,
pamitne itp.

2. Z nazw miast i wsi maj j wyjtkowo jedynie te,

co si kocz na e (oznaka wiadomego jeszcze poczucia,

e to przymiotniki): Gbokiey Dalekie
, Skole y Mokre , Za*

kopane ,
Psarskie

y Ostrowite ,
Zielone . .

.

§ 95. Teraz przejdmy do wyrazów, których deklina-

cya zawsze taka jak rzeczowników:
Nazwy topograficzne miast, wsi, nawet ziem — na

wszystkie trzy rodzaje, o ile si nie kocz na e; a zatem

wszelkie zakoczone na ara, in — raa, araa, iraa — ino, rao;

na ów — owa (awa) — owo; na sk
y sko:

Kocian, Komin, Kostrzyn, Konin, Skawina, Korabina.

Nieczajna, Sdzino, Ninino, Pajczno, Sepno, Mielno; —
Kraków, Lwów, Janów, Czstochowa, Dbrowa, Warszawa,
Chrustowo, Odolanowo, Rokosowo; — Osielsk, Pisk, Prze-

worsk, Polska, Kozielsko, Sawsko. — Zaginoju poczucie,

e to s przymiotniki (z domylnym gró d, dom, an, wie,
zagroda, jezioro, sioo itp.).

* Nazwiska rodowe i tytularne córek rodziny, na ówna
(ewna) i anka:

.
jak Radziwiówna

,
Batorówna, królewna , Sa-

pieanka
y

Zarbianka, kasztelanka
,

wojewodzianka ,
chor

-

anka, s waciwie rzeczownikami. Wic deklinacya tu ci-

le rzeczowna.
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§ 96. Mieszanej deklinacyi s nast. trzy grupy:

1. Cztery mskiego rod. rzeczowniki: sdzia
,
hrabia

,

margrabia
,
burgrabia, nalece w licz. poj. do deklin. III

(eskiej), a w mnogiej do Iszej (do mskiej, § 69), posia-

daj w licz. poj. przyp. II, III i IV, obok swych waciwych
skonników — take i przymiotnikowe : sdziego

,
sdziemu

,

sdziego; hrabiego
,
hrabiemu itd. Te drugie obecnie nawet

ju zwyklejsze: nieli sdzi, hrabi, hrabi.

2. Nazwy kobiet, zakoczone na ina, yna, na, zna-

czce tytuow godno albo nazw rodow, jak hrabina
,

sdzina, starocina, tcojewodzina, podkomorzyna, podcza-

szyna, Papieyna, Zarbina, ksina
,
deklinuj si i podug

rzeczownej i przymiotnikowej deklinacyi, a to tak, e jedne

formy s zwyklejsze od drugich, z tych za drugich nie-

które nawet i bodaj kiedy si uywaj. Niepewno w mo-
wie potocznej tu taka, e skonniki powszechniejsze zesta-

wiamy obok siebie w paradigmacie, mniej uywane za
wypuszczamy. (Wszystkie tu nalece wyrazy tak si przy-

padkuj, jak hrabina; tylko ksina w licz. mn. nieco od-

miennie).

Liczba pojedyncza.

Przyp. I.

„ . n.

„ III i VII.

„ iv.

„ V.

VI.

hrabina

hrabiny i hrabinej

hrabinie i hrabinej

hrabin

hrabino

!

hrabin

ksina
ksiny i ksinej

ksinie i ksinej

ksin
ksino

!

ksin.

Liczba mnoga.

Przyp. I i IV. hrabiny i hrabin

„ II i VII. hrabinych

„ III. hrabinom i hrabinym

„ V. hrabiny i hrabin!

„ VI. hrabinami

ksine
ksinych
ksinym
ksine!
ksin emi.

3.

Pewna ilo nazwisk wsi esk. rod. jak Biaa ,

Dobra, Duga, Wyna, czna
,
Sucha, Wesoa itp. Tych

przyp. II jest zarówno poprawny: Biaej i Biay; Illci

5*
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i VIImy tylko Biaej. (Biae, Susze nieuywane, a natomiast
a zbyt czsto uywane »ku Biay

, w Suchy
, na Wesoy «

co jest gramatycznym bezsensem). IVty prz. tylko Bia ,

V Biao! — Wyrana przymiotnikowa posta tych nomen-
klatur wyrónia je od zestawionych w § 95.

Stopniowanie przymiotników.

Rzecz dotyczca tego przedmiotu waciwie nie naley do
Fleksyi; jej miejsce w Soworodzie. Skoro jednak w poprzedzaj-
cym rozdziale tyle si mówio o przymiotniku, rozpatrzmy ju
w tern miejscu i ten jeszcze inny rodzaj odmian imion przymiotnych.

I

§ 97. Nazywamy Stopniowaniem (gradatio, Stei-

gerung) urabianie takich form przymiotnika, jak pikny
,

pikniejszy , najpikniejszy; twardy
,
twardszy

,
najtwardszy

.

Formy tego rodzaju zowi si stopnie; posiada ich

jzyk nasz trzy: stopie równy (positivus), wyszy
(comparatiyus), najwyszy (superlativus).

W stopniu równym kadziemy wtedy przymiotnik, kiedy

waciwo pewnej osoby lub rzeczy, z jak drug poró-

wnywana zostaje na równi.

Bya to dziecina pikna
,
jak anio. — Przeyem dzie

tak szczliwy
,
jak moe aden drugi w mem yciu.

W stopniu wyszym kadziemy przymiotniki, jeeli

rzecz omawiana waciwoci sw drugie z ni porówny-
wane przewysza.

Soce wiksze ni ziemia. — Wiosna milsza od jesieni. —
Wrodzona dobro i prawo naley do wyszych zalet czo-
wieka, ni byskotliwa genialnoe, nie wiedzca eo z sob
pocz.

Przymiotnik w stopniu najwyszym suy takim rze-

czom i osobom, z któremi nic drugiego pod tym wzgldem
porównania nie wytrzymuje.

Zawi brzydka, mciwo brzydsza, podo najbrzyd-

sza. — Ten ze wszystkich najszczliwszy
,
co aski drugich

nie potrzebuje.
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§ 98. W powyszy sposób stopniujemy przymiotniki,
w odniesieniu do rzeczy sobie podobnych, ale tak e pod
tym wzgldem jedna drugie przewysza. Zowie si to sto-

pniowanie porównawcze.
Bywa jednak stopniowanie i bez zamiaru porównywa-

nia z czem drugiem czyli bezwzgldne. Wtedy przymiot
rzeczy omawianej* ju to podnosimy, ju zniamy sam w so-

bie; np. blady
,
bladawy, bledziuchny; mdry, przemdry;

wity, przenajwitszy; may
, maleki, maluchny

, malu-
czki, maluteki

.

O tym sposobie stopniowania jednake tu nie mówimy,
poprzestajc tylko na naznaczeniu, e i taki bywa.

§ 99. W stopniowaniu porównawczem porównywane ze
sob rzeczy spajaj si zapomoc spójników. A mianowicie:

Po przymiotnikach w stopniu równym i przy za-
imku taki, kadziemy spójnik jak; np. taki jak ojciec

;

silny jak lew; may jak mrówka. Po inaczej, inny, gdzie-
indziej itd. take jak lepsze, nieli ni; bo inny tosamo
znaczy, co nie taki.

W stopniu wyszym mona myl odda rozmaicie:
albo zapomoc spójników ni, nieli

, anieli, nili — albo
przyimków nad, od — albo wreszcie bez wszystkiego przez
sam ligi przypadek.

np. Trzy rzeczy w szlacheckiem miecie naganne: dwór
wyszy, nieli koció; karczma okazalsza

,
ni ratusz; psiarnia

budowniejsza, nili szpital. Rysiski. Zamiast tego monaby
take powiedzie: »dwór wyszy nad koció; karczma oka-
zalsza od ratusza « ;

— sam za przypadek ligi przywizany
jest tylko do pewnych wyrae, np . mur wyszy dziesiciu
sni; mia wojska wicej tysica itd.

Jeeli jednak stopie wyszy oboony negacy
,
np. len dwór

nie jest wyszy
,
jak koció ; ta karczma nie jest okazalsza,

jak ratusz: wtedy nie uywamy ju spójników ni
,
nieli

, lecz
jak. Myl bowiem w takich razach jest ostatecznie taka

,
e skoro

co nie jest od drugiego ani wiksze ni mniejsze, wic mu jest
równe. Przyimki nad, od jednak mog si uywa i w takich ra-
zach

,
np. dwór nie jest okazalszy od ratusza itd.

Przy stopniu najwyszym uywamy przyimków:
z, midzy, pomidzy, z pomidzy.
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Sokrates by uznany za najmdrszego z Gregów. — Stal

najtwardsza jest midzy wszystkimi kruszcami (albo : z po-
midzy wszystkich kruszców).

§ 100. Urabiamy obydwa stopnie wysze na tle ró-

wnego. Stopie wyszy otrzymujemy za dodaniem do te-

matu stopnia równego (np. do sab od saby
,
cis od ci-

sy) przyrostka szy albo ejszy: saby — sabszy
,
cisy —

cilejszy; a z tych znowu stopni wyszych tworzy si naj-

wyszy za dodaniem przybranki naj (dawniej na): naj-

sabszy
, najcilejszy .

§ 101. Które przymiotniki przybieraj szy
,
a które ejszy ?

Tematy zakoczone na jedn spógosk, jak sab, albo na takie

dwie, które si atwo daj razem wymówi, jak mdr — przy-

bieraj szy : sabszy
,
mdrszy (mówi si i mdrzejszy ) ;

przeciwnie

tematy zakoczone na wicej spógosek ni "dwie
,
jak bystry

,

albo

te na dwie, razem z tern sz do wymówienia trudniejsze, jaksc-
sl-y, zacn-y

,
pikn-y, przybieraj ejszy: zacniejszy

,
pikniejszy,

cilejszy.

§ 102. Niektóre przymiotniki urabiaj stopnie wysze
od tematów skróconych, albo od zgoa innych tematów.

Przymiotniki zakoczone na ki, oki, eki, odrzucaj

je w stopniach wyszych.

gadki — gadszy

,

sodki — sodszy

,

wazki — wszy

,

cienki — cieszy

,

nizki — niszy,

daleki

Ale dziki ma dzikszy

rostkiem.

miaki — mielszy,

lekki — lejszy (nie lekszy!)

szeroki — szerszy

,

mikki — mikszy

,

gboki — gbszy,

dalszy itd.

ki tu nie jest dodatkowym przy-

Nastpujcefórmuj stopie wyszy od innego tematu:

wielki — wikszy, dawniej witszy (przysówek wicej),
may — mniejszy

,

dobry — lepszy

,

zy — tforssy,

wysoki — wyszy (przysówek: wyej).

Czerwony ma czerwieszyy wesoy — weselszy.
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§ 103. Jest kilka przymiotników, z przyrostkiem szy, ejszy

zczonych, które nie maj znaczenia stopnia wyszego. Nale tu

pierwszy
,

dzisiejszy jutrzejszy
,
wczorajszy

,
onegdajszy

,
tutejszy

,

tamtejszy, teraniejszy. — Inszy pochodzi od mf/ (dawniej iwy),

ale take nie ma znaczenia stopnia wyszego, znaczy bowiem to-

samo, co inny.
Niektóre przymiotniki wcale si nie stopniuj, a to z powodu

swego znaczenia: np. zoty
,
somiany, marmurowy ; niemy, lepy,

sypialny, jadalny; biaawy, ótawy; ojcowski, synowski; co-

roczny itd.

Z pomidzy imiesowów te tylko mog si te stopniowa

,

które poniekd ju przybray znaczenie przymiotne
;
np. uczony —

uczeszy ; kochany — najukochaszy; cigy — ciglejszy

;

czuy — czulszy; gorcy — gortszy itd.

§ 104. Oj3rócz tego stopniowania porównawczego,

mamy i drugie, opisowe. Do stopnia równego dodaje si tu

bardziej lub ucej, a w stopniu najwyszym najbardziej

,

najwicej. Uywamy stopniowania opisowego gównie wtedy,

kiedy chodzi o imiesów, którego zwykym sposobem nie

stopniujemy np. bity, chwalony Y celujcy
,
pragncy itd.

albo te o przymiotnik gibki, szorstki, rczy, cierpki, ocho-

czy itp., które rzadko si stopniuj zwykym sposobem.

D. Liczebniki.

§ 105. Liczebnikami (nomina numeralia) nazywamy
imiona, wyraajce ilo czyli liczb osób i rzeczy.

Wzgldy na okolicznoci liczebne mog by wielorakie,

posiadamy przeto rozmaite rodzaje liczebników.

Przedewszystkiem mamy liczebniki oznaczone i nie-

oznaczone. Oznaczone s takie, jak dwa, trzy
,
sto, ty-

sic; albo jak drugi
,

setmy
,

szecioraki itp. Nieozna-
czone podaj ilo rzeczy tylko w przyblieniu, np. kilka,

kilkoro, kilkanacie, kilkadziesit, kilka set, mao, wiele

,

troch, par, ile, tyle, sia, ma itp.

Poza tern dzielimy liczebniki na nastpujce klasy:

§ 106. Liczebniki gówne (cardinalia). Kad si
na pytanie: ile? S to nastpujce:
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jeden., jedna, jedno:
dwaj

,
dwa

,
dwie

:

obaj, oba, obie:

obydwaj
,
obydwa

,
obydwie

;

trzej
,
trzy

;

czterej
,
cztery

;

pi, sze, siedm, om,
dziewi, dziesi;
jedenacie, dwanacie itd.

dwadziecia
,
dwadziecia jeden

,

dwadziecia dwa, trzy, cztery itd.

trzydzieci
,
czterdzieci

;

pidziesit
,
szedziesit itd.

sto
,
sto jeden

,
sto dwa itd.

dwiecie, trzysta, czterysta;

piset, szeset, siedmset itd.

tysic, dwa tysice itd.

pi tysicy, sze tysicy

;

dziesi, dwadziecia tysicy;
dwiecie tysicy — albo : dwakroc

sto tysicy;
trzysta tysicy — albo: trzykro

sto tysicy;
milion, dwa miliony itd.

Z nieoznaczonych nale tu kilka, kilkanacie
,
kilka-

dziesit itd. wiele
,

ile, tyle.

§ 107. Do teje klasy gównych nale i liczebniki

zbiorowe, wyraajce ilo jednostek rónej midzy sob
pci albo rónego gatunku:

dwoje, oboje (obojgo, § 113)

troje (trojgo),

czworo, picioro,

szecioro, siedmioro,

omioro
,
dziewicioro

,

dziesicioro
,
jedenacioro

,

dwanacioro, trzynacioro itd.

dwadziecioro
,
trzydziecioro

;

pidziesicioro
,
szedziesicioro

dwadziecia dwoje
,
troje

,
czworo

.

trzydzieci dwoje, troje itd.

np. oboje Osiscy (m i ona, albo brat i siostra); dwoje
dzieci (rónych pci), troje zwierzt (nie tego samego gatunku);

dziesicioro przykaza (kade innej treci).

Kadziemy take ten rodzaj liczebników przy rzeczownikach
parzystych i przy t. zw. pluralia tantum

;
dwoje oczu

, dwoje uszu
dwoje rkawiczek, dwoje nogawek; — troje noyczek

, troje uro-
dzin, czworo drzwi...

§ 108. Liczebniki polskie gówne (poczwszy od pi)
maj pod wzgldem skadni znaczenie rzeczowników: wy-
magaj przy sobie (czyli rzdz) przyp. Ilgim. Z tej przy-

czyny mówi si: kilka wsi, wiele domów ,
tyle osób

,
pi

koni
,
sze groszy ,

dwadziecia drzew
,

sto miast
,
tysic

ludzi

:

rzeczowniki tu w przyp. II. Konstrukcya wic ca-

kiem inna, jak w acin, i niemiec. jzyku! — Tylko liczby

pocztkowe
: jeden

,
dwa

}
trzy i cztery

, s przymiotnikami

i dlatego: jeden ko ,
jedna owca

,
jedno sioo; dwaj m-

owie, dwie kobiety ,
dwa domy; trzej, trzy; czterej

,
cztery

(przy rzeczowniku w przyp. Iszym).
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Deklinacya liczebników.

§ 109. Deklinacya liczebników gównych w obecnym sta-

nie jzyka nie jest regularna. Niegdy liczebniki te (poczwszy od 5)

byy i syntaktycznie i pod kadym innym wzgldem rzeczowni-
kami i deklinoway si kady wedle swego rodzaju, zupenie tak

jak inne rzeczowniki. Prócz liczby pojedynczej i mnogiej miay
i podwójn. Po utracie liczby podwójnej, kocówki dualne, w pe-
wnej czci zachowane, pomieszay si z pluralnemi. Ten niead
jeszcze si bardziej powikszy pod wpywem deklinacyi zaimkowej

(§ 81), która niejeden tu skonnik przeksztacia na swoj mod.
A subtelne (w rod. mskim) róniczkowanie form osobowych od
rzeczowych jeszcze wicej rzecz powikao.

Oto najprzód deklinacya liczebników, których znacze-

nia przymiotne:
1. Liczebnik jeden —jedna —jedno ma odmiany regu-

larne, a to podug deklinacyi zaimkowej, jak ten
,
on,

ów. § 81.

2. Dwaj — dwie — dwa; obaj — obie — oba, i oby-

dwaj — obydwie — obydwa, deklinuj si w nastpujcy
sposób :

rodzaj mki: eski

:

nijaki:

Przyp. I i V.

„ mm
„ HI.

„. IV.

VI.

bsobowy rzeczowy

dwa
,
obydwadwaj, obydwaj | dwa, obydwa dwie, obydwie

dwóch (dwu)
,

obydwóch

,

dwom
,

obydwom

,

jak przyp. II.
|

jak przyp. I s z y

dwoma
,
obydwoma jdwiema, obydwiemal

0jJ

3. Liczebniki trzej
,
trzy — i czterej, cztery:

rodzaj mski: eski

,

nijaki

:

osobowe rzeczowe

Przyp. I i V. trzej
,
czterej trzy, cztery trzy, cztery trzy, cztery.

„ II i VII. trzech, czterech

}> III. trzem, czterem.

IV. jak ligi
|

jak przypadek I s z y.

» VI. trzema, czterema.
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§ 110. Odmiany wszystkich dalszych liczebników, od
pi, sze

, siedm a do 99, s ju wicej jednakowe, i to

nie tylko tych oznaczonych, ale i nieoznaczonych (kilka,

iciele, tyle itd. § 106).

Daj sie wszystkie ukaza w nastpujcym przykadzie:

rodzaj mski: eski: nijaki:

osobowe rzeczowe

Przyp. 1. pi wodzów pi koni pi ziem
, |

pi miast y

„ II. piciu wodzów, koni

,

ziem
,

miast

,

„ HI- piciu wodzom
,
koniom

,
ziemiom

,
miastom

,

„ iv. piciu wodzów,
|

pi koni itd. jak przyp. Iszy.

» VI. piciu wodzami, komi
,

piciu ziemiami
,
miastami,

„ VII. w piciu wodzach
,
koniach, ziemiach

,
miastach.

W powyszym paradigmacie widzimy, e poczony z licze-

bnikiem gównym rzeczownik stawia si (w myl § 108) w gene-
tiwie

,
ale tylko dopóty w gen.', póki liczebnik stoi w Iszym

,
llgim

lub IVtym przyp. Poza tymi skonnikami, a wic w lllcim, VItym
i VUmym, przychodzi mu zawsze w pomoc zczony z nim rze-

czownik: ten przesuwa si ze swego a dotd genetiwu w odpo-
wiedni sensowi danego zdania skonnik : albo w Illci albo VIty lub

VIImy. W ten sposób, pomimo tak uomnej deklinacyi tych licze-

bników, kadorazowa myl zdania staje si zawsze jasn. — Da-
wniej miay liczebniki ca sw deklinacy zupen, a wtedy rze-

czownik stawa przy nich zawsze w przyp. llgim.

Jeeli jednak liczebnik pi, sze, kilka itd. deklinuje

si sam, bez rzeczownikarnatenczas kocówk jego w przyp.

III ju nie jest u, ale om, a w VI oma: daem jamun
piciom

,

a nie piciu; z ilu komi wyjechae? — z sze-

cioma, a nie z szeciu.

* Podana w powyszym paradigmacie (§ 110) forma nominativi ma-
sculini pi wodzóto (a nie piciu wodzów) jest prawym przypadkiem I tego

liczebnika (i dalszych). Nie jest to, jakby to kto moe rozumia
,
archaizm z dzi-

siejszym ju jzykiem niezgodny! Prawda, ie rzadko zdarza si sposobno,
eby go uy; ale przecie bywaj zwroty, które Lego dowodz. Tak np. To mi
oszczdno: pi panów w jednej karecie. — Dziwne szczcie tego narodu:

w jednej wojnie pi wodzów, a tok genialnych! — Bogosawione to stado:

sze synów ! i wszyscy wiec przykadem. — Straszny rok: pi biskupów

jeden po drugim! (nie domówione: do grobu zstpuje). — -4 to plaga pra-
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wdziwa
:
ja taki biedny, i sze drabów na kwaterze! (skary si kto na.

inkwaterunek). To nie s vocatiwy, ale prawe przypadki I, § 269*.

Jeeli jednak takie „pi mów 11

,
albo „sze, kilka wodzów“, wejdzie

w skad formalnego zdania jako jego podmiot: wtedy nie monaby tego zdania

inaczej zoy, jak „piciu mów dokonao tego czynuu
,
„szeciu wodzów do-

wodzio tern wojskiem Te formy piciu
,
szeciu, które tu s podmiotem (ale

tylko logicznym), uchodz wprawdzie za przyp. Iszy, rzeczywicie jednak nie

jest to nominativus, lecz accusatmis tego liczebnika, w zastpstwie odgrywa-

jcy rol Igo przyp. (w myl § 255* Skadni).

§111. Liczebnik sto, nijakiego rodzaju, do dzi dnia

nie utraci dawnego swego rzeczownego znaczenia. Odmie-

nia si albo jako regularny rzeczownik (tak jak dzieo),

a bywa to wtedy, 'jeeli sto uyte bez rzeczownika — albo

jako ju nieregularny liczebnik, jeeli zczony z jakim

rzeczownikiem.

Ma tedy w pierwszym razie tak deklinacy:

Licz ba poj e dyn cza.

Przyp. I i IV. Sto

,

II. Sta,

III. Stu,

VI. Stern,

VII. (na) Scie,

Liczb

Przyp. I. i IV.

II. i VII.

„ III. i VI.

Liczba -mnoga.

Sta (np. trzy-sta),

Set' (pi-set),

Storn,

Stami

,

(w) Stach.

ój n a.

cie (np. dwie-cie),

Stu (np. dwu-stu),

Stoma (cztery-stoma).

W drugim razie — w poczeniu z rzeczownikiem —
ma jak pi, sze deklinacy ju zwichnit, o tylko dwóch
zakoczeniach, lecz trójliczebn.

Liczba pojedyncza.

rodzaj mski: eski: nijaki:

osobowe rzeczowe

Przyp. I. sto mów sto koni, sto zbroi, sto siode
,

„ II. stu mów stu koni

,

stu zbroi, siode

,

„ HI. stu mom jj. koniom
, „ zbrojom, siodom

„ iv. jak ligi
1

jak przypadek Iszy
.. VI. stu mami komi, zbrojami, siodami

,

,. VII. (w) stu mach, koniach, zbrojach
,

siodach .
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Liczba podwójna.

Przyp. I. dwiecie mów, koni

,

zbroi

,

siode,

II. dwustu (dwóchset) mów, koni
,

zbroi

,

siode

,

»>
III. dwustu mom

,
koniom

,
zbrojom

,
siodom

,

IV. dwustu mów, dwiecie koni
,
zbroi

,

siode,

VI. dwustu mami
,

komi , zbrojami
,

siodami
,

VII. (w) dwustumach
,

koniach
,

zbrojach
,

siodach.

Liczba mnoga.

rodzaj mski: eski

:

nijaki:

osobowy rzeozowe

Przyp. I. trzystamów trzysta koni, trzysta zbroi ,• trzysta siode

,

II. trzechset mów koni, zbroi

,

siode

,

>>
III. trzystu mom

,
koniom

,
zbrojom

,
siodom

,

>>
IV. jak ligi

|

jak przypadek I s z y

VI. trzystu mami, komi
,

zbrojami
,
siodami y

VII. (w) trzystu mach , koniach
y

zbrojach
,

siodach.

Podug wzorca trzysta odmienia si take czterysta 9

bez rónicy adnej.

Liczebniki 500, 600 itd. deklinuj si tak, jak okazano na
wzorcu liczebnika pi — z dodatkiem zawsze formy set: pi-
sety piciuset mów

,
piciuset mom itd.

§ 112. Tysic i milion zatrzymay swoje dawne rze-

czowne znaczenie. Przypadkuj si regularnie jak rzeczo-

wniki, pierwszy podug wzorca wódz , drugi podug anio

;

a zatem tysic . tysica
,
miliony miliona; licz. mn. tysice,

miliony
t trzy tysice

,
pi iysicyy sto tysicy , dwakro

sto tysicy itd. Jeeli wypadnie deklinowa te dwakroy
trzykro sto tysicy , to odmienia si tylko dwa i trzy

9
a kro

sto tysicy dodaje si nieodmiennie do tego; np.

dwóchy trzech

z dwoma y trzema
kro sto tysicy . .

.
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§ 113. Pozostaj nam jeszcze do rozpoznania licze-

bniki zbiorowe: oboje ,
dwoje

,
troje

,
czworo

,
picioro itd.

Przyp. I.i IV. Dwoje, czworo, kilkoro (ludzi, rzeczy).

w II. dwojga, czworga, kilkorga (ludzi, rzeczy).

III. dwojgu, czworgu, kilkorgu (ludziom, rzeczom).

„ VI. dwojgiem, czworgiem, kilkorgiem (ludzi, rzeczy).

„ VII. (w) dwojgu, czworgu ,
kilkorgu (ludziach, rzeczach).

Powyszy wizerunek deklinacyi tych liczebników okazuje, e 1. dalsze

ich przypadki tworz si od dwojgo ,
trojgo itd. rzadko uywanych w nomin.

2. e przydany rzeczownik (ludzi, rzeczy)
kadzie si przy nich w przypadku

Ilgim. Tylko w Illcim i VIImym, gdzie liczebnik ma zakoczenie u (dwojgu,

czworgu), przybiera rzeczownik dla wyrónienia przypadka zakoczenie takie,

jakiego wanie potrzeba; wic w Illcim dwojgu ludziom
,

a w VIImym

w dwojgu ludziach. — Jeeli jednak przed dwojgu znajdzie si jaki zaimek

albo przymiotnik, np. temu dwojgu ludzi, w tern dwojgu ludzi
,
natenczas

rzeczownik (ludzi), jak widzimy, wraca do przyp. ligo. Rónica przypadków

bowiem dostatecznie ju wtedy jest wyraona przez temu, w tern.

Wedug tego wzorca odmienia si take oboje

,

z t atoli

rónic, e tu rzeczownik przydany nie kadzie si w Ilgim, ale

deklinuje si w kadym przypadku porówno z liczebnikiem; np.

oboje Osiscy,
obojga Osiskich

,
obojgu Osiskim itd. Przyczyn

tego to, e oboje nie jest rzeczownik, ale przymiotnik.

§ 114. Oprócz gównych mamy liczebniki porzd-
kowe (ordinalia). S to nastpujce:

pierwszy, a, e; drugi albo wtóry, a, e;

trzeci, czwarty, pity, szósty, siódmy, ósmy, dziewity,

dziesity, jedenasty, dwunasty itd.

dwudziesty, dwudziesty pierwszy, drugi itd.

trzydziesty, czterdziesty, pidziesity itd.

setny, setny pierwszy, setny jedenasty albo sto jedenasty,

sto dwudziesty; — dwóchsetny (albo dwusetny),

trzechsetny, pisetny, tysiczny itd.

Wszystkie te liczebniki s przymiotnikami i odmieniaj si re-

gularnie jak przymiotniki: a zatem pierwszy

,

o, e, przyp. ligi

pierwszego
,
pierwszej

,
pierwszego; jedenasty

,
a, e, przyp. ligi

jedenastego
,

ej, ego itd.

* Od liczebników porzdkowych urabiaj si na wyraenie

Wa* 2 1
/* >

3 1
/* itd. formy: pótora, pótory (t. j. pówtora y pó-
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wtóry = pó wtorego, pó wtorej); póltrzecia, pótrzeci; pó,czwarta, popita Ud. S to (zawise od pó) formy przyp lig
liczby pojedyn. podug deklinaeyi rzeczownej. § 90.

* sfc Z porzdkowych take tworzymy 1 i c z e b n e p r z y s ó w k

wX!i
dk0

,

We;
-

p0 Pierwsze (albo najprzód), po drugie (po
wtóre), po trzecie, po czwarte, po pite itd.

J 1

§ 115. Liczebnikami wielorakimi albo mnonym
(mii!tiplicativa) w ogóle nazywamy takie, które wvraajirónorodno pewnej caoci

; np. linia geometryczni
jest d wojaka: prosta albo krzywa; korzy z nauk bywi
podwójna, dla siebie i dla drugich; motyle znami
trojakie: latajce za dnia, o zmierzchu i w nocy; z kaQ, spraw cz si wielorakie trudnoci.

Oto liczebniki tej klasy
;
niektóre z nich ju dzisia

mniej uywane, dlatego je tu zamykamy w klamrze.

[dwój, a, e], dwoisty, a, e,

[trój, a, e], troisty,

[czwóry, a, e]

[piciory, a, e]

[szeciory
l
a, e]

itd.

jednaki, a, e;

dwojaki, a, e,

trojaki

,

czworaki

,

picioraki

,

szecioraki

,

siedmioraki

,

omioraki

,

pojedynczy, a, e

podwójny, a, e.

potrójny,

poczwórny,

• • , ;

poszóstny,

dziewicioraki
,

dziewitny;
dziesicioraki

,
dziesitny, jedenacioraki . . . dwudziestoraki itd. ilo-t

raki, tyloraki, kikoraki, wieloraki itd.

Wszystkie te liczebniki róni si midzy sob znaczeniem:
co innego jest np. podwójny a dwoisty a dwojaki; okrelenie je-
dnake tej rónicy pozostawiamy sownikom.

* Od liczebników mnonych formujemy i przysówki mno-
ne, na e lub o zakoczone, albo zoone z przyrostkiem nasób:
podwójnie,, potrójnie; dwoicie, troicie ; dwojako, trojako, kil-
korako, wielorako

; w dwójnasób
,
w trójnasób, w czwórnasób itd.

§ 116. Na oddanie tego, co acina przez swoje distribu-
tiva (singiili

, bini
, terni), i przez adverbia numeralia (se-

tnel, bis
,

ter) wyraa, nie mamy form odpowiednich w jzyku na-
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szym; zastpujemy ten brak przez opisanie albo te przez wy-

raenie zoone; jak to:

1) Podziaowe liczebniki (distributiva) polskie s te: po je-

dnemu, po jednej; po dwóch, po dwa, po dwie, po dwoje;

po trzech, po trzy, po troje; po czterech, po cztery, po

czworo; po piciu, po pi, po picioro itd. Liczebniki te

dalszej deklinacyi nie maj.

2) Adverbia numer al i a. Na pytanie ilekro? ile razy?
odpowiadamy take opisowo

:

raz, dwa razy
,

trzy razy — cztery
,
pi, sze

,
sto razy

itd., albo: dwakro
,
trzykro

,
pikro, stokro itd.

S to przysówkowe wyraenia
,

przeto deklinacyi take

nie maj.

* Ale si od nich tworz waciwe tylko jzykowi polskiemu

(nieznane w acinie) przymiotniki takiego kroju:

jednokrotny
,
dwukrotny

,
trzykrotny

,
czterokrotny

,
stokrotny

,
wie-

lokrotny, kilkokrotny, tylokrotny itd., które tworz znowu z sie-

bie przysówki: dwukrotnie, stokrotnie ,
kilkokrotnie itd.

Rozdzia II. Konjugacya.

§ 117. Przez konjugacy rozumiemy cay ów zasób

form, jakie wyda moe sowo, odmieniajc si przez

tryby, czasy, osoby, liczby itd.

Sowem (w znaczeniu cilejszem) czyli Czasowni-
kiem (verbum, Zeitwort) nazywamy t cz mowy, która

wyraa, co rzecz lub osoba omawiana (podmiot zdania)

czyni, cierpi, albo w jakim stanie zostaje (co si z ni
dzieje) — czyli krócej: która jakkolwiek czynno wy-

raa, np. drczy
,
by drczonym — krzycze

,
spa.

Rozróniamy wic czynno trojak, a cile biorc,

czworak: a to czynn przechodni — nieprzechodni

—

biern — nijak.

§ 118. Przechodnie s te czynnoci, które z pod-

miotu na przedmiot dziaania jego przechodz, np. drcz
kogOy zabiem kogo , niszczy co .
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Nieprzechodnie czynnoci tem si od przechodnich
róni, e dziaania swego na adnym przedmiocie nie
wywieraj, gdy albo go tu wcale niema (np. pyn, szu-
mie, krzycze), albo si do tylko ubocznie odnosz (nppomaga komu, grozi komu, wstydz si czego, brzydz
Si CZ6171).

Biern czynnoci nazywamy znoszenie czyli cier-
pienie tego, co rzecz lub osoba dziaajca czyni; np. by
drczonym, by kochanym, jest cos przez kogo zniszczone.

Nijaka czynno, np. by, gni, spa, schn, zostaje
midzy czynn a biern czynnoci niejako w rodku. Wy-
raa, co si z kim dziej e. Nie bdc ani czynn ani biern,
ma nazw ni tej ni owej czyli »nijakiej« czynnoci.

§ 119. Czynno przechodnia i odpowiednia jej bierna
wyraa si przez ten sam zawsze czasownik: drczy
kogo — by drczonym; kocha kogo — by kochanym.
Sowa majce zdolno wyraania tych obustronnych czyn-
noci s same tylko przechodnie (verba transitiva). One
te tylko posiadaj konju&acy dwustronn: czynn (Ac-
tivum) i biern (Passmim): drcz, drczyem, drczy —
i jestem drczony, byem drczony, by drczonym.

Inne sowa, czy to nieprzechodnie (intransitiya) czy
nijakie (neutra), nie maj konjugacyi dwustronnej. Odmie-
niaj si wprawdzie tak jak sowa przechodnie, lecz bier-
nej strony tu niema.

Oznak sów przechodnich jest to, e przystaje do nich py-
tanie: kogo

, co? drczy— kogo drczy? niszczy— co niszczy?
Do nieprzechodnich i niiakich to pytanie kogo, co? nie

przystaje.

§ 120. Poza tym podziaem na sowa przechodnie, nie-
przechodnie i nijakie, mamy w jzyku naszym jeszcze
i drugi: sowa dokonane i niedokonane.

Niedokonane (imperfectiva), np. czyni, bi, py-n, znacz czynnoci jeszcze trwajce. Sowa dokonane
(perfectiva), np. uczyni, zbi, pchn, si, wyraaj
czynnoci ukoczone. Powiedzenie, e kto co uczyni, oznaj-
mia, e tej czynnoci dokona; z powiedzenia za, e kto
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co czyni

,

tyle tylko wynika, e sie w ni wda — lecz czy

j skoczy, niewiedzie.

Bra
,
siedzie

,
krzycze

,
gnie , czyta itp. s sowa

niedokonane. IPzm, krzykn ,
zgnie

,
przeczyta

,

s dokonane.

Sowa niedokonane i dokonane uzupeniaj si w kon-

jugacyi* wzajemnie, np. siedzie uzupenia si przez zasie
albo si; krzycze przez krzykn; gnie przez zgnie;
czyta przez przeczyta; bra przez wzi. W niektórych

czasach daje si wprawdzie uy i sowo dokonane i nie-

dokonane, np. siedz i sicl, krzycza i krzykn; bezokol.

gnie i zgnie; rozkaz, gnie i zgnie; inne jednak kon-

jugacyjne formy tylko od jednego z tych slow si tworz,

a drugie ich wyda nie moe. Tak np. mamy siedzc

,

ale

nie sidc; mamy bd gniót, ale nie zgniót; mamy
krzyknwszy , a krzyczaiuszy niemoliwe.

Przegld form konjugacyjnych.

§ 121. Zasób wszelkich form naszych konjugacyjnych

ukae podany na str. 82 Wizerunek odmian sowa niedo-

konanego bra i dokonanego wzi , które tworz uzu-

peniajc si par. Obydwa znacz prend er e, ale bra-

em = p

r

e n

d

e

b

a m, a wziem =
( perf .) p r e n d i. S

obydwa przechodnie, posiadaj przeto i Stron biern.
Tej okaz w wizerunku dajemy po prawej stronie.

Wyjanienie tego wizerunku.

A. Strona Czynna (activum).

§ 122. Przedewszystkiem widzimy tu tych czasowników
bezokolicznik (infinitivus) : bra i wzi. Taksamo maj
si do siebie gnie

,
dwiga

,
siedzie, czyta (niedokonane)

;

i zgnie
, dwign, si, przeczyta (dokonane).

Potem id Imiesowy (participia), których po tej

stronie czynnej jest cztery, a mianowicie:

1. Imiesów teraniejszo-czasowy, a to:

a) przymiotny: biorcy
,
a , e; (gniotcy ,

a , e itd.) :

b) przysówkowy czyli w spóez e sny : biorc, (gniotc...).

Gramatyka jzyka polskiego. 6
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Obydwa te imiesowy daj si tworzy od sów tylko

niedokonanych. Dokonane ich nie maj.

2. Imiesów czasu pr es zego: bra i wzi.
Te formy bra i wzi dano tu w Wizerunku form w nawiasie (sir. 82).

a to dlatego e my ju dzi widzimy w nich tylko czas przeszy, a nie imie-

sów (§ 123, 2). Dawniej by ten czas przeszy zoon *form: jestem bra

,

braa jestem
,
jestem brao

,
jestemy brali, z czego dzi cignicie: braem.

rvzi\em. W III osobie (jest bra, s wzili) i sowo posikowe i kocówki

odpady i pozostaje bra, wzili.

Tego imiesowu na poza czasem przeszym dzi ju nie uywamy.
Niektóre jednak sowa z rodzaju nijakich (§ 118), jak np. by, zrzec, gni,
puchn, sta, siedzie, lee, zachoway go i poza czasem przeszym

,
a to

w postaci takiej, jak byy, bya, bye, zgniy, zgnia, zgnie, spuchy, a, e,

wystay, zasiedziay
,
zlezay, rzdy.

3. Imiesów zaprzeszy: wziwszy
,

(zgniótszy ,

dwignwszy).
Ten tworzy si zwyke tylko od sów dokonanych.

4. Imiesów czasu przyszego:
a) przymiotny: majcy ,

a,^e bra (niedokonany); i ma-
jcy, a , e wzi (dokonany).

b) przysówkowy: majc bra (niedokonany); i majc
lozi (dokonany).

§ 123. A dotd — same formy dwoistego znaczenia:

z postaci przymiotniki (albo przysówki), a z pochodzenia

Sowa. Dalsze pozycye, waciwe okazy konjugacyi, s to

Czasy i Tryby. Wiksza cz tych form, poniewa si ska-

daj ze s. posikowego i z imiesowu, uwzgldniaj i ró-

nic osoby i liczb i take rodzaju. Formy jednolite prze-

ciwnie nie rozróniaj rodzajowych róniczek.

Trybów (modi) mamy trzy : oznaj miajcy (indicativus)

,

warunkowy (conditionalis) i rozkazujcy (imperativus).

I. Tryb oznajmiajcy obejmuje 4 gramatyczne
czasy (tempora), a mianowicie

:

1 . Czas teraniejszy (praesens): bior
,
gniot.

Tworzy go mona od samych tylko sów niedoko-
nanych.

* Dokonane czasowniki wprawdzie take urabiaj te formy

:

wezm, zgniot, ale te wyraaj czas przyszy i to dokonany, a nie

teraniejszy.

6*
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2. Czas przeszy (prseteritum) : braem
, braam ,

braom — bralimy
,
braymy (niedokonany); i wziem ,

zgniotem (dokonany). § 122, 2.

3. Czas zaprzeszy ( plusuamperfectum) : braem
by

,
braam bya , braom byo (niedokonany)

;
i wziem

byy zgniotem by (dokonany).

4. Czas przyszy (futurum): urabia si dwojako*
ale od samych tylko sów niedokonanych: bd bray a, o;

bd gniót — albo bra bd (bd gnie).

* Sowa dokonane nie tworz takiego czasu przyszego. Wy-
raaj go przez formy teraniejszo-czasowe

;
wezm, zgniot, dwi-

gn Jest to nasz czas przyszy dokonany.

§ 124. II. Tryb warunkowy (conditionalis) ma pod
sob tylko dwa czasy: teraniejszy i przeszy.

1. Teraniejszy trybu warunkowego tworzy

si zapomoc sówka bym dodanego do imiesowu : brabym>
braaby

m

y
braobym — bralibymy

,
braybymy (niedo-

konany)
;

i wzibymy zgniótbym (dokonany).

* W tem sówku bym mamy lad dawnej formy czasu zwa-
nego Aorystus — od sowa posik. by. § 130.

2. Przeszy czas trybu warunkowego: bra-

bym by albo bybym bra (niedokonany)
;

i wzibym byr

bybym wzi (dokonany).

§ 125- III. Tryb rozkazujcy nie ma czasów. Daje

si tworzy od sów niedokonanych i dokonanych : bierZy

gnie,
sied — i wey zgniey sid. — Wszystkich trzech

osób nie posiada (ob. § 134).

B. Strona bierna (Passivum).

§ 126. Wymienione a’ dotd tryby, czasy, imiesowy

itd. tworz razem Stron konjugacyjn czynn.
Konjugacya Bierna, ukazana obok tamtej na str. 82

posiada tesame pozycye; brak jej tylko imiesowu teran.

i czasu zaprzeszego.

Wszystkie jednak te formy bierne w jzyku naszym,

z wyjtkiem imiesowu (brany
}
wzity), który tu jest jedy-
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nyjn niezoonym wyrazem, urabiaj si tylko opisowo,
a to w postaci tego wanie imiesowu (na ny lub ty), z-
czonego ze sowem posikowem. Tern jest bywa, czciej
zosta, a najzwykej by. — Tryb, czas, liczb i osob wy-

raa to sowo posikowe, a dostosowany do niego imiesów
wnosi w t cao okrelenie czynnoci, o jak chodzi.

Konstrukcyi biernych nasz jzyk stosunkowo rzadko

uywa. Wprawdzie maj one zawsze tosamo, z odwrotnej

strony wzite znaczenie, co czynne konstrukcye. Cezar

przez sprzystonych zosta zamordoiuany zupenie to-

samo znaczy, co sprzysteni zamordowali Cezara . Wy-
raeniom takim ze stanowiska ducha jzyka nicby si nie

dao zarzuci. Pomimo tego jednak nie naley zbytecznie

niemi szafowa. Konstrukcye czynne s krótsze i dobitniej-

sze, wic chtniej si niemi posugujemy, nieli biernemi.

Uywa ich mona, lecz w miar.

§ 127. Imiesowu biernego czasu teran., jak si wyej ju
nadmienio, niema. Dawniej by, lecz z dawna wyszed z ycia
i pozostao po nim tylko kilka pamitek, w których ju mao kto

widzi imiesów, a poczytujemy je za przymiotniki : wiadomy, wia-
dom, widomy ,

rzekomy
,
kryjomy, znajomy, rodzimy

,
akomy,

znikomy i ruchomy. — Obecnie zastpujemy sobie ten brak przez

takie formy jak brany, dawany, czytany itp. t. j. przez imies.

waciwie czasu przesz., ale to tylko od sów niedokonanych, które

go zabarwiaj cech teraniejszoci.

§ 128. Obok zoonych form biernych mamy i drugi

sposób wyraania si biernie, ale to tylko w trzeciej
osobie liczby pojedynczej i mnogiej. Dom si buduje, domy
si buduj

,
tosamo znaczy, co dom jest (bywa) budowany;

ksika si przeczytaa == zostaa przeczytana itd. Do formy
czytmej (np. koczy) dodajemy si (koczy si) i wyraenie
to przybiera sens aciskiego finitur

,
lecz pod warunkiem,

by podmiot tego finitur by koniecznie rzecz, a nie istot

yjc.

Sowo posikowe by.

§ 129. Gównym skadnikiem form zoonych biernej

i czynnej konjugacyi jest sowo by. Otó tu miejsce zaj
si tym czasownikiem, a to tembardziej, e jego konjuga-
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cya niewiele ma podobiestwa do odmian innych sów
Mamy w niej zachowany okaz konjugacyi, od niepamitnyc
wieków zastpionej tegoczesnym sposobem czasowania
Odmiany sowa by s jedyne, które nam uprzytomniaj

j

ów pradawny ustrój fleksyi werbalnej.
Odmiany sowa by nie tylko s odrbnej budowy

lecz i przeto niezwyke, e si na nie skadaj a trzy co
raz inne tematy

:
jes — by — i bd.

§ 130 . Konjugaeya sowa by.

Bezokolicznik

:

Imiesów ez. teran. i wspócz.
Imiesów czasu przeszego

:

Imiesów zaprzeszy :

Imiesów bierny:

Imiesów czasu przyszego:

by,
bdcy

,
a, e; bdc,

by
,
bya, byo.

bywszy.

(prze-, od-)byty, a, e.

majcy by
,
majc by.

« Tryb Oznajmiajcy:
Czas teraniejszy I.

liczba pojed.,

(niedokonany).

osoba I. jestem,

„ Ib jeste,

„ III. jest

,

liczba mnoga, osoba I. jestemy,

„ W. jestecie,

„ III. s.
Dawniej mówio si jem, je, jest, jemy, jecie, s. Dzisiejsze formy

powstay z jest i dodanych do niego (jak gdyby do tematu) kocówek m.—
my, cie.

Te sowa posikowego kocówki m, , my i cie przybiera nie tylko
jest, ale i imies. bierny brany, wzity, brani, wzici itp. a nawet i kady
wyraz; np. dobry (=jeste d.), dobrzymy (=jestemy d.), dobrecie (jeste-
cie dobre)

; wiem e mdry (=e jeste m.j; to dzieo juzem ukoczy
(=ju ukoczyem, a to zamiast juz jem ukoczy

) itd.

Czas teraniejszy II.

(dokonany, ze znaczeniem czasu przyszego).

licz. pojed. osoba I. bd,
„ II. bdziesz,

„ III. bdzie,

licz. mn. osoba I. bdziemy,

„ II. bdziecie

.

„ III. bd.
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Czas przeszy.

liczba pojedyncza:

osoba I. byem, byam, byom,

„ II. bye, bya, byo,

„ III. by, bya, byo,

liczba mnoga:

osoba I. bylimy, byymy,

„ II. bylicie
,
byycie

,

„ HI- byli, byy.

Byem — dawniej by jem

,

potem cignite na byem.

Dawny Aorystus.

licz. poj. osoba I. bym,

„ U- by,

„ III. by,

licz. ran. osoba I. bymy,
II. bycie

,

.. 111. by.

Bym dawniej bych. Bymy dawniej bychmy, a III. os. mn. dawniej bycha

Tryb Rozkazujcy
licz. poj. I. —

II. bd,
III. — (niech bdzie),

licz. mn. 1. bdmy,
II. bdcie,

III. — (niech bd).

Tryb Warunkowy:
licz. poj. osoba I. bybym,

„ II. byby,
., III. byby

,

licz. mn. osoba I. bylibymy,

„ II. bylibycie,

,,
III. byliby,

byabym ,
byobym

,

byaby
,

byoby

,

byaby, byoby,

byybymy,
byy bycie

,

byyby.

Urabianie form konjugacyjnych.

§ 131. Tworzenie form zoonych, czy to czynnej

konjugacyi, czy biernej, po tem wszystkiem co wyoono
w § 121— 126, nie sprawia adnej trudnoci. Zadaniem na-

szem teraz jest, zrozumie krój owych form jednolitych

(
jednowyrazowych), z których si tamte skadaj ; a takich

w konjugacyi jest siedm (liczc za jedne pozycy imie-

sów na cy i c, ciekcy i ciekc).

S to formy nastpujce, a przywodzimy je tu od razu

tak zestawione, e atwo w nich rozezna temat czyli cz
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sowa sta, od co krok si zmieniajcej kocówki,
poniewa ukazuj midzy niemi rozgraniczenie dane tu
kreseczki.

'

bi|e robi| ciec pisa| cierpiej

bi| robij ciek| pisaji cierpia|

bi|wszy (z)robi|wszy ciekjszy pisa|wszy cierpia|wszy

bi[ly robi|ony ciecz|ony pisa|ny cierpia|ny

bi lj robi| ciek| pisz| cierpi|

bijjc robi|c ciekc pisz|c cierpi[c

.

bi P- rób. ciecz. pisz. cierp.

3

o-
3
s
o
s

Przedzielono te 5 kolumn grubsz lini od siebie z tego
powodu, e w pierwszych trzech zestawiono sowa jedno-
tematowe, w dwóch drugich dwutematowe.

Tematem zowie si ta cz sowa, która przez kilka
lub przez wszystkie jego formy pozostaje sta. Taka jest
w kolumnie I bi, w II robi, a w III ciek. Te tematy bi,
robi, ciek s tu niezmienne, std te te sowa nale do
jednotematowych

.

Obie drugie kolumny ukazuj nam sowa dwutema-
towe. Mianowicie pisa ma temat pisa tylko przez cztery
pierwsze pozycye; w trzech dalszych tematem jego jest
pisz, A wic konjugacya sowa pisa polega na dwóch te-

matach : na pisa i na pisz. Poniewa za pisa tworzy te-
mat dla bezokolicznika i dla trzech z nim spokrewnionych
imiesowów (pisa, pisawszy

,
pisany), wic go nazywamy

bezokolicznikowym lub krócej bezokoliczny m. Przeci-
wnie pisz zowie si tematem teraniejszo-czasowym, krócej
teraniejszym, gdy na nim jest urobiony czas i imie-
sów teraniejszy (na c i cy) i pokrewny z nim tryb roz-
kazujcy. Tosamo widzimy na sowie cierpie. Jego jeden
temat brzmi cierpie

;

jest widoczny w bezokol. cierpie
i w formach partypialnych cierpieli, cierpieni—jest to wic
bezokoliczny temat sowa cierpie. Za czas teraniej-
szy i pokrewne z nim formy: cierpic i cierp (dawniej
cierpi! i odpado), polegaj na cierpi

, wic cierpi jest te-

mat teraniejszy dwutematowego sowa cierpie.
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§ 132. Druga czstka form jednolitych (poprzedzielana

od tematów kreseczkami), coraz inna w kadej formie, two-

rzy kocówk tyche, wyraniej k o n
j
u g a c y j

n ko-
cówk (poznamy niej bowiem i inny rodzaj kocówek).

1 . Kocówk Bezokolicznika jest przyrostek c,

dawniej ci: bi , robi,
pisa itd.

2. Kocówk Imiesowu czynu, przeszego j est

: bi
}
-cieky robi

\
pisa.

3. Kocówk Im. zaprzeszego j est przyr. szy

;

ten

do tematów koczcych si na samogosk doczepia si
przez Wy jako w\szy (w^szy) : bi-wszy; do tematów na spó-

gosk, przylega w postaci szy (dawniej prawidowo szy) :

ciek\szy y
wióz\szy.

4. Kocówk I m. b i e r n eg o jest przyrostek ty— albo

ny
y
my (w licz. pojed. orty w myl § 29): bi-tyy d-ly ;

da-mjy pisa-ny
,
cierpia-ny ; robi\ony (robi\eni).

Kocówk Im. czasu teran. jest przyrostek c.
Ta zgoska c doczepia si do tematów na spógosk —
zawsze bezporednio: ciek-c

,
pisz-c, idc

,
cignc; do

tematów na samogosk doczepia si a porednictwem joty

(§ 16): da-j-c, bi-j-c; do tematów sów pochodnych na i—
tak jak w robija, cierpi\.

§ 133. Kocówki osobowe Czasu teran. Byoby
ich tylko tyle, ile w obu liczbach jest osób, zatem sze,
gdyby nie zachodziy wedle rónorakoci tematów drobniej-

sze jeszcze róniczki : z ich przyczyny' mamy tu bowiem
krótsze i dusze kocówki.

Liczby pojedynczej osoba I. Ta ma za kocówk albo

samo m albo (twarde ): zna\m
}

wie\m, kocha\rn ; id\ ,

cieky bij, pisz
,
kupuj.

* Gdzie m temat (takich sów jak czyni
,
pali

,
twier-

dzi) czyni
,

pali: tam tworzy si forma czyni, pal
,
twierdz.

z mikk spógosk: a ta nie dlatego mikka, eby tu byo tego

przyczyn, lecz z powodu i zawartego w temacie.

Osoba II: tu kocówka albo samo sz albo esz (e w tej

osobie i dalszych jest e rodzime, zawsze mikkie): zna\sz
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d\sz, ma\sz, kocha\sz
,
czyni\sz, ciecz\esz

,
bierz\esz

,

kupu\jesz, cigniesz.

Osoba III: tu albo adna kocówka osobowa albo

samo e: zna
,

da, kocha, czyni, pali; — bierz\e, cignie

,

pisz\e, kupu\je
,
wie\je.

Liczby m no giej I osoba: kocówka my albo cmy:
zna\my, da\rny , kocha\my, czyni\my ; ci.ecz\emy

,
bierz\ermy,

cigniemy, pisz\emy
,
kupu\jemy . .

.

* S tu i krótsze formy, np. czyni\m, ciecz\em . b ierz\em ,
ci-

gnieni, pisz\em , kupu\jem. Ale nie od takich sów, których osoba
I licz. ppjed. ju ma t kocówk m.

Osoba II: tu kocówka albo cle albo ecie: zna\cie f

da\cie, kocha\cie, czyni\cie; — ciecz\ecie
,
bierz\ecie, cignie-

cie, pisz\ecie, kupu\jecie.

Osoba III tak si urabia jak Isza licz. pojed., lecz

z t rónic, e gdzie tam znam, dam, , kocham—mówi si
tu zna\j, da\j, kocha\j, a zamiast id, ciek, bij, pisz—
id, bij, pisz

,
kupuj. Wic tylko zmiana na

.

§ 134. W trybie rozkazujcym przyrasta do te-

matu sowa najpierw znami trybowe, a tern jest i,

a dopiero po niem osobowe kocówki, tesame co w czasie

teraniejszym, lecz tylko w osobie I i II liczby mnogiej

:

id\my, id\cie; gdy innych osobowych tu niema.

To znami trybowe i jednak w jzyku tegoczesnym

albo odpada, albo podlega zmianom.
Mianowicie w takich formach, jak id, bd, ciecz,

kad, wie, które dawniej wymawiano idzi, bdzi, cieczy,

kadzi, odpado i' pozostawiajc swój lad w tych spógo-
skach zmikczonych. — W sowach o temacie koczcym
si na samogosk (bi, da, kocha) schodzi i na j : daj,

bij, kochaj, kupuj. — A w takich, których temat na dwie

spógoski si koczy, nie tylko nie odpada znami trybowe,

lecz przybiera j : cig\ij, tgn\ij, dr\yj
,

tn\ij.

W liczbie pojed. jest wic tylko ta jedna forma na posugach
II osoby: bd

,
id , bij

,
kochaj, cignij, lgnij..— Dla osoby I

niema i nigdy nie byo adnej
,
nikt bowiem nie daje sobie samemu

rozkazów. A 111 osoby forma, w obydwóch liczbach, wyraa si
tylko opisowo: niech bije, niech kocha, niech gnie — niech

bij
,
niech kochaj

,
niech cign. — Niekiedy forma 11 os. bd.
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siadaj,
sied

,

suy i dla III osoby, mp. bd wola twoja, siadaj

pcmi itp. (podmiot tu nie w przyp. V, lecz Iszym). — Tylko wic

dla osoby I i II bez. mn. mamy formy bdmy, siadajmy i bd-
cie, siadajcie z kocówkami osobowemi.

Rozkad sów na klasy i grupy.

§ 135. Kocówki konjugacyjne form jednolitych wiemy

e nie zawsze tesame. Zdarzaj si i inne jeszcze róni-

czki. Wszystko to zaley od postaci kadorazowego tematu.

Na jakoci tematów opiera si cay ustrój konjugacyjny.

Otó naley nam tu pozna wszelkie moliwe ksztaty te-

matów i wedug tego urzdzi podzia sów na poszczególne

klasy.

Wszystkie sowa nasze dzielimy na cztery klasy.

Klasa pierwsza obejmuje sowa pierwotne. Tych

sów temat — zawsze jednosyllabny — równa si z ich pier-

wiastkiem. — Klasa I ma pod sob dwie grupy.

Pierwsza grupa. Sowa pierwotne i to przez ca
konjugacy ;

np. bó (tern. i pierw, bod), nie (t. nie),

piec (t. piek), bi (t. bi), czu (t. czu).

Druga grupa. Sowa dwutematowe czyli pierwo-

tne na przejciu (do pochodnych). Tych temat teraniej-

szo-czasowy jest jak tamtych równy z pierwiastkiem; bez-

okolicznikowy przybiera wtrtne a; np. ssa (tematy ss

i ss|a), rwa (t. rw i rw\a), aja (t. a i a-j-a).

Jest te jeszcze dwanacie sów pierwotnych, lecz ju

nieregularnych, np. drze,
re, mle

,
ku .

(Niegdy byy

regularne i nie byo wtedy potrzeby tworzy z nich odo-

sobnionej grupy).

* Go pierwiastek? co temat? co sowo pierwotne, a pocho-

dne? jaka midzy nimi rónica? Pierwiastek jest to rdze

w skadzie sowa, w nim tkwi zaród jego znaczenia; tworzy go

jedna zawsze tylko syllaba. Jeeli do tej syllaby przylegnie jaka

zgoska albo goska przybrana, wtedy to ju nie pierwiastek, lecz

temat czasownika. Tak np. dwig jest pierwiastkiem; pochodzce

z niego dwig\n i dwig\a (z przybranem n, a) s to ju tematy.

Pierwszy z nich suy za podstaw sowu dwign\, dwign\;
drugi sowu dwiga\, dwiga\m.
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Otó te sowa, które na podstawie czystych pierwiastkówca swoj konjugacy formuj, nale do grupy I, a zowi sipierwotnemu Te które kilka swych form ju jednak na tema-
cie opieraj, a me na pierwiastku, tworz drug tej klasy grup
jako sowa pierwotne na przejciu do pochodnych. A wszystkie dal-
sze klasy i grupy s to ju sowa pochodne.

§ 136. I>o Mas?/ drugiej nale sowa pochodne dwu*
tematowe, których temat teran.-czasowy koczy si na n,
a bez,okoliczny na n: dwig\n*— dwig\ndi, dwig\n-,
dwtg\n- (pochylenie, § 28).T klas monaby nazwa N-tematow.

Klasa trzecia obejmuje sowa, których temat bezoko-
liczny koczy si na a: pisa\, kocka\

, biedo wa\e. — Nat klas skadaj si trzy grupy.

Grupa pierwsza: sowa dwutematowe, których te-
mat teraniejszy koczy si na spógosk odkryt, ale za-
wsze zmikczon; a temat bezokoliczny na a (po spógo-
sce twardej); np. pisz-, pis\a-6; karz-, kar\a-; sapi

,
sa-

p\a-6. — Grup t nazwijmy I-Atematow.
Druga grupa: sowa jednotematowe, których temat

koczy si przez, ca konjugacy na a : kock\a-m, koch\a-;
dziaam, dziaa itd. — Grupa Atematowa.

Trzecia grupa: sowa dwutematowe, których temat
teraniejszy koczy si na u , a bezokoliczny na ow\a lub
ywa; np. bied\u-j

, bied\owa-; wojuj
, wojowa; wywo-

\u\j
y wywo-ywa-; zaniedbuj, zaniedbywa itd. — Na-

zwijmy t grup U-Atematow.

Klasa czwarta obejmuje sowa o temacie zakoczo-
nym na i, wzgldnie na wytworzone ze e. Ta klasa rozkada
si na trzy grupy sobie pokrewne

:
groz\i, cierpie\

, siwiej.
Pierwsza grupa: sowa jednotematowe, z tematem

na i przez ca konjugacy: groz\i-, groz\i-sz
,

groz\i~

;

trapi\
, trapi\, trapi\sz, trapi\ itp. - Grupa I-tematow .

Druga grupa: sowa dwutematowe, z tematem te-
raniejszym zakoczonym na i; w bezokolicznym sto-
pniuje i to i na pokrewne e; cierpli-, cierp\i-sz

, cierpi-
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my ,
— cierp\ie-

,
cierp\ie-li, (w cierp\ia- e zamienione na

a, § 29); wisi
,
wisie; ley, lee; tkwi

,
tkwieó itcL —

Grupa I-Etematowa.

Trzecia grupa: sowa jednotematowe, i znaczeniem

liijakiem i kocówk tematow e z grup II pokrewne, np.

bolej
,
bole, siwiej

,
kamieniej . — Grupa E-tematowa.

I. Klasa — sowa pierwotne.

§ 137. Temat tych sów w grupie pierwszej równy
z pierwiastkiem i to przez caa konjugacy

;
jest zawsze

jednozgoskowy, a koczy si na spógosk albo na sa-

mogosk.
Spógoski nakrawde tej grapy s zbowe, syczce,

gardowe albo nosowe. Samogoski za tylko te: a, i, e u, y.

Oto naprzód zestawienie wszystkich sów grupy I.

Wizerunek ich konjiigaeyi daje § 139 str. 95 na siedmiu

wzorcach, a to dla uwidocznienia pewnych drobnych rónic,

zawisych od praw Gosowni.

Sowa z tematem zakoczonym na spóg. zbow: t, d.

gnie (temat gniet) jad (jed) uomne

mie (mit) ka (kad)

ple (piet) pa (pad) uomne (padn)

bó (bod) prz (przd)

i (id) uomne sie i si (sied, sid)

szed (szed, e tu b) uomne wie (wied) wiod.

Tu nale take je (jed) jem ; wiew (wied): i dam (dad)

,

obecnie nieregularne. § 140.

Tematy zakoczone na syczce s, z.

nie (nie)

pa (pas)

trz (trzs)

gry (gryz)

le (lez)

wie (wie) wioz.

Tematy na spógosk gardow k, g.

ciec (ciek) rzec (rzek)

piec (piek) siec (siek)



94 FLEKSYA

tuc (tuk)

wlec (wiek)

biec (bieg) uomne (biegn)

lec (leg) uomne (legn)

móc (mog)

przc (przg)

sic (sig) np. dosic
strzec (strzeg)

strzyc (strzyg)

ec (eg), np. zaec, zaeg.

O tradycyjnej pisowni sów biec
t

lec itd. obacz § 39.

§ 138. Tematy na spógosk nosow m, n.

d (dm) dm
gi (gn) gn
j (im) im

i zoone wzi
,
uj itd.

(za)cz (czn) (za)czn

ci (tn) tn.

M (kin) kln
(m) m (wyd)
(n) n

mi (mn) mn (=gniot)

pi (pn) pn.

Tematy stów powyszych tworzyy pierwotnie zgoski z jorem lub jerem

w porodku (d^m, klbn). W czasie teran. daway form d^m-, klbn: teraz

dm, kln. W bezokoliczniku byo dwn-, kh>n-: tu w myl § 7 gosowni

spyway ssiednie goski i>w i bn na samogosk nosow, wicd i kl.

Tematy na samogosk:

da (temat da) daj

sta si (sta) staj .si (i stan si)

sta (sta) staj (i stan, uomne)

zna (zna) znam (i po-znaj)

mie (mie) miem audere,

prze (prze) przej

wrze (wrze) wrzej

rze (rze) rzej maturesco

bi (bi) bij

gni (gni)

pi (pi) pij

wi (wi) wij

y (y) yj
kry (kry) kryj

my (my) myj
ry (ry) ryj

szy (szy) szyj

ty (ty) tyj

wy (wy) wyj

czu (czu) czuj

*klu (Mu) kluj

*ku (ku) kuj
*Tcnu (knu) knuj
*ku (ku) kuj
*plu (plu) pluj

*pru (pru) pruj

*psu (psu) psuj
*szczu (szczu) szczuj

*snu (snu) snuj

tru (tru) truj

-u np. obu (temat u) obuj

u (u) uj.
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Uwagi o poszczególnych formach.

§ 140. Midzy sowami o temacie zakoczonym na sp. z-bow mamy ic i szed, oba uomne, lecz si uzupeniaj wza-
jemnie: szed (e tu b)

,
sza (e i d odrzucone), szo; szli

,
szy;

szedem
,
szam

,
szlimy...—Pa o tyle uomne, e ma nie pa de,

ale padn (na mod kl. II), zreszt regularne. — Jad
,
jadc

,

jedziesz, jed! take uomne; inne formy uzupenia jecha. — Sowo
siesc {usie, zasie itp.) ma tylko sie, siad i siadszy

;

w cza-
sie teraz, uzupenia je sid

,

w rozk. sid! bezokol. si. {Sied,
siedz naley do siedzie

,

kl. IV, 2).

Nastpujce 3 tematy: dad , i wied

,

które tylko dla
tej nakrawdnej d tu przynale, ukazuj w kilku zachowanych
swych formach lad pradawnej konjugacyi, takiej jak sowa jem
(dzi jestem). Takiemi s: od tern. jed — imperat. jedz! i czas
ter. jem (d przed m odrzucone), jesz, je, jemy, jecie — {jedz,
jedzc i jedzony datuj ju z póniejszej epoki). — Od wied tylko

wiedz! i wiem (d odrzucone), wiesz, wie, wiemy, wiecie {wie-

dz i wszystkie dalsze formy nale ju, Ao wiedzie, kl. IV, 2).—
Od dad

:

tylko samo dam \d odrzucone) i dasz
,
da

,
damy, dacie

{dadz ju z póniejszej epoki). — Daj, dajesz itd. naley do
dzisiejszego da, z tematem da.

Midzy sów ami o temacie nasp. gardow — te dwa : biec 9

bieg — i lec 9 leg s uomne; maj czas teran. biegn, legn;
rozk. biegnij, legnij! na mod klasy II, a bie

!

i le! nale do
biee, lee (kl. IV, 2). Jest i forma czasu ter. polg, polesz
pole, lecz rzadko uywana.

Sowa z tematem na samogosk. Tych sów imiesów
bierny, na ny albo ty zakoczony, wtedy przybiera ty ( bity

,
kryty,

czuty, take i city, dty), kiedy nakrawdn tematu jest goska
i

, y ,
u, lub (z gosek n

,
hm

,
hn powstae

, § 7) ;
tematy za

na a i na e zakoczone przybieraj ny: dany
,
znany, miano.

Sowa znam i miem (nigdy mie!) wzoruj si wyjt-
kowo na formach dam i wiem. Obok znam niema formy znaj,
ale zoone pozna, uzna itd. maj tak poznam jak poznaj:
poznam wyraa czynno dokonan, poznaj niedokonan. —
Tasama rónica i midzy dam, dasz, dadz — a' daj, dajesz,

daj: dam = dabo, dokonane — daj = do, niedokonane.

Poza czasem teraniejszym dam itd. wszystkie tu formy sowa
da — tylko z niedokonanem znaczeniem. — Oba sowa te-

matu sta; staj si i staj, o tyle zarówno uomne, e wasnego
trybu rozk. nie maj (nadstawiaj go form sta si, sta); poza

tem za rozchodz si. Sta si posiada w czasie teran. dwie

formy: staj si (niedokonane) i stan si (dokonane); bezokoli-
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cznik itd. tylko sta si
,
sta si

,
stawszy si (ani stan si ani

stan si ani stanwszy si powiedzie nie mona). Staj (sisto),

stajc

,

wprawdzie w cz. teran. ma staj i stan
,
lecz wszystkie

dalsze swe formy zapoycza tylko od stan z klasy II: stan

,

stan
,
stanwszy. Powód tego za ten

,
e sta i sta dzi ju

nale do nieregularnego stoj (stare, a nie sistere). S to formy
cignite z stoje, stoja od sowa stoj (stare), nalecego
do kl. IV, 2. Zoone jednak sowa wstaj, dostaj, zastaj itd.

maj regularnie wsta, wsta
,
wstawszy — dosta, dosta, do-

stawszy —- zasta,' zasta itd. (a nie wslan
,
dostan, zasta-

n). Jedyne chyba przystaj ma i przysta
,
przysta (do czego),

i przystan
,
przystan (= zatrzyma si).

Grupa II klasy I.

§ 141. Sowa tylko do poowy pierwotne, d w u tema-
tów e : temat teraniejszo-czasowy równy tu z pierwiastkiem;

bezokolicznikowy zrós z przybran kocówk a.

1. pra (pier i pra) pior *ga (g i ga) g
rwa (rw i rwa) rw *gna (en i gna) en (§ 22)

zwa (zw, zow, zwa) zw (zow) ssa (ss i ssa) ss
*rza (rz i rza) rz, uomne. bra (bier i bra) bior

2. baja (ba i baja) § 16,

kaja si (ka i kaja),

kraja (kra i kraj a),

aja (a i aja),

taja (ta i taj a).

kowa (ku i kowa) kuj, § 16*

knowa (knu i knowa) knuj

psowa (psu i psowa) psuj

snowa (snu i snowa) snuj.

chwia (cbwie i chwia, cignite z chwielja

dzia si (dzie i dzia j) dziej)

,

grza (grze i grza
5? grzej),

la (le i la
??

leja)

,

pia (pie i pia piej)

,

sia (sie i sia
?J

sieja)

,

mia si (mie i mia mieja)

,

wia (wie i wia J wiej),

zia (zie i zia)
}5 ziej).

* Teraniejszo-czasowe tematy sów powyszych
,
o ile kocz si na

spógosk, podane tu s w tegoczesnej pisowni, to znaczy: z odrzuconemi

iorami, np. Ig (a niegdy feg), ss (.st>s), rrv (rwu), zw (an>w), rz (r^z) —
Gramatyka jzyka polskiego. 7
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i z rozwizanem (niegdy samogoskowem) w nich r — na er
,
np. bier za-

miast br — a pier zamiast pr

,

za zen = ^rtn. S to jednak tylko gosowne
(a nie etymologiczne ani konjugacyjne) zmiany, i dlatego tematy powysze
susznie mog uchodzi za »równe z pierwiastkiem*.

Wszystkie takie sowa
,
jak chwiej (i dalsze w powyszem zestawieniu),

zakoczone w bezokolicznikowych formach na al , a (a nie na e), byyby
niemoliwe do pogodzenia z nasz gosowni, gdyby pomniki starosl. jzyka
i najdawniejsze polskie nie dostarczay naocznego dowodu, e przechodziy ich
tematy bezokolicznikowe przez stadyum zakoczenia eja (e-j-a)

,

jeszcze nie
cignitego na a — przez chwiej

,
a z tego dopiero chwia itd.

** Co do sów poszczególnych nie zawadzi nadmieni
, e trzy ozna-

czone tu gwiazdkami, z powodu ich form ubocznych, odnajdujemy i w dal-
szych klasach. Mianowicie ga, z form zwyklejsz Iz, esz itd. Iz, c,
przeszo ju do klasy III, 1 (§ 145); gna, z czasem teran. gnam, gnajc .

gnaj! naley do III, 2 (§ 146); a rza, przetworzone na rzec, ra, r, rysz,
rc, ryj! zajmuje miejsce i w klasie IV, 2 (§ 149). Formy jednak zachowane
od tematu rz

, rza

,

odpowiednie wzorcowi niniejszej grupy, s lepsze, a ta-

kiemi s: rza, ra, rz, rz i rc, niemniej i rzeczownik sowny rzanie.

Wizerunek koujugacyi tych sów grupy II.

§ 142. Temat $$ i Ssa, la i aja, psu i psowa

,

chwie i chwia.

B ez okol. sa- aja- psowa- chwia-
Im. przeszy ssa- aja- psowa- chwia-
Zaprzeszy ssa-wszy aj a-wszy — (za)chwia-wszy
Im. bierny ssa-ny aja-ny (psowa-ny) (za)ehwia-ny

Wspóczesny ss-c

Czas

a-j|c psu-j|c

teraniejszy.

chwie-j|c.

licz. poj. I. os. ss- a-j- psu-j- § 16 chwie-j-
II. ssiesz ajesz psujesz chwiejesz

III. ssie aje psuje chwieje

licz. mn. I. ssiemy ajemy psujemy chwiejemy
II. ssiecie ajecie psujecie chwiejecie

III. ss-

Tryb

aj
roka

psuj

ujc y.

chwiej.

licz. poj. II. os. ss-ij, § 134 aj psuj chwiej

III. (niech ssie), (niech aje), (niech psuje), (niech chwieje)

licz. mn. I. ssijmy ajmy psujmy chwiejmy
II. ssijcie ajcie psujcie chwiejcie

III. (niech ss-;, (niech aj), (niech psuj), (niech chwiej).



KONJUGACYA 99

§ 143. Do klasy I nale i te sowa pierwotne, lecz

dzi nieregularne.

dr, drzyj

!

dar, drze

,

temat dr

mr, mrzyj

,

mar

,

mrze

,

ii mr
pr, przyj

!

par

,

prze

,

ii
pr

tr, trzyj

!

tar, trze

,

ii
tr

(rozpo)str

,

-strzyj

!

-star

,

-strzec

,

ii
str

wr, wrzyj

!

war, wrze

,

ii
wr

r, ryj

!

ar, re

,

ii r
gor, gorz

!

gorza

,

gore

,

55 gr

miel

,

miel
,
mlij

!

me, mle

,

55
rn

piel, piel, plij! pe

,

ple,
55 p

kol, kol! ku, ku

,

55
k

por, porz! pruj, pru,
55 pr.

* Temat tych sów (identyczny z pierwiastkiem) koczy si -na r lub l.

Niegdy obydwie te goski pynne miay tu znaczenie samogosek (jak do dzi

dnia r w czeskim jzyku). Wtedy te konjugacya tej grupy bya cakiem re-

gularna — na mod sów I grupy tej klasy. Z czasem wszelako zaczto takie

zbyt twarde wyrazy, jak drl
,
dr — mrl

,
mr — jak mil, ml; kil, ki itd.

dla eufonicznych przyczyn agodzi, a to zastpujc je przez rozszerzone syl-

laby, jakiemi s np. dar i dre (drze); mar i mrze; mell zamiast mil

;

pru i par zamiast prl ; ku zamiast ki. — Za t zamian, ile e j prze-

prowadzono bez wiadomoci
,
dowolnie

,
w rónych epokach czasu i nie we

wszystkich ziemiach naszych na jeden sposób, poszy potem i inne zboczenia.

II Klasa.

§ 144. Klasa druga obejmuje sowa pochodne. S to

sowa o dwu tematach: teraniejszo-czasowy koczy si
na n; bezokolicznikowy na n, n (pochylenie, § 28).

kwitn, zlkn si, lgn, grzzn, stan, pyn, sy-

n, zwykn, zwin, targn, brn, schn, kiwn, ziewn
,

rbn, krzykn, grzmotn, dwign, rzn itd.

Wzór konjugacyi tej grupy:

Temat: dwig\n — dwig\n.

Bezokolicznik: dwign-.
Imiesów przeszy: dwign-, a, o.

7*
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Imiesów zaprzeszy: dwign-wszy.
Imiesów wspóczesny: (pyjn-c).

Imiesów bierny: dwig-eny ( dwigniony ) ,
i take

dwignity

Czas teraniejszy

:

licz. poj. I dwign-,
II dwig-esz,

III dwignie

;

licz. mn. I dwigniemy,

II dwigniecie-,

III dwign-.

e.

Tryb rozkazujcy:

dwign-ij
, § 134 (py!).

dwign-ijmy

;

dwign-ij cie.

* Wszystkich sów do tej klasy nalenych ilo jest wielka.

Niektóre z nich w imiesowie czynnym przeszym (na ) nie zatrzy-

muj przyboru n

,

lecz urabiaj t form krócej, np. od zlkn
si (nie zlkn si

,
lecz) zlk si

;

od biegn (nie biegn, ale)

bieg; od legn leg

;

od ciekn ciek; od kradn krad

;

od ble-

dn blad; od zwykn zwyk itd. a nie zwykn, padn itp.

Bywa czasem
,
e i obie formy, krótsza i dusza w uywaniu

,
np *

grzzn i grzz, - ugrzz; kwitn i kwit; schn i sech,
usech; guchn i oguch itd. — Od kilku sów nawet i bezoko-

licznik urabia si jeszcze w ten krótszy sposób: ro od rosn,
kra od kradn; lec, polec (a nie polegn) od legn; biec (nie

biegn) od biegn. Niekiedy wszake i tu obydwie formy su
do wyboru: grzzn i grz, ugrz; ro i rosn.

Wszystkie te imiesowy krótszej formy polegaj na temacie

jeszcze równym z pierwiastkiem sów odnonych wszelako trudno

przeto do klasy I zaliczy; bezokoliczniki ich najzwyklej nie oby-

waj si bez przyrostka n: kwitn, strzgn, schn, zwy-

kn, blednc, guchn. Wic przestay by pierwotnemi sowami.

III Klasa.

§ 145. Klasa III obejmuje 3 grupy sów, których te-

mat bezokoliczny koczy si na a.

Grupa I: sowa dwutematowe. Temat ich teraniej-

szo-czasowy koczy si na spógosk odkryt, zawsze

zmikczon; a temat bezokoliczny na a (po spógosce twar-

dej); np. orz — ora, pacz — palca; pisz — pisa. —Grupa
I-Atematowa. Porównaj § 210.
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Tu nale np. ora, kara: sa — le (mittere); sa (za-

miast sta) — ciel (sternere)
;
wika

,
papla

,
ama

,
kama

,

dyba, chrapa, sapa, drapa, skuba, klekota, depta, cho-

sta
,
goda (= ogryza

,
gry

,
przestarz.)

;
gwizda

,
gwazda

,

paka
,
skaka

,
struga

;
ga —

;
krzesa

,
maza itd. itd.

Wzór konjugacyi I grupy

Temat: pisz — pisa.

Bezokolicznik: pisa-.

Im i esów prze szy
:

pisa-.

Im. zaprzeszy: pisa-wszy.

Im. bierny: pisa-ny.

Im. teraniejszy: pisz-cy.

Czas teraniejszy: Tryb rozkazujcy

licz. poj. os. I pisz-

,

—
II pisz-esz

,

pisz

,

III pisz-e

,

— (niech pisze),

licz. mn. I pisz-emy, pisz-my,

11 pisz-ecie

,

pisz-cie

,

III pisz-. — (niech pisz).

Nieregularne spa ma pi
,
piemy zgodnie z wzorcem, ale

pisz, pi
,
picie — pij!

§ 146. Druga grupa klasy III: Sowa jednotematowe
na a przez ca konjugacy, grupa Atematowa.

1. drga, dba, trwa, pcha, ka, tka, ga, kiwa,
plwa, szczwa, gna, ufa, dziaa, kona, jedna, dmucha,
kocha, igra, gra, wcha, brata si, plsa, gniewa si,
stracha si, wita, urga, wieczerza, korzysta, pamita,
umiecha si itd.

2. (czstotliwe) ziewa, podryga, spycha, poyka,
zatyka, podega, spluwa; wysysa, wzrasta, czyta, bywa,
ubolewa, wraca, dwiga, jada, bada, czeka, wygrywa,
zmusza — uomne wida, sycha itp. § 216.

Wzór konjugacyi grupy II.

Temat: kocha.

Bezokolicznik: kocha-.

Imiesów wspóczesny: kocha-jc.
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Im. przeszy: kocha-, a, o.
Im. zaprzeszy: pokocha-wszy.
Im. bierny: kocha-ny, a, e.

Czas teraniejszy: Tryb rozkazujcy:
licz. poj. I kocha-m,

II kocha-sz
, kocha-j

,

III kocha
,

_
licz. mn. I kocha-my, kocha-jmy,

II kocha-cie, kocha-jcie.
III kocha-j.

§ 147. Grupa trzecia: Sowa z tematem teraniejszo-
czasowym na u, bezokolicznym na ow\a (lub ywa). 8 216.
Grupa U-Atematowa.

b
j
ed

l

ow
l

ad
; wojowa, królowa, nocowa, piecz-towa, chorowa, kupowa, nicowa, rysowa, malowa, obco-wa, miowa, panowa, ofiarowa itd. — Wygad|u-j, wyga-

JvWw’
Wyk°P

7
Wa

’
spisywa ’

przysuchiwa si, poszukiwa,wylegiwa, zwoywa, czytywa itd.

w
zak

?
cz°ne na W** (a po spógoskach gardowychw mysi § 26 na twac) s to same sowa czstotliwe. Formuj czas

rnzrMhwl
na

.
ywam albo na uje, np. wywoywani i wywouje

,rozczytywani i rozczytuj
, zaniedbywani i zaniedbuje itd. albotym o na ywam, np. wykonywam

, wygrywam, porównywani.

Wzór konjugacyi. femat: kupu — kupowa.

Bezokolicznik: kupowa--.
Imiesów przeszy: kupowa-, a, o.
Im. zaprzeszy: (zachorowa-wszy).
Im. bierny: (malowa-ny, a, e).

Im. wspóczesny: kupu-jc

Czas teraniejszy:

licz. poj. os. I

II

III

I

II

III

kupu-j,

kupu-jesz

,

kupu-j,

kupu-jemy.

kupu-jecie

kupu-j.

Tryb rozkazujcy:

kupu-j

,

kupu-jmy,

kupu-j cie

,

licz. mn.
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IV Klasa.

§ 148. Klasa czwarta obejmuje sowa z tematem za-

koczonym na i, wzgldnie na wytworzon z niego gosk e.

Ma pod sob trzy grupy, genetycznie z sob pokrewne.

Pierwsza grupa: Sowa jednotematowe na i przez ca
konjugacy, czyli Itematowe.

pali, chwali, warzy, burzy
,
gani

,
rani

,
plami, wabi,

upi, (u)tkwi, bawi, trafi, wróci, czci, puci, odwiedzi,
wodzi

,
sodzi

,
bogaci

,
skamieni

,
potroi

,
przyswoi

,
zawiesi

,

jedzi, uczy, tyczy si, skary, sroy si, straszy (§ 26),
wozi, kosi, tai, tli si itd. § 220.

Wzór konjugacyi. Temat: bawi — wróci.

Bezokolicznik: bawi-
,
wróci-.

Imiesów przeszy: bawi-, wróci-, a, o.

Im. zaprzeszy: bawi-wszy, wróci-wszy.

Im. bierny: bawiony, wrócony, a, e, 29 i 19.

Im. wspóczesny: bawic, wrócc.

Czas teraniejszy: Tryb rozkazujcy:

licz. poj. I bawi, wróc, § 19. — —
II bawisz, wróci-sz

,

baw, wró,
III bawi, wróci

,

— —

licz. mn. I bawimy, wróci-my, baw-rny, wró-my,
II bawicie, wróci- cie

,

baw-cie, wró-cie.

III bawi, wróc. — —

§ 149. Druga grupa klasy IV: Sowa dwutematowe
z tematem teraniejszorczasowym zakoczonym na i , a bez

okolicznym na e. — Grupa I-Etematowa.

cierpie|, wisie, widzie, re, wierzbie
,
skrzypie

,
lecie

,

siedzie, klcze, sysze, musie, myle
,
lee

,
dojrze, wejrze

(inspicio) itd., tle, grzmie, tkwie, dre; ba si (z boje si),
sta (z stoje); uomne boli mi; nieregularne wiedzie, wspo-
mnie, chcie i mie, § 221.



104 FLEKSYA

Wzór konjugacyi grupy II:

Temat: cierpi
,
siedzi — cierpie

,
siedzie .

Bezokolicznik: cierpie-
,
siedzie-.

Imiesów przeszy: cierpia-, siedzia-, § 29.

Im. zaprzeszy: cierpia-wszy, siedzia-wszy.

Im. bierny: cierpia-ny, (siedzia-ny) a, e.

Im. wspóczesny: cierpic
,
siedzc.

Czas teraniejszy:

licz. poj. I

II

III

licz. mn. I

II

III

cierpi, siedz, § 19.

cierpi-sz
,

siedzi-sz

,

cierpi
,

siedzi

,

cierpi-my, siedzi-my,

cierpi-cie
,
siedzi-cie

,

cierpi
,

siedz.

Tryb rozkazujcy:

cierp
,

sied

,

cierp-my, sied-my,

cierp-cie
,

sied-cie.

Nieregularnoci i archaizmy.

§ 150. Wiedzie formuje czas teran. wiem i tryb rozkaz.

wiedz (§ 140); w innych formach za do tej grupy naley. —
Chcie chc, chcesz

,
chce itd. chc; tryb rozkaz, chciej;

w innych formach odmienia si regularnie : chcie, chcia, chciano,

zachciawszy itd. — Ba si i sta maj w bezokolicz. i imie-

sowie przeszym tylko same cignite formy: bal si, stal, ba
si

,
sta, balem si, staem, zamiast boje si

,
stoje, bojal si,

stojal itd. (mówi tak tylko lud prosty)
;
przeciwnie w czasie teran.

formy bojc, stojc, boj, stoj itd. nie cigaj si. — Mie
jest nieregularne: tylko mie, mia, miawszy i miany przy-

nale do grupy niniejszej. Tryb rozk. miej (tak jak chciej) jest

urobiony na mod grupy Illeiej tej klasy (jak umiej); a czas te-

ran. (mam, masz itd. maj) wykolei si do grupy Atematowej
(kocha), jak gdyby mia temat ma. — Co do re obacz §

141§
**

§ 151. Trzecia grupa klasy IV: Sowa jednotematowe,

przez c konjugacy, zakoczone na e. — Grupa Ete-

matowa.

bole-, kamienie, dnie, okalecze, pcznie, wypsie, ni-

szcze, siwie, uboe, starze si, istnie, czerwienie, mdle,
oniemie, wilgnie itd., § 222.

Tu naley i umie, rozumie.
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Wzór konjugacyi grupy III:

Temat: kamienie.

Bezokolicznik: kamienie-.

Imiesów przeszy: skamienia-, a, o, § 29.

Im. zaprzeszy: skamienia-wszy.

Im. bierny: (umiany, a, e).

Im. wspóczesny: kamienie-jc.

Czas teraniejszy:

licz. poj. I

II

III

licz. mn. I

II

III

kamienie-j

,

kamienie-j esz

,

kamienie-je

,

kamienie-jemy,

kamienie-jecie

,

kamienie-j.

Tryb rozkazujcy:

kamienie-j

,

kamienie-jmy,

kamienie-j cie.

Sowo umie
,
rozumie stanowi tu o tyle wyjtek, e

tworzy swoje formy krócej: umie-m, umiesz, umie
,
umie-my,

na podobiestwo miem w kl. I. Jednake w Illciej osobie licz. mn.
umiej. Nie mon mówi „ja umi

,
rozumie 11 (zamiast umiem)

ani „oni umi
,
rozumi u

ani „umiac
,
rozumic u (zamiast umiej,

rozumiej
,
umiejc

,
rozumiejc).



CZ TRZECIA.

Czci mowy nieodmienne.

§ 152. Czci mowy nieodmienne czyli Partykuy
maj w ustroju mowy zadanie tylko formalne i pomocni-
cze: su do spajania zda z sob w odpowiednim woli
mówicego kierunku, i do dobitniejszego okrelenia znacze
wyrazów, jakimi s imiona i sowa. Z wyjtkiem pe-
wnego tylko dziau przysówków (§ 157), nie daj party-
kuy same przez si cakowitych wyobrae odrbnych,
a nazwano je nieodmiennemi z tego powodu, e form
osobnych ani na oddanie rodzajów i przypadków, ani czasów,
liczb itd. nie dostarczaj i przedstawiaj si jako zawsze
tesame, nieruchome wyrazy.

Partykuy s czworakiego rodzaju: przysówki, spój-
niki, przyimki i wykrzykniki.

I. Przysówek.

§ 153. Przysówkami (adverbia) nazywamy party-

kuy
, które czynno lub przymiot czyj dobitniej okre-

laj, a to pod wzgldem czasu, miejsca, sposobu, stopnia
itd. np. ju wiem; tam si to stao; jak to by moe?
czy to by moe ? bardzo szczliwy; cigle pracuje

, itd.

Dla bliszego zapoznania si z istot przysówka na-
ley zwróci uwag na jego pochodzenie i na znacze-
nie, jakie mie moe.

Pod wzgldem pochodzenia rozróniamy przysówki
pierwotne i pochodne.
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§ 154. Do dziau pierwotnych nale np. nast-

pujce:

tu, tam, ju, jak, tak, wtedy, tdy, std, dotd, czy,

gdzie
,

kiedy, kdy, skd
,
dokd

,
nie

,
nigdy, ani

,
nigdzie . .

.

Niektóre tego dziau przysówki zowi si Enk li-

ty ki, to znaczy e nie tworz wyrazów osobnych, ale tylko

si doczepiaj do wyrazów peniejszej wagi i treciwszego

znaczenia, które one bd to wzmacniaj, bd osabiaj.

Takiemi s np. kolwiek (w ktokolwiek, jakkolwiek), (gdzie,

kiedy), to (onto, cito), , ze (tene, to, taki), ci (tenci,

juci), no (dajno, powiedzno), li (byeli? czyli) itd.

Te wszystkie przysówki s tylko formalnego znaczenia.

§ 155. Pochodnymi nazywamy przysówki, wynike
z imion (rzeczownych, przymiotnych, liczebnych itd.), nie-

kiedy i z czasowników, jak np. moe, rzekomo
,
niech , nie-

chaj, bodaj
,
bodajnie . .

.

Przysówki z rzeczowników ród swój wiodce s
np. nastpujce:

raz, pó, zbyt, chyba, sia, teraz (t. j. ten raz), zaraz,

oraz, wraz; — bez wtpienia, bez liku, natychmiast, zdaa,
z rana, dowoli, zrazu, do razu; — troch, jutro, dzi,
wprzód

,
podczas

,
wzdu

,
wszerz

,
wbrew, wskro

,
wewntrz

,

zewntrz
,
nawet

,
na ocie

,
na przeaj ,' wci

;
— gwatem,

chykiem, duszkiem, hurmem, nurkiem, ukradkiem, czasem,
razem, milczkiem; — (ludowe lato

,
zimie, lecie), pojutrze,

potrosze
,
na razie

,
powoli . .

.

§ 156. Przysówki z przymiotników kocz si
zwykle na o albo e: prdko

, skoro
,
szybko

,
ostro

,
pieszo

,

podobno
,
darmo

, bardzo
,
daleko

, dawno; dobrze, le, cale,

wielce, szczególnie , biegle, peronie, cigle. — S i takie,

które maj jedno i drugie zakoczenie, np. ledico i ledwie,

daleko i dalece, dziwno i dziwnie
,
równo i równie, jasno

i janie itd.

Inne przysówki z przymiotników powstae kocz si
na a albo na u, z poprzedzajcym przyimkiem 0 lub po.

Niektóre z zakoczonych na e maj przydany sobie przyi-

mek na albo w.
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z naga, z lekka, z daleka, spena
,

z wgierska, zgoa,
z paska

,
z dawna

;
znowu

,
po prostu

,
po pasku

,
po

trzewu
,
po cichu, pokryjomu, po dawnemu, po swojemu; —

naprdce, pokrótce, wcale, wkrótce itd.

§ 157. Powysze z rzeczowników i przymiotników
przysówki tworz pomidzy partykuami dzia o tyle oso-
bny, e ju i same przez si co odrbnego znacz. Skoro
np. gwat i ranek

, lub te prdki
, daleki itp. wywouj

w myli naszej gotowe wyobraenia, to i przysówkom
gwatem

, z rana
,
prdko

, daleko lub dalece nie mona go
odmówi. S to te waciwie pewne formy odosobnione
tych swych pierwotników, formy tego lub owego skonnika
ich deklinacyi, z zatrzyman tyche kocówk, które ode-
rwane z tej fleksyjnej caoci, chodz samopas i stay na
nieruchome wyrazy.

§ 158. Z tego tak cisego zwizku z przymiotnikami
i to wyniko, e przysówki na o i na e zakoczone zdolnes i do stopniowania w teme znaczeniu i w podobny spo-
sób, co przymiotniki. Ich stopie wyszy koczy si na
przyrostek ej. Za dodaniem mu z przodu jeszcze przybranki
naj

} powstaje stopie najwyszy:

piknie, pikniej, najpikniej; bardzo, bardziej, najbar-
dziej; bogato, bogaci ej

,
najbogaciej

;
dziko, dziczej, najdzi-

czej; rzadko, rzadziej, najrzadziej itd.

* Niektóre przysówki maj tak jak ich przymiotniki
stopniowanie nieregularne, jako to:

gboko

,

daleko

,

wysoko

,

gbiej

,

dalej

,

najgbiej

;

najdalej

;

najwyej

;

najniej

;

nizko

,

lekko

,

mikko

,

krzepko

,

mikciej

,

krzepciej

,

najmikciej

;

naj krzepciej itd.

dobrze

,

le,

lepiej
,

gorzej

,

wicej

,

mniej

,

najlepiej

;

najgorzej

;

najwicej

;

wiele,

mao

,

najmniej, § 102.



PRZYSÓWEK 109

§ 1 59. Przysówki z liczebników formuj si po
wikszej czci w tensam sposób, jak te co pochodz od

przymiotników.

np. jednako, jednakowo, dwojako, trojako, czworako,
piciorako itd. pojedynczo, jedynie, podwójnie

,
potrójnie, po-

czwórnie, — dwukrotnie, trzykrotnie, stokrotnie, wielokro-

tnie
,

kilkokrotnie
;
— po pierwsze

,
powtóre

,
po drugie

,
po

trzecie itd.

§ 160. Przysówki z zaimków powstae mamy np.

nastpujce

:

wszelako, taksamo (od takisam), jako, otó, owo, jak,

jak tylko, to, naco, zaco, poco, czemu, nadto; — zawsze,
owszem

,
zasi

,
za

,
potem

,
przecie (= przed si) itd.

§ 161. Znaczenie przysówków. Przysówki okre-

laj czynno lub przymiot jaki pod wzgldem mi ej sca

czasu, sposobu, stopnia, miary itd. albo te su
do wyraenia, czy wypowiadamy myl nasz w formie py-
tania, czy przeczenia lub te twierdzenia.

Z tego powodu podzieli mona przysówki z jednej

strony na czasowe, miejscowe, sposobowe, stopie i miar
wyraajce; z drugiej strony na pytajce, przeczce,

twierdzce.

§ 162. Pytajce przysówki (interrogatio, Frage-

partikel) mamy nastpujce: czy
,
albo

,
przestarzae aza,

azali (nie azali!), i kadce si jako przyrostek na koniec

odnonego wyrazu e i li; np. icieszli ? czyli? one? czy?
bye *

Tu nale take: kiedy? od kiedy? dopóki? naco?
czemu? gdzie

,
skd

,
dokd? kdy

,
którdy ? jak? itp.

Na te pytania odpowiadamy przeczco albo twierdzco.

§ 163. Przeczce przysówki (negacye) s nast-
pujce: nie

,
bynajmniej

,
jak ywo, przeciwnie, nigdy

,

przenigdy
,
nigdzie, znikd; i zoone, np. nie tak, nie tu,

nie tam itd.

* Negacye polskie nie maj. tej waciwoci
,

co w acinie
i niemieckim jzyku, eby si wzajemnie znosiy, jeeli ich jest kilka
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uytych w temsamem zdaniu. Owszem mone* ich poczy obok
siebie ile kto chce, a myl zawsze pozostaje przeczca : np. Nigdym
jeszcze nic takiego ani nie widzia ani nie sysza.

§ 164. Twierdzce przysówki z powtpiewa-
niem: moe

,
zapewne, pewnie, bodajnie, podóbno, pono, prawdo-

podobnie, zna
(
= wida), snad

(
= moliwie, cf. snadny).

Przysówki twierdzce na pewne albo daj ogóln
odpowied :

tak (tak jest), oczywicie
, rzeczywicie, niezawodnie, zaiste

,

istotnie, bezwtpienia
. prawdziwie itd.

albo te odpowiadamy na zapytanie szczegóowo, a to:

§ 165. Przez przysówki miejscowe

:

tu, tam
,

owdzie, wszdzie, stad, stamtd, zowd, zewszd,
skd ind, tdy, owdy, tamtdy

,
wszdy itd.

Tym za odpowiadaj wzgldne (relatiya, correlativa)

:

gdzie, skd, dokd, kdy, którdy.
i nieoznaczone: gdzie

,
gdziebd

,
gdzieindziej, gdzie-

niegdzie, gdziekolwiek, gdzie tylko, skdsi, skdkolwiek itp.

§ 166. Przez przysówki czasowe:
wtedy, teraz, dzi, wczoraj

,
jutro, zawsze, zawdy, ju, jeszcze,

dawno, potem, dopóty, poty, dotd, odtd, wnet. — Tu nale
wzgldne: kiedy, odkd, dokd, dopóki; — i nieozna-
czone: kiedy, kiedykolwiek

,
kiedybd itp.

§ 167. Przez przysówki sposobowe

:

tak, owak, inaczej, nieinaczej, jako, jakkolwiek, jednako, ró-

wnie, podobnie, wspak, cigle, dobrze, le, czwaem itd.

Przysówki na oznaczenie stopnia:

bardzo, mao, bardziej, mniej, arcy, nader, nadzwyczaj, bodaj

,

szczególnie, nadewszystko itd.

Przysówki na okrelenie miary:
prawie, ledwie, czsto, rzadko, nadto, zbyt, a, kcmiecznie

,

wysoce, troch, tyle
,
cokolwiek itd.
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II. Spójnik.

§ 168. Spójnikami (conjunctio) nazywamy party-

kuy, zapomoc których jedno zdanie z drugiem wiemy.
Spójnik czy take i pojedyncze wyrazy ze sob (w zda-

niach cignitych, § 354).

np. Czowiek sdzi
, a Bóg rzdzi . — Niebo i ziemia

przemin
, a sowa moje nie przemin.

§ 169. Niewiele jest spójników, któreby niczem in-

nem nie byy, jak tylko spójnikami. Najwiksza jest liczba

takich, które zarazem s i przysówkami (np. skoro), albo

niekiedy i zaimkami (np. to).

Partykuy, które tylko s spójnikami (spójniki wa-
ciwe), s np. nastpujce:

i
,

a
,

ani
,

ni
,

ale
,

lecz
,

albo
,
bo

,
bowiem

,
gdy, gdy

,

wic, ni, poniewa, jeeli, jeli, wdy, cho, acz, aczkol-

wiek
;

i — i
,
ni — ni

,
ani-ani

,
albo — albo itd.

* Niektóre z nich, jak widzimy, s pojedyncze, inne po-
dwójne t. j. dwa razy powtarzajce si; np. Czowiek to i do
taca i do róaca; — ani do Boga ani do ludzi itd.

§ 170. Nastpujce za partykuy mog by i czem
innem, jak spójnikami:

niech
,
niechaj

,
by, kiedy, skoro, jak tylko

;
juto—juto *)

;

jak — tak; czy, czyli; czy — czy; e, aeby, lubo, a, do-
piero

,
take

,
tudzie

;
czci — czci

;
bd — bd itd.

Te s skd ind przewanie przysówkami. —
Z zaimkowych wyrae, uywanych jako spójniki, po-
znajmy choby niektóre :

to, to, owo; im — tern; przytem, potem, przeto, dla-
tego, zaczem, te, to te, za, przecie, z tern wszy-
stkiem itd.

9 Wyraenie wnet — wnet

,

odpowiednie niemieckiemu bald-bald, jest

niepolskie. Mówi si juto — juto
,
czy — czy, bd — bd itp.
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III. Przyimek.

§ 171. Mamy w polskim jzyku
imki (praepositio) :

nastpujce przy-

bez
, do, od, dla, u, ku, przez, przy, z, na, nad, po,pod, przed, o, w, za, przeciw, naprzeciw, przeciwko, na-

przeciwko, mimo, pomimo, midzy, pomidzy;
koo, okoo, naokoo, krom, okrom, prócz, oprócz, mia-

sto, zamiast, wród, poród, wzdu, wprost, podug, we-dug wedle, wzgldem, blizko, powy, powyej, wzwy,
poniej, obok, poprzek, wewntrz, zewntrz, gwoli, wbrew.

•

Pl
f
rwsza P0towa tych przyimków (od bez a do po-midzy) s to wyrazy, które maj tylko przyimkowe zna-

czenie; drug poow stanowi waciwie tylko tu zapoy-
czone wyrazy. S to czci rzeczowniki, czci przymio-
tniki rzeczownie wzite, czci nakoniec przysówki.

§ 172. Oprócz powy wymienionych, mamy te jeszcze
ak zwane nierozczne przyimki, które si jedynieznachodz w wyrazach zoonych jako prybranki — oso-bno za, jako przyimki rzeczownikami rzdzce, nigdy sieme uywaj. Takimi s:

6 J *

wz (wez), ob, prze, pro, roz, wy; obacz § 184.

§ 178. Uycie przyimków jest dwojakie.
Najprzód su przy tworzeniu si wyrazów za przy-

b ranki, nadajce im pewne dobitniejsze znaczenie:

np. wy-jecha, ode-bra, roz-rzutny, za-bójca.

Powtóre uywamy przyimków jako osobnych party-
ku. W tym razie kad si przy rzeczowniku albo przy
jakiemkolwiek imieniu rzeczownie wzitem (std te ta ich
nazwa przyimki) i wyraaj stosunek, w jakim rzecz
jaka zostaje wzgldem innych rzeczy albo czynnoci.

np. kamie na polu; Pozna nad Wart; id do
ciebie; zgadzam si ze zdaniem, twojem.
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§ 174. Przyimki nasze kad si zawsze przed imie-

niem. Kade imi z koniecznoci pooone jest zawsze

w jakim przypadku: albo w Iszym, albo w Ilgim, albo

w Illeim itd. Nie moemy sobie ani wyobrazi imienia,

któreby nie byo pooone w formie pewnego przypadka.

A zatem przyimek poprzedza zawsze jaki przypadek,

czyli rzdzi tym lub owym przypadkiem.

Z przypadkiem Jszym i Vtym nie cz si nigdy przyimki

:

znajdujemy je tylko przy Ilgim, Illeim, IVtym, VItym i Vllmym.

A zatem s przyimki rzdzce przypadkiem Ilgim, s takie które

rzdz Illeim, albo I'Vtym, albo VItym, albo VIImym. Pomidzy
nimi rzdz jedne zawsze jednym tylko przypadkiem; drugie

znowu mog rzdzi zarówno dwoma lub trzema przypadkami,

np. Ilgim i IVtym, albo Ilgim i VItym itd. Czy tym, czy owym
rzdzi maj, to nie zaley od woli mówicego, ale jedynie od
znaczenia, jakie* ma w danem zdaniu przyimek. W tern znaczeniu

rzdzi zawsze jednym, w owem znowu innym przypadkiem, np.

ley ksika na stole, rzucam ksik na stó.

§ 175. Przyimki rzdzce samym tylko przypadkiem
Ilgim s nastpujce:

bez, krom, okrom, prócz, oprócz, do, dla, od, u, koo,
okoo, naokoo, miasto,, zamiast, podug, wedug, wedle,
wzdu

,
wprost

,
naprost

,
powyej

,
powy

,
wzwy

,
poniej

,

poni, blizko, bliej, najbliej, wród, poród, wzgldem,
obok, poprzek, wewntrz, zewntrz.

Przypadkiem Illeim rzdz:
ku

,
przeciw

,
przeciwko

,
wbrew, gwoli.

Przypadkiem jedynie IVtym rzdzi:

przez (dawniej prze
,
np. przebóg

,
przeto).

Przypadkiem jedynie Yllmym rzdzi
:
przy.

§ 176. Przypadkiem Ilgim lub te Illeim rzdzi: na-

przeciw
,
naprzeciwko.

Przypadkiem Ilgim lub IYtym : mimo
,
pomimo ,

Przypadkiem Ilgim lub Yltym: 2? (ze).

Gramatyka jzyka polskiego. 8
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Przypadkiem IVtym lub VItym rzdz:
midzy, pomidzy

,
pod

,
przed

, nad.

Przypadkiem IVtym lub VIImym: w

,

wa, o,

Przypadkiem Ilgim, IVtym lub VItym rzdzi: za.

§ 177. Przyimki czsto si uywaj i w poczeniu z jakim
drugim. J

Czasem znaczenie ostatniego (drugiego) przyimka przez to nie
doznaje adnej zmiany, jak np. w tych:

oh) om
,
Oprócz, oholo

,
naokoo, zamiast, naprzeciwko, po-

mimo, pomidzy, które zupenie tosamo znacz, co samo krom
prócz, koo, miasto, mimo itd.

W innych znowu razach zmienia si cokolwiek znaczenie, jak
np. w tych: popod, ponad, poprzed, poza, z poYód

,
z wewntrz

z zewntrz, z przeciwka, z naprzeciwka, z pomidzy, z nad
z ponad, z pod, z przed, z poprzed, z za, z poza. '

Co si za tyczy przypadków, rzdzonych przez te przyimki
to kadziemy zawsze przy nich ten przypadek, którym rzdzi
drugi przyimek (np. po-nad ziemi, po-za góra). Tylko zoone
z przyimkiem 2 rzdz natomiast przypadkiem Ilgim: pod kamie
pod kamieniem, a e pod kamienia; z za rzeki, z nad góry itd!

* Dlatego te inne zoone przyimki pisz si zawsze razem

,

np popod, ponad, poza, pomidzy, naokoo; — gdzie za do
skadu przyimka wchodzi 0

,
tam si to z pisze osobno: 0 pomi-

dzy, z ponad, z poza itd.

IV. Wykrzyknik.
i

§ 178. Wykrzyknikami (interjectio) nazywamy party-
kuy, które same przez si nic waciwie nie znacz, tylkosu do uwydatnienia uczucia, w jakiem wypowiadamy
inne wyrazy, obok nich pooone. Uczucia takie mog by
nader rozmaite : rado, smutek, al, zdumienie, przestrach,
szyderstwo, niecierpliwo, gniew itp. Wszystko to by
moe ywiej wypowiedziane przy pomocy towarzyszcych
mowie wykrzykników. Ale rzadko który wykrzyknik (jak
np. biada, niestety /) przeznaczony jest do okazania je-

1

dnego tylko uczucia; owszem, su one po wikszej czci
1
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•zy kadej sposobnoci; np. ach jaka rado! — ach ty

He! — ach co za nieszczcie! — ach mój Boe! itd.

Mamy nastpujce wykrzykniki w jzyku naszym:

a, ach, e, i, ej, o, och, ha, ho, hola, hej, heje, hu,
hm

,
na

,
- naci

,
no

,
nu

,
nue

,
biada

,
niestety, zaiste

,

dalej
,
przebóg

,
ba

,
ba-i bardzo

,
masz

,
dalibóg

,
dalipan

,

precz, fora, fe, fuj, won,- oto, otó, i moe jeszcze kilka

innych.



CZ CZWARTA.

Etymologia.

§ 179. Mona dokadnie by obeznanym z ca flek

sy czasowników i imion, a nie mie jasnego wyobraeni
skd one si w mowie wziy, z czego i w jaki sposób pc
wstay. — Na to pytanie ma da odpowied niniejszy roi
dzia. Ma on za przedmiot Soworód czyli Sowotwórstw
a zwie si Etymologi (Wortbildungslehre).

Nie zamierza si tu mówi o urobieniu wszelkich wyrae*
jakie tylko nasz jzyk posiada. Zadaniu szkolnej ksiki wystarcz'
zestawienie gównych zasad dotyczcych skadu i rodu rzeczowni
ków, przymiotników i sów.

§ 180. Wyrazy s pojedyncze albo zoone. Do zo
onycb zaliczamy takie jak górnolotny

, koo\wrot
, listcj

pad
, wspaniaomylno— do pojedynczych bieg

,
bra

rozebra itd.

Waciwie i co do tych niemal wszystkich, któremy tu po-
jedynczymi nazwali

,
okae si niej

, e si z rónych soworodnych
czstek skadaj; jednake nie zoyy si z nich w taki sposób,
ebymy mieli wiadomo

,
a choby tylko poczucie odrbnoci tycj

skadników. Tylko te pod tern zastrzeeniem s one dla nas ^po-
jedynczymi « — w przeciwstawieniu do takich wyrazów, których
(np. koo-dziej, górno- lotny, brnko-tuk) kada skadowa cz sta-

nowi i sama dla siebie cakowite, z osobna uywane, zrozumiae
kademu sowo. O tych zoonych (composita) bdzie rzecz na
kocu tego rozdziau.
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* Takie za wyrazy, jak wezbra
,
rozbiór

,
wstrzyma ,

wstp

,

podstp itp. zaliczamy take do pojedynczych, cho s spojone

z przybrankami i przyimkami po wikszej czci sucymi nam
i za osobne wiadome partykuy (§ 172). Czynimy to z uwagi

,
e

bardzo czsto si zdarza, e i takich sów bd to pierwsza cz-

stka (np. wez-bra, prze-kroczy)
,
bd druga (np. do-yasam

,

z wisn, -cisly ,
ob-cisly)

,
a czasem i obydwie (ob-u

,
wyz-u

,

podstp), nie dayby si uy z osobna.

I. Soworód wyrazów pojedynczych.

§ 181. Wyrazy naszego i kadego w ogólnoci jzyka

tworz pomidzy sob jakby osobne rodziny. Nalece do

tejsamej rodziny s zwizane ze sob pewn powtarzajc
si w nich wszystkich zgosk, i pewnem im wszystkim

wspólnem znaczeniem. Tak np. mrze, umiera
,
mier

,

miertelny
,
miertelno

,
miertelnik

,
mór

,
morzy

,
umarza

,

morowy
,
mara

,
martwy

,
martwie itd. wszystko to naley

do jednej rodziny, co wida i ze znaczenia tych wyrazów

i ze wspólnego posiadania tych gosek mr.

Pokrewiestwo tych wyrazów jest niejako genealogi-

czne : nie s to zawsze bracia i siostry; czciej bywa tak,

e jeden wyraz rodzi si z drugiego
;

z tego znowu rodzi

si trzeci itd. miertelno, miertelnie i miertelnik zro-

dziy si z miertelny, a miertelny ma pokrewiestwo ze

mierci, a mier pochodzi od mr, — martwica, mart-

wi i martwie id od martwy, a martioy wywodzi si

z mart, a mart odsya do mr

;

— podobnie i umiera
wskazuje na sowo mr, jako na najblisze owego róda,
z którego wszystkie wyniky. Samo za mr nie potrafi

wskaza gdzieindziej swego pocztku, jak tylko w wasnym
swoim zawizku, to jest w temacie mr, który jest zarodem

i sowa mr i wszystkich idcych z niego wyrazów.

§ 182. Wszystkie zatem wyrazy takie podzieli mona
na dwa dziay. Do jednego te nale, które od czego go-

towego, dajcego si w mowie wskaza pochodz
;
np. umie-

ra, martioy i mier pochodz od mr; drugi dzia sów
(np. mr) ma swój pocztek sam w sobie. Tamten nazywamy
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dziaem wyrazów pochodnych (abgeleitete Wórter), a ten
drugi obejmuje sowa pierwothe (Wurzelwórter). Ów za
zaród pierwotnego, np. mr w skadzie sowa mrze, nazywa
si pierwiastkiem (radix, Wtirzel) caej rodziny bior-
cej z niego pocztek. — Pierwiastek zatem jest najwaniej-sz czci wyrazu; stanowi rdze jego skadu i ródo
jego znaczenia.

§ 183. Pierwiastek sam przez si rzadko kiedy
(waciwie nigdy, § 189) nie suy w mowie ani za imi
ani za czasownik w ich cakowitej budowie. Przybiera za-
wsze pewne uzupeniajce dodatki, skadniki wyrazowe,
i te dopiero czyni go gotowem, ywem sowem, jakiego
kadoczenie mówicemu potrzeba.

Wymiemy tu te skadniki, i to od razu w takiej ko-
lei, jak one w skadzie wyrazów zwykle id po sobie.

§ 184. Zazwyczaj (ale nie zawsze) zajmuje tu pierw-
sze z porzdku miejsce przybranka (praefisum, Vorsilbe)
Jest to zawsze przyimek, rozczny lub nierozczny (§ 172).
z\bada, w\pyw, u\bieg, za\toka ;—ros\darty, wylom, pro-
wadzi

,
prze\bój . .

.

Niezbdnie kademu wyrazowi potrzebnym skadnikiem przy-
branka me jest, mamy bowiem bezlik sów, które jej nie przy-
ray: bieg, czny dzieo

, dzielno, bra, da. Tam gdzie
j e s t

,
nadaje dodatek ten wyrazowi pewien szczególny odrbny

odcie na tle jego ogólnego znaczenia, i tylko w takich razach jestpodanym, nawet nieodzownym w soworodzie ywioem (co in-
nego np znaczy wy\bieg, a prze\bieg, «|bieg, za\biegi itd.). Niekiedyme daoby si wcale uy wyrazu — bez przybranki

, np. wspa-
niay, a pamay nieuywane: samo u, umie te niemoliwe bez
przybranki ob-.

§ 185. Zaraz przy przybrance, a gdy tej niema, na
samem czele sowa, ma swoje miejsce pierwiastek czyli
rdze. Tworzy go jedna zawsze tylko syllaba.

Ta »zgoska rdzenna« koczy si na samogosk albo
na spógosk, a zawsze tward.
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Tak np. zna w zna, wi w wi, ku w ku, pie w pie

,

m?/ w m?/e, dzie w dzieje

,

s to pierwiastki koczce si

na samogosk.

Na spógosk koczy si np. pierwiastek ivad w wa-
dza

,
wada; kaz w kaza

,

ms w wisie

,

w skuba

,

w nauka itd.

Niekiedy i sama samogoska ju na pierwiastek wystar-

cza, np. u w ob-u ; i w dawnem , dzi s. Bywa nawet

w dzisiejszym stanie jzyka nieraz tak, e i par spógo-
sek przedstawia nam pierwiastek

;
np. rw (ale niegdy n>w)

jest pierwiastkiem w rw; dm (dT>m) w dm, mr (nie-

gdy r tu samogosk znaczyo) w mr ; dr, k— w dr, kol.

§ 186. Pierwiastki odnajdujemy w skadzie sów z nich po-

wstaych albo w tym ksztacie, jakim jest waciwie autentyczne

ch brzmienie, albo te w postaci przeksztaconej. Tak np. w wy-
kazach bi\, bity, bitny, bitwa, bijatyka, rozbija, rozbicie, roz-

bitek, rozbijanie itd. widzimy pierwiastek bi w jego brzmieniu

waciwem
;
przeciwnie w bój, zabójca

,
bojowy, bojowica, pobojo-

wisko, widzimy go w postaci wzmocnionej — na bój. W wyra-
jach lee, lega, le, legawy, legawiec, podlegy, równolego,
'egn, 'nalegliwy, uleaka, zimowe lee itp. mamy pierwiastek er;

w postaci autentycznej (z zamieniajcem si tylko niekiedy gnsi,
t to z przyczyn gosowniowych). Przeciwnie w wyrazach z tego-

samego pierwiastka: naóg, wyogi, naogowy, oy
,
oe

,
agas

,

oole itd. widzimy tensam pierwiastek leg, wzmocniony na og,
}ag, a jeeli go dotyka bezporednio jaka mikka samogoska,
o si z tego log i lg, jeszcze i o, ó, le itp. wytwarza.

§ 187. Nie naley jednak rozumie
,
eby te tak czsto w so-

worodzie zachodzce zmiany samogosek dzia si mogy dowolnie,
v byle jak inn gosk, a nie w pewn, jedynie do tego sposo-
)n. Zmiany te (o ile si zdarzaj, bo nie przy kadym zrodzie
vyrazu to bywa) podlegaj wstecz lub naprzód staym zawsze
:asadom. A mianowicie:

1. Co do rónych wiadomych odcieni naszego e (§ 29) bywa
)rawido to tak przestrzegane

,
e

e jako surrogat t> (dech) przechodzi w y {dycha), a jeszcze
lalej w u (duch)

;

mikkie e jako surrogat b {pie, pn = pnn) przechodzi
v i: wspina; tn (= tbn) w cienki—cina, nacina;
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e »rodzime*
,
które si do o dostraja, § 29, stopniuje si po-padto w twarde o, a to o - w »): wie - a wodzi, prze-wód - prowadzi; wtezc- a wozi, wóz itd. - dwoi- podwaja.

2. Samogoska nosowa mikka, czy to e czy a 8 7 sto-
pniuje si na tward nosow i): zaprzga, zaprzag'— poprgpry; siga, dosig — sag, se; siaka -

' ' V

3. i rozszerza si w (i), lub te w oj, a dalej w aj cierpi
cierpie; wisie — zawiesi; widzie — odwiedzi; pi —

poj, napój — upaja; wi — zawój, powój. Goska e (i) sto-
pnmje si i na a: strzeg — stra

.

4. u stopniuje si w ow, aw (niegdy u): tru — trawi
trawa, potrawa; ku — kowal

,
kowa, okowy; kupuje — ku-

powa, buduj — budowa.

Przemiany takie samogosek na coraz wysze a sobie pokrewne

,

dla wytworzenia wyrazu czy to z pierwiastka czy ze sowa jakiego
pierwotniejszego, nazywa si Stopniowaniem, po krokiem
(Steigerung).

§ 188. Po pierwiastku ma dalsze w wyrazie miejsce
przyrostek (suffixum), a po nim kocówka; lub te od
razu sama tylko kocówka (bez przyrostka).

Przyrostkiem bywa zwykle spógoska, jedna lub dwie;
kocówk za samogoska. Od natury tej samogoski zaley,
czy ta spógoska w przyrostku pozostaje twarda, czy mik-
czy si.

§ 189. Wyrazy zoone tylko z pierwiastka i kocówkis to imiona i czasowniki pierwotne, np. bieg, biegi, za-
biegi

;

— tok, toki, zatoka; woda, (gen. licz. mn. wód)-,
oko, piek, piecz! pi-w-o, y-j-, szy-j-a. (e w bieg, tok,
wód, piecz nie widzimy kocówki, pochodzi std, e byo
ni -h

,
l lub inna samogoska, dzi ju z tych form od-

rzucona).

0 Naley rozrónia Pochylenie i Dostrój (§ 27 i 29) od Stopniowa-
nia samogosek

, o którem si tu mówi. Wiedli — wiód, ziele — zioo,
kmie — kmiotek; a taksamo zmieni — zmiana

, wierzy — wiara, sie —
smtka itp. (zamiana mikkiego e na mikkie o i a) to jest dostrój. Przeciwnie
Stopniowanie e () na twarde a, a rodzimego (wic take mikkiego) e
na (twarde) o, mamy w nast. wyrazach: strzeg — stra; przybiera —
przybór ; wie — wóz itd.
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Do wyrazów pierwotnych zaliczamy np. nastpujce:
kraj (pierwiastek kra, j dla uchylenia rozziewu)

;
kra (a byo

tu przeduone)
;
staw (w dla rozziewu

,
kocówka w nominat. od-

rzucona)
;
piew

,
morze (pierw, przeksztacony na mor

,

kocówka
zoona ie); pasza (koc. ia) ;

szyja (j tylko dla uchylenia roz-
ziewu); wiea.

,
piwo

,
o, rzecz, zamek (pierw, m^k, przybranka

za, ta nie uwacza pierwotnoci wyrazów); poczet (pierw, czbt ),
wtek (pierw, tbk, w przybranka); deck, osnowa (pierw, snu,
u rozwarte na ow dla uchyl, rozziewu, § 16 i 187); trawa

,
po-

trawa, sawa (suT, zakaa (k przekszt. na ka) ; burza (pierw.
br, koc. ia

) ;
przdza; stra, straa (strzeg- przekszt. na strg);

pióro (pierw, pr, przekszt. na piór) ;
oe (leg przekszt. na log),

naóg; staje
,
pierze (koc. ie zoona); obuwie (ob-u-w-ije, pierw.

u, w dla rozziewu) itd.

Z przymiotników: zy, miy . z-drowy, suchy, ywy (pierw.
yw), lichy, cichy, czczy (pierw. Hsk) ,

psi, boy itp.

Czasowników pierwotnych si tu nie przytacza, mamy je
wszystkie zestawione w klasie konjugacyjnej Iszej.

§ 190. Sowa za z tego trojga zoone : z pierwiastka,

przyrostka i kocówki, zaliczamy ju do wyrazów pocho-
dnych: dwig-n-, dwig-n- ; dzia\ (pierwiast. dzie

) ;
wód-

ka, (dawniej wod^bka

:

t> tu koc. wody, a k przyr. dla

urobienia wódki)
;
wod-n\y, piw-s\ho, piiv-n\y, naocz-n\y .

Wyrazy powysze, jako zoone z pierwiastka, tylko

jednego przyrostka i kocówki, nazywamy pochodnymi
pierwszej linii, poniewa id bezporednio z pierwiastka
albo z wyrazów pierwotnych.

Oto wicej takich pochodnych pierwszej linii

:

cze (czbt-, koc. i w nom. odpada); mga (mrhg-\a)
,
my-

do, gl (gd-l); mo\ny (mogb-ny)
;

ciela (cies-lja); zbójca
(pierw, bi przekszt. na boj, c przyr., a koc., na pocztku z przy-
branka)

;
kam\ca, twórca, mówca, se (pierw, przekszta. sag

h koc. h + przyrostek z odrzuconem b)
;
grzebie\, wiezie\,

spójnia (s-poj-n|ia)
; dwignia

,
winia, suknia; ziele (ziel-el)

;

wilgo\c mier, ka, moc
<= mog, § 39); pami \mbn-)

;

masc (maZ|)
,
piesn, goa, gniazdo

, nasienie (sie 4- n + koc.
zó. t/e)

;
danie, zbicie, poszycie, szy\d\o

, siodo
,
sioo (d odpa-

do), sado (sied na sad przekszta.), mli\wo (m). — Z przymio-
tników s teje linii: boski, wazki, miaki, grzazki, óty, pynny
scisy, zawisy, zgniy itd.

'

§ 191. Z takich pierwszolinijnych rodz si dalej, w ta-
ki sposób (z drugim przyrostkiem), pochodne drugiej linii,
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. a z tych trzeiolinijne itd. np. z wódka — wódecz\ka
,

z wodny wodni\sty
,
a z tego wodnisto\

;

z naoczny —
naoczno-

;

z piwny — piwni-ca
,

z tego piyinicz-ka, pi-
wnicz-ny itd.

§ 192. Ju z tych przykadów wynika gotowa odpowied na
pytanie : czy w skadzie naszych pochodnych w ogólnoci wyrazów
daje si widzie jeden tylko zawsze przyrostek, czy bywa ichw nim i wicej ? — Oczywicie bywa i wicej'.

Kady pochodny noworodzcy si wyraz przynosi z sobwasny przyrostek; przyrostek ten tworzy (razem ‘z kocówk)
jego ostatni zgosk. Jeeli si jednak rodzi z tego wyrazu

,
który

i sam ju by w posiadaniu przyrostka, dalszy : to ten wtedy bierze
i tamten przyrostek jakby w spadku. A jeeli si z tego o dwóch
przyrostkach zrodzi jeszcze dalszy pochodnik, który znowu mie
musi swój przyrostek: to ten ju ich bdzie posiada trzy. I tak ten
rozród wyrazów postpuje dalej

,
w skutek czego wyrazy przydu-

sze ukazuj w skadzie swoim nie tylko dwa, trzy, ale i jeszcze
wicej przyrostków — kady ze swoj kocówk lub te i bez niej
(jeeli ona wyrzucona z wyrazu); np. ma-t-ka, ma-te-cz-ka, ma

-

te-cz-ny
, ma-te-cz-ni-k; albo ma-cie-rz, ma-cie-rzy--ski

,

ma-cie-rzy--sfw-

o

itp. W tych przykadach pierwiastkiem jest
tylko samo ma; wszystkie dalsze tych wyrazów syllaby s to ju
tylko przybory — albo przyrostki w poczeniu z swoj kocówk,
albo przyrostki z ju odpad. Tak np. w matka (dawniej mathkrt)
widzimy przyrostek t z odrzucon, a po nim & z zostawion swoj
kocówk. W ma-te-cz-ni-k kocówka do t nalena - w-prawdzie
wraca (w postaci e), i w n\i take odnona kocówka jest zacho-
wana; lecz cz, i na kocu tego wyrazu k, pozbawione s swrych
kocówek. Taksamo w ma\cie\rz widzimy przyr. rz z ju odpad
kocówk (byo ni t, pierwotnie i) ;

w urobionem z tego wyrazu*
ma-cie-rzy--stwo

,
mamy w zgoskach cie, rzy

,
stwo przyrostki

z ich kocówrkami
,

za ogoocone z kocówki (b).— Jeelibymy
si zapytali

,
kiedy i gdzie odpadaj kocówki

,
a gdzie nie — to

o tern rozstrzyga tylko eufonia: wzgld na to, czy si bez nich
daje wyraz atwo wymówi

,
czy byby zanadto szorstki.

Im wicej jaki wyraz tych przyrostków posiada, czyli im
duszy jest, tern bardziej za pochodny go uwaa naley. bo-

;wiem rozmaite stopnie tej pochodnoci wryrazów, skoro jeden
stopie drugie

,
a te znowu jeszcze dalsze z siebie wydaj. Tak np.

(aby zosta ju przy tych przykadach) i ma |c (niegdy mali) jest^
ju pochodnem imieniem. Ale wzgldem urobionego ze mat\ka

f
jest ma wzgldnie pierwotnikiem (pierwotniejszym wyrazem); a tak- i

samo znowu matka jest rodzicielk wyrazów^ mateczka i mateczny ;
jak i mateczny bdzie pierwrotnikiem dla matecznika. Matecznik
zatem jest z tych piciu wyrazów najbardziej czyli najdalej pc-|



PRZYROSTKI 123

chodnym, a cech tego dalekiego stopnia jego formacyi jest wa-
nie to, e w swoim skadzie a 4 przyrostki zawiera: t

,
cz, n

i wreszcie k.

§ 193. Wicej skadników wyrazowych, ni te trzy:

pierwiastek, przyrostki i kocówki (w danym razie i przy-

branka), niema w naszym jzyku.

Jeeli te trzy, wzgldnie cztery tylko rodki urabiania wyra-

zów wystarczaj wszelkim naszym potrzebom, to jedynie dlatego,

e si nimi tak operuje
,

jak si to ukazao powyej
,
mianowicie

e diich jzyka nie broni w skad tegosamego sowa wprowa-

dza tyle rónych, coraz innych przyrostków, ile ich kady nowo-

powstajcy wyraz z koniecznoci wymaga.

§ 194. Tu jednak da jeszcze wyjanienia pytanie : czy kady
czynicy w mowie posugi przyrostek ma pewne wasne, stae

,

raz na zawsze do przywizane znaczenie ? Czy np. z tej przyczyny,

e chopek
,
noyk

,
kartka

,
rczka

,
uszko

,
oczko s imiona

zdrobniae (widocznie zawdziczajce temu & t zdrobniao)
,
czy

powtarzam kade k za przyrostek uyte wnosi w kade nasze sowo
to znaczenie zdrobniae? — e tak nie jest, do tu przytoczy

wyrazy, jak szkodnik
,
ogrodnik x

dzik
,
dziedziczka

,
Polka

,
pra-

czka, babsko itp.

Wida z tego, e to A;, a i kady inny przyrostek
,
moe mie

wedle okolicznoci znaczenia róne, i e jeeli s pewne w jzyku
naszym takie skadniki wyrazów (a niewtpliwie s), które im na-

daj zasadniczo pewne odrbne funkcyjne pitna, to po pierwsze,

zawdzicza si to nie doborowi samego tylko tego lub owego

przyrostka
,
ale raczej caej syllabie w tych wyrazach ostatniej

;

na t za zgosk skada si przyrostek i kocówka — i to nie

tylkp jego wasna (pooona po nim) kocówka
,
lecz nieraz i obca,

t. j. ta co j poprzedza (np. i\ciel w okaziciel
,

a\ciel w przyja-

ciel)
;
powtóre, e te zakoczenia nie tyle si wytworzyy ze zro-

zumiaych nam znacze, waciwych pewnym z o s o b n

a

przyro-

stkom, ile raczej ze zwyczaju bezwiednie powstaego wmówi,
eby cakowitej takiej a takiej zgosce, albo i dwom takinf sylla-

bom
,
przypisywa raz na zawsze moc nadawania wyrazowi takiego

a takiego znaczenia. Przypadkowym i bezmylnym wprawdzie nie

by ten zwyczaj wtedy kiedy si wszczyna
;
ale po dzi dzie naj-

czciej nie mamy ju wiadomoci jego powodu — nie czujemy

dlaczego np. czciciel
,

wielbiciel
,
waciciel zawdziczaj to co

(znacz, tej zgosce ciel. Bierzemy j jako rodek gotowy do two-

rzenia i innych takich rzeczowników, lecz nie pytamy, co j do

jtego uprawnia.
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§ 195. Z tego wynika, e jeeli komu, jak nam wanie na
dalszych poczwszy, od tego miejsca kartach chodzi o przepro-

wadzenie przegldu naszych wyrazów, ku temu zmierzajcego by

je na poszczególne to sam o znaczce grupy rozoy i w nich

dopatrzy przyczyny, która im to znaczenie nadaje: to ju trzyma
si naley tych cakowitych »zakocze«, a nie rozkada ich

na najdrobniejsze elementa skadowe. W teoryi wiemy, z czego

i jak one powstay, W praktycznej analizie byoby nieraz nader
trudno rozezna w nich te skadniki. Rzecz zanadto ju zwikana.
Do wiedzie, e s to zoone caoci, nie tylko z przyrostków

i tematowych kocówek, ale i z kilku zbitych w jedno przyrostków,

tak i w nich wolno widzie zoone przyrostki. Jeeli weszo
ju w zwyczaj

,
mówi o tych caych zakoczeniach pod nazw

» przyrostków «, to i ta ksika bdzie je odtd tak zwa — lecz

z. zastrzeeniem . e bierze si tu nazwa ta w szerszeni znaczeniu.

Przegicl niektórych przyrostków.

§ 196. Nie zaley tu na zestawieniu wszelkich przyrostków,

nadajcych wyrazom pewne znaczenie funkcyjne. Najwiksza liczba

naszych przyrostków skada si z takich, które wprawdzie su
do urobienia coraz innych sów w obrbie danej etymologicznej ro-

dziny, lecz wybitnego pitna znaczeniowego na nich nie wyciskaj.
Inne to wprawdzie czyni, lecz ograniczaj si do mniej licznej

iloci rzeczowników i przymiotników. Jedne i drugie tu pominiemy.
A tylko na takie zwrócimy uwag nasz, których zastosowanie do-

siga szerszych rozmiarów.

1. Przyrostki w zakresie rzeczowników.

Zapomoc których przyrostków rodz si z czasownika,

rzeczownika lub przymiotnika imiona dziaaj c ej osoby?
Jak si z mskiego tworzy odpowiedni eski rzeczownik?

Jak formujemy rzeczowniki, wyraajce pochodzenie czyje

miejscowe? — Które przyrostki znachodzimy w t. zw.

patronymikach, t. j. imionach rodowe pochodzenie czyje

znaczcych? — Jak urabiamy nasze zgrubiae i zdro-

bniae wyrazy? — Nakonicc co wyraaj rzeczowniki za-

koczone na nia, dlo i siwo ?

§ 197. Imiona osób mskich d zia a
j

c y c h tworzymy

najpospoliciej, dodajc do odpowiedniego pierwotnika przy-

rostek arz, acz
,
ak, al, ca, cc, nik albo ciel.
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Piekarz
.

pisarz ,
garz

,
wodarz

;
garncarz lub garnczarz

,

owczarz, koziarz ,
malarz, kucharz, mocarz, skotarz (pa-

stuch. od skot bydl), lekarz, niwiarz, kotlarz. — Tworz
si od wszelkich pierwotników : rzeczowników, przymiotników

i sów.

Krzykacz, wyjadacz, posiadacz, rozbij acz, gracz, matacz,

rbacz, tkacz, palacz, oracz, tuacz, poganiacz — te po-

chodz od czasowników.

S takie (od czasowników) i na ak zakoczone: pijak,

zabijak, ebrak, piewak... (lecz obacz § 199).

S i na al

:

kowal
,
drwal . .

.

(Urobione od rzeczowników wyrazy na acz i na al znacz
co innego: czowieka majcego czego nad miar; brodacz,

gbacz
,

rogacz
,
brzuchacz

.
gowacz

;

— brzuchal
,
wsal

,

brzydal, drgal, nosal, mdrala).

Zbójca, mówca, bawochwalca, zdzierca, kamca, oprawca,

obroca, wadca, twórca, radca, zwycizca, sprawca, zdrajca,

dowódca (te imiona na ca urabiamy ze samych tylko sów);
— na ich mod urobione i blunierca, morderca, szyderca,

oszczerca, askawca, winowajca...

Strzelec
,
owiec

,
goniec

,
eniec

,
wdrowiec

,
krawiec

,

szewc (zam. szewiec)
,
latawiec

,
kupiec

,
jedziec

,
powstaniec,

szaleniec
,
optaniec : — te urobione ze sów. — Innego za

pochodzenia na ec maj przeróne (inne) znaczenia.

Marnotrawnik
,
czarno-ksinik

,
szkodnik, szkolnik, ogro-

dnik, grzesznik, dzenik, porednik, lenik, bartnik, rzenik,

(rzemielnik) — pochodz od przymiotników na ny, ni. Inne

na k maj inne znaczenia.

Czciciel
,
chrzciciel

,
wielbiciel

,
zbawiciel

,
posiedziciel

,
przy-

jaciel
,
obywatel (z czesk. ? zamiast obywaciel). Na mod tych

i okaziciel
,
waciciel. — Urabiaj si tylko z czasowników.

§ 198. Z ludzkich i zwierzcych mskich wywodzimy
jpowiednie eskie imiona najczciej zapomoc przyro-

da ka

;

czyni nam jednak tesame posugi i te: i, ni
,
yni,

liy stanowice wszystkie jedn pozycy — wreszcie ina y

wa i ica.

np. Chopka, kotka, malarka, piekarka,. garka, lekarka,

niwiarka; — poganiaezka, pomywaczka, ebraczka, zamia-
taezka; — czcicielka, wacicielka, wielbicielka, obywatelka,
przyjacióka

;
— samka

,
poredniczka

,
opiekunka

,
urzdniczka

.

dziedziczka, jedynaczka itd. (Waciwie to mniejsze wzro-
stem osoby, ni odnone mskie: wic niejako deminutiva).
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Pani, ksieni, mistrzyni, bogini, twórczyni, sprawczyni
zabójczym, zbawczym, prorokini, gospodyni. (Mao takich).

Piekarzowa
,
Pawowa, Janowa, krawcowa, szewcowa

kupcowa, Fredrowa, Jundziowa, Millerowa, Radziwiowa
czenikowa, burmistrzowa, aptekarzowa (s to tylko imion,
on, i waciwie przymiotniki).

Starocina, podkomorzyna
,
podczaszyna, sdzina, podsto

lina, hrabina, margrabina, Zarbina, Ostroroyna, Turnina
Sapieyna (i to s imiona o n i waciwie przymiotniki).

Latawica
,
samica

,
gupica

,
rodzica

,
marnotrawnica

,
grze

sznica
,
wyrobnica

,
zbytkownica

,
lwica

,
kocica

,
jaowica

,
go

bica, olica, wróblica, pawica, karlica, dyablica. — Pija
nica rod. mskiego.

§ 199. Na wyraenie miejscowego pochodzenu
czyjego, to jest przynalenoci do miasta, kraju, narodu
stanu, zwolennictwa jakiego itp. mamy rzeczowniki z przy-
rostkiem: w rodzaju mskim in

, an, an-in
, ak, czyk ; w e-

skim inka
, anka, aczka

, samo ka .

Tatarzyn, ydowin, Bugarzyn, Greczyn, Rusin; — bisur-
man, Dominikan, Franciszkan; — poganin, Rzymianin, Kra-
kowianin, Lwowianin, Warszawianin, Elblanin, mieszcza-
nin, dworzanin, wocianin, chrzecijanin, parafianin, maho-
metanin, Galicyanin.

W rod. eskim: Tatarka, ydówka, Bugarka, Gre-
czynka

,
Rusinka (i Ruska)

,
bisurmanka

,
Dominikanka

,
Fran-

/ ciszkanka
,
poganka

,
Rzymianka

,
Krakowianka

,
Lwowianka

,

mieszczanka, (dworka!), wocianka, chrzecijanka, maho-
metanka, Galicyanka, muzumanka. (Wic w myl §198, ale
zawsze anka, nigdy -aninka).

Krakowiak, Warszawiak, Poznaniak, Lubliniak, Polak,
Kujawiak, Sowak, wieniak itd. (W rodzaju eskim niema
tu odpowiedniego przyrostka: zastpuje go i tu anka albo
samo ka

,

np. Krakowianka, Kujawianka, Sowianka, Polka,
wieniaczka). --- Urabiamy jednak na ak i przeróne inne,
np. pijak (§ 197), rybak, pismak, dworak, dziwak, zmar-
lak, nowak, prostak, próniak itp. wreszcie cioak, psiak,
chopak

,
ydziak

,
cielak . .

.

Londyczyk, Krakowczyk, Poznaczyk, Gogowczyk, Nea-
politaczyk

,
Angielczyk lub Anglik, Irlandczyk, Wiedeczyk,

lowiaszczyk, Zborowszczyk
,

Zamojszczyk itd. (w rodzaju
eskim i tu niema odpowiedniego osobnego przyrostka). —S urobione na mod takich jak krawczyk, kupczyk, szew-
czyk, wic waciwie zdrobniae.
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§ 200. Rodowe pochodzenie wyraaj rzeczowniki
z przyrostkiem w rodzaju mskim ic , czciej (z ruska) icz;

w eskim anka lub ówna.

np. dziedzic, starocic, wojewodzie, podstolic
,
kasztelanie,

szlachcic — panicz
,
hrabicz

,
królewicz albo królewic

,
stolni-

kiewicz, prezesowicz, cesarzewicz, Szymonowicz, Józefowicz,
Chodkiewicz, Mickiewicz. — Tu nale nazwy topograficzne
Potulice, Zylice, Proszowice itd. = wie potomków Potua,
yy, Prosz.

W rodzaju eskim: starocianka
,
woj ewodzianka

,
pod-

stolanka, kasztelanka, szlachcianka, hrabianka, sdzianka,
Turnianka, Sapieanka, Ostroroanka

;

prezesówna, generaówna, stolnikówna
,
królewna, kraw-

cówna
,
szewcówna

,
namiestnikówna

,
Jundziówna

,
Mille-

równa, C.hodkiewiczówna
,
Szymonowiczówna

,
Fredrówna,

Polówna itd.

(Zasady na to, kiedy si mówi np. Turnianka
,
a kiedy Fre-

Irówna, poda w ogólnoci nie mona, zaley to jedynie od przy-
tego zwyczaju).

§ 2J31. Prawie kady nasz rzeczownik moe by wy-
•aony w formie zgrubiaej, a jeszcze atwiej i rozmai-
tej moemy go wysowi w formach zdrobniaych.

Zgrubiae rzeczowniki wyraaj, e co bardzo due,
tar, potyrane, biedne, liche, politowania godne; a maj
a przyrostek sko

, isko

;

— oprócz tego niekiedy (ale tylko
v eskim rodzaju) ica.

Chopisko
,
ksiysko

,
mysko

,
biedaczysko

,
czeczysko

,

onierzysko
,

Janisko, Michalisko, konisko., psisko, kocisko,
wilczysko, robaczysko, noysko, bacisko

,
gwodzisko, sto-

lisko
,
kapeluszysko. (S to wszystko rodzaju nijakiego wyrazy,

lubo pochodz od mskich; wyjtkowo chyba syszymy
czasem i ten chopisko, ten biedaczysko

,
co jednak rzadko

si zdarza).

Od eskich imion i nijakich, równie jak tamtych y-
wotnych i nieywotnych: babsko, pannisko

,
kobiecisko

,
mat-

czysko, onisko, suczysko, kurzysko, suknisko, studnisko,
opacisko

;
— miecisko, mrowisko, bocko cign. z bocisko,

misisko, imienisko, nosisko itp. — (Pochodne od sów nie
maj zgrubiaego znaczenia: igrzysko

,
zjawisko

,
pomiewisko,

stanowisko
,
wykopalisko

,
przezwisko . . .).

Pannica, przepierzyca, szablica, ziemica, szklenica, ko-
cica itp. (parów. § 198).



128 ETYMOLOGIA

§ 202. Zdrobniaego znaczenia s np. nastpujci
na ina.

Ksiyna
,
chopczyna

,
dziadowina

,
dziadzina, szewczyna

czowieczyna
,
psina

,
kocina (rod. mski imionom tym pozo

staje); — deszczyna, kobiecina, dziewczyna, droyna, dzie
cina, gowina, buzina, ptaszyna itd. (te s rod. esk.).S na ina jednak i niezdrobniae : dziedzina, dolina, ró
wnina, rodzina, pierzyna, gstwina; — cielcina, woowina
sonina, dbina, brzezina, dziesicina, gadaina; imieniny
urodziny, drwiny.

Najczciej jednak urabiamy zdrobniae na k
, ek

ec, yk
}
ik — ka

y ko
, :

Doek, worek, Janek, gobek — chopiec, rebiec, chop-
czyk, krawczyk, kupczyk, kamyk, rzemyk, pomyk, promyk— stolik, noyk, bacik, Sklepik; — panienka, robótka, rczka
nóka; — jajko, jabko, miasteczko, uszko, oczko.

Jeszcze bardziej zdrabniaj dany wyraz przyrostki redupliko-
wane: iczek

,
eczek

,
yczek, yszek, iszek

,
uszek

,
iczuszeh

(np. paniczuszek). — W rod. eskim iczka
, eczka

,
uszka

iczuszka
,

lub te ula, ulka
,

uleczka
,
uchna

,
usta, nio

(Marynia, ciotunia). — W nijakim eczko
,
eko, uszko.

Nijakie, zapomoc przyr. (w II przyp. cia) urobione zdro^
bniae, s np. takie jak dziewcz, koci, dzieci, orl, niemowl,
niebo, — oczta, rczta, nota — i jeszcze bardziej zdro-
bniae: dziecitko, dziewcztko, orltko itp.

* Nie maj jednak zdrobniaego znaczenia wszystkie na ek
i na ka zakoczone, które albo od przymiotnika, imiesowu, li-

czebnika, wreszcie od samego pierwiastka urobione zostay, albc
te od takich rzeczowników pochodz, które czy to w tym rodzaju,
czy w tern znaczeniu, czy wreszcie wcale ju teraz nie uywane.

miaek, miek, ranek, kochanek, pocztek, szcztek,
wtorek, czwartek, pitek, wzitek, rozbitek, zwitek, uby-
tek, dorostek, wynalazek, nagniotek, wniosek, wyrodek,
przedsionek, poniedziaek, podbródek, policzek, piasek, nu-
rek, rodek, odludek, naparstek; a na tych mod i statek,

ostatek, datek, majtek itp — ciotka, matka, wymówka,
burka, goska, dworka, beczka, wróka, szklanka, wenianka,
pustka, poziomka, dwójka, trójka, skadka

,
apka

,
bitka

,
go-

rczka, uleaka itd. Tu nale i wspomniane w § 199.

8 203. Wyrazy urobione zapomoc przyr. do (to y

niekiedy o z odrzuconem d i t dla gosowniowych przy-
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czyn), nijakiego zawsze rodzaju, maj znaczenie narz-
dzia, niekiedy jednak i jakie ogólniejsze:

szydo
,
mydo, rado (=orado), kadzido

,
krzesido

,
stra-

szydo
,
kowado

,
motowido

,
bielido

,
czernido

,
wdzido

,

taro (id odrzucone), zwierciado (zamiast zerczado — zbaa-

mucone urobienie !) ,
a na mod tych i sado

,
siodo

,
sioo

,

jado, rzemioso, dzieo, dziao; wioso, maso (maz-to, to

to dawniejsza posta przyrostka dlo; stad i zamiana z na. s

w wioso, maso); dziso, krzeso...

§ 204. Rzeczowniki eskie, ale tylko dalszolinijnie

pochodne, z przyrostkiem nici (cignitym z nija), zna-

cz miejsce, gdzie si co czyni lub przechowuje (takie

wic jak bania
,
kania tu nie nale). Tworz si z wszel-

kich moliwych pierwotniejszych wyrazów.

Piekarnia, kuchnia, pralnia, psiarnia, kawiarnia, winiar-

nia, drukarnia, ksigarnia, lodownia, wozownia, zbrojownia,

sypialnia, gorzelnia, czytelnia, studnia, pracownia itd.

§ 205. Przyrostek stwo nadaje wyrazowi dwojakie

znaczenie: Z jednej strony jest on prawie tosamo znaczcy,

co przyrostek o, o,
ota> i tworzy rzeczowniki nijakiego

rod., wyraajce przymiot, wasno, zawód itp.

Obok tego suy stwo na wyraenie mczyzny i kobiety,

poconych w jedn par ze wspólnem nazwiskiem. W pierw-

szym razie otrzymujemy rzeczowniki (na stwo) rodzaju ni-

jakiego, w drugim mnogoliczebne imiona rodzaju m-
skiego.

Do tej drugiej kategoryi nale np. ci pastwo (=pan i pani)

:

wujostwo
,
stryjostwo, generalstwo

,
dziadostwo, szwagrostwo; (ci)

hrabstwo, ksistwo; (ci) namiestnikostwo
,
chmidtostwo

,
Miillero-

istwo, Radziwiostwo ,
Jundziostwo, oboje cesarstwo, gospodarstwo,

podkomorstwo
,
braterstwo itd. (W dalszych przypadkach: tych

pastwa, tym pastwu
,

z pastwem Zaleskimi
,
do pastwa

Zaleskich, askawym pastwu).

Pierwsz za kategory stanowi wyrazy, jak (to) pastwo
(dominium, albo Staat np. pastwo niemieckie, austryackie, rada

»pastwa«); (to) wujostwo (np. w zdaniu: nie jest wcale dla mnie

zaszczytne); generalstwo (Generalstand)
,
hrabstwo, ksistwo (co-

mitatus, ducatus); (to) namiestnikostwo lub (przy irinem znacze-

niu) namiestnictwo; braterstwo albo bractwo; królestwo, macie-

Gramatyka jzyka polskiego. 9



130 ETYMOLOGIA.

rzystwo, dostojestwo, gupstwo, bogactwo, ubóstwo, bóstwo
mstwo

;
gospodarstwo

,
towarzystwo itd. — Mówi si take (to

maestwo (Ehestand i Eheleute) w obydwóch tych znaczeniach
cho oczekiwaby naleao w drugiem znaczeniu ci maestwo.

* Od wszystkich tych nijakich rzeczowników na stwo nie

wiele si znaczeniem róni eskie na o, o, ota. Tak np. pro
stota, gupota, cnota; dobro

,
zo

,
mdro

,

stoj zupenie m
równi z wyrazem gupstwo, szalestwo, ubóstwo. Niedono\
i niedostwo — bezecno i bezecestwo maj tosamo znaczenie
W innych razach jednak, np. midzy bosko a bóstwo, midzy
msko a mstwo, jest stanowcza rónica. Nakoniec te i to za
uway naley, e wiele wyrazów na stwo czy w sobie (naw
przy rodzaju nijakim) dwa znaczenia: jedno równe rzeczownikon
na o, a drugie odrbne; np. dostojestwo^^odno,— i wysok
urzd

;
królestwo = królewskoc

,
— i kraj

,
regnum

;
malestw <

= maleko, — i np. dzieci malekie; duchowiestwo = stai

duchowny jako zawód, — i ogó osób duchownych; obywatelstwa
= nabyte prawo obywatelskie, — i zbiór wszystkich obywateli.

2. Przyrostki w zakresie przymiotników.

§ 206. Przymiotniki w ten sam sposób, jak rzeczo

wniki, s pierwotne albo pochodne.

Pierwotne, np. zy, miy, skadaj si tylko z pier

wiastka i kocówki, a tak dla przymiotników jest y, a , i

po spógosce twardej, i i
,
a, e po spóg. mikkiej z zastrze

enieni gosowniowych odrbnoci polskiej pisowni w § 26

Takich pierwotnych przymiotników mamy niewiele.

Nale do nich zy (pierw, zT>), miy (m), zdrów (dru)=

suchy (s
rBch), luby

,
ywy (yw), kruchy, cichy, lichy, czczy (tT.sk]

tani, gupi. Zachowane jedynie w wyrazach zoonych: sto-nogi

laskonogi
,
dugouchy, drzewolomy, chytrobiegi

,
czarnooki, rudo

brody, czarnobrewy (bru), zotousty itp. take do nich nale
Wreszcie boy, ubogi, psi

,
koci, kozi, krowi, woli, kurzy itd.

które cho moe utworzone od rzeczowników pierwotnych, ju:

istniejcych, na ich obraz i podobiestwo, mog jednak uchodzi

za równohnijne z nimi, wic za take pierwotne
,
skoro si od nici

tylko swoj kocówk róni
,
a przyrostka adnego hie przybray

Przymiotniki pochodne —wic z przyrostkami w swyn

skadzie — tworz si ze sów i rzeczowników, tak pier

wotnych jak i pochodnych, niemniej z przymiotników, za

imków, nawet przysówków, jak np. tutaj, ninie itp. Pa
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ski, boski — bitny
, adowny — bladawy

, bledszy — swoj-
ski, powszechny

, tutejszy
, dzisiejszy

, niniejszy.

§ 207. Przyrostków przymiotnikowych jest ilo i roz-
maito tak wielka, e nie zamierzamy rozpoznawa tu
wszystkich. Wystarczy zauway co nastpuje.

Jedne z przyrostków tych s tesame, zapomoc któ-
rych i rzeczowniki si urabiaj, drugie su sowotwórstwu
samych przymiotników.

O przyrostkach pierwszej, kategoryi wiedzie naley,
e jednak w pewnych tylko razach nadaj swym przymio-
tnikom tosamo co i rzeczownikom znaczenie, zazwyczaj bo-
wiem wnosz w nie i inne

, nawet coraz inne znaczenia.
Zgodno znacze rzeczowników i przymiotników, opar-

tych na tymsamym przyrostku, daje si widzie gównie
w zakresie imion zdrobniaych (deminutiva).

Znamy z § 202 zdrobniae rzeczowniki tego kroju, jak
Janek

, Zoka ,
kijek

, rybka ; ciotuchna
, córuchna ; owieczka

,

mateczka, Janeczek; dziadu, synu, matusia, babusia.
Otó mamy i przymiotniki zdrobniae, zapomoc przyrostka
k, eczk, chn, u urobione

;
np. gadziutki

, wziutki, cieniu-
tki, leciutki

, malutki, bledziutki itd. Tu naley i ludowe
niedaleczko, albo duyki (odpowiada im np. soneczko i ka-
myk, noyk). Byby mogo,, e wszystkie nasze na ki, eki,
-)ki zakoczone przymiotniki (z wyjtkiem takich pierwo-
;nych jak dziki), np. miaki, sypki, gadki, pytki, gitki,
fibkiy daleki, wysoki

, wielki, wyraay pocztkowo co
zblionego do zdrobniaych, i moe przeto w stopniach
vyszych kocówk ki odrzucaj (§ 102). — Na podobie-
;two rzeczowników ciotuchna, rczuchna mamy gadziu-
'hny, leciuchny

,
niziuchny

, modziuchny , maluchny, gu-

nuchny. A na mod owych, jak dziadu
, ojcu, Wojtu,

namusia
, nousia

,

mamy malusi, bielusi, sodziusi, ga-
Iziusi, a z tych gadziuki, prociuki itp.

W drugiej za kategoryi przyrostków (tylko samym
)rzymiotnikom wiadczcych soworodne usugi), gówn
ol odgrywa szy , ejszy, tworzcy ze stopnia równego sto-
>ie wyszy i najwyszy. Obok tych dwóch mamy tu cay
>oczet przyrostków, nadajcych przymiotnikom przeróne

9*
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gatunkowe znaczenia, ukazujce nawet w jednorodnych
wyrazach zabarwienia odrbne, a coraz inne

;
np. zy a zo-

liwy; cierniowy a ciernisty; leny a lesisty
,
lasowy; górny ,

górski
,
górzysty

,
górniczy; clrzetcny (drewny), drwalny y

drewniany
,
drzewiany

,
drzewisty

,
drzewiasty

,
drzewowy y

drewnowaty . .

.

Do tego rodzaju zaliczaj si nastpujce godne bli-

szego rozpoznania przyrostki: ów, i?i, ski, any ,
iivy,liwy,

aivy
,
aty (asty) y ity (isty), a w pewnych poczeniach i wy.

§ 208. Przymiotniki zakoczone na <5w, owa, o?ro

(§ 89), dzi zwykej owy, a, o, zowi si susznie dzier-

awczymi (wasno czyj wyraajce), a urabiaj si od

rzeczowników. Miewaj one jednak i róne inne znaczenia,

np. z czego, na podobiestwo czego itp. jest co zro-

bione, do czego naley, z czem w zwizku zostaje...

Jakubów, a, o; Adamów, a, o; ojców, bratowa, synowa...

Tak powstay nazwy miejscowoci (Kraków, Kijów,

Ostrowo, Czstochowa); nazwy orr (bratowa, Wojciechowa,
Janowa); nazwiska opat, jak mostowe, brukowe, wpisowe

;

nazwy zaj: borowy, poowy, ogrodowy; okrelenia ma-
teryi: bukowy, dbowy, sosnowy, marmurowy, papierowy:

i jeszcze innym jakim zwizkiem poczone waciwoci z swym
pierwotnikiem, jak np. lalo wy, zimowy, marcowy.

§ 209. Zakoczone na in
,
ina

y
ino — in y

ina
y

ino

(§ 89) prawie stale wyrajaj, czyje co jest. Urabiaj si
od rzeczowników eskich i take od mskich, jeli te si
kocz na a albo na jak spógosk mikk.

Matczyn, ciocin
,

babusin, zosin; sdzin, sdzina, Zar-
bina, starocina, Konin, Wróblin

,
podkomorzyna.

§ 210. Zakoczone na ski take wyraaj wasno,
ale i pochodzenie, wewntrzne z czem pokrewiestwo.

Paski, chopski, miejski, wiejski, mieszczaski, wocia-
ski, swojki, rajski, kowalski, babski, mski, ludzki

,
grecki

,

niemiecki, aciski. — rycerski, zodziejski. Tak powstay

i nazwiska rodowe: Kaski, Zbski (pan Zbszynia), Po-

tocki itd.
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§ 211. Matery z której jest co zrobione, wyraa
przyrostek any; niekiedy jednak i ny, i otvy, a

,
e (§ 208).

wen|iany, wósiany, drewniany albo drzewiany, szklany,

druciany, miedziany, skórzany itd. (Nie naley mówi we-
nianny

l
lnianny, szklanny).

elazjny, sukien|ny, pócienny,- srebrny, kamienny itd.

dbowy, bukowy,' brzozowy, cisowy, — granitowy, brylan-

towy, marmurowy — ojowy, woskowy itd.

§ 212. Skonno do czego lub przeobfito tego.

co pierwotnik znaczy, wyraaj przymiotniki zakoczone na
iivy, liwy

:

mciwy, chciwy, obelywy, moliwy, myliwy, chodziwy,

godziwy, staropolskie psuiwy (= atwo si psujcy), zabie-

gliwy, gadatliwy, tskliwy, dokuczliwy, trwoliwy, straszliwy

i strachliwy (od straszy i od stracha si), uraliwy, tkliwy,

gorliwy, artobliwy, kamliwy, cierpliwy; — boleciwy, mio-
ciwy, prawdziwy, robaczywy, parszywy, szczliwy, boja-

liwy, bekliwy; chorobliwy, zoliwy, dobrotliwy, haaliwy,
rychliwy, sprawiedliwy.

§ 213. Obfito czego wyraaj i przymiotniki, uro-

bione zapomoc awy, aty, ity, i asty, isy.

dziurawy, krwawy, krostawy, rdzawy, kdzierzawy, ja-

skrawy, itd.

skaty, dzióbaty, zbaty, rogaty, brodaty, chrociaty, ospo-

waty, wrzodziaty, trdowaty
;
— gbczasty, gowiasty, palcza-

sty, sumiasty, kiciasty, liciasty, kraciasty, cebulasty, ogonia-

sty itp.

jadowity, piaszczyty, mczyty, rzsity, obfity, pracowity;—
piaszczysty, mczysty, rzsisty, kosisty, nieysty, barczysty,

zamczysty, ognisty, zocisty, elazisty itd.

* Przyrostki awy i aty nadaj jednak i inne, miano-

wicie wstecz stopniujce (wic zniajce) znaczenie, jeeli

je przybiera urobiony z przymiotnika przymiotnik
;
np. bla-

dawy (= w sabszym stopniu blady), ótawy
,
gupowaty,

marsówaty.
W ogóle o wszystkich przyrostkach, tak w soworodzie

rzeczownym, jak i przymiotnym funkcyonujcych, wiedzie
to raz na zawsze naley, e nie poprzestaj one prawie

nigdy na je dnem tylko znaczeniu. Oprócz gównego,
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przybieraj i inne najrozmaitsze. Uj tego pod jeden wi-

dok nieatwo.

3. Soworód czasowników.

§ 214. Mamy sowa urobione albo bezporednio ze

swych pierwiastków, albo zapomoc dodanych do nich in-

nych jeszcze soworodnych przyborów. Sowa powstae
na tle samych wasnych swoich pierwiastków, zaliczamy do
klasy I konjugacyjnej i nazywamy je pierwotnemi. Ich

ilo w porównaniu do caej masy czasowników naszych

jest stosunkowo niknco drobna, poniewa w tej swej pier-

wotnej postaci z dawien dawna powychodziy z uywania,
a po wikszej czci i cakiem poszy w niepami. — Wszel-

kie inne czasowniki nazywamy pochodne, poniewa two-

rz si albo dopiero z tematu sów pierwotnych, wzmocnio-

nego jakim drobnym sowotwórczym przyborem, albo

z imion wszelakiego (a gównie rzeczownego lub przymio-

tnego) rodzaju, albo wreszcie i z tmatów czasowników ju
pochodnymi bdcych, lecz zdolnych wyda z siebie jeszcze

jaki dalszy inny wytwór.

Otó te coraz dalsze jedne z drugich formacye dziej
si w taki sposób, e do tematu, czy to czasownika, czy

imienia pierwotniejszego, dodajemy w miar zachodzcej

potrzeby t lub ow z nastpujcych samogosek lub syllab,

tworzcych dla tego nowego sowa wasn jego tematow
kocówk

:

n (n), i
,
a, u, ua czyli owa> ywa — i i rozszerzajce

si w swych dalszych formach w e.

Cay ogó powstajcych w ten sposób sów naley do

pochodnych i daje si, odpowiednio do swej czy to ze-

wntrznej tylko budowy, czy i do funkcyjnych znacze, .roz-

oy na trzy odrbne klasy konjugacyjne.

* 0 klasie I (sów pierwotnych) niema tu nic szczególnego do
powiedzenia. S to sowa przechodnie, nieprzechodnie albo nija-

kie — najrozmaitszego zreszt formalnego znaczenia. W grupy ety-

mologicznie lub funkcyjnie z sob pokrewne
,
i dayby sie rozo-

y. Z nikncym (co do iloci) wyjtkiem s to wszystko czaso-

wniki tylko niedokonane; ilekro jednak zronie z nimi jaka

przybranka, nabieraj dokonanego znaczenia.
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Klasa II : sowa na na.

§ 215. Przyrostkowi n (n) zawdzicza swój pocztek
ta nasza klasa konjugacyjna : dwign — dicign

,
bledn

blednc. Znamiennem znaczeniem funkcyjnem sów tej klasy

jest to, e wyraaj czynnoci chwilowe, momentalne.

Jeeli to s sowa czynne (przechodnie lub nieprzechodnie),

np. rbn
,
klkn — wyraaj czynno -dokonan

doranie. Sowa za nijakie, znaczce stan np. bledny

lepn
, wyraaj czynno poczynajc, przejcie

w ten stan, a znaczenie ich wtedy niedokonane. — Jest

wprawdzie pewna ilo sów w klasie II, które znacz czyn-

noci obojtne, ani dorane ani poczynajce, np. syn
f

schn
,
pyn

,
gin. Liczba takich nieznaczna. Za doo-

eniem jednak przybrania i te sowa nabieraj znaczenia

czynnoci doranych
:
popyn

,
zasyn

,
zgin

,
umilkn,

olepn
,
zbledn

,
uschn

,
znikn (maj w czasie teraniej-

szym znaczenie przyszego i to z odcieniem doranem).

* Przyrostek slow klasy II
,
cho one uchodz za dwutema-

towe, jest waciwie tylko jeden: n. Jego druga niby posta: n,
n, nastaa tylko z ubocznej koniecznoci. Takie bowiem formy,
jak kaszln-

,
klkn-, rbn-l, dwign-ty, nie dayby si wcale

wymówi. Dla umoliwienia wymowy wstawiono w nie (zamiast n)
ca zgosk n, a widocznie wzito na to ostatni syllab formy
klkn, rbn, dwign, tak jakby ona to bya tematem. Samo-
istnego bytu to n zatem nigdy nie miao. — Próbowano od da-
wna te trudne formy (lecz tylko w sferze samych sów nijakich)

tworzy i zapomoc przyrostka takich nijakich sów, jak cierpie,
wisie (klasa IV, 2), t. j. zapomoc : wic bledn\ie, brzydn\ie,
istn\ie, gstn\ie, gorzknie

,
twardnie. Jest ich okoo 30 i czsto

si uywaj, cho to formacya uboczna.

Klasa III: sowa pochodne na a.

§ 216. Skadaj si na t klas trzy grupy sów,
tern do siebie podobnych, e w swych tematach be z oko-
licznych (dwie bowiem s dwutematowe, a tylko trzecia

nie) kocz si wszystkie trzy na a
:
pisa, maza — ko-

cha, trwa r- kupowa
,
radowa si (§ 145). Oprócz tego

s te sowa i tern do siebie zblione, e wyraaj wy-
cznie same tylko niedokonane czynnoci. Pomimo tego
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zblienia jednak, róni si w drugich swych tematach co
do kocówek, które tu dziwnie popltay si z sob, poprze-

ksztacay swe postaci, a po czci nawet i zniky.

Grupa I obejmuje czasowniki, których czas teran.
i pokrewne z nim formy polegaj na tematach tego kroju,

jak piszy ma . Jeeli bezokoliczny ich temat jest pisa, maza:
to jak mogo przyj do tego, e ten drugi tu temat, nie

tylko tak skrócony, ale i na odkryt spógosk, a nawet
i na zmikczon si koczy, czego nigdy w caej polskiej

konjugacyi nie bywa. Przyczyn tego mogo by tylko to,

e poprzednio koczy si ten temat na i (pis\i, maz\i). Spo-
jony z kocówkami osobowemi ( f

esz
f
eitd), tworzy formy

z diftongiem (§ 19), który przylegajce do spógoski
(s ,

z

i inne) przetwarza na zmikczone, na sz
f

(i odpowiednie),

tak i z tego powstaway formy piszi, mazi; w dalszej

za epoce czasu, po wiadoinem odrzuceniu z nich tego di-

ftongowego i
f
pozostay dzisiejsze. Porcwn. § 24 B.

Jedyny w caej tej grupie sów lad pierwotnej tematowej kocówki i

zachowa si w formach sowa spa: pi\sz, pi, picie, pi, pi, pij. Za-

miast pimy mówi si ju piemy

;

lecz niczego to nie dowodzi, bo i od cier-

pie i innych tego kroju czciej daje si syse cierpiemy

,

nieli cierpimy

.

Do drugotematowych form tej grupy I powyszy proces prze-

mian nie dotar, gdy tu dla goski i nie byo ju przystpu. Za-
tamowaa go kocówka tematowa a z grupy drugiej (trwa, ko-
cha), jako widocznie wczeniejsza, a wszdzie si wncajca.

Grupy III czas teraniejszy kupu\j
,
raduj si po-

lega na tematowej kocówce u. Ta si tutaj opara wtr-
tnemu a. W drugim jednake swym temacie ulega mu o tyle,

e cho si wyprze nie daa, to z nim jednak spyna,
a to w dwugosk ua, z której powstao ow\a : kupowa,

radowa si (§ 16 * i 187, 4).

Grupa II tej klasy przyja na tematow kocówk
gosk a

,
najpierwotniejsz i silniejsz od drugich. Na tej

polega caa konjugacya sów drga
,
kocha, dziaa. Nie

tylko nie dopucia tu do spóki adnej obcej waryanty, ale

jak si wyej ju okazao, potrafia dotize i do form innych

grup (pis\a, maz\a
,
kupow\a, radow\a si), a nawet i do

niektórych pierwotnych, jak ss\a, a\ja,
know\a, tworz-

cych grup II klasy I (§ 141).
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§ 217. Ale i na tem nie koniec. Do sów takich jak
pcha, drga, donalazy si jeszcze dalszolinijne (po)py-
cha, dryga; do pisa — pisywa, do czyta — czytywa.S to sowa w wyszej potdze niedokonane, a nazywamy
je czstotliwemi (iteratiya, frequentativa). Do utworze-
nia ich posuyo znowu tosamo co powyej a, lecz tym
razem ju jako skadnik, o którego wycznem sowotwór-
czem znaczeniu nie moe by wtpliwoci.

Sowa czstotliwe wyraaj dziaanie kilkokrotnie
powtarzajce si, cigle trwajce. Obejmuje je sama tylko
liga i III grupa tej klasy. Stanowi one w nich obydwóch
dobr poow sów. Urabiaj si tylko z czasowników, tak
pierwotnych (piec — wypieka

, da — dawa), jak pocho-
dnych (pisywa

, wychwala), lecz nigdy z imion.

* Bywaj sowa czstotliwe i dorabiane dwukrotnie. Tak np. mielimy
niegdy sowo czt - czetl - czy, pochodzce od pierwiastka czh, a zna-
czyo legere. Od mego utworzyo si sowo czyta jako pochodne i czsto-
tliwe. W kocu XVI wieku tamto pierwotne czt — czy wyszo z uywania:
od tej chwili zajo jego miejsce czyta jako sowo zwyke niedokonane
a wanie przeto zasza ponowna potrzeba i czstotliwego na jego miejsce!
otoz pojawio si to sowo urobione od czyta - w postaci czytawa, pó-
niej czytywa. *

§ 218. Podug jakich zasad urabiaj si czstotliwe?
Do tematu danego sowa dodajemy tu a. Od sowa pas
(temat pas) mamy pasa-

;

od ss (s^s) - (wy)sysa; od
juz nieuywanego wa (wad) - wada; od siec (siek)

sieka

;

od mie — zmiata

;

od mog (mog) — wzma-
ga, pomaga

;

od pi (pi) — pija, § 16; orf sta—stawa;
od broni — wzbrania

;

od wróci (wróci) — wraca; odpuci - puszcza, § 24„. — Od kama, dziaa - mó-
wio si jeszcze w XVI wieku regularnie okamawaó, od-
dziaawa, od gra — grawa póniej dopiero nastao na-
tomiast okamywa, grywa, oddziaywa. Skutkiem tej
zamiany awa na ywa, sowa tego kroju (na ywa) przeszy
potem z grupy II (klasy III) do grupy III (§ 147), ale nie
wszystkie

; bo i podpisywam, zaniedbywam, porównywam,
grywam, wykonyioam itd. mówi si jeszcze, a to albo obok
form podpisuj, zaniedbuj, które take poprawne — albo
tylko te porównywam, grywam, wykonywam w uyciu.
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(Niektórzy pozwalaj sobie mówi, nawet i pisa porówny-
wuj

,
dokonywuj

, co jest szkaradne). — Od takich sów,
jak pkn (temat pku, § 144) trzeba n odrzuci i dopiero

od pk sowo pka sformowa, gdy z chwilowej do-

ranej czynnoci nie bdzie czstotliwej.

* Przy' tych formacyach czsto samogoska rdzenna
,
w rodku

tematu, stopniuje si (§ 187). Mianowicie e i o postpuje na a
(zmiata

,
splata

,
pomaga, wraca); i przechodzi na e (mi,

lni — zamiewa
,
olniewa); dawne goski t> i b, czy to dzi

wyrzucane
,
czy zastpione przez e, postpuj na y, i

,
np. zatyka

(pierw, t^k w tka); popycha (p^ch)
,
podryga (dri>g), oddycha

(ckbch, dech), posya (s^ w sa); wycina
,
spina

,
zapomi-

na
,
(hnn w cmc, pMi w pi, m^n w pomn). Zatem le jest

mówi oddeha, posea, zateka itd. Tematy za sów klasy I

dr, (§ 143) ir, mr, str itd. rozszerzaj si w dzier, der, mier,

cier : odziera, wyciera
,
umiera, rozpociera...

* 219. Niekiedy trudno rozezna, które sowo jest zwyke
niedokonane, a które czstotliwe, jeeli oba na a si kocz.
Sposób na to nastpujcy. Jeeli dany czasownik, poczony z jak
przybrank, np. zmiatam, splatam,, zatrzymuje w tym czasie te-

raniejsze znaczenie, to w tern oznaka, e czstotliwy; np. wypa-
sam, pomagam, zapijam, umywam, pochwalam, wzbraniam,
okamuj, wynajduj

,
przepisuj. Jeeli za czas teraniejszy, np..

pokocham, rozdmucham, powitam, przenocuj, zachoruj wyraa
czynno przysz : to w tern znak

,
e sowa te nie s czstotliwe.

Same bowiem tylko czstotliwe maj t wasno, e choby byy
zoone z przybrank, nie staj si przez to dokonanemi. Wszystkie

za inne sowa nasze, zoone z przybrank, przechodz wT do-

konane.

Klasa IV : sowa na i i e.

§ 220. Sowa tej klasy, moe liczebnie najwikszej ze

wszystkich innych, tworz trzy osobne ale pokrewne grupy,

§ 148. Pierwszej grupy czasowniki maj temat zakoczony
na i przez wszystkie swoje formy (twierdzi\,

twierdzi).

Drugiej grupy, dwutematowej, temat koczy si na i i na

e (wisi — wisie\). Trzeciej grupy temat stale si koczy
na e (dnie\ — dnie\je t

siwie\ — siwie\j). Te dwie ko-
cówki (i, e) nie s tu ani takie przygodne ani wtrtne, jak

np. w klasie poprzedniej
;
tu bowiem jedna z drugiej nawet

naocznie wynika, a to w logicznem nastpstwie rónic ich
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funkcyjnego znaczenia, a niemniej i pochodzenia od czaso-

wników pokrewnych lub imion rzeczownych i przymiotnych.

W grupie I mieciy si w pierwotnem stadyum sowa
wybitnie przechodnie czyli t. zw. kauzatywne, jak np. o-

y, sadzi,
morzy

, trapi

,

odrónione tjm krojem w swej

zgosce rdzennej od lee
,
siedzie.

mrze, cierpie

,

urobio-

nych ze sów pierwotnych, takich jak lec , sie, a powikszej

czci i z innych ju zapomnianych, o czem niej obszerniej

(§ 221). W dalszym czasie przybyway do tej grupy sowa ju
j
prostszej budowy, poprzestajcej na samej tylko tematowej

kocówce i i na znaczeniu przechodniem, np. Opatrzy, rozpa-

trzy coy upatrzy kogo — a w grupie 11 patrze; zmyli,
wymyli co — a tam myle; zmusi kogo do czego —
a tam musie. Do szeregu tych czasowników nale i wszy-

stkie takie, jak wodzi, topie, wozie, warzy, upi, odwie-

dzi; niemniej, i sowa z imion pochodne, jak plami, czci,

kaleczy, sodzi, uboy, szpeci, podwoi, przyswoi itd.

— Nastpnie pojawiy si w teje grupie i sowa zaimkowe,
tego kroju co tamte, lecz ju zgoa nie przechodnie, a to

z powodu nieodcznego tu tego si, zastpujcego jakikol-

wiek przedmiot danej czynnoci, jak np. wstydzi si, brzy-

dzi si, chepi si, czai si, ali si i niemao innych.

Nakoniec donalaza si tu i liczna gromada nie tylko nie-

przechodnich ani zaimkowych, lecz jedynie samym ju
tylko krojem, na i zblionych do tamtych, np. walczy, je-

dzi, wtpi, szkodzi, dymi, kurzy, chodzi, kry itd.

* Wszystkie te tak ju róne sowa tej grupy., s niedokonane.
Wyjtek jednak, poniewa maj dokonane znaczenie, a nie s
nawet zczone z jak przybrank, stanowi czasowniki nastpu-
jce : chwyc

,
chybi

,
kupi

,
puszcz

,
rusz

,
rzuc

,
skocz

,
spoj

(= zcz)
,
stpi

,
stawi

,
strzel

,
trc

,
trafi i wróc. Jest ich 14.

Niewiadomo dlaczego one tu w swym czasie (co do formy) tera-

niejszym wyraaj czas przyszy.

§ 221. Grupa II klasy IVtej obejmuje sowa nie-

przechodnie albo nijakie, pochodne gównie z czaso-

wników pierwotnych, a chyba rzadziej i z imion, jak np.

kaszli — kaszle\, boli — bole\ itp. Kocówka tematowa
w czasie teraniejszym tej grupy {i) jest tasama, co w gru-

pie I (wisz — wisi\sz
,
myl — myli\sz)

;

skutkiem czego
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sowa tych obu grup, tu jeszcze nie rónice si niczem, roz-

chodz si dopiero w bezokoliczniku i nalenych do niego for-

mach: powie\si
,
powie\si — a wi\sie

,
wi\sia; upatrz\y,

upatfz\y — a patrz\e, patrz\a. Kiedy dawno zachodzia
midzy niemi obok tego i ta znamienna odrbno, e tamte

(przechodnie) miay w swej rdzennej zgosce samogosk
nie tak jak w pierwiastku, lecz stopniowan: zamiast i,

miay albo e albo oj; zamiast e — albo o albo a; zamiast

u — au
,
ua (czyli aw, wa) itp. § 187. W grupie za II

rdzenna ta zgoska w danem sowie i bya i dotd jest tak,
jak w pierwiastku: wis — wisi, wisz ; sied — siedzi

,
sie-

dz; leg — ley, le, i tak we wszystkich. A zato rozsze-

rza si w kocówce tematowej form bezokolicznych tamto

i na e, wisie, siedzie
,
lee; i to ju tylko jest pitnem

funkcyjnego, t. j. nieprzechodniego lub nijakiego znaczenia

sów tej caej grupy.

* Nie obala tego powiedzenia ta okoliczno, e niejeden

z czasowników niniejszej grupy zdaje si wyraa przechodni czyn-

no. Ta ich przechodnio jednak cisej próby nie wytrzymuje.

Tak np. do sów wiedzie, myle, cierpie itp. przystaje niby kry-

teryum sów przechodnich
:
pytanie co

?

Ale chyba co, a nie kogo

?

Myle co, lecz nie myle kogo ; wiedzie co, ale nie wiedzie
kogo; cierpie co — ale (chyba w innem znaczeniu) kogo. Takie te
sowa, jak widzie, sysze, cierpie

,

zupenie sobie bez dodanego
przedmiotu same wystarczaj; znacz tosamo, co nie by lepym,
nie by guchym

,
by cierpicym, Form biernych

,
w caej peni

,
nie

s one zdolne. Wyjtkowo ujdzie powiedzie by widzianym, lecz

ani by mylanym ani by syszanym itd. nie uchodzi, jeeliby si
to do osoby, a nie do rzeczy miao odnosi. Przechodnio to zatem

poowiczna, o jakiej si jeszcze wspomni w § 289.

§ 222. Grupa III klasy IV (§ 151) skada si ze sów
jednotematowych, jak dnie

,
dnieje, dniao ; kalecze,

kale-

ezej; kamienie,
uboe itp. które swem znaczeniem nie-

przechodniem lub nijakiem kontrastuj z odpowiedniemi

w grupie I kaleczy (kogo), skamieni
,
uboy (kogo). S

to tam czasowniki tylko w drobnej czci urobione z imion—
za w grupie III niema innych, jak tylko takie. Ich tematow
kocówk jest tu ju stale e, przejte z bezokolicznego te-

matu grupy II.
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* Nalece do tej grupy, ale nie cakiem regularne umie

,

ze swemi
zoonemi, przybrao ju znaczenie przechodnie, lecz take poowiczne. Poza

utartem ju wyraeniem »umie pacierz* i »nie umie pacierza*, »umie lek-

cy* i »nie umie lekcyi*, i jakiem moe trzeciem podobnem
,
czy si umie

najzwyklej z bezokolicznikami (umie gra, umie piewa, czyta, pisa).

Zoone rozumie rzdzi wprawdzie przyp. IVtym, ale dawniej tak w polskim

jak starosowiaskim jzyku rzdzio Illcim: Imiesów zrozumiay, co do zna-

czenia niby bierny (»wyraz wszystkim zrozumiay «, »miejsce w ksice nie-

zrzumiae*) ma formacy tak (na y)

,

jakiej nie znaj sowa prawdziwie

przechodnie.

II. Wyrazy zoone.

§ 223. Oprócz waciwego soworodu jest jeszcze drugi
sposób tworzenia nowych wyrazów. Mona nieraz w jedno
sowo zczy dwa takie, z których kade ju i samo co
okrelonego znaczy, np. górny i lotny. Powstajce z nich

trzecie (górnolotny) zawiera w sobie myl now, jedn, od-

mienn od znacze tamtych, i taide tylko nazywamy zo-
one ni (compositum)

.

Najczciej do skadania wyrazów uywamy przyim-
ków

;

w takiem uyciu zowiemy je przy brankami. Wy-
razy poczone z przybrank zaliczylimy jednak w poprze-
dzajcym rozdziale do pojedynczych. § 180*.

Oprócz przyimków suy take do skadania wyrazów
przeczcy przysówek nie: ten atoli spaja si w jedno wa-
ciwie tylko z imionami — z czasownikami chyba wtedy,
kiedy one urobione od ju zoonego imienia. Mamy tedy
np. niemoc, nierozum, niead, niecnota, niedowiarek

;
— nie-

winny, niemdry, nierozmylny, niewielki — nieprzebrany,
niewidomy, niechccy, niedowarzony

;
— niejeden, niejaki,

niektóry, nieco, nieinny itd. Mamy i sowa uniemiertelni,
uniewinni, zniedonie, zniechci si itp., które jednak
powstay z niemiertelny, niewinny, niedony, niech.
Inne za, jak nie czyni czego, nie wojowa

, nie pracowa,
nie uchodz za zoone i nie pisz si razem.

Niemniej czsto uywan do skadania wyrazów jest

take partykua pó. Suy znacznej iloci imion, zwaszcza
rzeczownych.
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póboek
,
pógówek

,
pómisek

,
pósetek

,
pógroszek

,
pó-

koszulcze, pou|dnie, pópocie — póweniany, nawpótrze-
wy, póroczny, pótrzecia itd.

§ 224. Tworzenie wyrazów zoonych w cisym sensie

tam si dopiero poczyna, gdzie do spojenia ze sob bierze

si takie wyrazy, z których i jeden i drugi daje pewne sa-

moistne wyobraenie. Takich wszelako jzyk nasz niewiele

posiada; przynajmniej trudniej nam je tworzy, anieli

w niemieckim albo greckim.

Z tej przyczyny trzeba si te tego wystrzega, by si zaraz

puszcza na skadanie wyrazów, gdzie widzimy niemieckie zoone.
Takie bowiem wyraenia jak deszczochron ( Regenschirm)

,
paro-

statek (Dampfschiff), deszczoluk ( Regenbogen)
,
midzyczas (Zwi-

schenzeit), przedmówca (Vorredner), s i przeciwne duchowi j-
zyka i niepotrzebne, zwaszcza e przy atwoci tworzenia sów
coraz nowych zapomoc przyrostków, moemy to wszystko inaczej

odda, a nieraz i dobitniej i krócej. I tak, zamiast parostatek po-

wiemy lepiej parowiec

;

na Regenbogen mamy osobny wyraz tcza
nakoniec lepiej w ostatecznym razie rzecz opisa dwoma wyra-

zami, np. iglica magnesowa (Magnetnadel)
,

albo pozosta przy

wyrazie obcym, jak np.'parasol, skoro ju jest utarty, anieli two-

rzy dziwolgi na wasn rk.

§ 225. Najprdzej stosunkowo daj si w jzyku pol-

skim skada zoone przymiotniki.

Dzisiejsza polszczyzna i zygmuntowska dostarczaj tu wiel-

kiego zapasu przykadów; np. laskonogi, wiatronogi, cudoprty
(Mojesz, Rybiski) — krzywousty, chyopióry, chyoskrzydy, zo-
tousty, czarnooki, czarnobrewa, rónoziarne (zboe, Ryb.), stu-

letni, stujzyczny, dwuznaczny, jednouchy; — cudotwórczy, stoko-

rodny (Kochan.)
,
wodokropny (o w. Janie Chrzcicielu

,
Ryb.)

;

—
niebolotny, mostobronny, zboopawna (Wisa), marnotrawny,

wszystkokupny, (kruszec, Ryb.), górnolotny, obosieczny; obojtny,

jednolity; — bladoróowy, ciemnozielony, jasnopopielaty itd.

§ 226. Mniej wyliczyby ju mona rzeczowników
zoonych, nie mówic oczywicie o takich, które jak obo-

jtno, marnotrawstwo ,
cudotwórczo itp. s urobione

z gotowych takich ju przymiotników. Tych bowiem ilo
niemaa i tworzenie swobodniejsze. — Zasób naszych rze-

czowników zoonych mamy w zakresie gównie czasowni-
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ków spojonych z rzeczownikiem, lub liczebników (albo przy-

miotników) zoonych z nim. Przeciwnie dwa rzeczowniki
razem zczone nale do rzadszych zjawisk.

Mamy np. dobre wyrazy : zawalidroga
,
burczymucha

,
goli-

broda, woziwoda, wydmikufel, pasibrzuch
,
wyygrosz

,
okpi-

wiat
,
wóczykij

,
rzezimieszek

,
wiercipita

;
albo odwrotnie

:

zodziej, koodziej, brukotuk, kaznodzieja, marnotrawca,
bawochwalca, wojewoda, cudotwórca, dziejopis, dziwolg,
listopad, powieciopisarz

,
wodocig; — czworobok, .trójkt,

dwukropek, stulecie; — gooled, darmojad, czarnoksinik,
ostrosup

,
ostrokrg

;
— powsinoga

,
nosoroec

,
soworód

,

ksigozbiór, sztukmistrz
,
rkopis

,
rodowód

,
staloryt

,
bohomaz

itd. Wszystko to bowiem urobione w myl powyszej zasady.

§ 227. Zaimki nadaj si do skadania tylko z par-
tykuami, które ich znaczenie albo czyni dobitniejszem
albo uogólniaj. S to sówka nastpujce: ci

, £e, to , ,
kolwieky bd — i pytajce li. Zamiast ci i e kadzie si
po samogosce samo , .

tenci, onci, ja, wy; tento, onato, myto, jemuto, ten-

cito
;
onito

,
namcito

,
wasza to matka itd. który

,
tene

,

one, same, myto, czyjeto? jemuto, tyeto, takito itd.

jaki, który, kto, co, czego, czyja ksika; ktokolwiek,
cokolwiek, którykolwiek, czyjkolwiek, jakikolwiek; ktobd,
cobd, jakibd itd. mnieli? tenli? takili? nameli? imeli?

§ 228. Czasowniki zoone o tyle si tylko znacho-
dz, o ile s urobione od jakiego ju zoonego imienia;

np. marnotray
, wojewodzie ,

dziewosabi, zobojtnie. Li-

czba takich niewielka.

Liczebniki skadaj si w wiadomy nam ju sposób
ze sob (§ 106), na oznaczenie iloci wikszej nad dziesi
i sto: dwanacie, dwadziecia, trzydzieci, pidziesit itd

dwiecie, trzysta, piset, trzydziesty, pisetny . .

.
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Skadnia.

§ 229. Poszczególne sowa czyli wyrazy su nam za

materya mówienia; lecz ten materya bez naleytego zwi-
zku, bez adu i skadu uyty, mowyby ywej nie utwo-

rzy. Chcc drugim myli naszych udzieli, chcc mówi

—

czymy wyrazy w zdania. Tylko przez zdanie zdolnimy
to co mylimy, jasno a zrozumiale wysowi.

Otó mamy tu sobie z tego zda spraw, co to s
zdania; [z czego, jak i w jakich ksztatach one si two-

rz? Wedug jakich zasad postpowa naley, by urabiane

przez nas zdania byy i co do treci jasne i co do formy

odpowiednie duchowi naszego jzyka?
Nauka tego przedmiotu zowie si Skadnia (syntaxis).

Zdani albo s pojedyncze albo zoone.

I. Zdanie pojedyncze.

§ 230. Przez Zdanie (Satz, enuntiatio, propositio)

rozumiemy takie kilku wyrazów z sob zczenie, jak np.

Ziemia jest okrga. Ziemia kry okoo soca. Ogie
piecze . Te ze sob spojone sowa dlatego s zdaniem, po-

niewa ich sens kademu zrozumiay, poniewa wypowia-

daj myli.
W kadem zdaniu znajduj si co najmniej nastpu-

jce dwa niezbdne jego skadniki: 1. rzecz lub osoba,
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o której si mówi (ziemia , ogie), i 2. to co si o niej po-

wiada (jest okrgcij kry
,

piecze). Rzecz lub osoba,

o której si mówi, zwie si podmiot zdania (siibjectum)

;

to jdrugie za, co si o niej powiada (orzeka), zowiemy
orzeczeniem ( praedicatum)

.

§ 231. Podmiotem zdania waciwie i zasadniczo

jest jaki zawsze rzeczownik.

Pan rozkazuje. Suga sucha. Wiatr wieje. Kwiat
pachnie. Bóg zasmuci, Bóg pocieszy, Bóg jest sprawiedliwy.

* Tylko w zastpstwie rzeczownika bywa podmiotem zdania
take zaimek, przymiotnik, imiesów, liczebnik, bez-
okolicznik i wszelka inna cz mowy, , a nawet i zdanie
cae, jeeli jest uyte rzeezownie.

On odszed. Mymy szczliwi. Wycie ojcowie nasi

i opiekunowie, my sieroty i dzieciny wasze. Skar. To jest

najlepsze. Jeden tego nie dokae. Obój

e

wyjechali. Pierw-
szy straci. Drugi wygra. Ubogi ebrze. Dumny nie zna,

co pokora. Umarli na wiat nie wróc. Polegli si nie

ocuc. — Chwali mio. By chwalonym jest jeszcze

przyjemniej . Dobrze pisa nie jest atwo. Doskonali
jzyk polski nie jest tosamo, co nad nim wydziwia. Sniad.
To nieszczsne jego nie dam wszdzie stoi na zawadzie.

Twoje zaraz mnie nudzi.

§ 232. Orzeczeniem jest w zdaniu albo czaso-
wnik albo imi (rzeczownik, przymiotnik, zaimek, imie-

sów, liczebnik, bezokolicznik rzeezownie wzity).

Jeeli wszake orzeczeniem jest imi, natenczas dodaje

si do niego jeszcze cznik (copula). cznikiem w zda-

niu jest jakakolwiek forma orzekajca od sowa by.

Pies szczeka. Bzeka pynie. Brat pisze. Bóg jest
wszechmocny. Czowiek jest miertelny. — Lekki
naród jest czowieczy. Zacne s twoje sprawy. Koch. —
Bóg jest jeden. Ten dom bdzie twoim. Ta ksika
jest wasza. Przeklty (jest), kto zasmuca matk swoj.
Skar. — Czyny jego s widoczne, dziea jego podzi-
wiane. — Pisa dobrze nie jest to jeszcze pisa wymo-
wnie. Sniad.

Gramatyka jzyka polskiego. 10
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§ 233. Z samej ju definicyi zdania wynika, e ska-

dacby si kade powinno przynajmniej z dwóch lub te
trzech wyrazów jako koniecznych swych czci, mianowicie

:

z podmiotu i orzeczenia, jeeli orzeczeniem jest sowo,
a z podmiotu, cznika i orzeczenia, jeeli orzeczeniem jest

imi. W pewnych razach jednak wypuszczamy jedn z tych

czci zdania; pozostajca reszta sama ju zdanie tworzy.

Dzieje si to w razach nastpujcych:

1) Przedewszystkiem wypuszczamy cznik, jeeli go
si mona atwo domyli ze sensu zdania. Najatwiej oby-

wamy si bez niego tam, gdzieby w czasie teraniejszym

mia by uyty. Z tej przyczyny kadzie si jestem
,
jeste

,

jest
,
jestemy

,
jestecie ,

s w takich tylko zdaniach, gdzie

na tych sowach jest przycisk, albo gdyby z jakichkolwiek

powodów po wyrzuceniu cznika myl zdania nie bya
do jasna. Przeciwnie w czasie przeszym lub przyszym
cznik zostaje lub chyba wyjtkowo daby si wypuci,
chodzi tu bowiem zawsze o dobitne wyraenie czasu.

Mówi si tedy: Wielki to by czowiek; wielki to b-
dzie czowiek! Ale w czasie teraniejszym Wielki to czo-
wiek ! Sawni to pisarze ! Sen mara

,
Pan Bóg wiara. My temu

nie winni! Wiem, e to praca twoja. Chmury — twój wóz,
twe konie — wiatry niecignione

,
duchy — posance, su-

dzy — gromy zapalone. Kochan. — Zaczem posa do Fer-

dynanda króla ksidz Wilanowski. Przywieziona królewna
Elbieta do Krakowa tego roku. Górn.

Tu nale wyraenia, jak np. Mona (rzecz jest). Trzeba
(jest). Wstyd (jest). Straszno (jest). Biada mi! itd.

2) Jeeli podmiot w zdaniu zastpuje jaki zaimek: ja
, ty,

my, wy, lub on, ona, ono, oni, one, to i te zaimki pospo-

licie wypuszczamy, a to dlatego e w jzyku naszym (tak

jak w acinie) ju z czasownika w orzeczeniu uytego wy-
nika, co tu podmiot — czy osoba pierwsza, czy druga, czy

trzecia, i czy w liczbie pojedynczej czy mnogiej.

np. Wiem. Zginlimy. Wygrae. Szczliwy
(
= ty jeste

szczliwy). Stój! Idmy. Suchajcie! Syszaem o niej, wy-
zdrowiaa.
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§ 234. Zaimek osobisty przy czasowniku wtedy tylko

jest konieczny, kiedy na nim gówny przycisk spoczywa,

to znaczy, kiedy chodzi o dobitne wskazanie, do której
z omawianych osób si stosuje to co w zdaniu wypowia-

damy.

Nie Pawe ani Mateusz, ale ja byem pierwszy, który

mu o tern zdarzeniu doniosem. Nie brat twój ani siostra,

lecz ty prawdziwie szczliwy. — Drugich ludzi nie obwi-

niaj
,
bo t y nieszczcia tego przyczyn.

§ 235. Niema take osobno wyraonego podmiotu w ta-

kich zdaniach, gdzie orzeczeniem jest sowo nieosobowe,
np. pada y

grzmij byska si
f

boli
,
niema , zdaje si f

wie-

dzie si, trafio si
,
wypada

,
naley

,
powiadaj

,
mówi ,

pisz ,
zaczto , uczyniono itd.

Byo smutno. — Jak tu przyjemnie! (<opuszczone : jest). —
O le ! — Za Stanisawa Augusta pisano cigle

,
pisano wiele

,

zbierano, tómaczono, naladowano wszystko. Witw. Zajto
si zaprowadzeniem rzdu szkolnego.

W tych zdaniach tkwi niepowiedziany podmiot w so-

wie nieosobowem (w orzeczeniu). I w tym wzgldzie jzyk
polski zblia si do aciskiego, a róni od niemieckiego;

w tym bowiem zastpuj w takim razie podmiot sówka
es lub man.

§ 236. S zdania, gdzie nie tylko podmiot, ale i orze-

czenie daje si opuci, jeeli si tego wszystkiego (skd
ind) domyli mona

;
np. w odpowiedziach na zapytania

:

Gzy tam by twój brat? By (brat).—Czy Jan kupi konia?
Kupi (Jan). — Czy to Sowacki napisa? Sowacki (na-
pisa). — Czy ten malarz jest sawny? Nie (jest sawny).—
Czy si na to zgadzasz? Bynajmniej (nie zgadzam si).—
Czy dobrze sprzeda? le (sprzedaem).

§ 237. Takie zdania, na które si nic wicej nie skada,
jak tylko podmiot i orzeczenie (z cznikiem, gdzie go po-

trzeba), nazywamy zdaniami prostemi (nackte Satze).

Bóg nagradza. Bóg karze. Bóg jest sprawiedliwy.

10*
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§ 238. Zwyczajnie jednak mieszcz zdania w sobie je-

szcze co wicej, jak te trzy konieczne skadniki. Czsto-
kro wypada dla wikszej dobitnoci doda do podmiotu
albo do orzeczenia albo i do jednego i do drugiego jaki

objaniajcy dodatek, przez który zdanie nabiera treci,

mocy, rozmiaru, sowem rozwija si, i wanie przeto

zowie si takie zdanie rozwiitem (entwickelter Satz).

Tak np. zdanie proste : Nieprawoci rosn
, nie byoby

zrozumiae; jeeli jednak powiemy: Z gupstica wszystkie

nieprawoci rosn (Góra.), to je kady zrozumie.

§ 239. W zdaniach rozwinitych czstokro dodajemy
tak do podmiotu, jak i do orzeczenia nie tylko jeden, ale

i wicej dopeniajcych dodatków. A nawet i te dopenia-
jce dodatki niekiedy otrzymuj swoje znowu blisze okre-

lenia, bez których sens caego tego zdania nie byby zu-

penie jasny.

Tak np. zdanie proste : Samson stacza
,
potrzebuje ko-

niecznie rozwinicia, gdy bez tego nie wiemy, ani o jakim

Samsonie mowa, ani te w jakiem znaczeniu tu pooono
to stacza. Jeeli do podmiotu tego zdania (do Samson)

dodamy wódz
,
a do orzeczenia (do stacza) dodamy walki

,

otrzymamy zdanie : Samson wódz stacza walki. Sens tu ju
lepszy, ni w zdaniu prostem, ale i to nie wystarcza. Nie-

wiadomo, czyim wodzem by Samson, ani te z kim, dla-

czego i w jakich okolicznociach walki stacza. Dopiero

zdanie zupenie rozwinite obejmuje myl dla kadego jasn
i zrozumia: Samson

y
wódz ludu izraelskiego

,
nieraz

o krzywdy braci swej z Filistynami sam jeden walki sta-

cza. Skarga.

W powyszem zdaniu zosta podmiot (Samson) okre-

lony 1. przez wodzy i 2. przez sam jeden. Orzeczenie
(stacza) otrzymao tu a trzy uzupeniajce dodatki, a mia-

nowicie 1. nieraZy 2. walki
y 3. o krzywdy. Inne za dodatki

nie nale ani do podmiotu ani do orzeczenia, lecz. ju do

tych dopeniajcych okrele, jako to: do »wódz« naley
ludu izraelskiego; do » walki* naley z Filistynami;

a »o krzywdy « odnosi si do braci swej.
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§ 240. Kady taki czy to do przedmiotu, czy do orze-

jzenia, czy wreszcie do tych uzupeniajcych okrele do-

uczony dodatek ma w gramatyce osobn nazw. S to

lazwy nastpujce.

1. Przydawk (attributum, epitheton) nazywamy ta-

de dodatki, jak w powyszem zdaniu sam jeden (przy

Samson), i izraelskiego (przy ludu), i swej (przy braci),

3 to, jak widzimy, przymiotniki (zaimki, liczebniki

Ltd.) przydane swym rzeczownikom, w tymsamym zawsze

przypadku, liczbie i rodzaju, w którym one s pooone.

Oto wicej takich przykadów : Tento synny pisarz. Ów
wielki monarcha. Muzyk dobran. Godziny pierwszej. Cztery

konie. Trzy wsi. Waszym powozom. Kwiatami polnymi.

Bywa w zdaniach i rzeczownik nieraz przydawk, np. poeta

Adam Mickiewicz; miasto Lwów; rzeka Wisa; brat nasz

Franciszek . .

.

§ 241. 2. Dopenieniem czyli Dopeniaczem zo-

wiemy rzeczownik w Ilgim zawsze przyp. zczony z jakim

drugim rzeczownikiem, w zdaniu od niego syntaktycznie

waniejszym, a to w celu dopenienia tego co znaczy. Takim

jest w naszem tu zdaniu (dodane do wódz) »ludu izrael-

skiego«, a do krzywdy dooone »braci swej«. Sowo wódz
i krzywdy s tu waniej szemi czciami zdania, nieli te

z niemi spojone dopenienia ich znacze.

Wicej takich dopeniaczów ukazuj nam nastpujce przy-

kady :

fale morza; mieszkacy miasta; jki ndzarza; tony harf

niebieskich; na zamku kasztelana; cesarzowi Francuzów;

przed oblicznoci caego wiata, itd. Tu naley te pi
koni, sze wiosek

,

dziesi miast, sto dukatów.

§ 242. 3. Dopowiedzenie (appositio) mamy w roz-

bieranem tu zdaniu tylko jedno, a to w wyrazie wódz (przy

Samson). Dopowiedzeniem nazywa si rzeczownik, dru-

giemu (gówniejszemu) rzeczownikowi w tymsamym (co

on) przydany pr zy p ad ku, na to by dopowiedzie, coby

skd ind o rzeczy lub osobie omawianej nie byo wia-

domem.
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Alexander, król macedoski. Cicero, sawny mówca. Zy-
gmunt Stary, ojciec ostatniego z Jagieów. Miuj Boga

, stwórc
i pana wszech rzeczy. 0 poezyo, matko piknoci! mier
Juliana, syna mego, pociechy mojej* jedynej.

§ 243. 4. Przyimkowem okreleniem nazywamy
takie bd to do podmiotu, bd do innych czci zdania
dodane dopenienia, jak w powyszem zdaniu »o krzywdy «

(braci swej), i FilistynamU (walki stacza). S to za-
wsze rzeczowniki, w tym lub owym pooone przypadku,
zawisym zwykle (lecz nie zawsze) od jakiego przyimka,
a dodane do swego wyrazu gówniejszego w tym celu, by
go czy to codo czasu i miejsca, czy co do przyczyny,
sposobu i tym podobnych okolicznoci ubocznych, okre-
li i zrozumiaym uczyni.

Gwiazdy okoo twojej gowy; — Umiech na twarzy; —
ptak w klatce; — onierz bez nogi. — Czekaem na' mego
gocia przez ca, godzin (to przez monaby tu i opuci). —
Przeszego roku lepiej mi si powodzio. — Trudem i siln
wol wielkich rzeczy dopi mona. — Litewski Niemen sa-
wny 2 gocinnoci . Mick. Niema nic pod socem trwaego. —
Szli, jak mgy chodz, bez szelestu; szli ze spuszczonem czo-
em, penem wspomnie bólu. Krasi

.

§ 244. 5. Przysówkowem okreleniem zowie
si taki w skadzie zdania dodatek, jakim jest nieraz w zd.
^Samson o krzywdy braci nieraz walki staczaU. — S to
zawsze przysówki, a dodaj si albo do sowa (w orze-
czeniu) albo do przymiotnika (w orzeczeniu lub te w przy-
dawce).

Bardzo wysoki; — nadzwyczaj rozzuchwalony; — nie-
skoczenie maleki; — zawsze pospny. — Jecha prdko
czwaem, galopem. — Pisa poprawnie i piknie itd.

§ 245. 6. Nakoniec bywa takim dopeniajcym doda-
tkiem przedmiot orzeczenia (Object)

;
np. w zdaniu tu roz-

bieranem s przedmiotem »walki« (przy stacza). S to za-
wsze rzeczowniki, rzdzone przez czasownik w orzeczeniu
uyty. Odpowiednio naturze tego czasownika (przecho-*
dniej, nieprzechodniej itd.) kadzie si zawisy od niego
przedmiot w IYtym, Ilgim, Illcim lub Yltym przypadku.
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wedle tego zowie on si przedmiotem bliszym, dal-

zym albo ubocznym. § 318 i 319.

Przedmiot miewaj przy sobie i przymiotniki niektóre ,.

ale np. akomy, chciwy, zazdrosny, dny; yczliwy
,
prze-

iwny itp.

M prawy nienawidzi zdrady ,
pomaga komu moe

,
me

szkodzi nikomu, nie gardzi blinim. - Serce zacne nawet

w nieprzyjacielu widzi czowieka. - Sprzysiem podstpnie

zamordowali Cezara. - Mio rodzi zgod, a bez zgody

mio by nie moe. Skar. Gardzimy próniakiem, który

sie brzydzi praca.
,

. . ,

,

Ludzie chciwi bogactw i zaszczytów su krajowi zwykle

tylko z wyrachowania. Czowiek niepewny jutra, me zawsze

wie, co poczyna (dzisiaj.

§ 246. W zdaniu bogato rozwinitem posiada nie-

raz podmiot, lub te orzeczenie, lub wreszcie jaki inny jego

skadnik (dopowiedzenie, dopeniacz, przedmiot itp.) i kilka

naraz rónych swoich dopenie.

np. W cieniu twych skrzyde, próen wszech trudnoci,

jeszcze ja, da Bóg, uyj radoci. Kochan. Spu z paaców

swych witych na nizk ziemi deszcz meprzepacony. Jene.

Ustaa prostota pierwotnej anielskiej natury czowieka. Mochn.

Mówi tak wprawdzie mona, ale tylko a do pewnej

granicy. Przez zbyteczne bowiem nagromadzenie tych ró-

nych dodatkowych objanie mogaby atwo powsta w zda-

niu zawio. Dla uniknicia wic natoku takich wyrazów,

zastpujemy jeden albo drugi taki dodatek, lub nawet i sam

podmiot, przez zdanie osobne, t. j. przez t. zw. zda-

nie poboczne.

Gdybymy np. mieli takie zdanie przed sob:
, .

Tedy te ksi Ostrogski Ilia stara si o Beat Kosciele-

k, kasztelank wojnick, przy królowej Bonie zostajc, ab-

lca tv wielkiej uczciwoci chowan:
to raziby Das tu nawa tylu okrele Beaty. Dlatego lepiej

wyraone bdzie natomiast powiedzenie nastpujce:

Tedy te ksi Ostrogski stara si o Beat Koscieleck,

kasztelank wojnick, która zostawaa, przy

i bua w wielkiej uczciwoci chowana. Górn. — lu wyrazy po

izynajce si od która zostawaa itd. zastpuj miejsce niezrcznej
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w zdaniu pierwszem przydawki (przy królowej Bonie zostajca bdc itd.) i tworz osobne zdania.

§ 247. Takie zdania, jak „która zostawaa przy króloweBonie, a bya w wielkiej uczciwoci chowana*, s wprawdzicakowitemi zdaniami, kada z nich bowiem ma i swój podmie
i orzeczenie; s to nawet zdania rozwinite, gdy maj wieceini czego w nich koniecznie potrzeba: pomimo tego jednak cae
jasnej myli one w sobie nie zawieraj. Bez powiedzenia (w zdanii
poprzedzajcem) „stara si o Beat Kocielecka 11

,
nie wiedzielibymy, am o kim tu mowa ani kto jest ta có zostawaa prz\

królowej Bonie. Przyczyn niejasnoci tych zda jest wanie toze s poboczne.

§ 248. A wic s zdania albo Gówne (Hauptsatz
albo poboczne czyli podrzdne (Nebensutz, subordinir
ter Satz). Nazywamy pobocznemi takie zdania, które majs
tylko pomocnicze znaczenie, su dla dopenienia zda*
gównych, a powstaj w taki sposób, e ta lub owa z po
midzy czci zdania gównego zostaje zastpion przez
cae takie zdanie.

Oznak zda pobocznych jest zatem to, e same przez
si cakowitej myli nie wyraaj i dopiero w poczeniu
ze swojem gównem staj si zrozumiae. Przeciwnie zdaniegówne wypowiada samo przez si myl przystpn po-
jciu.

t

Zgodzili si wszyscy na to, co im król poda. — Chcia
uciec, gdy ode drzwi zasza mu osoba Miek. — (Tu pier-
wsze poowy tych zda s i same ju zrozumiae; drugie —

’

dopiero w poczeniu z pierwszemi. Pierwsze s to zdaniagówne, a drugie — tylko poboczne).

§ 249. Do jednego zdania gównego moe nalee nie
tylko jedno, ale i kilka zda pobocznych.

np. Boj si, miociwy Królu, iby kto nie rozumia,
ze swoj rzecz prowadz, gdy o pospolitej mówi bd.

§ 250. Cao ze zdania gównego i pobocznego spo-
jona nazywa si zdaniem zoonem (zusammengesetz-
cer Satz). Bdzie o niem osobny rozdzia.

Przeciwnie pojedynczem (einfacher Satz) nazywa
si zdanie bez adnego pobocznego.
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§ 251. Jest i drugi jeszcze rodzaj zoonych zda, mia-

lowicie takie ich w jedno zwizanie, e kade z nich jest

waciwie gówne a nie poboczne, a przecie wszystkie ra-

jem tylko jedn cao stanowi.

np. Wzniós gow — cicho wszdzie — do okien si

skrada. Mick. Wycie ojcowie nasi, a my dzieci wasze.

Skar. Gwiazdy w okoo twojej gowy — pod twemi nogami

fale morza — na falach morza tcza przed tob pdzi i roz-

dziela mgy
;
brzegi

,
miasta i ladzie tobie si przynale, niebo

jest twojem. Krasi. I zaraz postanowienie si stao
:
pierw-

szego dnia lub si królewny odprawi, a wtórego dnia lub

i wesele byo ksicia Iliego. Górn.

§ 252. Poniewa w zdaniach zoonych tego kroju

niema adnych pobocznych, i wszystkie zdania poszczególne,

wchodzce do ich skadu, stoj ze sob na równi: nazywamy

je przeto wspórzdne mi (coordinirte Satze).

Uwaga. Powyszy wykad skadni zdania pojedynczego obe-

zna nas z tym przedmiotem w najogólniejszy tylko sposób
;
ukaza

nam go w gównych zarysach — tak jak si budowa zdania mniej

wicej w kadym jzyku
,
w caej mowie ludzkiej przedstawia. Taki

jednak tylko zrb tej budowy nie wystarcza naszym potrzebom.

Poszczególne narodowe jzyki stosuj u siebie te syntaktyczne zasady

nie tylko tak, jak tu one przedstawione zostay, ale i w myl od-

rbnych swych waciwoci. Rozwiny one te szkicowo rzucone tu

prawida do caej peni zasad, w pewnej mierze zgodnych z tam-

temi, poza t miar za odpowiednich wasnemu swemu dachowi

i tradycyom odrbnym. Tak si te rzecz ma i z naszym jzykiem.

Poniewra waciwoci polskiej skadni daleko wicej zdania poje-

dynczego, anieli zoonego dotycz, wic tu zatem miejsce, do-

kadniej si z ni zapozna; potem dopiero postpimy do rozbioru

budowy zda zoonych.
Dzielimy sobie to wszystko, co nam tu w uzupenieniu rzeczy

dotd powiedzianych wyoy przyjdzie, na trzy dziay: na ska-

dni zgody, skadni rzdu i skadni okrelajc funkcye czasów,

trybów i innych form naszych konjugacyjnych.

II. Skadnia zgody.

§ 253. Ani rzeczownik i przymiotnik ani te sowo nie

wnijdzie w skad danego zdania inaczej, jak tylko w pe-
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wnej swej formie. W którym przypadku imi, a w której

osobie i liczbie czasownik zajmie w zdaniu swoje miejsce

o tern stanowi Skadnia zgody i Skadnia rzdu.
Przez Skadni zgody (syntaxis congruentiae) ro-

zumie si szereg zasad, wedle których czci zdania syntak

tycznie mniej wane, stosuj si do waniejszych, a to w ro-

dzaju, osobie, liczbie i przypadku.

1. Podmiot.

§ 254. Tym niezawisym i ze wszystkich najwaniej-

szym czonkiem zdania, do którego si wszystkie w nien

inne czci stosuj, a on sam nie zawis od niczego, jesi

Podmiot. § 231.

Podmiot kadzie si zawsze w przyp. Iszym.

* Rozwa jednak § 255*

2. Orzeczenie.

§ 255. Orzeczenia albo s sowne albo rzeczown<
lub przym lotne. Formy fleksyjne orzecze zawisy oc

podmiotu, dó którego nale. § 232.

Orzeczenie sowne zgadza si z swoim podmiotem

w osobie i liczbie. Jeeli uyte w czasie lub trybie

zoonym (ze sowem posikowem), wtedy si i w rod aj i

zgadza z podmiotem.

Ja pisz. Ty czytasz. On prónuje. Pani domu nie w i

dzielimy, gdy wtedy bawia na wsi (§ 122, 2).

* Wyjtek jednak od tych zasad zachodzi w poczeniach
podmiotu z liczebnikiem. Gdybym np. mia powiedzie,
bawi u mnie gocie; e ich jest 4, 5, 6 itd. lub te e jest icl

kilka, wiele, niewiele, troch, par osób: to si nie wy-

ra tak, jak np. po acinie (sunt lub erant apud me quinquc

hospites), lecz powuem : »Bawi (bawio) u mnie piciu (kilkuj

panów, i pi (kilka) pan«. Równie powiem: ^Przybyo dc

mego domu par osób«
;
»zebrao si tam u niego troch przy-

jació^ — Zasada tych tak odrbnych w jzyku naszym konstrukcy:

jest taka: Jeeli podmiotem zdania jest rzeczownik, oboony jakim

gównym, czy to oznaczonym czy nieoznaczonym liczebni-
kiem (§ 108): wtedy ten podmiot (gocie ,

panowie
,
panie) nic

stawia si w przyp. I
,

ale przesuwa si w Il-gi przyp., a rzdz:

nim dodany do liczebnik (§ 241, 2); ten za liczebnik (piciu
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kilku
,
a w esk. rodzaju pi

,
kilka

,
i par, troch) staje przy

nim w lV-tym przyp. (§ 272) ;
a orzeczenie sowne przechodzi

w,nieosobow form nijakiego rodzaju (bawi, bawio
,
zebrao si).

To orzeczenie nieosobowe zastpuje te i brak podmiotu syntaktycz-
nego w tern zdaniu (§ 235).

Dalsze jednak orzeczenia, jeeli si w takich zdaniach znaj-
duj, ju prawidowo si wyraaj, zgodnie z podmiotem.

Bawi u mnie kilku panów i codzie poluj . — Wielu nie
rozumiao zamiarów Konarskiego i stawiali mu we wszyst-
kiem trudnoci. — Dziesi lat ju upyno i nie zmieniy
tego czowieka w jego dziwnych zapatrywaniach.

§ 256. Orzeczenie rzeczowne zgadza si ze swoim
podmiotem najzwykej w liczbie; w rodzaju tylko
tftedy, jeeli'obok mskiego jest pod rk i eski osobny
"zeczownik (np. nauczyciel a nauczycielka, mistrz a mi-
strzyni). W przypadku za zgadza si rzeczowne orze-

czenie z podmiotem tylko w pewnych, mniej zwykych
"azach, bo zazwyczaj kadzie si w przyp. VI-tym.

Ich jzyk dotkliwy miecz jest przeraliwy, sowa —
strzay ywe. Koch.

Historya jest mistrzyni ycia (nie mistrzem).—Taska
jest autork Pamitki po dobrej matce (nie autorem).
Nie tylko mczyzn, ale i kobieta jest czonkiem towa-
rzystwa ludzkiego. Sniad. Dzisiaj pani jest moim gociem
(bo nie mona powiedzie gocia).—- Co za do liczby, wie-
dzie jednak naley, e zgodno orzeczenia z podmiotem nie
stanowi koniecznoci bezwarunkowej. Nic zarzuci nie mona
np. nast. zdaniom: zy byy pokarmem moim. Rzymianie
byli wielkim narodem. Przyczyn ich upadku byy zbytki.

§ 257. W szczególnoci, co si tyczy zgody podmiotu z orze-
zeniem w przypadku, pamitajmy, e cho orzeczenie rzeczo-
ne kadzie si w jzyku naszym zwykle w VI-tym

,
to jednak nie-

:oniecznie zawsze. Do tych mniej zwykych wypadków, gdzie le-
>iej lub i koniecznem jest ka je w Iszym, zaliczamy zdania,
v których orzeczenia wyraaj niejako definicy czyli cise
•krelenie podmiotu, podajc np. imi wasne omawianej osoby,
tazwisko

,
pe

,
wiek

,
stan

,
narodowo

,
stosunek do rodziny, eha-

akter w jakim stale kto wystpuje itd. Trafniejsze np. jest powie-
lenie jestem starzec, ni jestem starcem (chyba e si komu po-
oba zwa siebie starcem, cho nim nie- jest). Jestem twój ojciec,

Bpsze ni jestem twoim ojcem. Ty mój jedynak
,
a nie ty moim

edynakiem. On jest mój wuj
,
a nie on jest moim wujem. Na
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mieszno za zakrawaj wyraenia: Jestem Rusinem, Niemcem
Polakiem. Albo: To drzewo jest dbem

,
a tamto jaboni. Autor

Dziadów jest Adamem Mickiewiczem. Ty moim Bogiem i obroc
(chyba e tu nie o prawdziwym Bogu mowa). »Sprawca zamachu
by modym czowiekiem, ciemnym blondynem

; przypuszczajce
jest Ormianinem albo Finladczykiem «. ( gazety).

Oto zdania wyraone prawidowo i naleycie : Wycie ojco-

wie nasi i opiekunowie, a ljiy sieroty i dzieciny wasze (Skarga
do posów na sejmie). — Jeste garz! — By on urwisz
i psotnik wielki. — Jam nie Babinicz, jam Kmicic. Sienk.

W nastpnych za zdaniach zupenie usprawiedliwione jest

orzeczenie dane w przyp. VI: Niemka rodem, jest Polk
caem sercem. — Wojtu cigle w ksigach szpera — bdzie
on kiedy drugim Zauskim lub Lelewelem.— Ten wasz
elekt nie bdzie Sobieskim, co najwicej Poniatowskim.—
Prawdziw i jedyn rónic midzy ludmi jest wychowa-
nie. (Chocia to myl prawdziwa, to jednak wychowanie nie

znajduje swojej definicyi w wyrazie »rónica* i dlatego su-
sznie tu prz. VI).

§ 258. Przymiotnik (imiesów, liczebnik itd.) dany
w orzeczeniu zgadza si z podmiotem w przypadku, ro-

dzaju, liczbie, i take w formie (t. zw. osobowej lub rze-

czowej, § 55).

Rzeczy byy pierwiej tajemnie uoone. — Kotaj by
w mowie agodny, powany, pynnie i przyjemnie si tó-
maczcy. niad. — Tatarzy chciwi zdobyczy. — Tatary
chciwe zdobyczy. — Chopi poczciwi — chopy pijane.
— Wilcy aroczni — wilki aroczne.
* Wszystkie owe przymiotniki, które jeszcze zachoway swoje

dawne rzeczowno-deklinacyjne nominatiwy (gotów, wiadom, a-
skaw, rad

,
wesó itd.) najzwyklej i najwaciwiej w tej formie

znachodzimy w orzeczeniu uyte. § 93. Bd pan askaw. Bd
mi miociw. Czy ju gotów P — Takiemi orzeczeniami s wa-
ciwie i imiesowy, w czasach i trybach naszych zoonych funkcyo-

nujce. Urodzi si (jest); umaro (jest)
;
ukoczono (jest)

;
wiem,e ty szed; bybym rzek...

W stosunku za przy dawki do podmiotu nic byyby te

krótsze formy rad, wesó, gotów itd. na swojem miejscu.

§ 259. Zagszczony zwyczaj stawiania przymiotnych
orzecze bez adnego szczególnego powodu w VItym przyp.

naley zaliczy do bdów gramatycznych
;
np. Krylowa Ja-

dwiga bya pobon i miosiern. Wiem, e dzisiaj
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jeste chorym (albo e dzi chorym). Nie dozwól, bym
by tak niezasuenie krzywdzonym.

Orzeczenie przymiotne w j3rzyp. VItym jest upra-

wnione jedynie w trzech nast. razach: 1. jeeli ten przy-

miotnik ma tu rzeczowne znaczenie; 2. jeeliby da si przy

przymiotniku powtórzy jeszcze raz omawiany rzeczownik:

3. Jeeli cznikiem nie jest by
,
jest , bdzie, byli, s, ale

bezokolicznik by zczony z j akiem sowem formalnem

(:moe by, musi by takim a takim).

1. witym jest na ziemi kto umia przyja zabra ze

witemi. — Czy by nieczuym, dumnym (czowiekiem)
z przyrodzenia? Mick.

2. Pisarz moe by narodowym, ulubionym (pisa-

rzem) i wywiera wpyw na wspóczesnych, nawet wbrew
idc ich wadom. Krasz.

3. Staraj si by dla wszystkich sprawiedliwym, a da-

dz ci pokój. —
Jeeli zdanie do adnego z tych trzech prawide odnie si

nie da, sprawia VIty przypadek w przymiotnem orzeczeniu wrae-
nie kademu wstrtne, np. »Jest to organ, którego poytek i cel

poczciwy a nadto s widocznymi« (z gazety).

§ 260. W zdaniach cignitych (§ 345), gdzie pod-

miotów nieraz bywa kilka, kadzie si orzeczenie do nich

nalene (jak w jzyku aciskim) albo w liczbie pojedyn-

czej albo te mnogiej, prawie bez adnej rónicy istotnej.

Kochanowski i Klonowicz licz si do zygmuntowskich
pisarzów. Matka i siostra byy u nas. — Ani kasztelan ani

wojewoda nie dostali tej buawy od króla.

Matka i siostra twoja bya dzi u nas. — Ani kasztelan

ani wojewoda buawy nie dosta. — Klonowicz i Ko-
chanowski liczy si do zygmuntowskich pisarzów.

§ 261. Jeeli dwa lub trzy tegosamego zdania podmioty

róni si midzy sob co do osoby, w tym sensie e np.

tylko jeden z nich jest osob pierwsz, a drugi nie: na-

tenczas w orzeczeniu osoba pierwsza ma pierwszestwo
przed drug, a osoba druga przed trzeci (jak w jzyku
aciskim).

I ja i brat mój doznalimy dobroci tego czowieka.
I ty i ona doznalicie... I ty i wszyscy twoi wspóczeni
za pó wieku bdziecie w grobie. Woron.
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W razie za zachodzcej midzy kilku podmiotami ró-

nicy co do rodzaju, ma w orzeczeniu pierwszestwo ro-

dzaj mski nad eskim i nijakim.

Nie tylko si mówi: Oboje pastwo odwiedzili mnie
dzisiaj; Ojciec i.matka twoja byli na mnie bardzo askawi;
ale nawet: Matka i dzieci si zazibili i le chorzy.

3. cznik. § 232.

§ 261. cznik (forma orzekajca sowa by), jak

kady inny w orzeczeniu czasownik, stosuje si do pod-

miotu w osobie, liczbie, rodzaju itd. § 255 i 258.

Gdzie jednak w zdaniu miejsce podmiotu zajmuje za-

imek nijaki to, nie stosuje si do niego cznik, ale do
orzeczenia, a to orzeczenie zawsze tu w przyp. I si
kadzie.

Bya to (albo To bya) epoka pamitna dla tych krain.

—

Wielkie to byy zamiary, zdumiewajce usiowania
,
czyny

wiekopomne.

4. Przydawka. § 240.

§ 262. Przydawka (atrybut), t. j. przymiotnik (za-

imek, imiesów, liczebnik porzdkowy), czasem i rzeczownik

pooony przy gównym rzeczowniku na pytanie
j
a k i ?

czyj? który? zgadza si z nim w liczbie, przypadku, ro-

dzaju, a nadto — przy mskich rzeczownikach mnogolicze-

bnych — take i w formie (osobowej albo rzeczowej).

Wielki czowiek
;
Bolesaw ligi; imionom naszym;

ziemi okrgej; mieczem obosiecznym; o pitej go-

dzinie; oni ptaszkowie leni; owe ptaszki lene; na-
tchnieni prorocy; proroki natchni o ne

;
mistrz Matejko;

muzyk Wagner; historyk Lelewel.

§ 263. Z pomidzy liczebników gównych tylko p i e r w-

sze cztery maj znaczenie przymiotników i wanie
przeto one tylko zgadzaj si ze swoim rzeczownikiem

w rodzaju, liczbie i przypadku. Dalsze liczebniki nie nadaj
si ha przydawk.
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Mówi si wic dwie mogiy, dwa dziea, dwa zamki, ci

dwaj mowie; trzy siostry, trzej królowie; cztery wsi, czte-

rej rycerze itd. Ale pi mogi
,
sze dzie itd. § 108.

* Zagszczone w mowie potocznej wyraenia : kupiem sobie

trzy buek; bdzie tego ze cztery utów; dwie córek miaa
itp. s gramatycznym bdem. Mona wprawdzie wyjtkowo powie-

dzie byo na balu panien trzy
,
albo: bdzie tam tego utów

ze cztery
,
gdy tu kad rzeczownik naprzód i nie mylc jeszcze

o tern, jaki nastpi liczebnik, z góry stawiam rzeczownik w Ilgim

przypadku jako w przypadku najzwyczajniejszym przy liczebnikach

w ogóle. Ale po liczebniku ju wyraonym niewolno mówi inaczej,

jak byy dwie panny
,
trzy buki

,
cztery uty.

5. Dopowiedzenie. § 242.

§ 264. Jeeli si powiedziao w danem zdaniu jaki rze-

czownik, lecz czujemy, emy nim rzecz o któr chodzio,

nie do jasno wyrazili: natenczas to czego mu brak, zaraz

po nim dopowiadamy, a to zapomoc drugiego rze-

czownika, a niekiedy i kilku. Te uzupeniajce wyrazy zo-

wi si dopowiedzeniem (appositio)*

Jan z Tarnowa
,
kasztelan krakowski. — Lwów, s t o-

lica Galicyi.— Orszuli Kochanowskiej, wdzicznej, uciesznej

,

niepospoli tej dziecinie, swój ej liaj milszej dziewce, Jan
Kochanowski, niefortunny ojciec, Treny ze zami napisa
(tytu Trenów Kochanowskiego).

Dopowiedzenie takie zgadza si zawsze z poprzednim

rzeczownikiem, ale tylko w przypadku.

Autorem Wallenroda jest Mickiewicz
,
pierwsza zdolno

poetycka czasu swojego. — Najjaniejszy Królu, panie mój
miociwy, oto przynosz W. K. M. prac ojca mego, pismo
niedugie wprawdzie, ale... Górn.

§ 265. Dopowiedzenie kadzie si czasem i przed gó-
wnym swym rzeczownikiem.

np. Powsta
,
moje kochanie, powsta lutni moja ! Ko-

chan. — Najwikszy poeta angielski, Szekspir, y za

panowania Elbiety. — Król nieboszczyk zostawi s y n o w i

swemu, Zygmuntowi Augustowi, spokojne królestwo.

§ 266. Czsto naley dopowiedzenie do zaimków ja
,

ty, my,
wy, on, ona, oni, stanowicych podmiot zdania. Poniewa te za-
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imki, jeeli niema na nich przycisku, pospolicie si wypuszczaj

:

zdarza si wtedy, e takie dopowiedzenie daje si i samo, bez wy-
raonego podmiotu.

(Ona) »Niemka rodem,- jest Polk caem sercem«. Ta.
Biedny rzemielnik, daj na co mnie sta. (Rzemielnik jest

tu dopowiedzeniem do domylnego wypuszczonego ja).

III. Skadnia rzdu.
(Funkcyjne znaczenia deklinacyjnych przypadków).

§ 267. Mamy w jzyku naszym siedm deklinacyjnych

przypadków i ta tak niewielka ilo wystarcza wszelkim

potrzebom. Przyczyna tego ta, e kady z tych skonników

ma sobie przydzielony do obszerny zakres syntaktycznego

dziaania, to znaczy : e prawie kady po kilka rónych za-

da czyli >gend posiada, które w skadzie danego zdania

odpowiednio swemu znaczeniu spenia. Przedmiotem niniej-

szego rozdziau jest — zda sobie spraw, jak si t roz-

maite posugi w zdaniu rozkadaj na nasze deklinacyjne

formy
;
którym sprawom który skonnik nasz suy

; j
ak

czci zdania kady z nich bywa.

Tradycyjna nazwa tego rozdziau » Skadnia rzdu«, syntaxis

rectionis, nie zupenie odpowiada zakresowi roztrzsanych w nim

pyta. Jest stanowczo, jak si to niej okae, za ciasna. Mimo

tego zatrzymujemy starodawny ten terminus technicus. Krótkoci

swoj lepiej on w pami si wraa, ni drugi tytu w nawiasie.

A punkta dotyczce wanie rzdzonych a nierzdzonych ni-

czem przypadków naszych
,
zajm tu w kadyrii razie najwicej

miejsca.

§ 268. Pod wzgldem znacze funkcyjnych róni si

sldonniki nasze od siebie tern, e jedne z nich s nieza-

lene (casus recti),* drugie zalene (casus obliui). Nie-

zalenymi s Iszy i Yty przyp., zalenymi wszystkie inne.

Wprawdzie i te inne przypadki speniaj pewne swe

funkcye te same przez si; poza tern jednak zostaj one

na usugach rónych innych w zdaniu waniejszych od nich

skadników, których tylko s dopenieniem.
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Przypadki niezalene dokonywaj swoich zada
same pizez si, na mocy swego wasnego znaczenia.

/

1. Przypadek Iszy' i Yty.

§ 269. Przyp. I kadziemy na pytanie kto, co?
i wyraamy nim podmiot zdania oraz to wszystko, eo si
z nim w myl »skadni Zgody « w liczbie i przypadku zgadza.
(Orzeczenie — przydawka — dopowiedzenie itd.).

Mile zego pocztki
,
lecz koniec aosny. — Wycie ojco-

wie nasi i opiekunowie, a my biedacy, sieroty i dzieciny wa-
sze. okar.

iSie zawsze jednak suy nam przyp. I jedynie na podmiot.

j
Z™' uzne

.

nominatlwY (absoluti), bez zwizku z budowa
zda: dajemy mmi wyraz wraeniom, uczuciom, pomysom, 'prze-
lotnie i nagle w myli naszej zrodzonym.

Gupiec! — Ndznica! — Kamca przebrzydy! — Sze
lat takiego odosobnienia od wiata, wiata, gosu ludzkiego...—
Dwudziesta wiosna — i grób si nad nim zamyka!...
Szczliwi rodzice: sze synów — jeden dorodniejszy ni
drugi:... Szlachetno, powicenie, mstwo... czyje
serce nie uderzy na samo tych sów wspomnienie? Ta
noc, ten ksiyc, to zwycistwo nad Tatarami — to uci-
nienie starego Miecznika — to dumanie w takiej porze — ilew tern wszystkiem smutku! Mochn.

§ 270. Przypadek Vty ma w zdaniu niezawise
znaczenie, gdy ani on si nie stosuje do niczego drugiego,
ani te nic nie zaley od niego. Uywamy tego skonnika!
uedy mówimy do kogo wprost jako do osoby drugiej.

My nieposuszne, panie, dzieci twoje. Koch . Nie masz
ci, Orszulo moja! Wzgardzia mn, dziedziczko moja
ukochana ! tene.

§ 271. Niekiedy zamiast Vgo kadzie si przypadek Iszy. Zda-
za si to tylko w pewnych potocznych zwrotach, jak np. Panie
majster, a kiedy ta robota bdzie skoczona? — Panie Ry-
hter; panie Wy dga; panie Zarba!

.

Co innego w takich zdaniach : Chciej Genera usucha mo-
zj rady

,
— przyjmij Pan zapewnienie rzetelnego powaania; —

'O&wol ksidz Biskup
,
aebym Mu prob moj przeoy itp.

Gramatyka jzyka polskiego.
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Tu chciej
,
przyjmij

,
pozwól znacz III osob trybu rozkazujcego,

a General itd. = przyp. I.

2. Przypadek IYty.

§ 272. Przypadek IY, jako jeden ze skonników za-

lenych, uskutecznia zadania swoje nie tylko bdc rz-
dzony, ale i samoistnie.

Jakie on spenia usugi w zdaniu na mocy wasnegc
swego znaczenia? — Towarzyszy sowom lub przymiotni

kom, uzupeniajc je bliszemi okreleniami, np. podajc
przestrze miejsca lub przebieg czasu potrzebny

do wykonania omawianych zdarze, albo odpowiadajc n*

pytanie: jak daleko (blizko, szeroko, gboko itp.)? jaL
dugo (albo krótko)? ile kroków, mil itp., ile godzin

dni, lat? — W dalszem rozwiniciu tych wzgldów, okrel*

przypadek IV (na pytanie ile?) take cen, warto
wag, rozmiar, objto, ilo itd. osób i rzeczy

o które chodzi.

W tej funkcyi pooone w zdaniu przypadki IVte na

zywaj si »dopenieniem przysówkowem« (orze

oe), § 244.

Niekiedy wzmacniaj si takie przypadki IVte i jakin

odpowiednim przyimkiem.

Suy u dawniejszego pana swego trzy lata (albo prze.
trzy lata). — Trzy mile (albo o 3 mile) za Poznaniem le;

Objezierze. — Cae pi, mil (albo przez cae 5 mil) je

cha, nie zsiadajc z konia...

Rów dwie mile dugi, a cztery snie szeroki.— Ja!

wysoka jest ta wiea? — jest sze sni wysza od Ma
ryackiej w Krakowie. — Kosztowao go to wesele ze czter;

tysice zotych. — Zbigniew trzeci dzie (albo

:

trzy dni

przedtem, nim Wadysaw przyjecha, uciek z Wrocawia
Bielski. To wyniesie wielk sum. — Pracujemy dziei

i noc. — Cae ycie biedna. Krasz. — Ekonom czeka

nieraz musia przede drzwiami ca godzin. Kras. By<

w kasie tysic (dwa, trzy tysice) zotych. — Byo u mnin

par osób; jest u mnie troch towarzystwa. — Bdzie tan

wiele goci, szeciu, kilku panów; kilka, pi pa.-
Trzy pikne córy byo nas u matki. Mick. Porówn. § 255*
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* W P0
.

wyszych zdaniach moglibymy zamiast tych przyp.IVtych snadnie pooy jaki odpowiedni rzeczy przysówek- no“ 3 lata. niedugo; zam. .jechV 5 mU« -dugo daleko; zamiast .rów dwie mile dugi. - bardzo duei •

zam. .byo 4 tysice z.. _ duo itd. W ten sposób odStanam si tu znaczenie i pocztek przysówka. S to przymiotnikiuyte rzeczowme, w rodzaju nijakim, w przyp. IV.
’

§ 273. Jako zaleny, rzdzony w zdaniu skonnik,suy nam przypadek IV gównie na wyraenie przed-
1 to bliszego przedmiotu omawianej czynnoci

(§ 245). Stawiamy w nim rzeczowniki, zawise od sów prze-
chodnich (na orzeczenie uytych), na pytanie kogo, co?

Sowa przechodnie rzdzce przyp. IVtym, znacz
czynno, która z podmiotu (z dziaajcej osoby lub rzeczy)
wywiera si czyli ^przechodzi « na swój przedmiot, tak i
ten j bezopornie i w niepodzielnej caoci na sie
przyjmuje.

Zdania sformowane w ten sposób daj si bez adnej
zmiany sensu i odwrotnie wysowi. W takim razie to
co tam byo przedmiotem, staje si tu podmiotem, poo-onym w Iszym przyp.; sowo czynne przesuwa si w bierne;
a dawny podmiot czy si teraz zapomoc przyimka przez
(jako przyp. IV rzdzony przez ten przyimek), z tern so-wem biernem jako jego okrelenie dopeniajce. § 243.

Tamto zdanie byo konstrukcy czynn. Nowo po-
wstajce — jest biern. Sens obydwóch tensam.

Bóg stworzy wiat. — Tatarzy zdobyli Halicz i pomor-
dowali mieszkaców.

—

Matka dzieci swoje miuje -
szron zmrozi wszystkie owoce.

Tensam sens nastpujcych zda, wyraonych odwrotnie-wiat jest stworzony przez Boga. - Halicz zosta przez
tatarów zdobyty, a mieszkacy jego pomordowani. —
rrzez szron (lub szronem) zmroone zostay wszystkie owoce.

§ 274. S w jzyku naszym i sowa nieprzechod-
nie, nawet i nieosobowe, które rzdz przyp. IVtym.
akiemi s: boli mi, mdli, korci mi, wierzbi

, swdzi,
mierzi mi wstyd mi (opuszczone tu jest), sta mnie (na
to); obchodzi kogo, kosztuje.

n*
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Zby g o dzisiaj bol. — Bardzo wodza naszegb korci ta

bitwa, cho nie z jego winy przegrana. — Ach ty synu wy-
rodny, ile ty ez swoj matk kosztujesz?

Poniewa sowa powysze nie maj przechodniego znaczenia,

przeto zaleny od nich przypadek IVty zajmuje w zdaniu miejsce

czego ubocznego. Nigdy te taki przedmiot uboczny nie nadaje
si na podmiot dla biernie sformowanego zdania.

* Tak wic oznak sów przechodnich w jzyku naszym nie

to stanowi, e rzdz przyp. lVtym, rzdz nim bowiem jak wi-

dzimy i nieprzechodnie
;

lecz jedynie to rozstrzyga, czy s zdolne

i biernego znaczenia. Okae si take niej
,
e sowa nasze prze-

chodnie i Ilgim przypadkiem rzdz
,

a jednak nie pozbawia ich

to waciwoci czasowników przechodnich. § 280 i nast.

§ 275. Mamy take dwa przymiotniki rzdzce-
przyp. IVtym: wart i icinien. Majtno ta ivarta jest dwa
miliony. — Winien mi jeste dwa tysice.

§ 276. Z przyimków rzdz przyp. IVtym nast-

pujce:
przez (tylko IVtym)

;
mimo (IV i II); midzy

,
przed,

nad
,
pod (IV i VI); w, na, po, o (IV i VII); za (IV,

II i VI).

Z przyp. VItym lub VIImym poczone te przyimki

znacz spoczynek, okrelenie gdzie; a zczone z IVtym

znacz ruch, kierunek dokd.

Porównaj : I midzy ludzi — a by midzy 1 u d m i.,

Wpa pod dach — a lee pod dachem. Wpyn w ka-

na — a pyn w kanale. Id po ywno — a »po

ywnoci dzi spotrzebowanej ogldam si za nowym za-

pasem^ I zam — a by za mem (by zamn).

—

Za przy II przyp. okrela czas, kiedy? — za moich rz-
dów bywao inaczej.

3. Przypadek II.

§ 277. Caa bardzo rozlega agenda tego skonnika

przedstawia trzy gówne odrbne dziay

:

przypadek II jako dopenienie,
,, jako przedmiot,

,, jako okrelnik czasu, na pytanie kiedy?
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Ten dzia trzeci ukazuje go nam jako skonnik funk-
cjonujcy sam przez si, a oba pierwsze — w zawi-
soci od innych czci zdania.

A. Dopenienie.

§ 278. Dwa rzeczowniki, w tym celu z sob spojone,
by razem wyraziy jedno pojcie, wchodz w skad zda-
nia w ten sposób, e rzeczownik waniejszy stawia si
w przypadku, jakiego kadoczesna budowa zdania wymaga,
a drugi towarzyszy mu w Ilgim. Ten drugi zowiemy Do-
penieniem lub Dopeniaczem. § 241.

Dopeniacz kadziemy na pytanie: 1. czego? 2. czyj?
3. jaki? 4. ile czego jest?

1. Oto przykady na pytanie czego? Koniec wiata. Po-
cztek wiosny. Przebieg trzydziestoletniej wojny. Dno morza.
Zapach róy. — Zapas pótna. Kawa kitajki. Kupa kamieni.
Sprzt zboa. Iwa jest z gatunku wierzby.

Tu naley i Mio Boga to nasz obowizek. Poczucie
obowizku. Mio prawdy (gen. objectivus).

2. Pyt. czyj? Dziea Mickiewicza. Ojciec dwóch dorodnych
synów. Pomnik Kopernika. Posg Alexandra W. Sia sonia.
Skarga nieszczliwej wdowy. Sdziwo przodków naszych
nie bya taka, jak dzisiejszych próniaków. — Tu naley
i Mio Boga (ku stworzeniom swoim — genet. suhjectivus).

3. Pyt. jaki? Rzecz wielkiej wagi. By to czowiek
redniego wieku. By Kotaj wzrostu nadobnego,
twarzy okrgej, czoa wysokiego, o czu i wos ów czar-
nych, w mowie agodny, powany i pynnie si tómaczcy.— Jestem tego zdania, e... Zacne s jego sprawy i wiel-
kiej mdroci.

Ten odcie trzeci jest to Dopeniacz wasnociowy. Pami-
tajmy, e nie moe nim nigdy by sam rzeczownik, bez jakiej przymiotniko-
wej przydawki. „Czowiek honoru, czowiek serca, pracy, charakteru u

itp.

to germanizmy lub galicyzmy ! Lepiej natomiast . . . serdeczny czowiek
,
hono-

rowy, pracowity, z charakterem itp.

4. Pytanie ile? Kopa jaj. Tuzin yek. Mdel snopów.
Setka rubli. Milion zotych. Pi buek. Sze osób. Dziesi-
cioro przykazania.

Zamiast rzeczownika (wyraajcego miar, ilo itp.) lub
zamiast liczebnika

,
mona z tym przyp. II czy i przysówkowe

wyraenia, jak np. byo czego dostatkiem, obficie, w bród, bez
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liku
,
krociami

;

albo: byo czego mao, wiele, mniej
,
wicejt

najmniej
,
najwicej, szczupo, do, nadto, nazbyt, nieco

,
do

sa/tw, pe/wo itd.

Wszystkiego tam byo dostatkiem: wina w bród, po-
traw bez miary, zajcy krociami, ptactwa bez liku...

Std te i przymiotniki tego znaczenia co peenr

syt itp. rzdz przyp. Ilgim.

Szklanka pena stuletniego wina. Ziemia ta aski boej
nieprzebranej syta. Koch. Zakoczy ycie

,
syt sawy i wieku.

B. Przypadek II jako przedmiot.

§ 279. Przyp. II wyraa w zdaniu i przedmiot, je-

eli nim rzdzi sowo w orzeczeniu uyte. Sowo to moe
by przechodniem albo nieprzechodniem. Od natury tego

sowa zaley, czy zawisy od niego skonnik bdzie bli-
szym przedmiotem danej czynnoci — czy ubocznym.

Przyp. II przy sowie nieprzechodniem, znaczy

zawsze przedmiot uboczny. Przestawienie ubocznego przed-

miotu na podmiot zdania sformowanego biernie, nie jest

moliwe. Tak np. zamiast »Brat mój unikn niebezpie-
czestwa«, nie mona powiedzie: »Niebezpieczestwo

byo uniknione przez brata «.

Przyp. II przy sowie przechodniem przeciwnie jest

taksamo bliszym przedmiotem, jak gdyby sta w IVtym,

i przy zamianie konstrukcyi czynnej na biern daje on si
tu jak tamten uy na podmiot. Zamiast »Brat mój oczeki-

wa nagrody i nadzieja go nie zawioda«, mona tosamo

odwrotnem wysowi zdaniem: »Oczekiw an

a

przez brata

mego nagroda nie zawioda jego nadziei«.

Skoro zatem sowa przechodnie przybieraj przedmiot

swych czynnoci ju to w IYtym przyp. ju w Ilgim, roz-

strzygn trzeba pytanie:

kiedy one tym, a kiedy tamtym rzdz?

§ 280. 1. Przyp. II udziakowy (partitivus). —
Sowa przechodnie wtedy rzdz Ilgim przyp., kiedy wy-

raaj czynnoci, nie spywajce na cao zawisej od

nich rzeczy, lecz na pewn tylko cz teje. Rzeczownik
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znaczcy cao stawia si wtedy przy nich w Ilgim przyp.
Ma on tu wprawdzie znaczenie bliszego przedmiotu, lecz
tylko w odniesieniu do teje czci. Zowi si takie cz-
ciowe przedmioty udziakowym Ilgim przypadkiem.

Mówimy uy narzdzia, uywa przyjemnoci, naduywa
czyjej dobroci; da komu pienidzy, przyda komu pokarmu, sza-nowa sukien, udzieli komu pomocy, poyczy komu czego itd.
Powod tych przyp. Ilgich albo w tem, e si np. rzeczy jakiej uywa,
pozycza itd. na pewien tylko czas, a nie na zawsze—albo te e sie komu
czego daje, udziela, przydaje itd. w pewnej tylko czci.
W zdaniach biernych daje si wprawdzie taki udziakowy przed-

miot uy za podmiot, np. narzdzie uyte, dobro czyja nadu-ywana, dane komu pienidze, uyczona pomoc itd. Lecz wy-raa i wtedy tylko t cz omawianej caoci, która komu dana,
udzielona, uyczona zostaa.

’

§ 281. Oto np. sowa przechodnie, z któremi ligi
prz. udziakowy si czy: da, doda, przyda, obieca
(komu np. chleba), kupi (np. zboa), wypi (wody), zje
(czego), zaywa (jakiego lekarstwa), udzieli, uj (komu
czego), skosztowa (czego), przyrobi, spodziewa si...

Sów nieprzechodnich tym przypadkiem (ale tylkow konstrukcyi czynnej) rzdzcych posiada nasz jzyk nie-
równie wicej. Tak np. nastpujce nieosobowe:

starczy, ivystarcza; staje, stanie
(czego); byo, bdzie-

przybywa, ubywa (czego) itp.

nastpnie rzdz nim i takie po wikszej czci zaim-
kowe czasowniki (§ 322), jak naje si (czego), napi si,
napatrzy si, nasucha si (czego); niemniej takie, jak
dojecha (kresu podróy), doczeka si, dorobi si (czego)dopyn, doj, dostpi, nabawi (si albo kogo) czego’,naapa, narwa, zarwa

, nakupi . .

.

Sie
5 ““P^ay^y si w i d o w i s k

, nasuchalisi muzyki; dorobi si majtku itd.
A czy ci te staje gowy na takie przedsiwzicie’ —

Pok. oczu stanie, paka bd. _ Byo tam krzyku'-
f nr!f,l

am p !
a

,

czu !- Moe m i teraz ubdzie przykroci
Drzvbvo'~ i ,

mnie <

J

rugl raz nie zfa
t ,iit >

bo mi rozumu
przy b) to - Za tern zdarzeniem przyroso mu i dochodu
nabawi

° SC
M n

mni
i

e bojani, a jam jego gniewunabawi. — Nabawi si kataru, choroby, biedy itd
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* Z tegoto te powodu kadziemy przy sowach zoonych
z przyimkiem do, po najwikszej czci przypadek ligi. Sowa te

wyraaj prawie zawsze dokonanie tylko reszty jakiej czynnoci
ju napocztej.

dopisa (karty), doczyta (ksiki), doora (pola), dodrzc
(sukni), dopi (zamiaru, ju napitego), dopeni, doda, do-

trzyma (obietnicy) itd.

§ 282. 2. Przypadek II ujemny. — Tak w ogóle

nazywamy przyp. II, zawisy od sów (rzadziej przecho-

dnich ni nieprzechodnich), które znacz nadaremne lub

chybione usiowania, pragnienia niespenione, czynnoci nie-

dozwolone itp.

§ 283. Przedewszystkiem nale tu zatem sowa prze-

chodnie, skdind rzdzce przyp. IVtym, ale zanego-
wane, czyli z negacy nie, ani

,
nigdy

,
nigdzie

,
bynaj-

mniej
,
nikt

,
aden itd. Takie zaprzeczone sowo przesuwa

zawsze swój przedmiot bliszy z IYgo w ligi przyp.

Nie znam pana Zarby; nie widziaem starosty; nie

obraziem dumnego wojewody — Nie mam ojca ani

matki. — Nigdy ju domu nie kupi. — Nie zastaem two-

ich braci; nie poznaem sióstr waszych. — Nigdy ten mruk
nie lubi ani koni ani psów ani adnych zwierzt. —
Nie bdziesz burzy miast adnych. — Nie czu swdu,
nie sycha huku; nie wida wiey, nie zna adnych la-
dów, itd. — Jednake nic — stanowi tu wyjtek, mówi si
bowiem i nic nie widziaem, nic nie umie, nic nie wie.

* Nawet w takich
.
zdaniach, gdzie niema wyranego

przeczenia, kadzie si ligi przypadek zamiast IVgo, jeeli

w jakikolwiek sposób dano tu do zrozumienia, e myl
przeczca.

np. Baa si ust otworzy. — Tego zwyczaju trudnoby

ju teraz zachowa bez miesznoci. (Przeciwnie w zdaniach

,

jak Baa si usta otworzy (u dentysty), albo Ca sztuk
umie aktorowi na pami trudno

,
pooony jest przyp. IVty,

nie ligi; gdy tu niema przeczenia).

§ 284. Bezokoliczniki rzdzce przyp. IYtym,

choby nawet nie miay przy sobie negacyi, cz si take
zawsze z przyp. Ilgim, jeeli nale do sowa posikowego
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nie chc
,
nie mona, niepodobna

,
nie dozwolono, niewolno

itd. w ogóle jeeli posikujce sowo, do którego ów bezoko-

licznik naley, wyraa czynno zaprzeczon albo przeczc.

Chrystus rozdziaów midzy braci czyni nie chcia.

Skar. Kto nie woli tym czasem zysku mie na pieczy?

Koch. Wiek Stanisawa Augusta nie ma istotnie prawa liczy
do swoich zaszczytów imienia Józefa Jdrzeja Zauskiego.

* Witw. Nie zamierzam roztrzsa pism uczonych Polaków
ani dzie polskich artystów. Mochn.

§ 285. Z pomidzy czasowników adn negacy nieza-

przeczonych rzdz przyp. II ujemnym przedewszystkiem

np. wyraajce obaw, wstrt do czego, ch pozbycia
si czego itp. (w myl § 282):

ba si, obawia si, lka si, trwoy si, uchodzi,

uj (niebezpieczestwa), wybiega si, uchowa si czego,

chroni, uchroni (kogo czego) i chroni si, uchroni si

czego, pilnowa si i pilnowa czego, wzbrania si i bro-

ni czego, strzec si czego, ustrzec (kogo czego), wyrzec

si, zaprze si czego, pozby si czego, spowiada si komu
•czego, kaja si, wstydzi si, al mi (jest) czego, wstyd

mi czego, odwykn (jakiego narowu), odjecha (np. ony),

odumrze (dzieci), odpyn (domu, ojczyzny), unika, uni-

kn, odbiec kogo i czego, chybi, zaniedba, zaniecha,

zaprzesta, zapomnie kogo i czego itp.

np. Nikt si mierci nie wybiega. Birk. Ludzka to rzecz

chybi brodu. Groch. Zaniechaj picia wina. — Chrocie
bogacze rk od nieprawoci. Bard. Bezecnych ludzi strzec

si trzeba jak ognia. — Jeli nas odbieycie, poginiem.

Skar. Zaprzestawszy grzechów, udajmy si uprzejmem ser-

cem do Boga. tene. Prawa si winny boi
,
nieszczcia

niewinny. — Najdzie bieda i takiego, co si boi cienia
swego. Rysi. Matki strzeg dziatek swoich jak oka
w gowie.

§ 286. Nastpujce sowa rzdz przyp. II, poniewa
ju i w wasnem znaczeniu zawieraj p rzeczeni e.

Zakaza, zazdroci, zaprzeczy komu czego (np. prawa
do spadku); aowa komu czego, odmówi, zabroni, zanie-

dba czego
;
pozbawi kogo czego, zaprzesta czego

;
litowa

czego (np. pracy, trudu, krwi)

;
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i nastpujce nieosobowe: przebrao si, potrzeba,

braknie, niema, nie byo, nie bdzie, niestaje, niedostaje,

nie wystarcza itd.

Bogosawi Bóg temu wodzowi, bo króla kocha, zdro-
wia za niego nie aowa. Narusz

.

Z gaju starsza córka
wraca, a modszej niema. — U nas nie byo adnej zna-
czcej kótni midzy teologami. Kotaj . Byron nie roz-

wiza sobie zagadnienia, nie uspokoi "duszy, bo mu równie
jak jego bohaterom brako czasu. Grab.

§ 287. Z tego wyniko, e i wszystkie sowa znaczce
podanie, niedostatek, ale i ch uchylenia tego

niedostatku, rzdz take Ilgim przyp. — Tu nale

:

akn, pragn, da, yczy czego; chcie, zachcie,

zachciao si, chce si; szuka, poszukiwa, wywiadywa
si czego; prosi (jakiej rzeczy u kogo albo od kogo), wo-
a, ebra, wzywa czego, patrze czego, baczy, wyglda
(np. skd pomocy); pokusi si, naprze si czego; czeka,

oczekiwa, spodziewa si, paka (czego), aowa (straty),

zajrze (komu czego)
;
wymaga, wyciga czego, domaga

si czego
;
ledzi, bada, dopytywa si, uczy, nauczy,

wyuczy (si albo kogo) czego itd.

np. Szukaem koniecznie czego ciekawego. — Woa
do Boga pomsty nie przestan. Koch. Lwita rycz, po-
karmu dajc od ciebie, tene. Kto za dobry postpek chce

pienidzy, pewnie si da i na zy stargowa. Skar. Nie

spodziewaem si tego! sowo, jest czeka gupiego, przys.
Rzecze na to wiewiórka: przyczyny nie badaj. Kras. wi-
tokradca nocy cienia czeka do zbrodni spenienia. Brod.

§ 288. Nakoniec posugujemy si przypadkiem Ilgim

i w takich razach, gdzie nad podmiotem i jego czynnoci
ma przedmiot jakby pewn przewag. Takiemi s sowa

:

radzi si (np. matki w czem): sucha (rady czyjej,

wadzy); pyta si (ojca o co); prosi (np. prosz mamy,
cioci, babci) — a zatem i »prosz Wysokiego Sejmu«, opro-

sz Przew. Sdu«
;
taksamo i prosi si (matki o co);

ali si
y uali si (z genetiwem tak osoby jak rzeczy);

ulitowa si y winszowa (komu czego), sucha (muzyki.
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rozkazu), mci si (czego lub za co na kim) r chwyci si,

trzyma si
,j si czego

,
podj si czego itp.

np. Radziem si o to rónych prawników. — Wszyst-
kich si rad, a jednego suchaj. Rysiu. Wicej trzeba
sucha Boga ni ludzi. Wujek. Kiedy czas przyzwoity do
dojrzenia nasta, pytaa dynia dbu, jak te dugo wzrasta.
Kras. Mdry rozumu sucha jak musu. — Mci si na
kim krzywdy swojej. — Wy si przynajmniej alcie mojejmki. Brod. Trzyma si czego jak pijany potu; —
trzyma si klamki paskiej; — j si pracy — podj
si jakiej sprawy.

§ 289. Midzy wszystkiemi temi sowami, rzdzcemi » uje-
mnym* II przypadkiem, które tu s zestawione w § 285—288,maa chyba tylko liczba mogaby by poczytana za czasowniki
przechodnie. Byyby moe takimi: oczekiwa (ale nie czeka/),
bronie

, wzbroni ,
pilnowa

,
strzec

, zaniecha
, zaniedba

,
zapo-

mnie, ledzii, bada, prosi i moe jeszcze kilka. Pooone przy
mch przypadki II mogyby tedy uchodzi za przedmioty blisze,
nadajce si od biedy i na podmiot zda biernej konstrukcyi. Re-
szta jednak nie da si zaliczy do .sów prawdziwie przechodnich:
rzdzone przez nie przedmioty nie kwalifikuj si na podmiotw biernych zdaniach, zwaszcza gdyby si to odnosi miao do
osób, a nie do rzeczy. Mówi si wprawdzie rzecz podana

,odmowiona
, upragniona

, wymagana , poszukiwana , wyebrana ,krzywda pomszczona. Ale osoba siebie wiadoma nie powie, ebya kiedy dana, e jest odmówion (chyba suga komu od-
mówiony), albo pragnion, szukan, wyebran, pomszczon.
(Jaki to wic pórodek przechodniej a nieprzech. czynnoci).

§ 290. Przypadkiem II rzdz i przymiotniki. Ta-
kimi s prócz syt i peen (§ 278) nastpujce: próny, bli-
ski, daleki, wolny (czego lub od czego), akomy, dny,
chciwy, ciekawy, godny, winien (czego), godzien, wart
(czego, rzdzi i przyp. IV, ale w innem znacz.), pomny,
pamitny (ma i bierne znaczenie), zdolny (czego lub do
czego), wiadom, pewien (czego).

Prócz tego kadziemy przyp. II czasem i przy sto-
pniu wyszym przysówków i przymiotników.

W cieniu twych skrzyde, próen wszech trudnoci
jeszcze ja da Bóg uyj radoci Koch. Kto z nas rzec moe-’
proenem j^est grzechu? Wujek. Jeszcze daleki zupenej
doskonaoci. — Miecz wojny chciwy. Piotr Koch. —
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Bolesaw ysy, zawsze grosza godny, zastawia woci dzie-

dziczne. — Wart paac Paca i Pac paaca. przys.
Gwiazdy janiejsze wybranego zota. Gniew jego nie trwal-

szy piany. Jego jzyk szkodliwiej miecza siecze
;
jego zby

oszczepów srosze i strza prdkopiórych. Koch. By wi-
cej lat trzydziestu to rotmistrzem, to pukownikiem.

*Przyimki rzdzce przyp. II. podaje § 175.

§ 291. Tyle o przypadku II jako skonniku zawi-
sy m.— S amo istnie odpowiada przypadek II na pytanie

kiedy, i okrela wiek, rok, por, dzie, godzin, sowem
czas, w którym co zaszo; ale poczony tu by musi za-

wsze z jak przymiotn, a choby zaimkow przydawk.

Tak np. nie monaby powiedzie : 0 milk std zdarzyo
si zimy wielkie nieszczcie, lecz: zdarzyo si tej zimy
okropne nieszczcie. — Kopernik umar roku tysic piset
czterdziestego trzeciego, przeywszy lat siedmdziesit. — Po-
dobnie mówi sie: tego roku, minionego lata, dnia dzisiej-

szego
,
teje godziny, teje minuty si co wydarzyo

,
itd.

4. Przypadek III.

§ 292. Przypadek III, skonnik prawie zawsze zale-

n y

,

funkcyonuj e w zdaniu j ako przedmiot dalszy
(»dalszy« w porównaniu z przedmiotem bliszym).

Pooenie przedmiotu dalszego w zdaniu zajmuje taka

rzecz lub osoba, dla której dziejce si w niem dziaanie

przynosi korzy lub ujm — sowem, e i dla niej czynno
ta nie jest obojtna.

Nie stanowi tu rónicy, czy bdzie mowa o materyalnej czy

moralnej korzyci, ani czy si co dokonywa uczynkiem, sowem,
czy tylko myl (np. da — wzi komu co

;
bogosawi — ur-

ga komu; ufa — niedowierza komu). — Nie stanowi i to wa-
nej rónicy, czy czasowniki przybierajce ten skonnik bd z ro-

dzaju przechodnich czy nieprzechodnich
,

albo osobowych a nieo-

sobowych.

§ 293. Oto np, sowa znaczce czynno, która wrcz
wyrzdza komu szkod lub korzy.
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da (komu co lub czego), pomaga komu, bra, ode-

bra, wzi, doci, dogry, nie da si komu, dokuczy,
powici i powici si, podlega, suy, towarzyszy, po-

zwoli, yczy, bogosawi (komu i kogo), dogodzi, czeka
komu, nadskakiwa, zapobiega, zorzeczy, zado uczyni,

bluni, aja komu (lub kogo), naigrawa, urga lub ur-
ga si (komu lub z kogo), zazdroci, grozi komu, uchy-

bi, opiera si, szkodzi komu (lub sobie), podpi sobie,

podchmieli sobie, podochoci sobie itd.

(Porówna z tern aciski d a t i v u

s

connnodi v. i n-

commodi).

np. Wam dano wiedzie tajemnice królestwa niebieskiego,

ale onym nie dano. Skar. Nie pomogy mu (boranowi)
wiece i zocone rogi. Kros. I najwikszej niebezpie-
cznoci zabiega mdrzy z pomoc bo umiej. Skar.

Sta z wierzchu nieba i wiatu caemu oka swoj wiel-

mono. Koch. Chop stojcy zazdroci siedzcemu pan u

lepszego stanu. Kras.

§ 294. Oto sowa, których czynno w jakim moral-
ny m

.

wzgldzie moe komu by korzystn albo szkodliw.

wierzy komu (lub w kogo), ufa komu (lub w kim
lub w kogo), prosi si komu (lub kogo) o co, modli si
komu (lub do kogo), kaza, rozkazywa, hetmani, pano-

wa komu (lub nad kim), przywodzi, równa si komu
(lub z kim), wyrówna, dziwi si komu, czemu (lub nad
kim, czem), przypisa co komu, przypatrywa si, przysu-

|

chiwa si komu, czemu itd.

Nikt nie ufaj wiatu temu ani rozumowi swemu. Koch.
Niemocy naszej i lenistwu ten smutny stan rzeczy przy-

pisa naley. Mochn. Chwale twojej nic nie zrówna. --

W tryumfie si przypatrz wybawcy mojemu. Brod. Nie
uwierz wystpkom, cnota mnie nie wzruszy, gdy nie widz
w nich prawdy. Tene.

§ 295. W ogóle kadziemy w przypadku III osob,
dla (gwoli) której si co dzieje lub czyni.

np. Sobie piewam, nie komu, swe nie cudze rzeczy.

Zimor. Naco to robisz? Ot sobie. — Tam wróble gniazda
nosz, joda bocianowi, sarnom góra mieszkanie (jest)

,
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skaa królikowi. Koch. Chwaa Bogu! Pokój ludziom
dobrej woli! — Jak Kuba Bogu, tak Bóg Kubie. — Przy-
sza do Wilna nowina, e si królowi Janowi syn urodzi.—
Przez zo psa ssiadowi zabi.

§ 296. Oto sowa niosobowe, rzdzce przyp. Illcim:

chce mi si (czego), zachciewa mi si, przykrzy mi si,

duy si, brzydzi si (komu), mi si (w oczach), przystoi,

godzi [si, naley si, suy, niedostaje, trzeba, potrzeba

(jest), schodzi, braknie, zbywa, marzy si, starczy, wystar-

cza, ni si, zdaje si, zdarza si, trafia si, szczci si,

udaje si, powodzi si, al mi (jest), wstyd komu czego;

jest, byo, bdzie (samo, lub te z przysówkiem, np. bolesno,

atwo, ciko, straszno, tskno, mio itd. byo lub bdzie
komu).

Niós lepy kulawego; dobrze im si dziao; lecz to tylko

lepemu nieznonie si zdao
,
i musia zawsze sucha

,
co

kulawy prawi. Kras. Co ci jest? — Ma by zasugom za-

pata, ale cnota nie ma by najemna. Skar. Sercu memu
tak si wicie zawsze o blinich marzyo

,
rzucaem si w ich

objcie, i dobrze mi wtedy byo. Brod.

§ 297. Tu nale wyraenia: jest mu imi Jan (
= ma

imi J.)
;
byo mu wtedy tyle a tyle lat; mino ,

skoczyo
si komu tyle a tyle lat; by komu czem (przypominajce
acisk konstrukcy sowa esse z datiwem).

Mickiewiczowi byo imi Adam. — Jest temu lat

dziesi, jakem ci pozna. — Pierwsz sztuk Schillera byli

Zbójcy; byo mu wtedy (albo skoczyo mu si wtedy) lat

dziewitnacie
,
kiedyj pisa.— By on mi prawdziwym ojcem.

§ 298. Czsto dodajemy ponad konieczn potrzeb zaimek
sobie

,
albo zaimki osobiste mi, nam, wam, ci, jeeli chcemy

z szczególn dobitnoci wyrazi, e okoliczno jaka ywo kogo
obchodzi, albo e jego wanie dotyczy. (aciski dativus ethicus).

Pan Antoni bdzie sobie taki czowiek, jak ja i jak my
wszyscy. Skarb. Niech sobie mówi, co chc. — Pije so-

bie teraz, czego nawarzy! (przysl). Cóe mi dzi taki

smutny? — Takim ci by wczoraj chory, em ledwie Chodzi.
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§ 299. Przypadkiem Illcim rzdz i przymiotniki,
o ile wyraaj wasnoci pokrewne znaczeniu sów zesta-

wionych powyej.
wierny, usuny, podlegy, poyteczny, przyjazny, y-

czliwy, pomocny, przyjemny, waciwy, wspólny, równy,

podobny, posuszny, rad, winien (komu co), wdziczny,,

uprzejmy, potrzebny, niechtny, trudny, niepodobny, szko-

dliwy, niebezpieczny, straszny, przeciwny itd.

By to czowiek swoim uprzejmy, poddanym wzgldny,
powszechnie czczony, a tym, którym si uycza, nader
miy. Kras. Pan Podstoli rad by kademu w swoim domu.
Tene. Przeciwnemi chorobie lekarstwy zdrowiej chorzy.

Tene. Rozmowa tamtej podobna.

§ 300. S nawet i rzeczowniki czce si z Illcim

przyp. a to z teje przyczyny. Nale tu mianowicie wszy-

stkie rzeczowniki sowne, urobione od sów rzdzcych
Illcim przypadkiem, jak to: ufanie

,
wierzenie , ofiarowa-

nie
,
sprzeciwianie si komu itd. Oprócz tego i niektóre

inne, np. pomoc
,
opór

,
przysuga , wdziczno, ulego,

wierno
,
posuszestwo itd. r

Niepospolita to jest nastpcom przysuga, zostawi po
sobie w ksikach nauki. Kras. Wierno królowi, wdzi-
czno rodzicom, posuszestwo prawom itd.

§ 301. O przyimkach spójnych z przypadkiem
Illcim obacz § 175 i 176.

5. Przypadek VIty.

§ 302. Przypadek VIty albo si kadzie przy sowach
i przyimkach rzdzcych tym przyp. albo te uywa si
niezawile, sam przez si.

W tym drugim razie zajmuje on w zdaniu miejsce

»przyimkowych«, a gównie »przysówkowych okrele do-

peniajcych* (§ 243 i 244), a odpowiada na pytanie jak?
w jaki sposób? z jakiej ma tery i, zapomoc jakiego

narzdzia, w jakiem miejscu, o którym czasie, z ja-

kiej przyczyny, z jakim skutkiem si co dzieje lub stao.
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§ 303. Sposób dokonania jakiej czynnoci mamy wy-

raony w nastpujcych przykadach:

miaym lotem wzbija si orze w oboki. Mochn. Lata
gromad, stadem; chodzi piechot, spacerem; jecha czwa-

em
,
stp

,
galopem

;
czyta co wyrywkami

;
pomin co

milczeniem. — Proz niepodobna a przynajmniej trudno pi-

sa o niczem
,
wierszem to bardzo atwo przychodzi. Ta.

Umiejtno dzi pynie szeroko, r wis tym pdem.. Mochn,

Dom biskupa Maciejowskiego sta dla wszystkich otworem.
Górn. A tam chop biedny z litewskiego sioa, wyblady, t-
skny, idzie chorym krokiem. Mick.

§ 304. Matery, z jakiej co zrobione, wyraa przy-

padek Ylty np. w takich wyraeniach:

To pachnie pimem. — To czu stchlizn. — To

trci chciwoci. —. Wystawi w majtnoci swojej koció
wasnym kosrztem. — Co za ogromne drzewo, szeroko

zalega ziemi cieniem swoim. Mochn. Ludzie ci yli wicej

.zabawami ni prac. Ta. Synie szeroko w Litwie Do-

brzyski zacianek mstwem swoich szlachciców, pikno-
ci szlachcianek. Mick. Wntrze jego domu oddychao tyme
porzdkiem. — Plwa na kogo óci, jadem.

§ 305. Narzdzie, zapomoc- którego si co czyni,

wyraamy take przyp. VItym.

Zabi kogo mieczem. — Uderzy kogo pazem. Jecha

sankami, wozem, czónem. — Straszy dzieci ko mini ar-

rzem. — Napeni naczynie winem. — Obdarzy kogo

pienidzmi. — Umiejtnoci tylu rozmaitymi pochrzcone

tytuami. Mochn. Ubolewali wszyscy nad krajem tylu

klskami zniszczonym. — Jestemy rodzin
,
wspólnym rz-

dzc si rozumem. — Rozbojem straszliwym nam grozi.

Skarga. Mona nienawici poj cokolwiek, a niedo-

wiarstwem zbudowa? Krasz.

§ 306. Miejsce i drog, którdy co do skutku przy-

chodzi, wyraamy take przez przypadek VIty.

Pyn rzek. — Podróowa kolej elazn. — Wnij
drzwiami. — Wpa oknem. — Jecha morzem, ldem. —
I doem, lasem, wierzchem. — Chmiel chcia si ziemi
sun. Kras. Cnota, rozum a fortuna bardzo rónymi
gocicy od siebie cign. Rej. Szumi woda porohami, od
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porohów sokó leci; Wicher wyje m o giami — wilk oczyma
noc wieci; Burzanami koza dzika, oczeretem lis po-

myka. Zal.

§ 307. Wyraamy przypadkiem Yltym i por czasu,
w której si co dzieje.

Jecha noc; czyta zmierzchem; tylko wieczorami
widywa si. — Siedzieli zim i latem (= cigle) oboje

w skromnej wiosce. Ta. Te ptaki u nas tylko wiosn
widzie si daj. — Pamitaj4 modzi nawet, jakie nieda-
wnymi czasy byo u nas krasomóstwo. Bóhomol. wita-
niem przyszed do mnie (—bardzo wczenie). — Tu nale
wyraenia: tymczasem

,
czasem, czasami itp.

§ 308. Przypadek VIty wyraa i przyczyn, dla

której co zaszo.

Co rozumem i pilnoci i cnot stano
,

to si n i e r o z u-

mem i ni edbaoci i zoci ludzk obala. Skar. Nie

piórem-to ani ksik, ale jak mówi pismo boe, nie-
sprawiedliwoci gin narody. Sniad. Pruskie pogastwo
uciskami od namiestniczej zwierzchnoci

,
oraz chci

powrotu swobód rozhukane
,
szarpao pograniczne Mazowsze.

Narusz. Upaday spustoszae zamki ustawaniem robót

;

zmniejszay si dochody skarbu ksicego ustpowaniem
onyh prywatnym. Tene. Tu nale sowa: chepi si,
chlubi si, szczyci si czem

(
albo z czego), celowa czem itp.

§ 309. Stawiamy take w VI przyp. ostateczny sku-
tek zdarze i tern ukazaniem skutku okrelamy i cay prze-

bieg zdarzenia.

Tak np. powiedzenie Bielskiego: »W onyrri roku wszystka
ziemia popioem stana «, nie tylko przez ten. okrelnik
czyni zrozumiaem sowo » stana*, ale i daje wyobraenie
o powodach, które wyday ten skutek. — Wyraenie »su-
pem stan«, zastpuje opis przyczyn takiej bezwadnej
postawy. — Ty nie boisz si mierci (przemawia Kochan,
do Mdroci), bezpieczn, nieodmienn, niepoyt
stoisz! — Urós wielkim czowiekiem. Górn. Pan, który

kiedy pojrzy, ziemia dry; pan, który kiedy rk gór dotknie,

dymem pójd góry. Koch. Mury stay pustkowiem. —
Urodzi si kalek. Dosta kogo ywcem, itd.

Gramatyka jzyka polskiego. 12
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§ 310. W dalszem rozwiniciu tej zasady, kadziemy
przypadek VIty i tam, gdzie chodzi o wskazanie wyniku
>czynnoci, bez wzgldu na sposób jej dokonania. Wszystkie

takie sowa, jak sta si czem, zosta
,
zdawa si czem

,

urodzi si
,
okaza si czem

,
pisa si , czu si czem

, sy-
n, nazwa si itp. tudzie odpowiednie przechodnie,
jak ogosi kogo czem

,
obwoa, nazwa, okrzykn, wczy-

m, potwierdzi,
obra

, uzna, zamianowa
, osdzi kogo

czem
,
jakim

,
zrobi kogo jakim itd. rzdz przypadkiem

VItym na oznaczenie, czem si kto ostatecznie by zdaje,

czem si sta, jakim zosta itd.

Uczeni Grecy a do Pytagorasa zwali si mdrcami;
pierwszy Pytagoras obra sobie tytu skromniejszy i nazwa
si mionikiem mdroci czyli filozofem. niad. A jako
kto zasuguje, takim pajc mnie uczuje. jKocft. Ze zlece-

nia królewskiego donosz ci, e jeste wyznaczony nauczy-
cielem królewicza. Kras. Wszystkie te okolicznoci czyni
to miejsce zbiorem wszystkiego, co najszczliwszym
czowieka uczyni moe. tene.

§ 311. Nakoniec na pytanie: j akim sposobem si
co stao? odpowiadamy i porównawczo: przez wskazanie

na co drugiego, co si stao w podobny sposób, czyli e
si stao jak tamto.

Jak si te aski ziay na niego? — jak strumie. —
Jak on spad na karki swoich nieprzyjació? — jak pi o

run. — Jak ta choroba idzie po ciele?— jak poar. — Jak

ta osoba zachowuje si wzgldem ciebie? — jak matka. —
Dawniej myl ludzka nie bya jako warsztat rkodziel-

niany. Mochn.

Poniewa wszystkie te okrelenia przez »jak« zast-

puj okaz sposobu, mona przeto jak opuci i sam ten

rzeczownik stawi w przypadku VItym, z czego powstaj
takie oto wyraenia.

Zlay si aski strumieniem na mego. — Spad na karki

nieprzyjació swoich piorunem. — Choroba po ciele po-
arem idzie. — Ta osoba jest mi matk. — Byskiem
min wiek szczliwy. Brod. Niwy obszerne odogiem
le. — Dawniej myl ludzka nie bya warsztatem rko-
dzielnianym.
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§ 312. Ponad to wszystko jest przyp. VI w jzyku
naszym skonnikiem dla rzeczownych w zdaniu orzecze,
ilekro one swój podmiot okrelaj omówieniem szerszem

lub porównawczem, a nie w sposób cile definicyjny. § 256.

Wasza dyplomacya jest tylko niezrczn, marn gr w sza-

chy. Mochn. Poezya jest muzyk duszy. — Pan Adam jest

prawdziwym Francuzem (chocia nim nie jest z urodze-
nia). — Twoje sowo jest mi przykazaniem. — Przyja
dla interesu jest obud. — Mio kraju bya hasem oj-

ców naszych. (0 orzeczeniach w przyp. I ob. § 257).

§ 313. Wszystkie a dotd ukazane funkcye przy-

padka VI wynikay z wasnego jego znaczenia. — Czyni

on posugi w zdaniu i na mocy Skadni rzdu. — Jest kilka

sów, rzdzcych tym skonnikiem, a mianowicie: wada
czem, rzdzi, zawiadowa, opiekowa si, dowodzi

,
gar-

dzi
,
poniewiera kim, brzydzi si.

Ju w dawnych wiekach filozofowie zaczynali nie gardzi
bogactwem. — Wzgardzia mn dziedziczko moja uko-
chana. Koch. Rozum niech nami rzdzi, ale nie fantazya.—
Wszyscy si podoci brzydzimy.

*Z przyimków przybieraj przyp. VIty te: midzy

,

pod
,
nad

,
przed i z .

6. Przypadek VIImy.

§ 314. Przypadka VIIgo uywamy na oznaczenie:

gdzie, kiedy, w jakim stanie co jest albo si dzieje.

Nie kadziemy go atoli nigdy inaczej, jak z przyimkami;
takimi za s: przy

t
po, na, w, o.

W skadzie zdania onto zatem gównie odgrywa rol
t. zw. przyimkowych okrele, § 243.

Na oznaczenie miejsca uywamy przyimków przy,

po, na, w . Przyimki te rzdz przypad. VIImym take
i w naczeniu przenone m, t. j. nie odnoszc si do sto-

sunków przestrzennych, lecz wyraajc moralne.

Ley kamie przy mocie. — Przy takich zdol-
nociach czowiek ten mia pikn przyszo przed sob.

12*
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Chodzi po miecie; bka si po w i e c i e. — To
ziele ronie po drogach. — Pozna kogo po gosie. —
Nie wypeni, czego wszyscy po talencie jego wymagali.
By na wsi; — mieszka na Ukrainie; — taczy na.

balu. — Moc ducha na jednoci zaley, w podziaach
sabnie. Mochn. Mam na wzgldzie nie tylko nas samych y

ale ca Europ, tene.

W Krakowie, w Niemczech, w domu. — Uczucie w pie-
ni si maluje. Mochn. Skromny w mowie, skrztny
w pracy, wytrway w obowizku. — Celowa w czem; —
ufa w Bogu.

§ 315. Na oznaczenie czasu, w którym co zaszo,

uywamy przyimka iv, i w niektórych razach o. Chcc za
wyrazi moment czasu, po którym si co zdarzyo, przy-

imka po, z nastpujcym przypadkiem Yllmym.

np. W zimie
,
w lecie

,
w roku przeszym

,
w nocy, w mo-

mencie
;
— o godzinie trzeciej

,
o pónocy, o witaniu

;
— po

Wielkiej nocy, po godzinie trzeciej. — Po tern wszystkiem,

co zaszo, trudno ebym ci jeszcze uwaa za przyjaciela.

§ 316. Aeby wyrazi, w jakim stanie kto co czyni

albo jest, uywamy przyimka w, niekiedy o.

np. Dumny w szczciu, zuchway w powodzeniu, nik-

czemny w nieszczciu. — Kto ci stworzy w gniewie lub

ironii? Krasi. Staro przebiedowa o kiju ebraczym. —
Stó o trzech nogach itd.

* W dawiejszym stanie jzyka uywano przyp. VIIgo i bez
przyimków. Lud nasz te do dzi dnia mówi: zimie

,
lecie

,
dwa.

reskie srebrze, kole katedry (=koo katedry) itp.

Wszystkie nasze przysówki na e (k): dobrze, le, piknie ,

równie, dalece, wysoce itd. i imiesowy przysówkowe na szy

(bywszy
,
dawszy) s waciwie przypadkiem VII wyrazów, które

si niegdy deklinoway w sposób kocówkom tym odpowiedni.

IV. Skadnia werbalna.

(Rodzaje sów. Funkcye trybów, czasów itd.)

1. Rodzaje sów.

§ 317. Mówio si po rónych miejscach tej ksiki,
ale za kadym razem z osobna, o rozmaitych rodzajach
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sów pod wzgldem ich funkcyjnego znaczenia: byy to

sowa przechodnie, nieprzechodnie, nijakie; dokonane i nie-

dokonane; poczynajce, dorane, czstotliwe, zaimkowe itd.

Zadaniem niniejszego rozdziau jest: ukaza te wszystkie

midzy czasownikami rónice w jednem zestawieniu i syste-

matycznie wyjani ich waciwoci.
Wszystkie tu wymienione, jako i nie wspomniane do-

td odcienie tych rodzajowych (gatunkowych) zaczedaj
si sprowadzi do nast. trzech gównych: 1. Sowa prze-

chodnie, nieprzechodnie, nijakie. 2. Sowa osobowe i nie-

osobowe. 3. Sowa dokonane i niedokonane.

A. Sowa przechodnie, nieprzechodnie, nijakie.

§ 318. Podziaowi w tym tytule wyraonemu podle-

gaj wszystkie nasze czasowniki. Kady z nich albo prze-

chodni albo nieprzechodni albo nijaki. Stosunek za midzy
nimi nastpujcy.

Znamienn waciwoci sowa przechodniego jest

to, e posiada czynn konjugacy i biern, czyli e wyraa
czynno, która si bez zmiany sensu tak czynnie jak i bier-

nie daje okaza. § 273.

Jeeli si czynno taka z podmiotu na swój przedmiot
bezwarunkowo i cakowicie wrywiera, wtedy czy si z ni
przedmiot w IYtym przyp. Ilekro za przechodzi na pewn
tylko cz przedmiotu, lub te dla pewnych przyczyn,
czy to z niej samej czy z przedmiotu wynikajcych, dora-

nie i bezopornie go nie dosiga, lecz jednak ostatecznie

wywiera na nim swoje dziaanie: wtedy stawia si ten przed-
miot w przyp. Ilgim. — W obydwóch razach, pomimo tej

co do IVgo a ligo przyp. rónicy, rzecz tej czynnoci pod-
lega poczytuje si za przedmiot bliszy i taki przed-
miot nadaje si na podmiot zdania przestawionego w biern
konstrukcy § 279—288.

Rzymianie zwyciyli K ar tagiczykó

w

i zburzyli ich
miasto stoeczne. (Kartagin czyey zostali zwycieni przez
Rzymian i miasto ich stoeczne zostao przez nich zbu-
rzone). — Rzymianie w pierwszych wojnach punickich nie
potrafili zaj Kartaginy. (Kartagina w pierwszych woj-
nach punickich nie moga by zajt przez Rzymian). —
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W tej biedzie pewien czowiek litociwy udzieli mi pomocy.
(Pomoc zostaa mi w owej biedzie udzielona przez wiado-
mego ci litociwego czowieka). — Oblona twierdza tsknie
wtedy oczekiwaa od swych sprzymierzeców odsieczy. (Od-
siecz bya wtedy tsknie oczekiwana przez oblon twier-
dz), itd. (Porównaj jednak § 289).

§ 319. Sowa niepr zechodnie znacz czynnoci,
które si w sensie powyszym nie wywieraj na aden ze-

wntrzny przedmiot, poniewa albo si ograniczaj do sa-

mego tylko podmiotu (np. i
,
pyn, klcze, krzycze

)
—

albo te jakby z dala, porednio, ubocznie, z czem drugiem
wchodz w styczno (sprzyja

,
pomaga komu — ba si

kogo
,
Unikn czego

, akn czego — boli kogo co — brzy-

dzi si czem). W pierwszym razie sowa te nie rzdz a-
dnym przypadkiem. W drugim razie rzdz czy to Ilfcim,

czy Ilgim lub VItym. Rzdzone te przez nie skonniki zna-

cz w zdaniu albo przedmiot dalszy albo uboczny. Taki
przedmiot nie nadaje si na podmiot w biernej konstrukcyi,

i sowa te nie s zdolne znaczenia biernego.

Zoone z przybrank prze i paru innemi rzdz jednak
i niektóre nieprzechodnie przyp. IVtym i nabieraj znacze prze-

chodnich, np. przej
,
przepyn

,
przekrzycze. Lecz bynajmniej

nie dotyczy to wszystkich.

Sowa nijakie tern si od nieprzechodnich róni,
e wyraaj nie to co podmiot czyni, lecz co si (bez jego

przyczynienia) znim dzieje, np. sta si
,
gni, ty, schn

,

lepnj bledn. Wyraaj wic nie czynione, ale dzie-

jce si czynnoci, stan, pooenie. Nie rzdz adnym
przypadkiem. Znacze biernych niezdolne.

* S wprawdzie i nieprzechodnie sowa takie, które przecie formuj
imiesów na ty lub ny zakoczony, a wic na pozór bierny: wyspany, upy-
niemy, spragniony, przylgnity, zapakany, zadyszany, umiechnity, wypo-

czty, najedzony, napity, naarty
,
zazarty, zamylony, zadumany itp. Taki

jednak imiesów nie ma znaczenia biernego, lecz zawsze takie, jakie ma sowo
odnone. A najwiksza cz tych sów nie ma go wcale; np. nie mówi si
bany, stany, spany, wiany, bolony, pomagany. przeszkódzony itd. ( Przeszko-

dzony« czsto wprawdzie daje si sysze, nawet i czyta, ale to germanizm.

= verliindert, i gramatyczny bd; gdy verhindern rzdzi IVtym, a przeszko-

dzi Illcim przyp.)
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§ 320. Wszystkie nasze sowa przechodnie, .ale tylko
same przechodnie, mog wyraa i t. zw. czynno zwro-
tn i zowi si wtedy sowami zwrotnemi (reflexiva),

np. chwali si, oskary si
,
otoczy si

y
przenie si itp.

Znacz wtedy czynnoci zwrócone wstecz, to znaczy ku
podmiotowi swemu, i wyraaj, e dziaajca rzecz lub

osoba to co czyni, wywiera na sobie samej i siebie czyni

przedmiotem dziaania swego. Dodane dó tych sów siy

a jeeli z przyciskiem, to siebie (siebie oskary), zastpuje

i znaczy przedmiot dziaania, pooony w przyp. IY (lub

Ilgim, jeeli nim dany czasownik rzdzi).

Taka w czowieku jest potga sumienia, e najwiksi nie-

raz zbrodniarze sami si oskaraj przed sdem. Krasz.

W szalestwie drugich i siebie pr zeklina. — Nie poka-
zywa si publicznie nigdy inaczej, jak w najwikszym
przepychu.

§ 321. Sowa zwrotne wyraaj w pewnych razach —
zamiast zwrotnej — bierne czynnoci. Bywa to jednak

tylko w tych zdaniach, których podmiotem jest nieywotna
rzecz i kiedy mowa o niej w III osobie licz. poj. lub mno-
giej. Tu si cega wypala; tu si cegy wypalaj ,

znaczy

tosamo, co tu cegy bywaj wypalane. (Jeeli mowa o isto-

tach ywotnych, to czynno zwrotna nie przechodzi nigdy

w bierne znaczenie).

Sawa autora nie po liczbie ksiek przez niego napisa-

nych si mierzy (=bywa mierzona). Skarb. Wedle stawu
groble si sypi f=hywaj sypane). — Przeciwnie: Ko
si pasie na ce nie wyraa biernej czynnoci

,
lecz zwro-

tn, bo ko jest yjc istot).

§ 322. Zgoa co innego jak zwrotne, s podobne do
nich sowa, nazwane zaimkowemi, np. ba si

,
wstydzi

si, mia si. Te pod wzgldem gramatycznego znaczenia

licz si do nieprzechodnich lub do nijakich.

Nazywamy zaimkowymi takie czasowniki, których-

bymy bez tego zaimka si wcale nie mogli uy; forma
siebie za, zamiast si

y
nigdy do nich nie przystaje.

ba si, mia si, wstydzi si, brzydzi si, naje
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si, rozigra si, wzdryga si, lka si, chepi si, spo-

dziewa si, skary si na co, itp.

Skary (kogo, aceusare) mamy wprawdzie i bez si
,
ale

skary si (queri) znaczy co innego jak skary (kogo lub siebie)

i dlatego jest zaimkowem, nigdy zwrotnem.

§ 323. Do sów naszych zaimkowych i zwrotnych dodajemy
si bez adnego wzgldu na to

,
czy si rzecz ciga do osoby Iszej

czy Ilgiej czy Illciej
,

i czy to liczba pojedyncza czy mnoga : al
si

,
alisz si

,

ali si, alimy si, alicie si, al si. (W nie-

mieckim i aciskim jzyku panuje inna zasada).

Równie te i zaimek dzierawczy swój, swoja, swoje kadzie
si bez rónicy, tak w odniesieniu do osoby Iszej, jak do drugiej lub

Illciej — i bez wzgldu na liczb pojedyncz lub mnog.

Kiedy my si trzymamy swego porzdku, i wy si swego
trzymajcie. — Ani ty mnie nie rozumiesz, ani ja siebie. —
Ka sobie da piwa. — Spytaj si swego sumienia.

B. Sowa osobowe a nieosobowe.

§ 324. Nie os obowemi (impersonalia) zowiemy sowa,
dajce si uy jedynie w Illciej osobie liczby poje-
dynczej, a wyraajce takie czynnoci, których sprawca

(podmiot) nie jest wiadomy, lub którego si domylamy
w taki niejasny sposób, e go dobitnie okrelonym rzeczo-

wnikiem lub zaimkiem wyrazi niezdolni jestemy. Takiemi

sowami s

:

wita, dnieje, zmierzcha si, byska, grzmi, ddy,
my, pada, leje, marznie, taje; pokutuje, kusi; gore, korci

mi, mierzi mi; wiedzie mi si, powodzi si, szczci si;

stao si, e...; idzie o to, chodzi o to, zaley na tern, go-

dzi si, wypada, naley, naley si, zdaje si, e...; za-

chciewa mi si czego, chce mi si (np. je, pi)
;
nakoniec

trzeba, szkoda, mona, al mi, wstyd mi, przykro, smu-

tno, tskno, zimno mi itd. (z domylnem jest ) ;
czu, wida,

sycha, zna, sta mi na to, nie wtpi, nie marzy
o tern itp.

* W czasie przeszym, przyszym (zoonym) i w trybie wa-

runkowym sowa te przypuszczaj swój domylny podmiot zawsze

w rodzaju nijakim, np. witao
,
zagrzmiao, bdzie grzmiao ,
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wypadaoby
,
powodzioby si

,
bdzie chodzio o to, trzeba byo

,

al mi byo itd.

Niektóre ze stów powyej zestawionych uywaj si przy innym sensie

danego zdania wprawdzie i osobowo, np. marzn
,
pokutuj , wiod, id, cho-

dz, dziaa zagrzmiay itp. Ale znaczenie tych tu osobowych stów jest wtedy

zupetnie inne; a zatem tamtych woale to nie dotyczy.

§ 325. Do powyszych nieosobowych zwrotów doliczy

naley w drugiej linii jeszcze nastpujce:

niema (czego), nie byo, nie bdzie; brakuje, braknie,

nie staje, nie dostaje, nie stanie (czego lub kogo), zbywa,

schodzi, przebrao si, ubywa itp.

Przy tych sowach ujemnego znaczenia wprawdzie

wiadomo nam dostatecznie, czego niema, czego brak, czego

si przebrao, t. j. wiadomy jest podmiot czynnoci. Ale

nie zgadza si to z logik naszego jzyka, eby to czego

niema, a wic nic, mogo by dziaajcym podmiotem:

wyraamy przeto czynno tak w formie nieosobowej,

a czego niema, dorzucamy do niej w Ilgim, »ujemnym«

lub »udziakowym« przypadku. Porówn. § 281 i 286.

Zastaem w domu ca rodzin
,
lecz siostry niema — Nie

byo tam wcale mowy o tobie. (W twierdzcych zdaniach:

bya i siostra; bya mowa o tobie). — Tu nie brakuje ani

grosza. — Szerci byda nie zostao! — Nie zostanie

z caej trzody ani ogona! — Go ty poczniesz, biedna moja,

jak nas nie stanie?

§ 326. S sowa nieosobowe, które i w liczbie mno-

giej daj si uy, ale tylko w Iliciej osobie. Nazywamy

je trzecio-osobo w emi sowami.
Tak np; nie tylko mona powiedzie: takie postpo-

wanie nie przystoi
,
nie uchodzi ,

ale i takie arty nie przy-

stoi, n i'e uchodz. W Iszej i Ilgiej osobie ani liczby mno-

giej ani pojedynczej nie moglibymy ze sów tych zrobi

uytku pod adnym warunkiem, chyba w jakiem innem

znaczeniu.

Sowami trzecio^osobowemi s

:

|

przystoi, uchodzi, ni mi si, duy mi si, nudzi mi si,

brzydzi mi si, przykrzy si, starczy, marzy si, zdarza si,



186 SKADNIA

dzieje si, stao si, trafia si, udaje si, kosztuje, wynosi,

boli mi, wierzbi, mdli mi, cinie mi, obchodzi itp.

§ 327. Mówilimy a dotd o takich sowach, których

w odnonem znaczeniu nie mona inaczej uy, jak tylko
nieosobowo. Mamy prócz tego jeszcze trzy takie zwroty
nieosobowe, w których i zwyke czasowniki nasze stawi
zdolni jestemy na podobiestwo tamtych, jeeli z jakiego-

kolwiek powodu wolimy nie dodawa do nich okrelonego
podmiotu. Dzieje si to:

1. w ten sposób, e zamiast np. Aen lub óiv pisze «,

albo ciy owij oni pisz itd. mówimy
:
piszj chodz

,
powia-

daj (z domylnem, e wielu takich) — pisali ,
chodzilir

powiadali — bd pisa (albo bd pisali , bd chodzili)
y

powiedz itd. Kady czasownik, z wyjtkiem tylko nieoso-

bowych i trzecio-osobowych, nadaje si do tych zwrotów.
/

np. Niejednemu szarlatanowi za ycia hody skadali,
a dzi albo z niego szydz albo mu i zorzecz. — Ucz
si chopcze, bo powiedz, e próniak.

2. Drugim, zgoa tosamo znaczcym, lecz inaczej wy-

raonym zwrotem, s tr z ecio-osob o w e formy licz. poj.

z przybranem si: pisze si (rzecz jak), czyta si (ksik),
idzie si, pi si. W czasie przeszym

:
pisao si, napisao

si— czytao, przeczytao si, poszo si, spao si. W przy-

szym : bdzie si pisao albo pisa si bdzie, napisze si

;

bdzie si czytao, szo, spao; albo pójdzie si, przeczyta

si. W warunkowym: pisaoby si, spaoby si.

Robi si, robio si i bdzie si czyni i nadal,

co tylko mona, aeby pijastwu ludu pooy koniec, lecz

trzeba na to i z góry przykadu. — Dopomogo si tylu

innym, to i tobie si dopomoe. — Wystawi sobie atwo,
ile pismo kade nabiera ceny, kiedy si zna autora. Ta.
Upokarzajcem jest wystpowa przed publicznoci, kiedy

si nie czuje tej siy, która daje atwo i wdzik. Mich.

Z Makiem si pijao, póki piwa stao. — Zdrzymno
mi si; o godzie tacowa si nie chce itd.

§ 328. Prócz tych dwóch jest i trzeci jeszcze sposób

na wyraenie nieosobowej czynnoci: mona tu jednak
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tylko sam przesz czynno wyrazi. Mówimy o takich

zwrotach, jak:

pisano, napisano, czytano, przeczytano, koczono,
skoczono (rzecz jak) — dopeniono, nie zaatwiono, nie

czyniono (rzeczy jakiej) — pomagano, dopomoono, szko-

dzono, zaszkodzono (rzeczy jakiej, komu) — brzydzono si,

gardzono (kim) — pakano, przylgnito, spano, odpoczy-

wano, odpoczto, mylano (bez adnego przyp.) — bano
si, wstydzono si, pytano si, modlono si, najedzono si,

rozigrano. si, droono si.

* Powysze zwroty — tylko co do samej formy majce po-
sta biernych, z domylnem, a dawniej i rzeczywicie dodawa-
nem jest (czyniono jest

,
pakano jest ...j, maj zawsze czynne

znaczenie. A mona je tworzy i od sów przechodnich i nieprze-

chodnich i nijakich i take zaimkowych, choby nawet imiesowu
na ty lub ny w innych rodzajach, jak nijakim, nie posiaday.

C. Sowa niedokonane i dokonane.

§ 329. Wszystkie sowa nasze, tak przechodnie jak ni-

jakie i nieprzechodnie, tak osobowe jak nieosobowe, albo

s dokonane albo niedokonane; np. min a mija,

klkn a klcze
,
zgni a gni

,
pooy si a ka sir

byso a zabyso
,
dziao si a stao si .

Sowo dokonane wyraa czynno od razu spenion

;

niedokonane wypowiada dziaanie zaczte, jeszcze nieuko-
czone, trwajce, cige.

Oznak sowa dokonanego jest to
,
e jego czas teraniejszy

zawsze znaczy czas przyszy. Sowa za niedokonane w swym
czasie teraniejszym wyraaj teraniejsze czynnoci. § 219.

§ 330. W obrbie sów niedokonanych rozróniamy
trzy odrbniejsze odcienie :

1. Sowa poczynajce (inchoatiya), np. chudn ,

twardn
,
cierpn . Znacz czynno od pierwszej chwili roz-

poczcia. dotd trwajc.

Mamy sowa takie tylko w kl. 1T, § 215, gdzie ich bdzie
do pidziesiciu — wszystkie nijakiego znaczenia; i take w kla-

sie IV w grupie ostatniej : twardniej
,
uboej

,
kamieniej. Zna-

chodz si tam jednak i sowa nie dajce si zaliczy do poczy-
najcych.
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2. Z wyke sowa niedokonane, o ile niezoone z adn
przybrank, np. piek, bij, pyn, pisz, kocham,'sadz,
cierpi, umiem, mam.

3. Czstotliwe, niejako w wyszym stopniu niedo-
konane, powtarzajce si, np. wypiekam, umieram

, zabi-
jam, byioam, wracam

,
grywam, pisuj, czytuj. § 217.

Czstotliwe, raz spojone z przybrank, pozostaj przy zna-
czeniu niedokonanem

;
spojone z dwiema

,
przechodz w dokonane.

§ 331. W obrbie sów dokonanych dwa tylko roz-
róniamy takie odcienie:

1. Zwyke dokonane, zoone z jak przybrank,
np. upiek, umr, zabij, napisz

,
pokocham, narysuj, po-

sadz, ucierpi
, zbielej

, osupiej.

Bez przybranek — niewiele sów dokonanych naliczy. Mamy
j tylko w kl. I, gdzie jednak ilo ich — na jakie 130 wszyst-
kich — nie przekracza 5: dam

,
sid, stan

,
stan si

,
bd.S te takie dokonane midzy sowami na i (klasa IV grupa" I),

;

ale tylko w liczbie 14 (na pó tysica z gór wszystkich czasowni-
ków tej grupy): chwyc, chybi

,
kupi, puszcz

,
rusz, rzuc,

skocz, spoj (= zcz), stpi, stawi
,

strzele, trac, trafie,
wróc.

2. Sowa dorane, niejako dokonane w wyszym sto-

pniu, np. rbn
,
klkn, kaszln.

Obejmuje je sama tylko klasa II, § 215, gdzie sów takich,
choby adn przybrank nieoboonych a jednak doranych b- |

dzie ze dwie setki. Za przybraniem za przybranki, wszystkie sowa
tej klasy, nawet i poczynajce, staj si doranemi.

§ 332. Wdnem w praktyce nastpstwem tego podziau
sów na dokonane i niedokonane jest to, e kiedy mówimy:
to si cigle ju to jednem ju drugiem takiem sowem na
przemian posugujemy, aby to co chcemy powiedzie, odpo-
wiednio myli naszej wysowi. Caej naszej konjugacyi nie
wypeni bowiem aden sam jeden, ani dokonany ani niedo-
konany czasownik. Dokonanemu nie tylko braknie imieso-
wów na cy i c, ale i takiego czasu teraniejszego, któ-
ryby rzeczywicie teraniejsz czynno znaczy. Niedoko-
nanym za brak znowru imiesowów zaprzeszych. Ju choby
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tylko z powodu tych obustronnych braków, potrzebujemy

na obsad cakowitej konjugacyi dwóch zawsze sów, czy

to rodem pokrewnych, jak np. bi
,
zbi, albo mija i mi-

n, czy cakiem rodowo sobie obcych, jak np. bi i ude-

rzy, bra i ivzi — byleby tylko znaczyy tosamo, a miay
si do siebie jako pary odpowiednie w omawianym tu sen-

sie. Takim sposobem nie tylko ta nam z tego dogodno,
e jedno sowo braki drugiego zapenia, ale co wiksza,

wynika z tego i ta nieobojtna korzy, emy zdolni pra-

wie kad konjugacyjn pozycy urobi dwojako, a w co-

raz innem znaczeniu.

* Posiadamy nibyto cztery tylko w trybie Oznajmujcym
czasy: teraniejszy, przyszy, przeszy, zaprzeszy (§ 123)— a rze-

czywicie mamy ich siedm.

1. Cz. teran. : bij, bior, kocham, czytani, uderzam.

2. Cz. przeszy niedokonany: bilem, braem, kocha-
em, (i ponad to, jeszcze dobitniej) uderzaem, czytywaem itd.

3. Cz. przeszy dokon.: zbiem
,
uderyem

,
wziem

,

pokochaem
,
przeczytaem.

4. Cz. zaprz. niedokonany: biem by, braem by

,

czytaem by, czytywaem by itd.

5. Cz. zaprz. dokon.: pobiem by, uderzyem by, wzi-
em by, napisaem by.

6. Cz. przyszy niedok. : bd bi
,
bd bra, czyta

bd, pisa bd.
7. Cz. przyszy dokon.: zbij

,
uderz, pokocham, prze-

czytam, wezm. — Oprócz tego:

Mamy rzekomo jeden tryb rozkazujcy, a rzeczywicie s
dwa: 1. bij, bierz, czytaj! 2. uderz, zbij

,
we, przeczytaj! —

Przy czem tu i ta jeszcze w razie negacyi nieobojtna róniczka,
e zamiast nie uderz mówi si nie bij, nie uderzaj! zamiast nie

kup — nie kupuj! a zamiast nie we — nie bierz! Wyrae
bowiem nie uderz, nie we , nie kup, nie zbij , nie przeczytaj itp.

w zwykym sensie nie uywamy, chyba gdyby chodzio o specyalne

takie powiedzenie, jak np. » zatrzymaj ten list u siebie, ale mi go
nie zgub; pd co tchu po tej lizgawicy, ale si nie przewró,
jednaj sobie u ludzi ask, ale podarunków nie przyjmij; szamo-
taj si z nim, jak chcesz, ale go nie uderz; niby targuj

,
niby ku-

puj
,
ale niczego nie kup*.

Mamy niby jeden tryb warunkowy, z dwoma czasami—
a rzeczywicie s dwa, kady 7 tylu czasami.
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Taksamo ma si rzecz i z imiesowem biernym i z bez-
okolicznikiem, w którym tasama znowu znamienna przy ne-

gacyi róniczka, co w tr. rozkazujcym.

§ 333. Ta nasza, postronnym (niesowiaskim) jzykom
zupenie obca waciwo dobierania na oddanie kadej
czynnoci dwóch sów osobnych, niby tosamo, a jednak nie

tosamo znaczcych, jest te jedyn tego przyczyn, e na-

sza konjugacya niejeden z czasów, i przez ni niegdy po-

siadanych (np. aoristus, imperfectum, perfectum itd.), od-

wiecznie postradaa i w porównaniu np. z greck a nawet
acisk zdaje si by w czasy i inne formy ubosz. J-
zyki obce wyraaj kady czasowny odcie osobn form:
my te odcienie oddajemy nie przez poszczególne coraz inne

konjugacyjne czasy, lecz zapomoc doboru odpowiednich

kadorazowej potrzebie czasowników. I ta metoda nam zu-

penie wystarcza. Potrzebnych i dogodnych rzeczy nikt bez-

mylnie si nie pozbywa. Jeelimy zatem na t drog we-

szli, a tamtych naszych archaizmów jzykowych zaniechali:

to niewtpliwie dlatego, e w ten nasz sposób nie tylko

bogactwa innych jzyków docigamy, ale je pod niejednym

wzgldem nawet i przecigamy.

2. Uwagi o niektórych Czasach.

§ 334. Do tego co w § 332 ogólnie powiedziano o na-

szych w trybie oznajmiajcym czasach, doczamy tu kilka

jeszcze poszczególnych spostrzee.
O czasie teraniejszym stwierdzi naley, e

w ywem opowiadaniu zdarzenia choby ju dawno spe-

nione, tak wyraamy, jak gdybymy teraz na nie patrzeli,

wic przez czas teraniejszy, i to nie tylko sów niedoko-

nanych, ale i dokonanych. (aciskie praesens historicum).

Wracam wczoraj do obery, i d prosto do mego po-

jazdu, który sta przed bram, a tu sysz Piotra, który

w o a na mnie z sieni. Skarb. Wzniós gow — cicho wsz-
dzie — do okien si skrada. Mick. Schyli si — biey —
rzekby, e derkaczra tropi.' Te/e. Id, a w tern kulawy

krzyknie: umknij w lewo! Kras.
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§ 335. Cz. teraniejszy sów dokonanych znaczy zwy-

kle czas przyszy (dokonany): obok tego jednak ma on

i drug, odrbn swoj funkcy, np. w nastpujcych
zdaniach

:

Dlaczego ty nigdy do mnie me przyjdziesz? Dlaczego

nie usidziesz, kiedy ci o to prosz? — Dlaczego nie

pochwalisz, co pochway godne? — Czemu mi nigdy

prawdy nie powiesz? — e te ci ludzie nikomu zdrowej
rady nie dadz! — Albo: Na co si cae pokolenia ska-
day, jeden gupiec nieraz zepsuje. — I taki, co syszy
jak trawa ronie, wpadnie w puapk. — Wszdzie si
znajdzie rozum, byle tylko szuka. — Nasz kapitan to

dziwny czowiek: nieraz huknie, zaje, zgromi, ledwie

e nie uderzy — a przecie go wszyscy kochamy. —.Dziwna
to bya dziewczyna: nieraz sidzie na kamieniu albo na
pniaku, zapatrzy si, to tak i pó dnia przesiedzi.

To nie s czynnoci przysze, ani teraniejsze, lecz po-

mylane w jakiej szerszej przestrzeni czasu, a nie odnie-

sione do chwili, w której wanie si o nich mówi.

§ 336. Midzy czasem teran. a przyszym za-

chodzi pewna wzajemno. Czsto bowiem wypowiadamy
czynnoci dopiero majce nastpi, jeeli je uwaamy za

pewne, przez form teraniejszego; i na odwrót: stawiamy
znowu w przyszym, to co si ju obecnie dzieje, jeli

niema wszelkiej co do tego pewnoci.

Winszuj ojcze, rzek Tair, w dobrym jestem stanie
:
jutrom

(= jutro jestem) szwagier sutana i na polowanie z nim
wyjedam. Kras. Pan Piotr w podróy, ale jutro wraca
do domu. — Najdalej za miesic rozpoczynam nowe urz-
dowanie.

Ju to wy wszyscy pewnie godni bdziecie. — Owo
sporne miejsce w Sofoklesa tragedyi zupenie co innego b-
dzie znaczyo, jak to co ty o niem rozumiesz. — Puka
kto, to bdzie pewnie Ignacy. — Jake tam dzi na dwo-
rze? — bdzie z dziesi stopni mrozu.

§ 337. Co do czasu zaprzeszego wiedzie naley,
e jest to jedyny nasz czas, wycznie przeznaczony do
wyraania samych wzgldnych czynnoci. Wszystkie
inne nasze casy su zarówno i dla wzgldnych i dla bez-
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wzgldnych. Poznaem twego brata (czynno bezwzgl-
dna). — Poznaem twego brata

, kiedym bywe Lwowie .

—

Byo to we Lwowie
,
kiedy si z twoimt bratem pozna-

em (czynnoci w obu tych drugich zdaniach wzgldne).

—

Tylko czasu zaprzeszego nie daoby si uy o innych
czynnociach, jak wglednych, t. j. takich co si pierwej
odbyy, nim drugie (take ju przesze) dzia si poczy.

Czowiek ten, tak mao przez kogo dzisiaj ceniony, by
dawniej pojmowany inaczej

;
do tego nawet' stopnia powaa-

nia ju by przyszed, e go przed czterema laty podano
kandydatem do podskostwa. Kras. Lew zjad by woa:
strach dokoa powsta niezmierny, bo wó by wierny. Kras.
Mapa, wielki samochwa, co czeka udaje, zwiedzia cudze
kraje: bo bya z lasu wysza i wlaza pod strzech. Tene.
Wróbel pstry, i by jeden pomidzy szaremi, ledwo si tyka
ziemi, tak by z hardzia. Tene. Ju na kilka miesicy
przed temi zdarzeniami pisa by Egmont do ksicia Alby
do Hiszpanii. — Stamtd uda si Ossoliski do Zgórska

,
ma-

jtnoci swojej, któr niedawno by kupi. Bohom.

* Zwróci tu naley uwag na dwie rzeczy: 1. Zdarze da-

wnych, choby odwiecznych
,
nie wyraamy nigdy przez czas zaprz.,

jeeli nie s podane jako dawniejsze od czego w zdaniu drugiego,

co zaszo po nich. Nie mona np. powiedzie Sokrates zjedna
by sobie saw mdrca (cho ycie jego na tak dawne czasy

przypado). — 2. Czasy zaprzesze w naszym jzyku moliwe s
tylko w zdaniach gównych

,
a z pomidzy pobocznych chyba tylko

w zdaniach wzgldnych, jakim tu jest powyszy ostatni przykad.

—

W innych pobocznych zdaniach wystarcza sam czas przeszy sowa
dokonanego; np. Gdy lew zjad (nie zjad by) wou, strach

dokoa powsta niezmierny. Gdy mapa z asa uu/sza (nie wy-
sza bya!), zwiedzia cudze kraje i czeka udaje. Formy zaprze-

sze byyby tu i niepotrzebne i nawet race. W acinie i niemie-

ckim jzyku cakiem inne zasady.

3. Tryby.

§ 338. Mamy w naszym jzyku trzy tryby: Oznajmia-

jcy, Warunkowy i Rozkazujcy. Kady z nich wyraa pe-

wien odrbny stosunek, zachodzcy midzy podmiotem

a przypisan mu wr orzeczeniu czynnoci.
Trybem oznajmiajcy m wypowiadamy czynnoci

podmiotu rzeczywiste (fakta), pewne lub najzupeniej mo-

liwe, np. Opatrzno boska czutca nad wiatem.
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, . .

W tec. i mem. jz. czynnoci
, dziejce si rzeczywicie

, odró-niaj si od bdcych tylko w wyobrani (czy to mojej czy
czyjejbd). Na wyraenie tych drugich suy tam Conjunctivus
ktoregoto trybu w sów. jzykach niema, gdy te nie uwzgldniaj
tej rónicy, byleby tylko przypuszczone wyobraenia miay w oczach
mówicego bezwarunkow moliwo.

§ 339. Trybem warunkowym (Conditionalis) wyra-amy czynnoci w stosunku do podmiotu niepewne, nie-
prawdopodobne, od czego drugiego (a take wtpliwego)
zawise, sowem przypuszczane z niedowierzaniem.

* Naszym trybem warunkowym pokrywamy znaczn liczb
agend cudzoziemskiego konjunktywu

, ale nie wszystkie. Midzy uro-
bieniem tych obu trybów (u nas a tam) niema adnej wspólnoci.

Trybem rozkazujcym wyraamy czynnoci naka-
zane lub zakazane. Skpy czowieku pamitaj, e swych
skarbów nie zabierzesz do grobu. - Nie czy drugiemu,
co tobie nie mie.

Odcienie trybu warunkowego.

§ 340. Myli tylko przypuszczonych, z maem lub a-
dnem podobiestwem do prawdy, taki jest i co do treci
i formy bezlik, e wymieni w krótkich sowach to wszystko,
co si daje przez tryb warunkowy wyrazi, jest prawie nie-
podobne). Mona jednak t rozmaito przerón sprowa-
dzi do nast. piciu gównych punktów.

1. Tryb warunkowy waciwy. Kadziemy w nim
czynnoci, zawise od pewnych mao prawdopodobnych lub
wrcz niemoliwych warunków : Gdybym to mia, tobym
ci da (lecz nie mam). § 370, 3.

Gdyby ten m y w dawnych wiekach
,
a t przysug

Ateczykom lub Rzymianom wywiadczy, dziwiby si
wiat kolosom i otarzom jego imieniu powiconym. BohomoLGdybym ja nie by rzek, .nie byby ty morzem.
Kras. Cóby rzek stary Rejtan na to, gdyby oy?Wróciby do Lachowic i w grób si pooy. Mich. By-
cie domowe niemocy tego królestwa zleczyli, acnie j-

szaby na najezdc obrona nale si moga. Skar.
Gramatyka jzyka polskiego. jg
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2. Stawiamy w tyme trybie takie czynnoci, co do
których wtpliwo, cho jej przyczyn nie wyraamy, ze sa-

mego sensu zdania wynika. (Conditionalis dubitatiyus).

A. Miabym si takiego bezecestwa dopuci, miabym ci
zdradzi ? nie ! raczej mier ... C ó b y móg powiedzie
na swoje uniewinnienie? — Mieliby wojn wróy ci

jezdcy, te bronie? Mick. — Ktoby te wpad na taki

koncept? — Takie wybiegi w niczyjej gowie-by si nie uro-

dziy! — (To s zdania osobne, gówne i niezalene).

B. Nic mi o tern nie donosi, eby by chory.— Nigdy o ten
nie syszaem, by ciebie kto o to obwinia. — Nie widno,

eby Hrabia kdy ruszy z caym dworem. Mick. ie taki

to ciar, eby go kto nie podniós. — Niema
,
do czego-

by si móg odwoa. — Nie mam wiadomoci, której-
by si ucieszy. — Przynajmniej tom skorzysta, e m
w moim domu Nikt nigdy nie zarzuci, bym uchybi komu.
Mick. (To s zdania poboczne, zawise od takich drugich,

w których orzeczenie zanegowane). Porówn. § 362
i 368*.

3 Stawiamy take w Warunkowym czynnoci wpra-

wdzie moliwe, których jednak dla rónych przyczyn nie

poczytujemy za takie, ibymy je chcieli wyrazi wrcz,
t. j. w trybie oznajm. (Conditionalis potentialis). Przy-

czyny te s albo w nas (np. niemiao, skromno, ostro-

no itp.) albo w przedmiotowych okolicznociach.

Miabym do pana wielk prob. — Sdzibym, e
si panowie mylicie. — Byaby to zdaniem mojem rzecz

wcale zyskowna. — Powinienby i na to jeszcze zwróci
uwag. — Naleaoby, byoby rzecz konieczn

,
byoby

dobrze
,
zdawaoby mi si

,
e . .

.

Schyli si, biey, rzekby, e derkacza tropi, a nagle

skoczy przez pot i wpad do konopi. Mick. Sta powanie,
a radby z radoci podskoczy, tene. Kad rzecz radzi-

bymy dzi obróci w umiejtno, z lada fraszki zrobi

nauk. Mochn. Nigdy by to komu innemu za ze nie byo
wzite. Krasz. Prawiebym by nog zama, kiedym przez

rów przeskakiwa. — Dobrze zrobi Protazy, e w drog
pospieszy, bo niedugoby pozwem swoim si nacieszy.
Mick. Cóby rzek wojewoda Niesioowski stary, który ma
dotd pierwsze na wiecie ogary? Mick.
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§ 341. Odrbniejszy ju jest ów odcie trybu warun-
kowego, w którym wypowiadamy yczenia. (Conditiona-
lis optatiyus).

Daby to Bóg! — Oby si tak wszystko stao, jak prze-
powiadasz ! — ebymy si te raz wreszcie doczekali
spokojniejszych czasów! — Siedziaby te cicho na sta-
ro! — Nie chbym zmarnia, jeeli nie mówi prawdy !

—
Oby te skargi zapisane byy i w ksig sdów wcignite!
Bogdajby rylcem na kamienia rznite na wieczn pamisuyy! Brod.

§ 342. Zamiarowym czyli celowym trybem warun-
kowym (Finalis) nakoniec nazywamy zwroty, wyraajce
czynno przez nas dopiero zamierzon. S to zdania
poboczne, zawise od sów (w zd. gównem) najrozmaitszego
znaczenia, a najczciej od chc, dam, ycz sobie

,
za-

mierzam, pragn, ka, boj si
, staram si,d ku temu,

eby . . . itd. i spajaj si z niemi zapomoc spójników a, e,
ae, i, z dodanem do nich by. § 359 i 369,

W szczciu pragniemy, aby kady rado nasz podzie-
la; w upokorzeniu czsto i szczera lito jest udrczeniem. —
Boj si M. Królu, iby kto nie rozumia, e sw rzecz
prowadz, gdy o pospolitej mówi bd. Górn. Chcielibymy
upatrzy mu towarzysza, któryby (albo coby) i koszta po-
dróy podziela. Ta Na to wó: cudzy przykad niechaj
ci nauczy; siebie on

,
nie nas kocha

,
eby z arzn, tuczy.

Kras. Lew aeby da dowód, jak wielce askawy, przy-
puszcza konfidentów do swojej zabawy, tene.

4. Bezokolicznik.

§ 343. Bezokolicznik zatrzymuje wprawdzie zawsze
rzd swego czasownika, czyli wyraa jego przechodnie lub
nieprzechodnie, jako te jego dokonane lub niedokonane
znaczenie; poza tern jednak nie wypowiada nic wicej, jak
samo tylko jego znaczenie, w najzupeniejszej obojtnoci
na okolicznoci uboczne (np. czasu, trybu, osoby, liczby itd.).

lak np. patrze na co lub spojrze tyle tylko wyraa,e chodzi tu o czynno widzenia, dokonan lub niedoko-
nan; ale kto t czynnoci zajty, i gdzie, i kiedy, i czy

13*
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w rzeczywistoci, czy tylko w przypuszczeniu? tego ani

patrze
,
ani spojrze nie wyraa.

W takiem-to abstrakcyjnem znaczeniu dodaiemy bez-

okolicznik do wszystkich takich sów, które nie maj same
przez si do dobitnego znaczenia i tym dodatkiem si do-

piero uzupeniaj. Sowa te nazywamy formalnemi i s
to nastpujce: mog ,

musz
, miem , zwykem

,
poicinie-

nem
,
chc

,
trzeba (jest), potrzeba

,
waham si

,
umiem ,

potrafi
,
godzi si

,
naley

,
tuypada

,
zdaje si

,
/es (np.

czego aowa) itp.

Bezokolicznik, tak uyty, jest w zdaniu dopenie-
niem orzeczenia, wyraonego przez taki tylko formalny

czasownik.

Raz musiaem i w drog ubogi i bosy. — W cisym
krgu ciekawo nasz trzeba mieci. — Chrystus rozdzia-

ów midzy braci czyni nie chcia. <Sftar. Ju go widzi,

dostrzeona, daremnie si ukry sili. Brod. Dopóki mie-
szkaem u brata

,
pomagaem mu gospodarstwem zarz-

dza. — Juto tobie nikt nie potrafi dogodzi. — Juem
prawie by gotów zgodzi si na te wszystkie warunki,,

gdy... itd.

* Co rozumie o nastpujcych zwrotach, w jzyku naszym tak zwy-

kych? Kupi nie kupie
,
potargowa wolno — Uderzy nie uderzyl, ale zja-

dliwie zely. — Da nie dal mi nic, ale obietnic nie szczdzi. — Bezoko-

liczniki takie tylko wzmacniaj, silniejszy nacisk kad na tych orzekajcych

formach
;
syntaktycznego znaczenia w zdaniu nie maj.

§ 344. W wicej samoistnym charakterze czy si taki

bezokolicznik ze sowem mie; przybiera w takich zwrotach

nastpujce cztery coraz inne znaczenia:

1. Wypowiada zgoa tosamo, co si w a. nazywa
conjugatio periphrastica, t. j. czynnoci przysze,

ale w dalszej dopiero przewidywane przyszoci:

mam pisa
>
ma si pisa

,
miaem pisa

,
miao si

pisay majc pisa
,
majcy pisa — albo napisa (jeeli

chodzi o wyraenie dokonanej czynnoci).

np. By z tego król Zygmunt bardzo zasmucony, widzc
co za mierci tego pana uró miao. Górn.
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2. Wyraa nie rczce za pewno owiadczenie, e
okoliczno jaka ma albo miaa si zdarzy. (W acinie

mówi si tu dicitur, fertur , a w niemieckiem soli).

np. Romulus mia by zaoycielem Rzymu. — Wojsk
nieprzyjacielskich ma by sto tysicy.

3. Uywamy sowa mie przy bezokolicznikach, w zna-

czeniu by poioinnym (debere)

:

np. Ma by zasugom zapata, ale cnota nie ma by
najemna. Skarga. Mniszech, sekretarz wielki lit., poda wize-

runek w yciu Kazimierza Wielkiego, jacy by maj kró-

lowie. Narusz. Co innego miae pisa, nie takie rzeczy.

4. czymy mie z bezokolicznikami i w takiem np.

poczeniu i sensie

:

Mam co je; nie mam co je; nie miaem tam co robi;
nie mia na to co odpowiedzie.

§ 345. Drugie znaczenie bezokolicznika bywa takie,

e zastpuje jak samodzieln cz zdania, mianowicie np.

podmiot, przedmiot, dopeniacz, w ogóle rzeczownik j aki,

w tym lub owym pooony przypadku — albo czasownik,
uyty w trybie oznajmujcym, rozkazujcym lub warun-
kowym.

1. W nastpujcych zdaniach widzimy bezokolicznik,

zastpujcy pooone w tym lub owym przypadku rze-

czowniki:

Upokarzajcem jest wystpowa przed publicznoci,
kiedy si nie czuje tej siy, która daje atwo i wdzik. Miele.

W przeszym wieku, umie po francusku byo to umie
wszystkie jzyki wiata, yjce i umare. Witw. Postrzec,
naprze si— to u niego jedno. Kras. Dobrze wino upi
umie, kto je spor czasz pije. Grn. Pierwszy u nas Bro-

dziski zacz mdrze, gboko rozmyla o poezyi. Mochn.
Raz tylko jeszcze zobaczy go pragn. — Wiek Stan. Au-
gusta nie ma istotnie prawa liczy do swych zaszczytów
imienia Zauskiego. Witw. Niewielk prac posowie nasi mieli

,

uprosi u wielkiego króla córk w stan maeski. Górn.
Midzy pisa a pisa, wielka jest rónica. Ta. Zamiast
szpera po rodzie Kopernika, wnijdmy raczej w genealogi
jego wielkich o budowie wiata myli i odkry. Sniad.
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§ 346. 2. W nastpujcych przykadach bezokolicznik

zastpuje orzeczenie (wyraone przez sowo, któreby
stao w' trybie oznajmiajcym, gdyby budowa zdania
bya zwyczajna).

Tylko si r ozmia (—jak tylko si rozmiejesz)
,
zaraz

si gniewem unosi. — Byo mu czego nie da (=kiedy niu
czego nie da), zaraz w pacz. — Byo go o co prosi, to

si zaraz tyem obraca. — By to widok tak pikny, e tego
ani opisa (—ani opisz). — Wida (=widzie), sycha,
czu

,
zna

,
nie sta mnie na to itp. Byo wida

,
byo zna.

Bdzie wida, bdzie zna itd. — Ani myle! — Nie wt-
pi, e... — Wtpie tu jeszcze? — A to pywa
w takiej rozwily! — Co tu pocz? — Gdzie si pi?
Kras. Jake wyrozumie istot nic nie pojmujc? Moch.
Jake go byo nie chwali, nie kocha?

§ 347. Zamiast trybu rozkazujcego, spotykamy
bezokolicznik w nastpujcych zdaniach uyty:

Siedzie! milcze! ani si ruszy! Ani mi ust nie otwo-
rzy! — To cicho, bacznie, mdrze, a gdy huknie w tr-
bie, wpa obces i pokaza, e to szlachcic rbie ! Malcz.

Tosamo i w zastpstwie trybu Warunkowego, a to

w rónych tego odcieniach (§ 340):

Gdyby tylko na tern skoczy, to i zaczyna niewarto.

Krasz. Chociaby cay majtek straci, nie odstpi tego

procesu ! — Nie ustpi ze stanowiska
,
by mi i trupem legn.

O gdybyto mie rozum! — Bodajto dobre czasy, eby
ich doczeka! — Gdyby orem by, lot sokoli mie! Gosi.

Aby nasz prac skróci, starajmy si wóz wywróci.
Kras. eby si pokona, trzeba ni kierowa.

Roztrzsnwszy najwaniejsze odrbnoci Skadni pol-

skiej w obrbie zdania pojedynczego, wrómy teraz do ma-

teryi, którmy na § 252 przerwali, t. j. do Zda zo-
ony cli.



ZDANIE ZOONE 190

V. Zdanie zoone.

§ 348. Cao z dwóch lub wicej zda zoona, jeeli

zamyka w sobie pewien choby bogato rozwinity, lecz

jeden tylko pomys, poczytuje si za jedno zdanie i takie

zdanie nazywamy zoonem (zusaminengsetzter Satz).

Ju z § 248 i nast. wiadomo, e budowa zda zoo-
nych bywa dwojaka. Albo to jest poczenie zdania gó-
wnego (Hauptsatz) ze swem (jednem lub wicej) pobo-
cznem (Nebensatz) — albo te na tak cao skada si
kilka zda niezalenych, gównych, które w takiem zesta-

wieniu maj si do siebie wspórzdnie (coordinirte

Satze).

Wspórzdne zdania, w jedn cao spojone, róni
si od zda tamtej budowy nie tylko skadem, ale i sposo-

bem jak powstaj. Zdanie gówne z pobocznem rodzi si
w myli mówicego odrazu takiem, jakiem jest; budowa
za jego taka, e pewien poszczególny skadnik gównego
(podmiot, przedmiot itd.) jest tu oddany przez zdanie oso-

bne, niejako z niego wyjte. Przeciwnie wspórzdne
zdanie zoone obejmuje w sobie czci niejako dopowia-
dane, z kolei rozszerzajce to co mówicy wysowi pier-

wszem zdaniem, które mu jednak nie wystarcza: dokada
przeto do niego dalsze, a wypowie wszystko, co chcia.

1. Zdania Wspórzdne.

§ 349. W nastpujcym wierszu Mickiewicza mamy
okaz powstajcego w ten wanie sposób zdania. »Jad go-

cie w t stron, Tuman na drodze wielki, R, r koniki

wron, Ostre byszcz szabelki; Jad, jad panowie, Nie-

boszczyka bratowie«. — Kady z tych wierszy jest zdaniem
gównem

;
kady sam przez si zrozumiay, gdy nie zaley

od drugich; wszystkie s sobie wspórzdne. Treci po-

krewn, ale coraz z innej strony ukazywan, coraz peniej

wystpujc, uzupeniaj si w jeden obraz, wyraaj je-

dn myl — i wskutek tego wszystkiego widzimy w nich

tylko jedno zoone zdanie.

* Zewntrzn oznak zda poczonych wspórzdnie,
a zda pobocznych ze swem gównem zwizanych

,
stanowi ta mi-
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dzy niemi rónica, e poboczne poczyna si zawsze musz od ja-

kiego spójnika lub od zaimka wzgldnego; przeciwnie wspórzdne
koniecznoci tej nie podlegaj. cz si bowiem i bez wszystkiego

,

wasn swoj treci, jakkolwiek mog si nawizywa i przez jaki

spójnik. Mog np. powiedzie: Czowiek sdzi
,
Bóg rzdzi

,

lub

cilej poczy te dwa zdania spójnikiem a
,

lecz itp.

§ 350. Logiczny stosunek zda wspórzdnych, w je-

dno zwizanych, bywa róny; daje si jednak sprowadzi
do trzech nast. typowych okazów

:

1. Zdania zrastajce w jedn cao z powodu pokre-

wnej i uzupeniajcej si treci: »Spójne« zdania wspó-
rzdne.

2. Zdania majce si do siebie jako przyczyny do sku-

tku : »Wynikowe « zdania wspórzdne.
3. Zdania sobie »przeciwstawione«, w jakikolwiek spo-

sób niezgodne z sob.

§ 351. Spójne z d. wspórzdne (Copulative Satze), -
cz si z sob juto bez wszystkiego, ju przez spójniki;

mamy je w nastpujcych przykadach:

Za Stanisawa Augusta pisano cigle, pisano wiele; zbie-

rano, tómaczono, naladowano wszystko. Witw. Nakoniec
Brodziski wzi pióro do rki; zacz mdrze, gboko roz-

myla o poezyi : i ujrzelimy pierwszego krytyka w Polsce.

Mochn. Wzniós gow — cicho wszdzie — do okien si
skrada. Mick. Pierwszego dnia lub si królewny odprawi,

a wtórego dnia wesele byo ksicia Iliego. Górn. Pracuj

,

a módl si. (przysl). Uciek wye od Strzelca, bka si
dni kilka

,
nakoniec znalaz pana i przysta do wilka. Kras.

Wony niby je zacz, jak czowiek roztropny, a skradszy

si do okna
,
wpad w ogród konopny. Mick. Przysza sabo,

a mdrzec, co firmament mierzy, nie tylko w pana Boga
— i w upiory wierzy. Kras.

Spójniki i spójnikowe przysówki, którymi si takie zdania

mog ze sob czy, s nastpujce:

Spójne: i
,
i— i, a

,
za

,
te

,
take

,
tako

,
tak, jak — tak,

nadto, oprócz tego, krom tego, tudzie, oraz
,
równie

,
jakoto ;

—
lub, czyli; ni— ni, ani-ani.

Porzdkowe: naprzód, najprzód albo nasamprzód (nie

najsamprzód! !) ,
potem, nastpnie, powtóre, potrzecie itd. wre-

szcie, nareszcie , a, naostatek.
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Stopniujce: i (etiam), nawet, nawet i, jeszcze i, ani
(ne... uidem), ani nawet ; nie tylko — ale i; nie tylko — lecz
(albo lecz nawet, lecz take, lecz jeszcze).

Rozczne: to — to; ju — ju; juto — juto (albo
ju te); czci — czci; bd — bd; raz — drugi raz;
raz — to znowu; czyli — czy; czy — czy ; czy to — czy to;
czy to — czy te; lub — lub.

§ 352. Zdania wspórzdne Wynikowe (Causales
Satzyerhaltniss) maj si do siebie, jak przyczyna do sku-
tku, jak powód do nastpstwa — lub te odwrotnie. Spa-
jaj si czasem bez adnych spójników, zwyczajniej jednak
przybiera to zdanie, które drugie miejsce zajmuje, nast-
pujce spójniki:

Przyczynowe:óo, bowiem
,
albowiem

,
gdy.

Skutkowe: dlatego, przeto, a przeto, std, zatem, tedy
,

to te
,
a tak, jako, wic

,
o tyle itd.

Pan Ignacy zaczyna mruga oczami : oj ! bdzie awantura.

—

Cnota skarb wieczny, cnota klejnot drogi : tego nie wydrze
nieprzyjaciel srogi, nie spali ogie, nie zabierze woda, nad
wszystkiem inszem panuje przygoda. Koch. Mdrzec panuje
nad wiaty, sam dzielny, sam bogaty: jemu si ziemia sili,

jemu wschodz zorze, pieni si morze; i powietrze i gwiazdy
i soce i nieba daj co trzeba; on lotem niecignionym
wybujaej myli wadnie nad ywioami, ziemi, oceanem —
zwierzt, ludzi jest panem. Krasicki. Nie mogem ci wczoraj
przyj, byem bardzo prac zajty.

Dobrze mi, bo umieram przy tobie. Kras. Dryjcie na to,
co mówi, albowiem sd bdzie! Brod. Pukajcie, a b-
dzie wam otworzone. — Rzeczy byy pierwej tajemnie uko-
ysane; przeto niewielk prac posowie mieli, uprosi
u króla córk w stan wity maeski. Górn. Miasto jedno
w ustawnej zostawao trwodze: Jdrzej, Piotr, nocni stróe,
zawzili si srodze, wic rozruch w domach, karczmach,
na kadej ulicy. Kras.

§ 353. Przeciwstawne zdania wspórzdne (Adver-
satives Satzyerhaltniss) zostaj do siebie w takim stosunku,
e albo jedno zdanie cakiem uchyla drugie, albo je ogra-
nicza, albo wreszcie w jakikolwiek inny sposób jemu si
przeciwstawia. Zdania • takie cz si ze sob przez
spójniki, czasem i bez spójników.
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Uchyleniem nazywamy albo zaprzeczenie wrcz
(nie tak — ale tak), albo takie wyczne zestawienie dwóch
ostatecznoci, e przyjmujc jedn, wykluczamy temsa-

mem drug (albo to — albo owo). Ograniczenie za je-

dnej myli przez drug znaczy, e albo donioso, jakby
ona mie moga, miarkujemy (dobry czowiek, ale pijak)

,

albo te w miejscu spodziewanych jej nastpstw stawiamy
co przeciwnego (bogaty czoiiek, a skpy).

Tu nale nastpujce spójniki

:

Uchylajce: (nie) — ale, (nie) — lecz (lecz raczej).

Wykluczajce: albo, lub te; albo — albo; albo — alba

te; czy — czy te.

Ograniczajce: ale, lecz
,
tylko e

,
zato

,
przecie

,
a prze-

cie, wszake, chyba
,
chyba e, jednak, a jednak, jednake

,

jednakowo, atoli, wszelako, wdy, wdy, mimo to, dlatego je-

dnak, nie przeto, tymczasem, z tern wszystkiem.

W ogóle przeciwstawne: a, za, raczej, owszem
,

przeciwnie, inaczej itp.

M w karczmie pije, ona pacze w komorze. — By to

czek zmylny i nawet pracowity, lecz kieliszeczek psu mu
cay rzeczy porzdek. — Ostatniego ndzarza jk policzon

midzy tony harf niebieskich : twoje westchnienia opadaj na
dó i szatan je zbiera. Krasi. Inna jest y bez zbrodni,

inna pozna zbrodnie. Mick. Chcc mnie sdzi, nie ze

mn trzeba by, lecz we mnie. Tene. Albo pij, albo si
ze mn bij

!
przysl. On chory, a ty zdrowy, lecz masz wy-

bór gotowy: chcesz bogactw? bdziesz je mia, lecz poda-

gr razem. Kras. Brzydkie byo jego oko, ale jnia ukad
przyjemny. Brod. Mie zego pocztki, lecz koniec aosny.

§ 354. Zdania wspórzdne, w skad zoonego wcho-

dzce, daj si nieraz cign na jedno zdanie, wpra-

wdzie dusze i rozwinite, lecz pojedyncze. Bywa to wtedy,

jeeli w kilku takich zdaniach jest tensam podmiot, albo.

tosamo orzeczenie, albo tasama przy d a wk a, tosamo

dopowiedzenie, tensam pr z edmiot itp. np. Uczucie

kry w duszy, uczucie rozpala si w duszy, uczucie arzy
si iv duszy. W takim razie wszystkie te wyrazy, które si
tu nie powtarzaj, zostawiamy przy sobie, zczone
przez spójniki albo i bez nich; to za co si w kadem
z tych zda powtarza, dajemy tylko raz. Powstajce
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w ten sposób zdanie nazywamy cignitem (zusammen-
gezogener Satz)

:

Uczucie kry w duszy
,
rozpala si

,
arzy.

Mick. Podobnie: Zacne s twoje sprawy ; Uvoje sprawy s
icielkiej mdroci

,
cigamy na jedno zdanie: Zacne s

twoje sprawy i wielkiej mdroci. Koch.

Oznak zdania cignitego jest zatem, jeeli z
j
e-

dnym podmiotem czy si kilka orzecze, albo kilka przy-

dawek, albo kilka dopowiedze itp. albo jeeli do jednego
orzeczenia naley kilka podmiotów, kilka przedmiotów, kilka

przysówkowych okrele itd.

Nie mia Kotaj w sobie ani zawzitoci ani zemsty. —
Bya to pani pikna i piknych obyczajów. Górn. To niebo

nad nami, i ta ziemia i te góry i te doliny, pierwszych wie-

szczów naszych natchny. Mochn. Mniemania ludzkie maj
we wszystkich krajach tsam moc i niemoc, tsam prawd
i nieprawd. Mochn. Mowa skada si z wyrazów, zda

,
opo-

wiada i obrazów : wysowienie tego wszystkiego stanowi styl

albo pióro. Sniad. Bya to dobra osoba, a jednak nie przez

wszystkich lubiona. — Kochanowski by wielbionym w naro-

dzie poet, lecz w rodzinie nieszczliwym ojcem. — Czsto
wieci, nawet nieprawdziwe, spokój ludziom zatruwaj.

2. Zdania z gównego i pobocznyci zoone.

§ 355. O gównem mowie si tu nie bdzie. Przedmiot

ten wyczerpnity w skadni zdania pojedynczego. Tern wi-
cej zato uwagi zwrocie naley na przeróne poboczne.

Kade zdanie poboczne uwaa si za integralny

skadnik zdania gównego, gdy zastpuje jeden z jego

czonków. Wszystko to co wchodzi w skad zdania, a wic
podmiot, przydawka, dopeniacz, przedmiot orzeczenia,

blisze okrelenie orzeczenia, samo nawet orzeczenie (ale

tylko rzeczowne i przymiotne) — wszystko to moe by za-

stpione (opisane) przez osobne zdanie, i ono-to wanie
zwie si pobocznem. Wyjtek stanowi samo tylko sowne
orzeczenie; tego bowiem przez poboczne zdanie nigdy

zastpi nie mona.

§ 256. Do^ jednego gównego moe nalee i kilka zda
pobocznych. Bywa to wtedy, kiedy nie tylko jeden, lecz
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dwa lub trzy róne skadniki zdania gównego pobocznemi
zdaniami zastpujemy. Senatorowie donieli królowi

,
który

do Krakoica z Prus wraca
, e go bd oczekiwali tv War-

szawie. Tu zdanie który itd. wie si z wyrazem królowi

i zastpuje przyddwk tego rzeczownika (znaczy tyle co

icracajcemu królowi ), a znowu zdanie e go bd oczeki-

wali
,
wie si z orzeczeniem donieli

,
jako przedmiot

tego orzeczenia (wyraa co mu donieli). — Takie dwa lub

trzy, bezporednio od gównego zalene i podporzdko-
wane mu zdania, maj si wzgldem siebie wspórzdnie.

Najzwykej jednak bywa tak, e zdania poboczne, cho-

cia do tegosamego gównego przynalene, nie zostaj wzgl-
dem siebie w stosunku wspórzdnym, lecz we wzajemnej

jedno od drugiego zawisoci i to stopniowej. Tak np. w na-

stpujcem: »Boj si miociwy panie, eby kto
nie rozumia, i sw rzecz prowadz, gdy o pu-
blicznej mówi bd« — mamy gówne w pierwszem
zdaniu »Boj si miociwy panie «. Dalsze: »eby kto nie

rozumia « jest od niego bezporednio zawisem. »I sw
rzecz prowadz «, jest od tego ju zawisego zalenem i bez-

porednio mu podporzdkowanem. A towarzyszce mu »gdy
o publicznej (rzeczy) mówi bd«, do tego ju ostatniego

znowu naley jako jego pobocznik. S tu zatem a trzy

zdania poboczne, a takie, e stopie wzajemnej ich zaleno-

ci spada co krok niej, cho ostatecznie wie je wszystkie

w jedn cao i zawiso owo pierwsze dominujce nad
niemi zdanie »Boj si «. .

.

Tosmo widzimy i w tym przykadzie: »Najgorzej, kiedy

kogo taki obd zalepi, i nie rozumie, e jeli ad powsze-
chny upadnie, niczyja dola si nie ostoi «. Tu zdaniem gó-
wnem: „najgorzej

u
(z domylnem j est).

§ 357. Z danej w § 355 definicyi zdania pobocznego

niejeden wyprowadzaby moe taki wniosek, e kto chce

pozna wszelkie moliwe zda pobocznych rodzaje i formy,

powinien si ju trzyma tej wanie midzy niemi rónicy,

mianowicie e jedne z nich zastpuj podmiot, drugie orze-

czenie, trzecie przedmiot i te wszystkie, coraz inne skad-

niki zdania gównego. Ta droga jednak nie prowadziaby
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do spodziewanego celu. — Dla przekonania si o tern, przy-

wodzimy tu na okaz kilkanacie takich zda coraz innych

pobocznych, rozgatunkowanyeh wanie z tego punktu za-

patrywania. — Dla atwiejszego zoryentowania dajemy tu

pocztkowe sowa tych zda pobocznych zawsze kursyw.

Oto np. zdania zastpujce podmiot, czyli wic »pod-

miotowe*

:

Zdawao mi si, e widz bdny ognik w oddali.. —
Kto na ludzk wdziczno liczy, na piasku pisze, na wodzie

buduje. — Nieszczsny, Mo dla wiata gos i jzyk trudzi.

—

e mi na kadym kroku kamienie rzucasz pod nogi, nie

wstrzyma mnie od powzitego zamiaru. — Nie wszystko zoto,

co si wieci.

Oto zdania » orzeczeniowe «, zastpujce orzeczenia (rze-

czowne albo przymiotne):

Nie jestecie wy niestety, czem byli ojcowie, a có dopiero

dziadowie wasi. — Jaka praca
,
taka paca. Pooenie nasze

nie takie, eby rozpacza.

Oto zdania
,
zastpujce przydawk rzeczowników w ska-

dzie zdania gównego, wr jakimkolwiek pooonych przypadku:

Cze mom
,
których czyny i w najdalszych pokoleniach

wzbudzaj podziw. — %nasz-li ten kraj
,
gdzie cytryna doj-

rzewa? — By to czowiek, e rozkosz pjatrze na jego trafne

w kadem pooeniu postpowranie.

Oto zdanie pooone zamiast dopowiedzenia:

Jan z Czarnolesia, którego ju wspóczeni nazywali nie-

zrówmanym poet, niewielu i po dzi dzie ma sobie równych.

Oto zdania, uyte zamiast przedmiotu zdania gównego:

Cierp ciao
,
czego ci si chciao. — Przyszo okae

,
który

z nich dwTóch radzi mdrze, a który baamuci. — Co tobie

niemie, nie czy drugiemu. — Moe ju dzie jutrzejszy do-

wiedzie
,
e nie krzykliwy Karol

,
lecz skromny Wojciech mia

suszno.

Oto zdania
,
zastpujce dalszy albo uboczny przedmiot:

Lka si kady, eby go nie posdzono o zdrad. — Kio
rano wstaje, temu Pan Bóg daje. — Jak Kuba Bogu, tak

Bóg Kubie. — Komu w drog, temu czas.

Oto zdania, uyte zamiast »przyimkowych« lub te ^przy-

sówkowych okrele* (§ 244).
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Dopóki mienia starczyo
,
nie byo kótni w tem stadle. —

Jak tylko soce zajdzie, wyruszymy w drog. — Dokd ty

dysz, i my dymy — i mymy tam byli, skd wracasz.—
Bdzie bi w bben, a si wszyscy zbudz. — Pieni si ze

zoci, e mu te raz w ywe oczy powiedziano prawd. —
Nie dbam o to, czy bd mia w tobie przyjaciela czy wroga.—
Lew, aeby da dowód, jak wielce askawy, przypuszcza
konfidentów do swojej zabawy.

Przykady powysze przekonywaj, e na odrbno
formy zda pobocznych mao, a raczej wcale adnego
wpywu to nie wywiera, czy one s »podmiotowe«, »przed-

miotowe«, »orzeczeniowe«, czy jak tam jeszcze je kto ze-

chce nazywa. Równaj si one wszystkie ze sob przez to,

e si wi ze swem zdanióm gównem zarówno albo
przez e

,
eby

,
czy itp. spójniki, albo przez zaimki kto, co,

który
,
jaki (w tym lub owym uyte skonniku), albo przez

gdzie
,
kiedy itp. spójnikowe przysówki — a zawsze dzieje

si to bez adnego wzgldu na to, jaki tych zda
pod syntaktycznym wzgldem stosunek do gównego.

Wynika z tego, e jeeli tu mamy podj taki przegld
pobocznych zda, któryby czego praktycznego nauczy,

a na czczym formalizmie nie poprzestawa, to go oprze na-

ley na indywidualizmie ich formy i na zasadach, jakie co

do tych form obowizuj.

§ 358. Z pomidzy rónych moliwych form zdania

pobocznego zasuguj na szczególn uwag nastpujce:

Naprzód Wzgldne (Relatiysatze), t. j. takie, co si
cz ze zdaniem gównem zapomoc zaimków albo przy^

sówków wzgldnych: kto
,
co ; który ,

która
,
które ; jaki ,

jaka
,
jakie

;

—jak, gdzie
y
którdy

,
kdy

,
odkd

y
dokd

,
skd.

Nieszczsny, kto dla ludzi gos i jzyk trudzi. Mick. Sa-
wnym jest, na kogo palcem wskazuje tum i mówi: oto on!

Krasz. To zodziejskie serce, które ze szkod innych chce

by bogate. Skar. Zicio si wszystko do joty, jak byo
przepowiedziane. — Pierwszy nocleg królestwa by w Wie-
liczce, wtóry w Bochni, gdzie si syn z rodzicami poegna.
Górn. Przeklty, kto zasmuca matk swoj. Skar. Jaki pan,

taki kram. przysl. Co rozumem i pilnoci i cnot stano:
to si nierozumem i niedbaoci i zoci ludzk obala. Skarga.
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Uprzykrzya mi si ju Adedy suba u tych panów, co to

im (albo którym) szczcie nie zawsze sprzyjao. Skarb. Nie

wzi po rodzicach majtku, ale dano mu staranne wycho-
wanie, co te zawsze wdzicznie uznawa.

* Zamiast „który, która, e
u

i „którzy, które
u

,
mona take —

bez wzgldu na przypadek, liczb i rodzaj — uy nijakiego za-

imka co, bez adnej zmiany znaczenia.

Oto m, co si ojczynie zasuy. Oto matka, co si
moe pochlubi takiemi dziemi. Nabyem dzieo, co swemu
autorowi niemierteln saw przynioso. Ci to s ludzie, co

te wszystkie nieszczcia na nas cignli.

W przypadku I wprawdzie samo to co wystarcza. W dalszych

jednak naley doda do niego odpowiedni zdaniu skonnik zaimka
jego, jemu, jej, ich, im, i to w formach krótszych (go

,
mu—

nie jego
,
jemu).

To tensam czowiek
,
co go wczoraj dopiero pozna. Znam

osob, co jej kiedy wywiadczye tak przysug. Oweto
dzieci, comy z niemi tyle dawniej mieli kopotu.

§ 359. Jeeli zdanie wzgldne wyraa nie fakt, lecz

przypuszczenie, cel, zamiar, wtedy jego orzeczenie

przechodzi w tryb warunkowy. .§ 342.

Jzyk nie jest strojem kobiecym, wystawionym na dziwa-
ctwa mody, któryby wolno byo gi, wykrca i przera-

bia
,
eby go potem porzuci. niad. Chcielimy upatrzy mu

towarzysza
,
któryby i koszta podróy podziela.— On panien

nie zabawia przez rozmowy grzeczne
,
z którychby wycho-

wanie poznano stoeczne. Mick.

§ 360. Zdania wzgldne, pooone w zastpstwie przy-

miotnika (przydawki), czstokro daj si skróci. Wypu-
szczamy z nich w takim razie wszystko prócz orzecze-
nia i doczamy to orzeczenie w formie przymiotnika
lub imiesowu do odnonego w zdaniu gównem wyrazu.

Umiejtno
,
szerzca si mechanicznymi rodkami

,
po-

nia rozum ludzki. Mochn. (Tu » szerzca si mechanicznymi
rodkami « nie jest prost zwyk przydawk, ale osobnem
zdaniem skróconem, jak to wida i z pododawanych przecin-

ków i ze samego tonu, jakim si zdanie to odczytuje; imie-

sów »szerzca si* zastpuje tu wic cae zdanie wzgldne :

> która si szerzy* itd.). Podobnie: Rzek mu baran, trzymany
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tame na powrozie (= który by trzymany). Kras. Mechanizm,
tak poyteczny w rcznych robotach (= którego poytek
tak cenimy w rcznych robotach)

,
due szkody zrzdzi w na-

uce. Mochn.

§ 361. Mamy w jzyku naszym trzy rodzaje zda po-

bocznych takiego ksztatu, e na pozór zdaj si jednoga-
tunkowe, a to dlatego, e si porówno zaczynaj od
spójnika e (lub i). S to zdania »przedmiotowe«, »opi-

sujce« i »skutkowe«. e mimo tego podobiestwa nie

maj one adnej ze sob wspólnoci, to wida z porówna-
nia z odpowiedniemi aciskiemi.

A. Przed miotowemi (abh&ngige, regierte Satze) na-

zywamy takie od e zaczynajce si zdania, któremi rz-
dzi np. sowo (w zdaniu gównem) oznajmi

, donosi,
czu,

wiedzie
,
widzie

,
myle (w acinie »verba sentiendi vel

declarandi«), lub te przymiotnik jak wiadom
,
pewien

,

pomny itp. lub wreszcie rzeczownik myl
,
przekonanie

,

wiadomo
,
nadzieja

,
wiara

,
ufno itp. Odpowiada takim

zdaniom w acinie Accusativus cum infinitivo— my
je kadziemy w tr. oznajmujcym, wzgldnie warunkowym.

Owiadczam ci bez ogródek, e tak dalej postpowa nie

moesz. Ze wszystkich stron mi donosz, e le, kótnik,

a nawet pijak: wiedz, e wyrzekam si takich krewnych.—
Doniós mi przyjaciel mój wczoraj, e temu tydzie wróci
z podróy i e niezadugo do mnie przyjedzie, aby nas

wszystkich przekona, i si pozby swojej saboci. —
Matka twoja pacze i woa na ciebie i myli, e jej nie ko-
chasz; znajomi i krewni woaj na ciebie i myl, e ich

nie poznajesz. Krasi.

§ 362. Jeeli sowo (w zd. gównem), takiem pobocznem
rzdzce, jest zanegowane; natenczas orzeczenie tego

pobocznego w najczstszych razach przechodzi w tryb wa-

runkowy, t. j. nie od e, i si zaczyna, lecz od eby, iby

(§ 340, 2, B). Ka w takich zwrotach aby, aeby (zamiast

eby) nie jest waciwem, gdy te spójniki znacz cel,

zamiar. (§ 369). »

Nie donosi mi, eby by chqry.— Nie wierz, eby ju
wróci z podróy. — Mona si spodziewa (= n i e mona
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si spodziewa), eby taki warcho i próniak si zaprz-tn ksikami i pamita, czego go w szkole uczyli ?

W ted^ tylko zdania takie
,
nawet od sów zanegowanych

zawise, zatrzymuj swój tryb oznajmujcy, kiedy podaj faktaju
i skd ind wiadome

,
lub za zupenie pewne uznane.

Nie donosi mi w swym licie
,
e mu si wie spalia. —

Poganie nie wiedzieli, e wszystkie ludy jednego Boga maj
nad sob.

§ 363. B. Podobne do zda przedmiotowych, a jednak
róne od nich, s zdania Opisujce (umschreibende Ne-
bensatze), zapomoc których kady w zdaniu gównem rze-
czownik czy to przez co rzdzony czy nie rzdzony, czy
pooony w przypadku Iszym czy w innym, z przyimkiem
lub bez przyimka, z negacy czy bez — daje si zastpi
i przez osobne zdanie opisa. Zdanie takie zawsze si za-
czyna od e. Takie e (albo i) wymaga zwykle w zdaniu
gównem odpowiedniej sobie nawizki, np. nijakiego zaimka
tOy lub rzeczownika okoliczno

, wypadek , zajcie itp. (po-
oonych w przypadku Iszym lub innym, stosownie do kon-
strukcyi). Gdzie sens dozwala, moe si takie e i oby bez
tych nawizek, dlatego te je tu kadziemy w nawiasie.

Tym zdaniom opisujcym odpowiadaj aciskie ze
spójnikiem quod.

Dzikujemy Bogu (za to), e si wojna wreszcie sko-
czya. — Ucieszyo mi (to), e przyjecha. — Wielce
spraw moj poparo (to, albo ta okoliczno), e i ty jej
bronie. — Wstydz si (tego), e mam takich przy-
jació — albo »e tacy s moi pr zyj acie 1 e«. — Nie
dbam (o to), ebym by sawny. — (Te zdania zastpuj
tu rzeczowniki: koniec wojny, przyjazd twój, twoja obrona,
taka przyja, sawa).

§ 364. Budow zewntrzn nie róni si od obu po-
przedzajcych zwrotów:

C. Zdania Skutkowe (Consecutivsatze), wyraajce
skutek omawianej czynnoci albo wasnoci. I te zdania
cz si z gównem przez i; przez (tak) — e } i;
(taki) — ey i. Jeeliby za zdanie gówne byo zanego-
wane, to si z niem cz przez eby

}
iby

; (nie tak) —
Gramatyka jzyka polskiego. 14
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eby
,
iby; (nie taki)— eby, iby; (zbyt) — eby ; (nadto)

— eby.
S to w acinie zdania ze spójnikiem ut.

Niekiedy i tu zamiast eby

,

mówi aeby ,
aby , lecz

znowu niewaciwie: jeli bowiem twierdzc e, to i ne-

gujc e-by — a nie aby ani aeby.

Twym rozumem tak miernie ziemia usadzona ,
e na wieki

j

nie bdzie nigdy poruszona. Koch. Ludzko a senatorska

powaga tak mdrze w nim byy zoone ,
ze rozezna a-

den nie móg, co czemu panowao. Górn. aden z was

|

nie jest tak prosty, eby nie baczy cikiej i wielkiej nie-

mocy tego naszego królestwa. Skar. Czowiek ten zbyt krótko

y, eby móg zasuy si w kraju przez sawne czyny

i poyteczne w swej nauce dziea. Kolt.

* Jeeli jasno myli na tern nie cierpi, mona w takie!

zdaniach skutkowych uy i bezokolicznika, zamiast innyc

czasów i trybów. § 346, 2.

Krzyczy, e uszy zatyka. — W Mickiewiczu taka byli

sia a zarazem prostota poezyi
,
e w tej mierze nikomu si

z nim nie równa. — Poznae tego krzykacza? Wszak m
taki on straszny rycerz, eby dre przed nim.

Przechodzimy teraz do jeszcze innych zda.

§ 365. Zdania Porównawcze (Yergleichende Neber

satze), wyraajce równo (albo nierówno) jakiej czyi

noci lub rzeczy porównywanej z drug. Te spajaj si z

swojem zdaniem gównem przez

:

jak
,
jako; (tak) — jak; (równie) — jak; jaki — (taki

(tak) ile; (tak) — ile tylko; (tak) — jak gdy albo jak kiedy

(taki) — jak; (tensam) — co; (tyle) — co; (inny)
_

jak

(nic innego) — jak; (nikt inny) - jak; (nigdzie indziej) -

jafc _ Po stopniu wyszym: ni, nieli, nili, anieli; a p

stopniu wyszym zaprzeczonym: jak; — nakoniec im (ttni

A jako kto zasuguje, takim pajc mnie uczuje. Koc,

Jak sobie pocielesz, tak si wypisz (przysl). — Mi

dry czek a wyglda, gdyby (jakby, jak gdyby) trzecj

zliczy nie umia (przysl). Peno nas, a jakoby n

kogo nie bvo. Koch. Doskonali jzyk polski — me je

to tosamo, co nad nim wydziwia. Sniad. aden z d:|

wnych pisarzów tyle si nie przyoy do prawdziwego zb
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gacenia jzyka, ile Skarga. niad. Im wyej kto od
Boga na ziemi posadzon, tem wikszej doskonaoci lu-
dzie po nim potrzebuj. Górn. Nieli o kosztowne pery
i dyamenty, trudniej teraz o nowo w mylach. Mochn.
Drosza ni ywot twoja lito panie. Koch. Nie wikszy
to talent

, j a k zwyky.

Tu nale takie zwroty: Zbyt rozumny to czowiek, eby
go o .tak niedorzecztw pomawia. (Uywane natomiast Jak
&by go

,
„jak aby go“, albo „ni eby (lub aby) go pomawia 1*

nale do germanizmów (ais dass) i wystrzega ich si naley).

§ 366. Zdania Przyzwolone (concesive Nebensa-
tzo) wyraaj takie okolicznoci, w których pewno niby
wierzymy, pomimo e do sensu gównego zdania nie bar-
dzo one przystaj.

ie si cz z gównem przez cho
, chocia

,
chocia nawet,

lubo, acz, aczkolwiek
, jakkolwiek

,
pomimQ e, by te, by te i,

czy — czy. Powyszym spójnikom nie odpowiada w zdaniu gó-
wnem nic, jeeli poboczne idzie po niem

;
w przeciwnym razie

,

moe (ale nie musi) im odpowiada np. to, jednak, to jednak
przecie, to przecie, wszelako, wdy itd.

Z Dobrzyskiej ziemi ród swój staroytny wiedli; a cho
od lat czterystu na Litwie osiedli, zachowali mazurskmow i zwyczaje. Mick. Protazy, cho (by) czek miay
uczu nieco strachu. Mick. Lubo w XV wieku herby i na-
zwiska w Polsce do niejakiego przychodziy porzdku: wsze-
lako Polacy nie byli jeszcze bardzo biegli w heraldyce. Wiszn.
Czy piszesz proz czy wierszem, powiniene tak zawsze
pisa, aeby ci rozumiano. Sniad.

§ 367. Czasowe zdania poboczne wyraaj czynno
albo tak, która si z gówn dzieje (dziaa lub bdzie
dziaa) ró w noc z enie - lub te tak ju spenion, kiedy
si gówna poczyna lub pocza po dokonaniu tamtej.
^ pierwszym razie czynno równoczesna (w zdaniu pobo-
cznem) dobiera sobie zawsze formy odpowiedniej od sowa
niedokonanego; w drugich razach, ju speniona,— od
sowa dokonanego. — W zdaniu za gównem dobór sowa
dokonanego albo niedokonanego zaley od, gównego sensu
caego tego zdania czyli od myli mówicego.

14*
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Spójniki gdy
,
kiedy

,
pofc itp. cz tu zd. poboczne — równo-

czesne, z gównem. A sfcoro, nim, od kiedy, jak tylko itp. —ju
spenione, nim si czynno gówna zacza.

I poganie, gdy swoje rady o dobrem pospolitem zaczy-

nali, radzili si bogów swoich przez kapany swoje. Skar

.

Póki goni zajce, póki kaczki znosi, Bekas co chcia,

u pana swojego wyprosi. (To s czynnoci równoczesne).

Skoro tylko r z e k (Bóg) sowo ,
a niebo zagrzmiao:

wody spady, a morze na dó uciekao. Koch. Kiedy rk
otworzysz, wszyscy nasyceni. Koch. Nim poow do mety

drogi ubieeli, spektatorowie poszli, sdziowie zasnli. Kras .

Stao tam kilku takich, którzy podobne do mojej cytacye

w rku mieli, co j który okaza, otrzyma w zamian pa-

szport. Skarb. Niechaj ulg w pewnej twych skrzyde osonie,

a bystra zapalczywo i niech ochonie. Koch. (czyn-

noci nie równoczesne).

§ 368. Zdania poboczne Przyczynowe (causale Ne-

bensatze), podajce przyczyn omawianej czynnoci, -
cz si z gównem przez spójnik poniewa ,

e, dlatego

e, przeto e. — Oprócz tych wyraaj przyczyn i zdani

(waciwie czasowe), które si zaczynaj od gdy, kiedy,

skoro: tym spójnikom odpowiada to, tedy, wic, ale jedy-:

nie w takim razie, -kiedy poboczne poprzedza, a gówne

zdanie idzie dopiero po niem. — Nakoniec naley tu te

spójnik zwaszcza e, lub ile e 1
).

By prawym panem, nie std e mia wiele, ale przeto

e sobie móg i umia rozkazowa. Górn. Ponie-

wa ani ty mnie nie przekonasz ani ja ciebie, t
{albo wic) dajmy pokój ca*eJ teJ zwadzie - Kras A e w Nieijn ’

czech i w Czechach wojna bya uradzona, senato-

1) Spójnik „ile ze“ znaczy ju sam tosamo, co „tem bardziej ze“. Zda

rza si jednak czsto sysze i czyta zwrot zupenie niewaciwy: tem bar-

dziej — He e; tem mielej - ile e itp. np. Sprawy tej tem mielej bro

ni naley, ile e przeciwnicy nasi wcale jej nie rozumiej. To tak, jat

gdyby kto powiedzia: Sprawy tej tem, mielej broni naley, tem bardziej <

przeciwnicy itd. Samo to ile e znaczy bowiem ju „urn so mehr - ais"

Dlatego wic pamitajmy, e po tem bardziej ,
tem mielej

,
tem lepiej itp

(w zd. gównem), samo tylko e (w pobocznem) nastpowa powinno. - R

ze jest bez zarzutu jedynie w takich np. zwrotach: Z niewymown usilnocu

zajto si wychowaniem publicznem

,

ile e przedtem w samych prawie tyki

klasztorach uprawiane byy nauki. niad.
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rowie posali do króla prob, aby do Polski przyjecha. Gdrn.
Kiedy piwa nawarzy, to je sobie teraz wypij

. fprzys.

)

—

Skoro tak si rzeczy maj, jestem z wami dusz i cia-

em. Ta.
* Jeeli si temu przeczy, eby jaka okoliczno za przyczyn

czego podana, bya tego powodem:. wtedy orzeczenia zdania przy-

czynowego kadzie si w trybie warunkowym
,
bd to bez adnego

spójnika (wic samo by), bd ze spójnikiem e (wic eby, iby).

Rzadko bywam u ciebie, nie ebym przyja twoj
mia lekceway, lecz e s tego inne powody. (Albo: Nie

przeto
,

nie dlatego
,

nie std rzadko bywam u ciebie
,
bym

(lub ebym) przyja twoj mia lekceway, lecz

itd.). — By prawdziwym panem, nie std eby posiada
wiele, ale e na wszystkie, skromne swoje potrzeby mia
rodki. (Tu si nawet w ogóle temu przeczy, eby on wiele

posiada). — Czegó chcesz
,
eby si nauczya od takiej

ciotki? (Tyle to znaczy, e od takiej ciotki niczego si
nie nauczy).

§ 369. Zdanie Celowe, wyraajce zamiar lub cel

czynnoci w zd. gównem zawartej, kad si zawsze w try-

bie warunkowym, a zaczynaj od aby
,
aeby

,
czasem eby,

albo od samego by. Porówn. § 342.

W szczciu pragniemy, by kady rado nasz po-
dziela; w upokorzeniu nieraz i szczera lito jest udrcze-
niem. — Lkam si, aby kto nie rozumia, e sw rzecz

prowadz, gdy bd o pospolitej mówi. — Zjechalicie si
w imi paskie na opatrzenie niebezpieczestw koronnych

,

aebycie to co si do upadku nachylio podparli,
co si skazio naprawili i jako gowy narodu o jego do-

brem i spokojnem obmylali. Skarga.

§ 370. Zdania Warunkowe (conditionale Neben-

siitze) wypowiadaj warunek omawianej czynnoci; ten za
albo jest prawdopodobny albo mao prawdopodobie-
stwa majcy albo i niemoliwy.

W pierwszym razie dodajemy zdaniu warunkowemu
spójnik jeli

,
jeeli; jeeli — (to); jeli — (to lub naten-

czas, tedy
, w takim razie)

;

i kadziemy tak w tamtem zda-

niu, jak i w gównem tryb Oznajmujcy.
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W drugim razie dodajemy zdaniu warunkowemu
spójnik jeli, jeeli, byle— z trybem warunkowym (wi
byleby

,
jeliby

,
jeeliby)

;
a w zdaniu gównem kadziem;

i tu zwykle tryb oznajmujcy.

W trzecim razie kadziemy tak zdanie warunkowe
jako i gówne w trybie warunkowym, dodajc pierwszeim
byle

,

lub spójniki gdyby
,
skoroby

,
byleby. Tym spójnikor

odpowiadaj w zdaniu gównem toby
,
tedyby itp. które je

dnak niekiedy si i opuszcza. § 341, 1.

1. Jeeli wtedy bya nieznan- Polska, jake jt

dzieje mogy by pisane? Czacki. Jeli ci zapomn
ojczyzno moja mia: niech zapomn prawice rki swojej

Skar. Wszdzie si znajdzie rozum, j e li go poszukas
(albo byle tylko szuka). Kras.

2. Miao to by zagadnienie, na które jeliby odpc
wiedzi nie da, innym mdrcom powinien je by uka
za. Kras.

3. Gdyby wszyscy mieli rozum, byby raj na ziemi. -

Gdyby kwiat, co widnie
,
mia dusz z ognia i natchnie

nie z nieba, ten kwiat byby do ciebie podobny, o dzieci

moje. Krasi.

Dawniej wyraano warunkowo i bez spójników, przez sam tryb w?

runkowy, np. By na wag nastpili
,
pióraby nie przeicayli. Koch. Bi

cie domowe niemocy tego królestwa zlecyli, lacniejszaby na przychodni

obrona nale si moga. Skar.

* Zdania warunkowe zdolne s w pewnych razach takieg

oto skrócenia: Zamiast: Gdyby mnie nie byo, toby tera

ni kawaka, chleba nie miaa, mona powiedzie: gdyby nie je

toby teraz kawaka chleba nie miaa. — Gdyby nie su mit
nie, wolabym zych jak gupich (—gdybym nie mia sumienia

** Odwrotnie daj si skraca i zdania gówne (warunkowane
jeeli maj wspólne orzeczenie z pobocznem, a to w nastpujcy!
ksztacie: Jeeli co zasuguje na szacunek, to cnota. — Jee i

co ('albo jeeliby co, gdyby co) z rzeczy ludzkich moe (mogli

sobie roci prawo do niemiertelnoci
,
to geniusz

Tu nale take zwroty z opuszczonem w zd. pobocznem jeel

Co nas w tych wszelakich przeciwnociach najbardz
przy ochocie utrzymywao

,
krzepio i rozrywao — to nowoi

Witw. Gzem najbardziej wtenczas janiaa akademia kra

kowska — to umiejtnociami matematycznemu Mick.
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§ 371 . Cztery typy zda pobocznych : czasowe, przy-
czynowe, warunkowe i przyzwolone, daj si za-

mieni i na zwroty partycypialne (na c i sztj). W takim

razie spójniki (kiedy, gdy
,
skoro, 'poniewa, chocia, gdyby ,

jak tylko itd.) wypuszcza si: orzeczenie zd. pobocznego,

zamienione na imiesów, docza si (ze wszystkiem co

do niego naley) do orzeczenia zd. gównego. — Jeeli po-

boczna czynno jest z gówn równoczesna, wtedy
j

wy-
raamy przez imiesów wspóczesny (na c)

;
jeeli za

ju bya dokonana w chwili gdy si gówna zaczynaa lub za-

cznie: wtedy kadziemy tu imiesów zaprzeszy (na szy).

.Wtedy siedzc
(= gdymy siedziay) w cienionem

kóku, opowiadaymy matce, jak i co byo, kto nam co po-

wiedzia i my jemu. Ta. Lwita rycz, pokarmu da-
jc od ciebie (=poniewa daj). Koch. Ksiyc obra-
cajc si (= cho si obraca) okoo ziemi, zawsze nam
pokazuje tsam stron swojej powierzchni, niad. Jake
wierzy w jego uzdolnienie krytyczne? Majc je (=gdyby
je mia)

,
nie chwaliby takiej ramoty ! Witw. A doznawszy

(

=

g d

y

albo poniewa dozna), jak podró i trudzi i smuci

,

przysig
,
i wicej do niej nie powróci. Kras.

§ 372. Tu pamita jednak naley, e uycie powy-
szych zwrotów partycypialnych dozwolone tylko w trzech

nastpujcych razach:

1. Jeeli podmiot imiesowu jest tensam, co w zda-

niu gównem
;
np. Opar si paczc na kanaów

brzegu. Mick.

2. Jeeli ani zdanie gówne ani poboczne nie maj
wyranego podmiotu, bdc wyraeniami nieosobowemi

;

np. Biorc na kredyt, kupuje si czsto takie rzeczy,

bez któryohby si i obyo.

3. Przy rónych podmiotach — jeeli przynajmniej

jedno z tych zda, czy to gówne czy poboczne, jest nie-

osobowem.

Biednej podkomorzynej w gowie si krcio, sucha-
jc tych obietnic. Krasz. Wszystkie te mowy, wyjwszy
dwie, skaone s makaronizmami aciskimi. Wiszn. Ufam,
e w progu krzy paski pooywszy, jak dawniej bywao,
wszystko pójdzie dobrze. Krasz.
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* Zwroty uyte wbrew powyszej zasadzie, nie tylko
przeto s naganne, e to galicyzmy — ale s to i bezsensy
jak np. nastpujce:

Król Zygmunt uciekajc przed niedwiedziem potkn si
ko pod nim. — Nie umiejc pisa, nie bywszy w adnych
szkoach, napisa brat list do mego pana w mej sprawie. —
Tam. na drodze do kocioa przestraszyo nas ogromne wil-
czysko, jadc saniami, itd.

§ 373. Odrbnego rodzaju s nastpujce trzy formy
zda, których waciwie ani do gównych ani do pobo-
cznych zaliczy nie mona. Maj one to wspólnego ze sob,
e je z gównemi zdaniami czymy bez adnego wza syn-

taktycznego.

1. Zdania z ust innych osób pochodzce, które wier-

nie tak jak byy wyrzeczone, i sami powtarzamy (po do-

mylnem rzek
,
mówi, powiada itp.) : nazywamy je Przy-

toczeniem.

W pacz nieborak, a stary: na co ten pacz zda si?
chciae, cierpe — al próny, kiedy po niewcza-
sie. Kras.

\

2. Zdania Nawiasowe (parenthesis), które w rodku
jakiego zacztego zdania kadziemy, czy to dla objanienia

czego co tylko wyrzeczonego, czy dla poddania czytelni-

kowi jakiej wiadomoci, nie nalecej cile dó rzeczy, ale

dla niego potrzebnej do rozumienia dalszego opowiadania.

Za dawnych czasów (nie mówi w zapadej staro-
ytnoci, ale w Europie chrzecijaskiej) umiej-
tno w cianiejszych miecia si szrankach nieli teraz. Mochn.
Nie piórem to ani ksik

,
ale — jak mówi pismo boe —

niesprawiedliwoci gin narody. niad.

3. Zdania Wtrcone (eingeschaltete Satze). S to

waciwie zdania gówne, wsunite w rodek pobocznych;

ale tak w nie wsunite, e poboczne przybieraj pozór

zda gównych, a gówne nawiasowych.

Pan mi widz nie poznaje. (= Widz, e pan mnie nie

poznaje). — e to list Zbigniewa Olenickiego, adnej zdaje
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si nie podlega wtpliwoci. Wiszn. Gdybymy tylko mieli

Mary i Grayn — rzek M. Grabowski — mielibymy
ju oryginaln literatur. Mochn.

3. Okresy.

§ 374. Zdanie zoone nie zawsze dwa tylko obejmuje

zdania, bd wspórzdnie, bd podrzdnie ze sob zwi-
zane, moe bowiem mie ich i wicej.

Na zdanie zoone ze wspórzdnych skadaj si same

zdania gówne. § 348. Na takie, którego czci nie maj
si do siebie wspórzdnie, skada si jedno gówne, a dru-

gie s poboczne. § 349 i 355.

Co i si wszystko dziao za mych dorosych lat i bycia

mego u dworu
,
wspomn i to

,
co si za lat mych pachol-

cych toczyo. Górn.

§ 375. Pomidzy kilku pobocznemi, nalecemi do je-

dnego zdania gównego, stosunek w ogóle zachodzi moe
trojaki (§ 356):

albo odnosz si one wszystkie np. do orzeczenia zda-

nia gównego, w którymto razie s wzgldem siebie wspó-
rzdne.

Budzy potem jako wzity, wojsko niemieckie jako pora-

one od Turków, królewic w pieluchach jako by do namiotu

tureckiego przyniesion, królowa z synem jako na zamek Lip
bya odesana : kronika wgierska niechaj o tern opowie. Górn.

albo wszystkie te poboczne take bezporednio od

gównego zawisy, ale odnoszc si kade do innej jego

czci, w którymto razi bd one take jeszcze wzgldem
siebie wspórzdne.

Poniewa dzieo Ursyna naley do rzadkich,
wypisz tutaj dla ciekawoci owe dwa listy, które prawdo-
podobnie nie s cakiem zmylone. Wiszn.

albo nakoniec jedno lub wicej z tych pobocznych za-

wiso od takich poszczególnych w zdaniu zoonem zda,
które i same ju s poboczne. Wtedy te zawise zdania s
i wzgldem tamtych podrzdne, a z gównem wi si tylko

porednio.
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Boj si
,
miociwy królu

,
eby kto nie rozumia, e

sw rzecz prowadz, gdy o pospolitej mówi
bd. Górn. Wtedy senatorowie posali do króla, proszc,
aeby zaniechawszy mieszkania w Litwie, do Polski przy-
jecha. Górn.

§ 376. Im zdanie krótsze, im mniej obejmuje pobo-

cznych, tern przejrzystsze i lejsze. Zyskuje wszelako na

tern powaga stylu, eby midzy krótszemi byy naprzemian

i dusze, byleby tylko ich budowa nie bya cika ani

zawia.

W tym wzgldzie mie na oku naley dwa nastpu-

jce prawida:
Jeeli dwa albo trzy poboczne nale do t ego s ani ego

skadnika zdania gównego : wtedy wielce przyczynia si
do uatwienia toku, jeeli wszystkie s jednogatunkowe, np.

same wzgldne, same przyczynowa itp. Pod tym te tylko wa-

runkiem daj si one nieraz i cign na jedno zdanie

(§ 354, 360, 371), co zawsze jest korzystnem dla zwizoci
i lejszej budowy zdania.

Z o czowiek zdrowia uywa
,

e o nim sawa uczciwa
,

e

du (silny) ani sob trwoy: Pan to daje
,
dar to boy. Koch:

Zjechalicie si w imi paskie na opatrowanie niebezpiecznoci

koronnych, abycie to, co si do upadku nachylio, pod-
parli. co si skazio

,
naprawili, co si zranio

,
zleczyliy

co si rozwizao, spoili; i jako gowy ludu
,
braci i czon-

ków waszych, jako stróowie picych, i wodzowie nie-

umiejtnych, i wiece ciemnych, i ojcowie dzieci prostych ,j

o ich dobrem i spokojnem obmylali. Skar.

Przeciwnie, jeeli midzy kilku zdaniami pobocznemi

taki zachodzi stosunek, e tylko jedno z nich jest bezpo-

rednio zalenem od gówmego, a reszta zda od pobo-

cznych a coraz innych zawisa: natenczas byoby le, gdyby
to byy zdania jednogatunkowr e, np. same wzgldne itd.

Chvszem, w takim razie stara si o to trzeba, aby si wszy-

stkie te zdania i skadem i rodzajem róniy, i eby ich te
nie byo wiele.

Np. nieznona byaby taka /adanina: Aeby zosta wy-

mazany z lisLy kandydatów, na której mu, jak Lo powsze-

chnie i w miecie i poza miastem, w k torem si urodzi,
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rozumiej, stosownie do zdolnoci i nauki, jak posiada

i jakiej mu zaprzeczy nie mona, by zapisanym przyna-

ley: zaczto rozgasza niedobre o nim pogoski.

Uwaaj si tedy za niezrczne nawet i krótsze zdania

jednogatunkowe, a jedno od drugiego zawisie; np. Pozna

ley nad Wart, która wytryska pod Kromoowem, które

ley w Królestwie. — albo

:

Nie mog ci tej ksiki poyczy,

bo jej nie mam, bo mi j wzi Karol, gdy mu j zabra

kaza nauczyciel itp.
• f>

§ 377. Jakkolwiek wszelki skad przyduszych zda,

yleby tylko powysze warunki byy przestrzegane, ucho-

tzi za dozwolony i bez zarzutu, to jednak najksztatniejsz

orm zdania kilkokrotnie zoonego jest okresowa jego

>udowa.

Okres (periodus, Periode) moe si skada albo ze

iamych zda wspórzdnych, albo z gównego i podrz-

inych, albo nareszcie z kilku i jednych i drugich.

§ 378. Dugo i obfito i poprawno budowy zda-

na zoonego nie czyni go jeszcze okresem. Tak np. nie

est nim nastpujce, zreszt wzorowe zdanie:

To surowe o nauce Ptolomeusza zdanie, majce dzi za

sob ca moc cile dowiedzionej pewnoci, powiedziane na

pocztku XVI wieku, przed gow naówczas caego Chrzeci-

jastwa, wystawia nam w Koperniku czowieka, który, na-

tchnity moc przekonania, wynosi si pierwszy nad powag
czternastu wieków, nad uprzedzenie uporczywe i powszechne

uczonych, wreszcie nad pozorne zmysów wiadectwo, i w rze-

czach dociekaniu ludzkiemu zostawionych oddaje cze pra-

wdzie mn ale przystojn odwag. niad.

Przeciwnie jest okresem nastpujce zdanie, lubo tak

krótkie

:

Skoro jeden ywio nzuchwali si i przemaga chce inne

gotowa niezgoda w ciele, a za ni mier. &kar.

§ 379. Aeby zdanie byo okresem, trzeba eby si

rozkadao na dwie jakby poowy, które si wewntrznie

i zewntrznie (tak treci jak skadom) niejako równowa.
Nazywamy je zdaniem poprzedniem (Yorclersatz) i na-

stp nem (Nachsatz). — W zdaniu nastpnem wypowia-
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damy zazwyczaj t osnow naszej myli, któr uwaamy
za waniejsz

;
w poprzedniem umieszczamy rzeczy wiodce

do niej. Zreszt nie stanowi w jzyku naszym rónicy, czy
te obydwie czci okresu s zdania gówne, czy nie: Wra-
zie jeeli z nich tylko jedno jest gównem, a drugie po-
boczne, mniej si na to ju zwaa, które z nich przypada
na pocztek okresu, a które na koniec.

Wreszcie Kazimierz Brodziski wzi pióro do rki — zacz
mdrze

,
gboko rozmyla o poezyi : i ujrzelimy pierwszego

krytyka, pierwszego estetyka w Polsce. Mochn. A e litera-

tur wtedy mie chciano bd co bd, a mie natychmiast:
rzucono si wic w jedyn drog, jaka jeszcze- zostawaa,
rzucono si w naladowanie cudzoziemczyzny. Witw.

§ 380. Z tego wynika, e kade zdanie zoone liczy

si ju do okresów,, jeeli tak jest zbudowane, i si dzieli

na poprzednie i na nastpne. W cis vem znaczeniu
atoli nazywamy okresem takie zdanie, którego bodaj jedna
poowa skada si z wicej zda, wspórzdnie albo pod-
rzdnie z sob spojonych.

Urodzi si wam i synom waszym taka druga matka? jako
t stracicie, ju o drugiej nie myle. Skar. Lecz to wesele
w kilka dni dogoni smutek: gdy królowa Izabella daa zna,
i maonek jej wzity do chway boej. Górn. Kogo Bóg
nad ludem swoim mie chce : temu co nad ludzi udziela i po-
dobniejszyrn poniekd sobie czyni. Górn.

§ 381. Granicy, a do której si okres w objtoci
rozrasta, oznaczy, teory niepodobna. Pod rk lub w u-
ciech prawdziwego mistrza przyjmuje on w siebie najroz-

maitsze zdania i zwroty — najsubtelniej powizane ze sob,
nie przestajc przeto by zrozumiaym i przejrzystym dla

czytelnika. Czsto rozwija si okres do takich rozmiarów,
e ju to jego poprzednia poowa, ju nastpna, a nieraz

nawet i obydwie osobnymi okresami si staj. Natenczas
cao taka nazywa si zoony

m

albo krasomówczym
ok r e s e m.

Doczaj si tu dwa przykady bogato rozwinitych
okresów, na wzór jakimi by powinny; a po nich trzeci

ku przestrodze, jak atwo zawiym i prawie niezrozumiaym
staje si okres, jeeli go si nie umie naleycie sformowa.



SZYK WYRAZÓW 221

1. Nie tusz
,
najjaniejszy a miociwy Królu

,
iby W. K. M.,

Pan sprawiedliwoci przychylny, dziwowa si temu mia, i

ja, nie bdc biegym w prawie, i nie tylko nie fodrujc

nigdy na nikogo, ale ani u sdu sowa nalenego ku prawu

* mówic, w tym alu, który potka ksin Im. Ostrogsk,

przy niej stoj i na ks. Dymitra Sienguszka skarg kad: —
(tu miedza midzy zdaniem poprzedniem a nastpnem

)

wszako, jeeliby tu kto by, komuby to w podziw szo, ten

gdy obaczy, co si ksinie Im. od ks Dymitra albo nie

ksinie tylko
,
ale wszystkiej wobec Koronie

,
prawu pospoli-

temu
,
zwierzchnoci W. K. M. stao — nie tylko dziwowa

si przestanie, ale ze. mn pójdzie pospou ku obaowaniu

tak szkaradnego Sienguszkowskiego uczynku; a zwaszcza, i

krzywda ksiny Im. nie potrzebuje mdrych wywodów, wy-

mownych ludzi
,
subtelnych ku okazaniu prawdy sów (rzeczy

s jasne, rozgoszone, niewtpliwe); ale potrzebuje, iby

ludzie w cudzem nieszczciu na swe nieszczcie pomnieli,

a radniej si poczuli w bliniego swego przygodzie
,
niby si

swojej doczeka mieli, (z Górn.).

2. Jako mnie, najjaniejszy a mi. Królu, z pociech to nie

przychodzi, i w tej rzeczy, w któreje-W. K. M. niejako za-

sadzi umys swój, mówi mam: — tak i bracia moi nie maj
z tego rozkoszy, i za pierwsz prob ku W. K. M. mc nie

odzierawszy, powtóre koata w te wrota
,

a W. K. M.

przykrzy si maj. (z Górn.).

3. »Acz móg to król o nich (Krzyakach) rozumie, erne

byo komu ufa: bo to take wyrzdzili byli pierwej Leszkowi,

kujawskiemu ksiciu, ze strony michaowskiego powiatu
,
który

by im zastawi Leszek we trzech set grzywien pruskich, a to

pod lapsem do trzech lat, na okup samego siebie, gdy by

pojman od Wacawa, króla czeskiego, i zasi dostawszy pie-

nidzy, nim wyszy trzy lata
,
chcia go od nich wykupi ,

tedy

nie chcieli pienidzy bra od niego, i tak mu dugo czas

zwaczali, a musia jeszcze wzi od nich 260 grzywien

Leszek, a wieczno im powzd (z Kron. Pol. Bielsk.).

VI. O szyku wyrazów.

§ 382. Szyk czyli porzdek wyrazów, skadajcych

zdanie moe by w ogóle dwojaki: normalny czyli pro-

sty — i przestawny.
Prostym szykiem (gemeine Wortfolge) nazywamy t

naturaln kolej wyrazów, w jakiejby one po sobie nast-
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poway, gdyby to co jest logicznie pierwszem, rzdzcem,
stao na pocztku, a to co jest rzdzone m, dodatkowem,
ubocznem, zajmowao miejsca drugie, i tak dalej a do sa-

mego koca zdania.

Szykiem przestawnym (ordo inyersus, Inversion) jest

taki porzdek wyrazów, który odstpuje od zasad szyku
normalnego i w innej, dowolniejszej kolei czy czci zda-

nia ze sob.

§ 388 Szyk prosty da,, aeby zdania byy ska-
dane w nastpujcym porzdku:

Na pierwszem miejscu podmiot, jako to do czego si
wszystko inne stosuje, jako ródo czynnoci, od której

dopiero wszystko zawiso. Po podmiocie, to co do jego

bliszego okrelenia naley, a zatem przy dawka, do-
peniacz, dopowiedzenie, sowem wszelkie podmio-
towi przynalene dodatki (§ 240 i nast.). Nastpnie orze-
czenie i to co do orzeczenia naley. Jeeli orzeczeniem
jest imi, wic naprzód cznik, a potem samo imi
z przynalenymi dodatkami, o ile s. Jeeli za orzeczeniem
czasownik, wtedy naprzód czasownik, przy nim przy-
sówek albo to wszystko, co zastpuje przysówek, a po-

tem zaraz przedmiot czynnoci orzeczenia, bliszy lub

uboczny, to jest rzeczownik pooony w tym przypadku,
jakim sowo rzdzi. Do tego rzeczownika dodaj si znowu
wszelkie do przynalene dodatki, zgodzone z nim w ro-

dzaju, liczbie i przypadku. — Po przedmiocie nastpuje ta

rzecz lub osoba, dla której, ze wzgldu na któr, na ko-

rzy lub niekorzy której itd. si co' dzieje, a zatem

przedmiot dalszy w przyp. Illcim, ze wszystkiem tern

co do tego naley. Nakoniec nastpuje oznaczenie miejsca
gdzie, czasu kiedy, przyczyny dlaczego si co dziej e,

i inne tym podobne okolicznoci uboczne.

Alexanjer Wielki, syn Filipa, król Macedoski, powali
przewanie (albo: w bitwach kilku stoczonych w Azyi) po-

tg króla perskiego
;

ale zwycistwa te nie sprawiy wcale

radoci wielkiej Grekom, przenoszcym wolno i niepodle-

go nad saw wojenn, i pooyy ostatecznie koniec istnieniu

rzeczywistemu urzdze republikaskich w miastach Grecyi.
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§ 384. Podobnie nieobojtnem jest w szyku prostym

i to, w jakim porzdku zdania poboczne id po sobie,

i w którem wanie miejscu zdania gównego cz si z niem.

Naturalne miejsce dla kadego pobocznego jest tam, gdzieby

by pooony ów czonek zdania, który one zastpuj, i by
wyraony sam przez si. A zatem w zdaniu zoonem kadzie

szyk normalny na czele te wzgldne albo opisujce
zdania, które zastpuj podmiot. — W rodku zdania,

zaraz po kadym w niem rzeczowniku, kad si zdania

wzgldne, które zastpuj ich przydawk. Równie
w rodku zdania, zaraz po rzdzcym czasowniku, kad
si zdania wzgldne, to przedmiotowe i opisujce,
o ile zastpuj przedmiot

;
niemniej i te, co zastpuj przysó-

wek (przyczynowe, porównawcze itp.) .— Na kocu
zdania gównego kadzie szyk normalny wszelkie takie po-

boczne, które dotycz innych dodatkowych okolicznoci

(np. warunkowe, czasowe, przyzwolone itd.).

§ 385. Powyszego porzdku w budowie zdania nie

trzyma si wszelako w zupenej cisoci aden z jzyków.
Naj zgodniej szy z nim, przynajmniej w porównaniu z innymi,

jest francuski. Niemiecki ma ju wicej swobody. Obydwom
staroytnym waciwa jest jeszcze wiksza, anieli w nie-

mieckim niezawiso. Jzyki sowiaskie wreszcie przecho-

dz nawet staroytne w tym wzgldzie.

Istotna atoli rónica w tej mierze midzy jzykiem na-

szym a innymi yjcymi zaley na tem, e tamte mowy
pozwalaj sobie tylko w niektórych wzgldach odstpowa
od kolei szyku prostego i trzymaj si cile porzdku, jaki

sobie uoyy natomiast. Tak np. jzyk niemiecki ma swój

raz na zawsze osobny szyk gramatyczny dla zda gównych,
inny równie stay dla pobocznych; chyba tylko wyjtkowo,
np. w poezyi lub wyszym stylu, przekracza on zasady

dotyczce tych szyków, i to jeszcze ze swobod w bardzo

szczupych opisan granicach. My przeciwnie nawet w naj-

potoczniej szym toku, có dopiero w poezyi, o gramatyczny
szyk wyrazów wcale si pyta nie potrzebujemy. Pomin-
wszy niektóre zastrzeenia, które niej wskaem, porzd-
kujemy wyrazy podug nieograniczonego, smakiem tylko



224 SKADNIA

stylistycznym i wzgldem na jasno kierowanego upodo-
bania naszego.

§ 386: Jeeli zatem w jzyku polskim, jak nim rze-
czywicie mówimy, moe by mowa o szyku prostym
a przestawnym, to rónica midzy nimi polegaaby chyba
jedynie na tern: szykowi prostemu gwoli — sowa
rzdzce i rzeczowniki, do których si przymiotniki stosuj,
stawiamy naprzód, a wyrazy od sów rzdzone i te co si
do rzeczowników odnosz, dopiero po nich

;
powtóre, e wy-

razy, zgod albo rzdem nalece do siebie, tu obok ka-
dziemy przy sobie. A w szyku przestawnym nawet i tych
zasadnie przestrzegamy, dajc wyrazy rzdzce i rzdzone
w kolei odwrotnej i tak oddalone od siebie, ile tylko— bez
naraenia sensu na dwuznaczno albo niezrozumiao —
rzeczy nalece do siebie mog by rozrzucone.

Mia oku, a licznym oywiona podem, witaj kraino mle-
kiem pynca i miodem, w twych kach wiatronogów rce
mnóstwo hasa. Tremb.

§ 387. Waniejsze .zasady, któremi si przy takiej

swobodzie skd ind powodujemy co do szyku wyrazów,,
byyby nastpujce:

Wyrazy, o które nam chodzi jako o najgówniejsze,
kadziemy zwykle na czele zdania; np. kade ze zda na-
stpujcych ma z tego wanie powodu cakiem inne zna-
czenie :

0 inn ksik ci prosiem, nie o t. — 0 ksik
ci prosiem, nie o nuty. — Ciebie o ksik prosiem, nie
twego brata. — Prosiem ci, ale nie nalegaem, eby
mi da t ksik. — N i e o ksik ci prosiem

,
ale o wia-

domy rkopis.

§ 388. Drugiem takiem miejscem, w którem take
z predylekcy si kad wyrazy waniejszego znaczenia,

jest sam koniec zdania (a w poezyi i koniec wiersza).

Uyj dzi
,
panie nademn litoci! Koch. Bo przed twym

gniewem stajem, tak jako nieg niszczeje, (kiedy mu
soce niebieskie dogrzeje). Koch. Bd zdrów ! A tak si e-
gnaj nie wrogi, Lecz dwa na socach swych przeciwnych—
bogi! Slow.



SZYK WYRAZÓW 225

§ 389. Kierujemy si te czsto w porzdkowaniu wy-
razów :

Najprzód dnoci uniknienia dwuznacznoci albo
miesznoci sensu, któraby wynikaa, gd}Tbymy je usta-
wili w niewaciwej kolei.

Tak np. nie powiemy : Królowie maj otworzone oczy na
si wszystkich ludzi, ale: królowie wszystkich ludzi otworzone
oczy na si maj. Górn.

Po wtóre dnoci uniknienia rymów w prozie, je-

eliby si mimowolnie zdarzay.

Powiemy np. Od pocztku wiata nie byy lata tak suche,
zamiast: od pocztku wiata nie byy tak suche lata.

Potrzecie dnoci uniknienia rytmu wierszo-
wego, gdzieby si sam niepotrzebnie nadarza, zwaszcza
w duszych zdaniach albo okresach.

np. powiemy: A tak, chcc dzieje staroytne Polski wy-
jani, jeszcze je bardziej zawika. Wiszu., (nie za: Tak
za dzieje dawnej Polski chcc wyjani, bardziej jeszcze je
zawika — same trocheje).

Poczwarte, dnoci nadania tokowi okresu pewnej
harmonii, powagi i penoci brzmienia — która wprawdzie
nie jest niczem innem, jak take rytmem, lecz rytmem
prozy, zupenie rónym od rytmu poetyckiego.

* Na czemby rytmiczno prozy polegaa, trudno to teorety-
cznie okreli, a gramatyka zgoa nie jest miejscem po temu. Pa-
nitajmy przynajmniej

,
e przeciwne jej warunkom jest uycie

.u po sobie kilku wyrazów jednozgoskowych, albo te stawianie
akiego wyrazu na samym kocu zdania, i to jeszcze bez zamiaru
Dsignienia przez to zamierzonego skutku.

np. Jest rdza, co mi wszystko
,
nawet dawniejszej

wielkoci blask. — Znam wielkiego zbrodniarza
,
najwyst-

pniejszego, jakiego ziemia wydaa, a tym zbrodniarzem —
jeste Ty! (Ta wyraz jednozgoskowy na kocu zdania
byby usprawiedliwiony

; w pierwszym przykadzie— nieko-
niecznie).

§ 390. Co take wpywa na szyk wyrazów w jzyku
laszym, to ta waciwo polszczyzny, e zdania poboczne,

Gramatyka jzyka polskiego. 15
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mianowicie dusze, nie powinny waciwie nigdy roz-

rywa zdania, do którego nale, ale maj albo nastpowa
dopiero po niem, albo sta przed niein. W tej mierze róni
si mowa nasza stanowczo od niemieczczyzny, która i owszem
chtnie jedne zdania wstawia w rodek drugich. e za
wymaga tego najczciej dobitno toku, aeby zdanie po-

boczne stao bezporednio przy tym wyrazie, z którym si
wie i od niego zawiso: nie pozostaje przeto nic innego,

jak chyba urzdzi budow zdania gównego w taki

sposób, aeby ów wyraz rzdzcy przypad na jego koniec.

Prdzej moe i atwiej trafi do przekonania czytelników

moich to wszystko, co si rzeko we dwóch pierwszych

rozdziaach, nieli to co mam nastpnie powiedzie. Mochn]
(Tu podmiot: to wszystko ,]>ooono na samym kocu zda-

nia gównego
,
aeby go nie rozrywa przez zdanie »co

si rzeko « Ud.).

* Wyjtek od powyszej zasady stanowi tylko zda-

nia n a w i a s o we i wtrcone (§ 373), które si pospolicie

w rodku zda gówniejszych umieszczaj, nie psujc przeto

ich poprawnej i szezeropolski ej budowy. Inne za zdania

chyba wyjtkowo i tylko jeeli s bardzo krótkie, wkadamy
w rodek drugich. Ale i wtedy trzeba na to uwaa, aeby
to przynajmniej rzeczywicie by rodek, nie za jaki

drobny okrawek zdania.

Tak np. ujdzie powiedzie

:

Jeeli przyjaciela, który

twej .pomocy potrzebuje, nie chcesz utraci itd. Ale nie-

znonieby brzmiao

:

Jeeli nie chcesz przyjaciela *

który twej pomocy potrzebuje, utraci, podaj mu rk
w nieszczciu.

§ 391. Z pomidzy wszystkich czci mowy tylko przy-

imki, spój ni ki, i ni e akcentów ane formy zaimków
(enklityki), jak np. si, ci, ci, mi, mi, go, mu, je itp.

przywizane s do pewnych miejsc w zdaniu, w takim sen-

sie, e stawione na innem miejscu, nadawayby caemu to-

kowi szyk przeciwny uchu polskiemu.

O przyimkach do sowem wspomnie, e si za-

wsze kad przed swoim rzeczownikiem, i bez tego bo-

wiem nikt nie powie : most przez, zamiast przez most, ani
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pomocy przy
, zamiast przy pomocy. Wyjtek stanowi tylko

gwoli, które nastpuje i po rzeczowniku.
J

Spójniki take si zawsze kad na czele swego
zdania bez rónicy, czy to s zdania wspórzdne, czy
poboczne. Wyjtek stanowi tylko tez i bowiem

, którychka na pierwszem miejscu nie mona. Jedynie te cztery:
przeto

, tedy
, zatem i wic, mog sta i na pierwszem i na

drugiem lub dalszem *).

np. Od szeciu miesicy nie miaem listu od ciebie, wic
przyja nasza zerwana? albo

:

zerwana wic przyja nasza?

§ 392. Od formy zwrotnego zaimka si zaczyna zda-
nia nie mona. Tak np. nie mówimy : Si mi zdaje

, ani
Si mnie zdaje, ani Si staram o twoje wzgldy itp., ale
kadziemy to si zawsze po pierwszym (a czasem i dalszym)
wyrazie akcentowanym, a zatem: Zdaje mi si; mnie si
zdaje; staram si o twoje wzgldy; zawsze si staram
(albo zawsze staram si) o twoje wzgldy ; o twoje si
wzgldy staram; o wzgldy twoje si staram itp. —W zda-
niach pobocznych, zaczynajcych si od to, e, by itp. mo-na ka si> zaraz po tych spójnikach.

Radz ci, by si stara o jego wzgldy. — Skoro takwic si wcale o nie nie staraj. - Wida, e si stara itd.

§ 393. Co si tu powiedziao o zaimku si, tosamo ro-
sumie naley i o bezakeentowanych formach zaimka oso-
nstego mi, ci, mi, ci i wskazujcego go, mu, je. Mó-
vimy : Mnie zby bol; albo Zby mi bol, ale nigdy Miby bol. — ciebie tu wspominano, ale nie : Ci tu wspo-
nmano. Dodajmy jednak na pocztek takiego zdania jaki
O-raz peny albo spójnik e, aby, albo, ale itd. a bdzie
lobrze, a nawet koniecznie trzeba powiedzie: Czsto miby bol; Dobrze ci tu wspominano; Widzisz, e mi
y bol, Syszaem, jak ci tu wspominano.

‘) Do nagannych nawyczek naley uywanie spójników ale i tece na
rogiem miejsca

:
jeste pilny i poczciwy, to ale ci zapowiadam, ie si tak

spiotoc nic mona. Jest to germanizm.

15*
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§ 394. Jeeli wreszcie tak sformowane Jes& zdaniem e
w niem i zaimek si — i mi, ci, mi, ci, goT mu r je, a có

dopiero nam, wam, im razem si zbiegn : natenczas formy'

tych wszystkich drugich zaimków zawsze w zdaniu maj
pierwszestwo przed si, a to ma dopiero po nich.

Mówi naley: Zdaje mi si; zdaje ci si; zdaje im si—
Susznie ci si zdaje; — Wida, e ci si zdaje, 4® ji®*j;

si zdaje, e mu si zdaje; jak wam si zdaje? bo ci

si zdaje itd. Odwrotny za porzdek wadliwy, np. Naley

sie nam (zamiast nam si), albo Zdaje si wam, Zdaje

si ci, albo Susznie si nam zdaje.— Jedynie poprawnem

jest » Susznie nam si zdaje*.



CZ SZÓSTA.

Pisownia (Ortografia).

§ 393. Zasad pisowni w jzyku naszym jest: kady
wyraz tak pisa, jak go wymawiamy. (Zasada fone-
tyczna). Obok tej zasady fonetycznej mamy na oku jednak
i drug: wzgld na pochodzenie wyrazu czyli na ety-
mologi. Podug tej zasady kade sowo tak ma si pisa,
eby si nie zacieray lady jego pochodzenia od wyrazu
pierwotniejszego. (Zasada etymologiczna).

W wielu razach te dwie zasady id sobie w poprzek.
Tak np. pierwsza da, aby pisa obraski

, afki
, bo te

goski w tych wyrazach syszymy; druga przeciwnie kae
pisa obrazki

, awki, gdy to pochodzi od obrazu
, od

awy

:

— my w tym razie suchamy drugiej (etymologicz-
nej) zasady i piszemy, jak ona kae: obrazki

, awki . Po-
dobnie da pierwsza zasada, aeby pisa tchu, spdzi;
druga ostrzega, e tchu pochodzi od dech

, a spdzi zo-
one jest z przyimkiem z

, i da, eby pisa wic dchu

,

zpdzi: a my tego jednak w tym razie nie uwzgldniamy,
lecz piszemy, jak chce zasada fonetyczna: tchu

,
spdzi.

Okazuje si z tego, e w teoryi zarówno uznajemy
(obydwie zasady, w zastosowaniu praktycznem za ska-
niamy si to na stron jednej, to drugiej. W tej mierze
rozstrzyga zatem co trzeciego, a jest to przyjty zwy-
czaj.
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Otó zadaniem niniejszego rozdziau jest: poda gó-

wne prawida, któremi si w wtpliwociach pisowni naszej

kierujemy w myl tego przyjtego zwyczaju.

Dzielimy sobie ten rozdzia na pi czci, a najprzód

zastanowimy si nad ortografi naszych samogosek.

1. 0 samogoskach.

§ 394. Z pomidzy wszystkich samogosek naszych je-

dno tylko a ma dzi uycie tak ustalone i jednostajne, e
ze strony pisowni nic o niem niema do nadmienienia.

Samogoska e w jednych wyrazach wymawia si otwarto

(szeroko), w drugich z pewnem pochyleniem ku i lub y : piec (Ofen)

a piec (backen); klej! (tryb rozkaz, od klei) a klej (rzeczownik).

Usiowano do niedawna uwydatnia rónic t i w pimie
,
a to

w ten sposób, e pochylone e kreskowano: piec, klej. Pomimo e
gramatyki popieray wtedy t dno,, nie dao si to jednak z po-

wszechn zgod i konsekwency przeprowadzi w praktyce — gó-

wnie pewnie z tej przyczyny, e mniej wicej wszyscy czujemy, i

to pochylone e w mowie naszej coraz wicej zanika. Monaby tu

przytoczy cae mnóstwo takich wyrazów, w których lubo jeszcze-

czujemy w wymawianiu pewne, w jednej prowincyi bardziej
,
w dru-

gich mniej wydatne pochylenie dwiku e, to jednake nie w tym

stopniu, ibymy je i tu koniecznie mieli kreskowa. Poniewa wic

wkrada si do druków polskich pod tym wzgldem przykra nie-

zgodno, a najwiksza cz pism naszych ju porzucia ten zwy-

czaj : wic odstpiono od dania
,
eby t róno wymawiania

uwydatnia pimiennie.

§ 395. W kilku wypadkach zachodz wtpliwoci co

do wyboru midzy e, i
, y.

Pisa naley przez e:

1. Sowa odwiedzi,
nawiedzi,

zwiedzi
,
jako te

i rzeczowniki od nich pochodne, jak odwiedziny ,
nawie-

dzenie itp. § 220. (Co innego nienawidzi

,

§ 220* ,
i widzie,

§ 221 ).

2. W kadym razie zachodzcej niepewnoci co do

rzeczowników deklinacyi IVtej (ko, noc), czy je

w I przyp. liczby mnogiej koczy na e, czy na i, y,

naley dawa pierwszestwo kocówce i, y

;

a zatem te wsi,
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pici, przepaci, myszy, nocy. Jedynie w takich wyrazach,
gdzie kocówka e stanowcz ju wzia przewag nad (da-
wniejszem) i, y, jak np. w formach te strae, sienie, do-
nie itj). pisa je trzeba przez e. § 72.

3. Kocówk przymiotników i zaimków nijakiego
rodzaju w przyp. Yltym i Yllmym liczby pojed. jest cm;
a wic dobrem, dzieckiem, w dobrem dzice/cu; mojem dzie-
em, w mojem dziele. — W liczbie mnogiej przyp. Ylty
eski c h i nijaki c h zaimków i przymiotników koczy
si na emi: dobrami ksikami

,
naszemi dobrami dziemi.

§ 39G. Przeciwnie przez i, y (a nie przez c) pisa
naley

:

1. Zaimki i przymiotniki mskie w Yltym przyp.
obydwóch liczb i w VIImym licz. pojed. A zatem: twar-
dym kamieniem, moim syi cni, twardymi kamieniami

,

moimi synami; w twardym kamieniu, w naszym synu.
2. Sowa posya, odsya itd. równie oddycha,

wzdycha, a taksamo i rzeczowniki przesyka,, odsyacz,
oddychanie itp. zawsze przez y pisa naley. § 218*.

3. Równie te i one winny
,
powinny (czyni co, = sie

sollen, debent). Pisownia winne, powinna jest bdna. (Co
innego one s winne= dune).

4. W pierwszej osobie licz. mn. sów tego kroju co
prosi i cierpie pisa naley : nosimy, cierpimy, prosimy

,

grozimy, ganimy itd. nio nosiemy
,
prosiemy

.

Wskazuje na
tO' choby ta okoliczno, e wszake si mówi : on nosi

,

cierpi, prosi, grozi — nosicie, grozicie; — a nie on nosie

,

grozie
, nosiecie, groziecie. (Gdzie za on jedzie, idzie, wie-

zie, piste tam i w liczbie mnogiej
:
jedziemy, idziemy,

piszemy, wieziemy, jadziecie, wieziecie).

§ 397. Wtpliwoci co do sów takich, jak patrze \ myle

,

kiedy je tak
,

a kiedy przez y,
i pisa naley, usunie nastpujce

prawido : Jeeli lo s sowa nijakiego znaczenia (z imiesowem
patrza, myla, patrzeli, myleli ), wtedy ich bezokolicznik ma e.
Ilekro zar Znaczenie ich jest przechodnie lub zaimkowe:
upatrzy co, dopatrzy si czego; wymyli co, domyli si
czego (imies. upatrzy, wymyli co), pisz si upatrzy, wymti-
li, przez y, i. § 220 i 221.

a , a j
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§ 398. Samogoska i, czy to poczynajca wyraz, czy

zgosk dalsz w wyrazie, nie przybiera przydechu. Wszy-

stkie takie sowa, jak spójnik i, jak i,
iga, imi ,

ich ,

im, inny itd. pisz si przez samo i — nie ji. — Nawet

takie zgoski, jak mo\i, twoi, szy\i
,
nadziei ,

koi, poi, sto\icie,

poicie

,

pisz si przez samo i, bez j. Czyni si to tak dlatego,

e polskie i tworzy zawsze jeden i tensam dwik, bez

ladu joty.

§ 399. Samogoska o jest albo otwarta albo pochy-

lona. Poniewa rónica pomidzy otwartem a pochyonem

o w jzyku naszym utrzymuje si w caej sile, powinnimy

zatem wszdzie i pimiennie to uwydatnia. Pisa zatem

trzeba 6, gdzie rzeczywicie to pochylenie w wymawianiu

syszymy, jak np. cnót, kóp; robót, chód, mów, mówi itd.

Przeciwnie z otwartem o piszemy ko, kto, koronka,

Karol, piercionek, szkolny, stos, sierot, cenzor, doktor,

mówca, owo itp.

Stosowny, stosowa, póny, pisze wielu i przez pochy-

lone ó — nie broni im si tego.. Poty
,
dopóty

,
póki, do-

póki, dopókd lepsze, ni poty, dopoty, dopoki itd.

§ 400. Co do niektórych sów bywaj wtpliwoci, czy

maj ó czy u.

Wyrazy brózda
,
bródzi ,

chrósc
,
dóto, dwóch

,
mól,

próchno, próchnie, prosty, póka (=polica), skora, to-

macz, tómaczy, óraw, maj ó.

Przeciwnie but, bankrut, butwi, biuro, drut, funt,

furta, kuj i pruj, ku i pru ,
ku i pru, luny, lu-

zem, ut, nuta (metodya) ,
nuty (muzyczne), oburne, opie-

kun, puka, puk
,
pukownik, lusarz, rut ruba,

struna, stua, stosunek, frasunek ,
rysunek, tumie, tu-

mok, a take i dwuletni, dwudniowy, dwukrotny, stuletni

itp. naley pisa przez u.

§ 401. Co si tyczy samogosek nosowych, parni-

tajmy sobie co do , e niema powodu pisa przed dzie-

sici lay, z pici towarzyszami, omi zotymi, z kilk,

wiel ludmi itd., lecz przed dziesiciu laty, z omiu, pi-

ciu, kilku zotymi, z wielu ludmi.
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Pitro
,

nie pitro; ale przyp. ligi liczby mn. ma piatr

;

i zdrobniae
:
piterko.

Pienidz
,
pienidze ina ; ale pienidzy

,
pienidzmi

i przymiotnik pieniny — e.

§ 402. Samogoska w pewnych stronach równa si
w mowie ustnej z prostem e; pamita jednak naley, e
mamy pisa np. id

,
wymi

,
cierni, ciel, rebi, rk,

matk; a nie ide, rk, ciele, rebie, demie, czego zreszt

w niektórych tylko okolicach dostatecznie nie rozróniaj.

2. 0 spógoskach.

§ 403. Jeeli gdzie, to w uyciu spógosek najbardziej

przestrzegamy etymologicznej zasady, t. j. eby kady wy-

raz tak pisa, jak to wynika ze wzgldu na jego pocho-

dzenie od sowa pierwotniejszego. Dlatego piszemy np.

proba, bródka, wadca, rzdca, dowódca, (lub te rzdzca,
dowódzca), posadzka, stóg, róg, ciki, suka, wstka,
babka, obrazki, obraz, zwycizca, mrówka, lwowski, y-
dowski, Francuzka itd. — nie za tak, jakby dyktowa
wzgld na ustne wymawianie.

§ 404. Jedna tylko litera potrzebuje tu osobnego omó-
wienia, a jest ni z. Owo pamita naley co nastpuje:

Przymiotniki zakoczone na przyrostek ski,

jako te wszystkie rzeczowniki na sko i stwo, pisz
si nie przez z, ale przez s, choby wyraz pierwotniejsy
mia w tern miejscu 0 ,. , albo g

:

a wic francuski (co in-

nego jednak rzeczownik Francuzka
,
die Franzósin), papie-

ski, paryski, mski, zaporoski, zwyciski, zbaraski, boski;

zwycistwo, papiestwo, ksistwo, mstwo, bóstwo—bosko,
msko, zwyciskoó itd. § 37.

§ 405. Co si tyczy przyimka z: ten pisze sie za-

wsze przez liter 0— a nigdy przez s, jeeli tworzy osobne
sówko, przed imieniem pooone, np. z ciebie, z karczmy ,

z torby, z pagórka itd.
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Jeeli jest przy brank, t. j. partyku ze sowem
drugiem zros: w takim razie tylko wtedy si pisze przez

z, kiedy brzmi jak z, a przez s, kiedy brzmi jak s. Piszemy
wic s przed spógoskami mocne mi (§ 12 i 33): skróci

,

skruszy
,
skin

,
splun

,
spojrze

,
spi, stgn, starga

,

sfolgowa
,
schowa

,
schudn

, sczesa
,
sczerni

,

scedzi.

W takich sowach jak cign
,
ci, cieni

,

scic-

mniy ciec

,

s przeszo na s w inyl Gosowni. § 34.

Wyjtek jednak stanowi wyrazy poczynajce si od
goski .v, 5

,
6

*0
,
które przybrank t przybieraj w postaci

0
,
cho i tu brzmi ona jak 6*.* zsypa

,
zsun

,
zszy, zsinie.

Dzieje si to w moc prawa gosownego § 37.

§ 406. Tychsamych zasad trzymamy si take i co do
^nierozcznej przybranki« W0

,
w&z (§ 172): icezbra —

a wspina
,
powcign ..

.

Wszystkie za inne przybranki nasze, jako to : od, bez,

roz, w, przed, nad, pod
,
pisz si przez waciwe swoje

litery; np. bezsenny
,
odsona, odpdzi, rozku

,
rozkosz ,.

rozpacz
,
rozsya

,
rozczesa, wpa, nadpsu, przedsie,

podpora itd.

§ 407. Wyrazy szlachcic, szklanka
,

szko, szpital,

szpieg, szpik, szpinak, szlak, pisz si przez 60 ;
— mija

i róny przez 0 ;
— srw, s/a0

,
ruba, luza, kolawy,,

lad, l, pol, polesz, polemy itd. pisa si powinny

przez 6; — mudny, zwierz i zwierciado przez 0 .

Forma Polszcz albo Polscze jest bdna: pisa na-

ley Polsce.

§ 408. Pomidzy goskami ch a & jest stanowcza ró-

nica i w brzmieniu 1 w pochodzeniu; dlatego powinnimy
nastpujce wyrazy pisa stale i jednostajnie przez h:

Boh, Bohdan, bahy, bohater, braha, buhaj, czyha, druh,

ha! Hadziacz, haft, hajduk, hajdamak, hak, Halicz, Halina,

haaburda, haastra, haas, haun, hamowa, hamulec, Ha-

nusia, haba, haracz, harap, harc, hardy, harmider, hart,

hasa, haso, heban, hej, herb, herszt, hetka, hetman, hoc,
j

hodowa, hojny, holowa, hod, hoota, hoysz, hooble, :
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houbiec, hop, horda, horodniczy, horyzont, hospodar, hra-

bia
,

hreczka’, hubka
,

hufiec ,* huk
,
hula

,
hultaj

,
Huma

,

hurmem, hurtem, husarz, hycel, hyc, kurhan, maho, ohyda,

pohaniec, poroh, puhacz, puhar, Sapieha, waha si, wahado —
i wszystkie takie wyrazy pochodzenia niewtpliwie cudzo-

ziemskiego, które w wasnym swoim jzyku w tern miejscu

maj h albo g: hymn, hipoteka, hrabia (Graf).

§ 409. Niemniej wystrzega si naley zacierania ró-

nicy pomidzy rz a r, czyli pisania r bez adnego rozu-

mnego powodu.
Goska rz (dwie litery, lecz jedna goska) jest zmik-

oaoae r (np. w sowie burza
,
orz

,
pokorze); a r, dwie

i litery i goski, jest r\ albo zmikczone rg. Same przeto

takie tylko wyrazy, jak dzierawa
,
dziery

,
skary

,
dre

(zittern), dry
,
rysko

,
rany (=ytny, re— yto), maj

r. Co innego drze
,
od dr. — Co do rza, ra

,
rzaniey

a r
,
rysz

,
ry

,
r

,
ryj

,
obacz § 141 ++ .

§410. Nastpujce om bezokoliczników: biec,

lec (polec), móc, zaprzc
,
strzec, strzyc, przysic i przesta-

rzae ec ze swemi zoonemi, ze stanowiska naukowego
pisaby si powinny przez c, porówno ze sowami ciec

,

wlec itd. § 39. Tylko w myl tradycyjnej pisowni pisz si
jeszcze niekiedy przez dz : módz, strzydz.

Bezokolicznik od gryz, wioz — gry, wie.

§ 411, Brzmienie ks w sowach polskiego pochodzenia

wyraa si zawsze powinno przez ks, a nie przez x; np.

ksidz, ksiyc, ksi, ksika
,
ksistwo

,
paksa, beksa

itd. (Nie xidz, nie paxa!).
Imiona wasne staroytne, a choby i nowoczesne

lecz cudzoziemskie, przeciwnie: zatrzymuj swoje z: Xa-
wery, Xerxes, Xenofanes, Alexander.

Cudzoziemskie pospolite imiona, jak np. text
,
ma-

xyma, exkursya, kodex
,
examin itp. pisa si maj przez

ks, gz.

* Tylko w skróceniach wolno uy litery X. w znaczeniu
ksidz, ksistwo, ksi lub ksina; wg. X. Prusinowski; X. Sa-
pieha, X. Sapieyna, W. X. Poznaskie itp.
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§ 412. Rzeczowniki zakoczone na ew-stwo
,
ow-stwo

pisz si i z liter w i be2 niej : synówstwo i synostwo
,

ojcosioo i ojcoiostwo, królestwo i królewstwo
y
Józefostwo

i Józefo wstioo . . . Lepiej pisa je bez w.

Jednake: szewstwo
,
prawodaicstwo, myliwstwo itp.

poniewa ju w ich pierwotnikach jest w: szewc, myliwy ...

3. O wyrazach obcych.

§ 413. Pisownia sów obcego pochodzenia, których tak

czsto zmuszeni jestemy uy w naszym jzyku, podlega
po czci odrbnym, z powszechn nasz ortografi polsk
niekoniecznie zgodnym prawidom.

Wyrazy cudzoziemskie, uywane w mowie naszej, s
to albo imiona pospolite albo imiona wasne.

I. Imiona pospolite, jako ju spolszczone wyrazy,

zwyklimy pisa tak, jak je wymawiamy.

A zatem kolacya, cywilizacya, misya, linia, mit, mitolo-

gia ,* tragedya
,

hygiena, hypoteza, hyena, hyacynt, scena,

warsztat, szosa, kwadrat, kwarta, kwinta, kwindecz, kwit,

kwota, kwalifikacya
,
inkwizycya.

§ 414. Szczegóowe zastrzeenia, o których przytefh

jednak warto pamita, s nastpujce:

1. Co do takich wyrazów, jak poezya, linia
,
nie na-

ley naladowa ani tych, którzy je pisz przez yja
y
ija

y

ani przez samo ja
y

ale sta wiernie przy tradycyjnej pi-

sowni, gdy ta stosunkowo najwicej odpowiada rzeczywi-

stemu tych sów wszystkich wymawianiu.

A zatem: mania
,
opinia, harmonia

,
bakalia

,
nowalia

,

parafia , filozofia, teologia
,
racya

,
wakacye, pasya, mai-

mazya
,
tragedya

,
komedya itd.

Co innego adjutant
,
adjunkt

,
subjekt, objekt

,
subjekcya,

koadjutor itp. S to wyrazy zoone z juvo
,
jungo, jacio

itp., w ich skad zatem rzeczywicie wchodzi j.

2. Podwójnych spógosek, oprócz pynnych
y

ll
,

rr,

nn
y

nie uywamy w imionach pospolitych obcego pocho-
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dzenia: wic gramatyka
,
komisya, procesya, procesowa

si
,
profesor

,
suma, mapa

,
afekt.

Lecz zato illuniinacya
,
illuminowa

,
illustracya

,
illuzya —

korrekta
,
korrupcya — innowacya

,
anneksya

,
annay, annaty

itd. Koiacya (wieczerza)
,
ale kollacya (np. probostwa)

,
kollator.

3. Sjdlaby ge i gi
,
w cudzoziemskich wyrazach, pisz

si tak i w spolszczonych;

a zatem nie jeografia ani gieografia, lecz geografia, ge-

niusz, tragedya, algebra, regencya, regent, regestr, genera,
generalny, gest, gemza, logika, logiczny, imaginacya, orygi-

na, genealogia itd.

Jednake gieda i giermek 1
).

Jerzy
,
anio i ewanielia pisz si ju zupenie z polska,

gdy je wszyscy tak wymawiamy.

§ 415. Wyrazy majce w greckim albo aciskim j-
zyku seh

}
wymawia i pisa tak naley i w polskim — nie

za sz
,
jak to niektórzy pod wpywem niemczyzny pisz.

A zatem schizma
,
schizmatyk

,
scheda

,
schemat

,
schema-

tyzm; nie za szyzma
,
szematyzm itd. Bo skoro schadzka

nie wymawiamy szadzka
,

ani te aciskiego schola
,
scho-

lasticus, nie czytamy szota
,
szolasticus (jak Niemcy), ani

wreszcie nie znamy imienia Szolastyka itp. tylko Schola-

styka — to dlaczegó mielibymy mówi szematyzm albo

szyzmatyk ?

§ 416. Co do s pamitajmy, e ani nie pisze ani nie

wymawia si inaczej, jak tylko uniwersytet
,
konsul

,
kon-

sultacya
,
konsylium

,
konsyliarz

,
konsens

,
konsolacya

,
&ow-

wersacya
,
sensacya

,
dyspensa itd. z liter 5, nie 0 . Wyj-

tek stanowi tylko cenzor
,
cenzura

,
cenzus

,
recenzent

, m-
tenzywny i ekstenzywny

,
bo to ju z dawna przyjte.

§ 417. II. Imiona wasne cudzoziemskie, podug tego

czy to s nazwy miejsc, czy nazwy osób — i czy si do
wiata staroytnego odnosz, czy do nowoczesnego,
podlegaj nastpujcym reguom.

x
)
Gieda z niem. Gilde

,

a giermek jest wyraz wgierski: jedno i dru-

gie ma i ju w wasnym jzyku.



238 PISOWNIA

1. Nazwy miejsc (krajów, miast, gór, rzek itd.)

wiata staroytnego, piszemy podug dzisiejszego na-
szego wymawiania

;

a zatem Egipt, Azya, Persya, Mezopotamia
,
Fenicya,

Judea
,
Grecya

,
Lacedemon

,
Miceny, Ateny, Beocya, Achaja,

Sycylia, Rzym
,
Syrakuzy itd.

Jedynie w takich razach zachowujemy wyjtkowo da-
wn rzymsk pisowni, gdzie nazwa miejsca jakiego nie

daje si w spolszczony sposób naleycie napisa, np. Can-
nae

y
Aquae Sextiae itp.

2. Nazwy za miejsc nowoczesne wtedy jedynie pi-

szemy podug polskiej pronuncyacyi, jeeli to s powszech-

nie ju . znane, cakiem przyswojone wyrazy, jak np. nast-
pujce

:

Wochy, Francya, Dania — Medyolan, Pary, Lugdun,
Lizbona, Londyn, Kolonia, Moguncya, Akwizgran, Genewa,
Piza — Loara, Rodan, Tamiza, Dunaj, Ren, Tyber itp.

Natomiast mniej znane, nieprzyswój one jzykowi na-

szemu nazwy zagranicznych prowincyi, miast, wsi, gór

i rzek pisa naley odpowiednio do ich wasnej krajowej

pisowni

;

a zatem Bretagne, Provence, Nantes, Nancy, Tours, Ca-
lais, Ciyita Vecchia, Reggio, Reinerz, Wiesbaden, Ziirich,

Inn, Mont-Blanc, Kahlenberg itd.

§ 418. 3. Imiona wasne osobowe wiata staro-

ytnego.
Tu zasada taka : Imiona z historyi i literatury powsze-

chnie znane i odwiecznie tak u nas pisane, jak je wyma-
wiamy, pisz si spolszczonym sposobem. Tylko litery x\qu
pozostaj, nie zamieniane na ks i kiv.

A wic Toruatus, (Juintylian, Alexander, Xenofon, Ary-
stoteles, Arystofanes, Cezar,. Wergili lub Wergiliusz, Eneasz,
Ezop, Eschyl, Eurypides, Fedrus, Fedon, Hezyód, Horacy,
Likurg, Pizystratus, Pitagoras, Perykles, Tucydydes itp.

Wszystkie za inne, mniej ogóowi naszemu znane, gre-

ckie i rzymskie nazwy osób naley pisa acisk pisowni,

zastpujc jedynie litery ph i th — przez f i t.
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A zatem: Isaeusf, Musaeus, Achaeus, Aelius, Aemilius,
Aelianus, Moeris, Oenomaus, Tyrtaeus; — Asinius, Atticus,
Scipio Nasica, Antistenes, Antinous, Anaximander, Anaxi-
menes, Criton lub Kriton, Critias lub Kritias, Didymus, Di-
narchus, Chrysippus, Appius, Syncellus, Simmias

;
— Agaton

,

Tales; — Focylides, Amfion, Teofanes; — Xenofanes, Xer-
xes; — Quintus, Cjus, Caligula, Catilina, Crassus, Claudius,
Acro; — Cinna, Cicero, Celsus, Licinius, Coelius; Cebes,
Cinaeton, Alcibiades, Leucippus, Alcinous, Alcaeus itd.

§ 419. 4. Nazwy osób nowoczesne — oprócz kilku-
nastu ju zupenie spolszczonych, jak Szekspir

, Rasyn , Wol-
ter

, Kalderon, Betowen itp. — piszemy z cudzoziemska, tak
jak si te nazwiska w swej wasnej narodowej wyraaj
pisowni.

Wic Schiller, Gothe, Bockh, Handl, Rousseau, Berenger,
Victor Hugo, Michelet, Thierry, Byron, Macaulay, Guicciar-
dini, Ocioni, Cagliostro.

Imiona chrzestne, jak Gerwazy
,
Gertruda

,
piszemy przez ge,

nie przez gie.

Litewskie Olgierd
,

JagieUo
}

SkirgieUOy widrygieHo —
przez gie i dwa .

4. Wielkie litery. — Rozdzielanie wyrazów.

§ 420. Zwyczajem jest w jzyku naszym pisa poczt-
kow gosk (inicya) niektórych wyrazów wielk liter,
a czyni si to:

1. Na pocztku kadego osobnego (pojedynczego lub
zoonego) zdania, a w poezyi na czele kadego wiersza.

2. Wszystkie imiona wasne, nie tylko nazwy osób
(ludzi, bogów, duchów itd.), ale i zgromadze zakonnych,
narodów, krajów, miast i wsi jako te i mieszkaców tyche;
imiona wasne (indywidualne) nadawane zwierztom; na-
zwy rzek, gór, jeziór, herbów, wit, cia niebieskich itd.

zaczynamy od wielkich liter.

Julia, Adam Mickiewicz, Alexander Wielki
,
Dyana

,
Apollo,

Belzebub; Pijarzy, Reformaci; Polak, Niemcy, Francuzi, Hi-
szpania, Francya, Rzym, Warszawa, ulica Jezuicka, Zboiska;
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Rzymianin, Warszawianka; pies Kruczek; Wisa, Krpak,
Gopo, Nacz, Trby, Boe Narodzenie, Wenus, Baran itd.

3. Tytuy ksiek i wszelkich utworów pimiennych:

Historya literatury Wiszniewskiego; Krasickiego Myszeis;
Schillera Marya Stuart; Szklanka wody Scribego itp.

4. Przymiotniki urobione od nazwisk osób lub miej-
scowoci, wtedy tylko piszemy wielk liter, jeeli i -one

nam su za imiona wasne, jak np. fundacya Skarbków

-

ska
,
plac Sapieyski, uniwersytet Jagielloski. W innych

razach pisz si ma liter, np. any podolskie
,
jzyk hi-

szpaski
,
starosta olsztyski

,
towar warszawski. Ale Zyg-

muntowskie czasy itp. bo to nazwa epoki.

5. Przez uszanowanie zaczynamy od wielkiej litery

wyrazy Pan Bóg ,
Najwyszy

;

niemniej mówic o ludziach,

zwaszcza w listach do nich albo do im blizkich pisanych,

tytuy i przymiotniki, jak Miociwy
, Najjaniejszy , Janie

Wielmony ,
Wielmony

,
Przewielebny

, Czcigodny
, Szano-

wny, askawy; tosamo, i .rzeczowniki : Król
, Ksi, Hra-

bia, Pan, Pani, Dobrodziej , Ksidz Biskup, X. Proboszcz,

Pan Podkomorzy, Pan Starosta, pisz si w listach wielk
liter,

§ 421. Co si tyczy rozdzielania wyrazów na
zgoski, jeeli piszc jestemy zmuszeni dla braku miejsca

przerwa wyraz zaczty, i zostawiajc jedn jego poow
na linii zapisanej, przenie drug do nowego wiersza,

stosowa si naley do nastpujcych wskazówek:

Wyrazów
j
edno z gosko wy ch, jak si samo rozu-

mie, nigdy rozrywa nie mona
;

a zatem nie wzgl-d,

mo-st, kar-k, zgie-k, trz-ask, lecz cay taki wyraz przeno-

simy na now lini.

Równie te nie zostawiamy na kocu zapisanego wier-

sza przyimków w, z; np. w- Krakowie, z- Poznania, gdy
to goski, a nie cae zgoski; pisze si wic w Kra-kowie

,

z Po-znania itd. Chyba e wypadnie powiedzie we, ze,

wtedy mona oddzieli ten przyimek od rzeczownika, np.

we- Lwowie ,
ze- Lwowa.
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§ 422. Wyrazy kilkozgoskowe, zczone z jak
przybrank, rozdzielaj si wtem miejscu, gdzie si przy-
branie a z gównym wyrazem styka.

Wic pamitajmy, e nie mona ani kocowych gosek przy-

branki doczepia do gównego wyrazu, ani te pocztkowych gosek
gównego wyrazu doczepia do przybranki. A zatem: prze-rwa
roze-drze ,

bez-czeci
,
nad-mieni; wez-brany, pod-uczy si

9

przy-lgn
,
u-ly

,
obe-lga itd.

Tylko ro-zum
,
ro-zumowa

,
o-biad, na-dej

,
po-dej sta-

nowi wyjtek od tej reguy; zagino bowiem wszelkie poczucie,

e w tych wyrazach roz , ob
,
nad, pod s przybrankami.

§ 423. Rozdzielajc wyrazy innej budowy, baczymy
na to, aeby zgoska zostawiona na zapisanej linii koczya
si o ile monoci na samogosk (tak jak w acinie). A zatem:

gwia-zda
,

g-sty, zgu-bny, ró-wny, go-dno
,

cia-sno

,

szcz-cie, chy-try, o-stry, a-twy, ty-kwa, boga-ctwo, bó-

stwo, m-sko, towarzy-stwo.

§ 424. Od powyszej zasady odstpujemy jedynie w ta-

kich razach, gdzie po samogosce tej syllaby, któr mamy
pozostawi na zapisanej linii, nastpuj dwie lub trzy spó-

goski, a pierwsz z nich jest/, lub te jaka pynna spó-

goska (, l
,
r

,
rz) lub m, n, . W tym razie bowiem ta

pierwsza z nich zostaje przy samogosce, a dopiero dalsze

goski przenosimy na now lini. A wic

bia-ko, kó-ko, wiel-ki, biel-szy, pol-ski, czar-ny, mar-
twy, mor-ski

,
burz-liwy, kam-ca

,
trum-na

,
ogrom-ny, bom-ba,

Trem-becki, san-ki, poran-ki, ha-ba, pa-ski, szyj-ka, buj-

no, chwiej-ny itd.

§ 425. Tosamo bywa, jeeli z dwóch albo z trzech

takich spógosek, majcych si przenie na now lini,

pierwsza jest sab, a nastpna mocn spógosk (§12).

mow-ca, myliw-stwo, królew-ski, traw-ka, ab-ka, zb-ki,

gad-ki
,

wadz-two
,

pierworodz-two
,

obraz-kiem
,
nó-ka

,

mód-ki, ród-ka, dzieg-ciu, ludz-ki, a nie lu-dzki.

§ 426. Wyrazy obcego pochodzenia takiego kroju, jak

komedya
,
parafia

,
tak si zawsze rozdzielaj, eby syllaby

dya
,
fia itp. zostay razem, a nie byy rozrywane.

Gramatyka jzyka polskiego. 16
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A zatem: fi-lia
,

fi-lialny, pa-liusz, fu-rya, fe-rye, fe-ryalny,

ku-ryer, opi-nia, Da-nia, infa-mia, decy-zya, pa-sya, kola-

cya, kome-dyant, reli-giant itd., a nie religi-ait.

* Co innego koad-jutor, ad-jutant
,
ad-junkt

,
sub-jekt

,
ob-

jckt, snb-jekcya itp. Te wyrazy, poniewa rzeczywicie maj j,

tak si dziel, jak to tu ukazano, § 414, 1.

§ 427. Jest jednake niemaa ilo takich wyrazów,
dla których (w kwestyi ich rozkadu na zgoski) powysze
ogólne zasady nie wystarczaj, a to dlatego e w nich

w tem miejscu, gdzieby rozerwane by miay, albo zbytni

zbieg rónorodnych spógosek da innego postpowania,

albo te domaga si tego zbyt ywe jeszcze poczucie odr-
bnoci czy to etymologicznego przyrostka, czy te kocówki
fleksyjnej. Zwyklimy przeto takie wyrazy rozdziela tak,

jak to okazujemy w nastpujcych przykadach:

wietrz-ny, zewntrz-ny, chopstwo
,

przekup-stwo
,

opa-

ctwo, kop- ciuszek, chop-czyk
,
wik-szy, cich-szy, znakomit-

szy, wt-pliwo
,
dzik-czynny, wieszcz-ka

,
pyszcz-kiem

,
lek-

cya, dyk-cya, pcst-ka, pust-ka, gd-ba, swad-ba, li-mi,
ga-mi

,
zwierzch-no

,
szlach-ta

,
kruch-ta

;
kurcz-cie

,
pisz-

cie
,
pisz-my, lud-mi

,
pienidz-mi

,
mi-strzu

,
sio-stra ... nic-

po, noc* leg.

5. Pisownia partyku zoonych.

§ 428. Partykuy nasze nale po wikszej czci do

zoonych wyrazów. Zachodzi pytanie: które pisa ra-

zem, a kiedy jako sówka osobne?

Piszemy je razem wtedy, jeeli

1. która z ich czstek, sama dla siebie, nie jest ju
dzi uywana, np. std

,
skd, dosy.

2. jeeli jedna z ich czci uywa si i z osobna, ale

wtedy co innego znaczy, jak w partykule zoonej; np.

zgoa, nakoniec.

Z tych przyczyn pis*z si razem:

skd, std, dokd, dotd, odkd, odtd, potd, pokd,
stamtd, tamtdy, skdind, zewszd, zowd, poty, póki,

dopóty, dopóki, dopokd, zaiste, zawdy, zapewne, zanadto,
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zatem, zaczem, przeto, dlatego, dlaczego, zaprawd, bodj-
nie, zgoa, wcale, nazad, wprzód, naprzód, najprzód, na-
samprzód, najpierw, potem, nareszcie, nakoniec, wówczas,
wraz, naraz, teraz, zbyt, nazbyt, dosy, wkrótce, naprdce,
wci, wszerz, wzdu, podug, wedug, wtem, wskutek,
wród

,
poród

,
pomau

,
powoli

,
powtóre

,
przedewszystkiem

*

zapomoc (mittelst), tymczasem, poza, ponad, i wszystkie
inne podobne.

Osobno pisa naley wszystkie takie, jak np.

z kolei, po kolei, z porzdku, z paska, z niemiecka,
z wgierska, z pyszna, na pozór, za modu, za mao, za
wiele

,
za dugo

,
za dugi

,
za gruby, z daleka

,
z blizka

,

z dawna, z dawien dawna, na teraz, od razu, od dawna,
do syta, do reszty, do póna, o ile, o mao, po cichu, po
prostu, po staremu, po polsku, po niemiecku, po dzi dzie,
raz po raz, bez liku, bez wtpienia itd.

§ 429. Piszemy take razem:
ktokolwiek

,
cokolwiek

,
jakikolwiek

,
którykolwiek

,
ktobd

,

cobd
,
jakkolwiek

,
jakbd

,
jakkolwiekbd

,
tensam

,
cisami

,

tene, teneto, jakto? ileto? tame, juto
,
juci, ilekro,

jeeli, mame? bd, pójd? byli? rzekeli? damyli?

Ale osobno:

co rychlej, co prdzej, jak najprdzej, jak najlepszy, jest

to (inna rzecz), by to (nierozum), bdzie to (rado).

§ 430. Negacya nie w jeden wyraz zrasta tylko z imio-
nami, t. j. z rzeczownikiem, zaimkiem i przymiotnikiem,

np. niemoc
,
nieady nieporzdeky — niektóry

,
niejeden

,

niecOy — niewinny
,
nieadny

,
niemdry

,
nieprzyjemny.

Take z przysówkiem : niewinnie y
niele

,
nieyczliwie. —

Przed czasownikami pisze si osobno: nie wieyny nie

byy kto nie ma (pienidzy), nie chcc (pracowa), nie

pragnc (zaszczytów).

Piszemy jednak razem: niema (es gibt nicht) dla od-

rónienia od nie ma (er hat nicht)
;
niechccy (obrazi kogo),

bo to ju przysówek; nienawidzi i niedomagay gdy
bez nie wcale tych sów nie uywamy (samo domaga jest

uywane, ale z dodanem si i w innem znaczeniu)
;
nako-

niec uniewinni
,
zniechci

,
zniedoniey poniewa to po-

chodniki od niech
,
niedony

,
niewinny.

16*
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Bywaj zwroty takie, gdzie i przed rzeczownikiem, przymio-
tnikiem

,
zaimkiem iSUL osobno pisze si nie. Tak lip. To nie

^ cha-
rakter, ale upór: — twoja siostra jest nie pikna, ale przyjemna:
(nie pikny= nieht sehon , a niepikny= unschdn , brzydki) ;

—
byo tego nie raz, nie dwa (a co innego: nieraz juz ma to mó-
wiem)*

§ 431. Co do przyimków pamitajmy, e si pisze:

ode mnie
,
przede drzwiami

,
pode Lwowem

,
poza drzewem ,

ponad domem; ale zawsze: z poza drzeica, z ponad domu
<§ 177.).

§ 432. Przyrostek by, bym , by, bymy itd. zrasta

z kadym poprzedzajcym wyrazem: aby
, eby, tobymy ,

aebycie, wtedybym, gdybym
,
jabym, tvybycie, szedbym,

byaby chciaa
,
sdzilibymy itd.

Chyba e by rozpoczyna zdanie, w znaczeniu ic&y,

aby lub gdyby

;

np. By to bya szczera prawda, tego nie

powiem. — Prosiem ci tyle razy, by zmieni swoje po-

stpowanie,. — By na wag nastpili, pióraby nie przewa-
yli. Kochan.

Przecinkowaaaie (Interpunkcya).

§ 433- Kiedy si drugim myli swoich udziela bezpo-

rednio, ustnem mówieniem: z samej natury rzeczy dzieje

si tak, e nie poprzestajemy tylko na tern, eby to co

mamy do powiedzenia, przystpnie byo wysowione i lo-

gicznie w zdania zwizane. Mimo woli, bez wiadomoci
nawet, pomagamy sobie w tej czynnoci i w inny jeszcze

sposób : tonem to sabszym, to silniejszym, gosem znio-

nym lub podniesionym, sowem modulacy, chwili i rzeczy

odpowiedni, uatwdamy suchajcym dokadne rozumienie

tego wszystkiego, co im si do rozwagi i wiadomoci po-

daje. Ktoby sowa z siebie wyrzuca jednym tchem, tym-

samym cigle tonem i gosem, w jednem tempie, bez a-
dnych jak maszyna gadajca przestanków: z pewrnoci nie

byby rozumiany, choby nawet doborowymi okresami prze-

mawia. — W pimiennej mowie tej pomocy ze strony pi-

szcego niema — a przecie jednak i tu konieczna potrzeba



1NTERPUNKCYA 245

czego, coby ten brak bodaj w czci zastpio. Otó braku

tego surrogatem s pewne pisarskie znaki, nazywane In-

ter p u n k c y .
S to znaki nastpujce:

1) , Przecinek czyli komat (comma),

2) ;
rednik (semicolon),

3) : Dwukropek (duopuncta, colon),

4) . Punkt czyli kropka (punctum),

5) ? Znak zapytania ( Fragezeichen),

6) ! Wykrzyknik (Ausrufungszeichen),

7) — Mylnik (Gedankenstrich),

8) ... Kropki, czyli znak czego niedopowiedzia-

nego,

9) 0 Nawias, [J klamra ( Parenthese, Klammer),

10) ,,
4i Cudzysów (Anfuhrungszeichen),

11) - cznik ( Trennungszeichen).

Przecinek (,)

§ 434. Przecinek czyli komat oznacza najkrótszy prze-

stanek w mowie. Kadzie si midzy zdaniem gów nem
a pobocznem lub pobocznemi, jeeli ich jest kilka; a i te

take (jedno od drugiego) przegradzaj si komatem. —
Równie daje si przecinek midzy wspór zdnemi zda-

niami, spojonemi w jedno zoone, jeeli z nich adne nie

ma od siebie zawisych. W razie przeciwnym, gdyby czy to

jedno, czy dwa takie zdania miay wasne swoje poboczne,

wtedy kada taka zoonego zdania odnoga oddziela si od

drugich ju nie przecinkiem, ale rednikiem.

.

Najgorzej, kiedy kogo taki obd zalepi, e nie rozumie,

i jeli ad powszechny upadnie, niczyja dola si nie ostoi.

—

Lew, aeby okaza, jak wielce askawy, przypuszcza konfi-

dentów do swojej zabawy. Kras . Kotaj prawie zawsze za-

trudnia umys, cho go czasem trzyma w rozleglejszej prze-

strzeni. Sniad. Rzymianie przyjmujc nauki od Greków, za-

trzymali i wyrazy do nich nalece, a Rzymian naladoway
w tern wszystkiein póniejsze jzyki. Brod. By on prostak,

lecz umia czu wdzik przyrodzenia. Mick. (Óbacz § 437).
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§ 435. W skad zda t. zw. cignitych (§ 354)

wchodz wyrazy, nie bdce waciwie tych zda czon-

kami, lecz innych (do cignicia tego uytych. § 360 i 371).

Otó wszystkie takiego zdania cignitego skadniki take
odgradzaj si przecinkami. Wtedy tylko nie kadzie si
midzy nimi przecinka, jeeli jeden z drugim czy si spój-

nikiem i , lub
,
albo

,
czyli

,
ani, ni.

W dzieach Kotaja jzyk wszdzie czysty, adnem prze-

krceniem sów nie drczony ani zniewaony niepotrzebnem
nowych kleceniem, tok rodowity i szczero polski, styl powany,
pynny i harmonijny, cigncy ozdob ze zda i myli po-
rzdnie i janie wywiedzionych. Sniad. Czytanie czyni czo-
wieka w wiadomoci zamonym, obcowanie rozmownym,
a pisanie dobitnym i gruntownym. Tene. To niebo nad nami,
ta ziemia i te góry i te doliny, pierwszych wieszczów naszych
natchny. Mochn. Póki goni zajce

,
póki kaczki znosi, Bekas

co chcia, u pana swojego wyprosi. Kras.

§ 436. W skadzie zdania pojedynczego wtedy je-

dynie dla komatu jest miejsce, jeeli w niem dano jakie

dopowiedzenie, lub te rzeczownik w przypadku Ytym
z wykrzyknikiem, przymiotnikiem lub czem innem zczony

;

albo wreszcie jeeli w niem zawarte jakie wtrcone zda-

nie. § 373, 3.

Ks. Marcin Poczobut
,
astronom królewski, w uniwer-

sytecie wileskim profesor, urodzi si roku 1728.—Gupi
niedwiedziu, gdyby w mateczniku siedzia, Nigdyby si
o tobie Wojski nie dowiedzia ! —W skok

,
krzykn pod-

komorzy, okulbaczy siw! — Pani! rzek hrabia, racz.

mej miaoci darowa. Mick.

rednik (;)

§ 437. rednik znaczy duszy przestanek lub wik-
sze znienie gosu, anieli przecinek. Kadzie si midzy
zdaniami wspórzdnemi, jeeli maj zalene od siebie zda-

nia poboczne. (§ 434). Odgradzaj si od siebie rednikiem

w tyme razie i inne zdania, jeeli sam ich sens (przeciw-

stawny) daje do tego powód.

Nie mona pisa jasno o rzeczy, albo niedobrze pojtej

albo ciemnej z siebie; jak fizycznie nie mona pozna i opi-
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sa przedmiotu, który ciemno widzimy, tak niepodobna ciem-

nych myli jasno wyrazi. Brod.

Na stokach dokoa
Siedziay chopy, chopki, tudzie szlachta drobna,
Wszyscy rzdem : ekonom sam siedzia z osobna.

Mich

.

l*o wydanych rozkazach nastao milczenie;

Kady duma i rzuca do koa wejrzenie,

Jak gdyby kogo, szuka
;
zwolna wszystkich oczy

Sdziwa twarz Wojskiego cignie i jednoczy. Mich.

Dwukropek (:)

§ 438. Dwukropek jeszcze mocniej oddziela zdania

od siebie nieli rednik. Kadzie si mianowicie w okre-

sach w tern miejscu, gdzie zdanie poprzednie styka si z na-

stpnem. Jeeli okres jest przyduszy, wtedy zwykle do-

kada si do dwukropka jeszcze i mylnik (:—

)

Jak gbokie przekonanie o rzeczy, a std czysta, bez-

wzgldna pobudka przekonania o niej innych, najpewniej do
jasnego tumaczenia si prowadzi: tak przesd, upór, nami-
tnoci i poboczne widoki zamiewaj ow pogod umysu,
w której tylko rzecz jasno pojt i wyraon by moe. Brod.

§ 439. Niemniej kadziemy dwukropek po takiem zda-

niu, którego wyjanieniem albo rozwiniciem albo wynikiem
(wnioskiem, skutkiem) jest zdanie po niem nastpujce.

Matematyka jest królow wszystkich nauk: jej towarzyszk
jest prawda, a prostota i oczywisto jej strojem. Sniad.
Czowiek, pozbawiony od urodzenia jakiego zmysu

,
nie moe

mie pojcia o rzeczy do tego zmysu nalecej: lepy nigdy

o farbach
,
a guchy o gosie nic sobie wystawi ani adnego

czucia mie nie potrafi. Tene. Otworzy biskup publiczny

sd: zbiego si miasto na widok tak niespodziewany i nad-
zwyczajny. Tene.

Po wydanych rozkazach nastao milczenie:

Kady duma i rzuca do koa wejrzenie,

Jak gdyby kogo szuka; zwolna wszystkich oczy

Sdziwa twarz Wojskiego cignie i jednoczy

:

Znak to by, e szukaj na przysz wypraw
Wodza i e Wojskiemu oddaj buaw. Mich.
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§ 440. Równie kadziemy dwukropek przed wszy-

stkiem, na co czytelnika przygotowa chcemy jako na co
z góry zapowiedzianego. A zatem kadziemy go: przed

przytoczy si majcemi sowami jakiej trzeciej osoby (ora-

tio recta); przed wyrazami, które sami zapowiadamy jako

majce rzecz okreli; i przed tak zwanem wyliczaniem
szczegóów czego dotyczcych.

Wtem brzekn w tabakier zot Podkomorzy
I rzek: mój Sdzio, dawniej byo gorzej. Mick.

W jednym z nastpnych rozdziaów poka: jako u nas
niema ani romantyków ani klasyków. Mochn. Uczymy si
w szkoach oprócz nowoczesnych jzyków, nastpujcych sta-

roytnych: aciskiego i greckiego. — Trzy tylko byy wtedy
narzdzia

,
do obserwacyi astronomicznych, potrzebne : teleskop

,

zegar i koo. Sniad.

Punkt (.)

§ 441. Ze wszystkich znaków pisarskich najmocniej-

szym jest punkt czyli kropka: wyraa, e myl jest

skoczona; kadzie si na kocu zda (tak pojedynczych,

jak zoonych).

Miosn elegi przejlimy od Rzymian. Ten Czarowny ich

pdzel coraz wicej naladowców obudza. My wieoci ich

stylu i obrazów moemy nie doszli
,
ale w moralnym wzgl-

dzie nieskoczenie od nich wysi jestemy. Brod.

§ 442. Jeeli midzy zdaniem skoczonem a dlszem
niema bezporedniego zwizku i chodzi o to, aeby na to

zwróci i czytelnika uwag, e si teraz myl odleglejsza

zacznie : wtedyb^ sam tylko punkt nie wystarcza. Doda-

jemy mu natenczas mylnik (.—

)

Od tego miejsca w poemacie Malczewskiego Wojewoda na
zawsze znika ze sceny. — Có Miecznik? Pod rozsochatemi

lipami domowej zagrody koi tymczasem, jako móg, uraz
we wasnem sercu. Mochn.

Kwestarz skoro uciszy gromad,
Tylko poprawi kaptur i rce za pasem
Zatknwszy, wyszed cicho z pokoju. — Tymczasem
Podkomorzy i Sdzia midzy dwiema strony

Plac zajli. Mick.
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* Jeeli i ten znak pisarski (. — ) nie zdaje si dostate-

cznym; jeeli autor czuje potrzeb okazania jeszcze dobi-

tniej, e przeprowadza czytelnika do zupenie innej rze-

czy: wtedy zaczyna pisa nowy wiersz, pozostawiajc lini

poprzedni niedopisan. Nazywa si to ustp (a capite,

a lin a).

§ 443. Nakoniec kadziemy kropk jako znak skró-
cenia, a to po pocztkowych literach wyrazów, nie poda-

nych w caoci; tudzie po liczbach, jeeli one tylko sam
porzdek rzeczy wyliczanych wskazuj.

np. (na przykad); — p. A. (zamiast np. pan Antoni); —
Dr. (Doktor)

;
— hr. N. (zamiast np. hrabia Niesioowski)

;

—
p. str. 9 (patrz stron 9t); — X. (Ksidz

,
Ksi); — itd.

(i tak dalej); — t. j. (to jest); — etc..

Znak zapytania (?)

§ 444. To znami kadziemy zamiast punktu, po zda-

niach czy to pojedynczych czy zoonych, bdcych py-

taniem.

Z gorszcej kótni waszej co bdzie? czy wiecie?

Oto modzie
Która ma wsawia nasze ostpy .i knieje

,

Która niestety i tak zaniedbuje owy,
Moe do ich wzgardzenia wemie pochop nowy. Mich.

Cóby si takim sposobem usprawiedliwi nie dao ? Mochn.

* Czsto znajdujemy znak zapytania pooony w na-

wiasie (?), bd to po caem zdaniu, bd te w rodku
zdania po wyrazach, które pochodz od iniiej osobjs a przez

autora dziea zostay przytoczone z niedowierzaniem, np.

Sandomierz zdaniem Kopczyskiego dlatego si nazywa
Sandomierz

,
e tam San domierza do Wisy i do niej

wpywa (?). - Znaczy to, e autor, który to za Kopczy-
skim powtarza, wtpi o trafnoci takiego tómaczenia tej

nazwy, albo te wrcz si nie zgadza na nie.



250 PISOWNIA

Wykrzyknik (!)

§ 445. Znak ten wyraa namitne podniesienie gosu r

krzyk, podziw, al, oburzenie itp. Kadziemy go na komu:
zda, którebymy wypowiedzieli tonem odpowiednim, gdy-
bymy je mówili. Kownie te pisze si ten znak po party-

kuach nazywanych wykrzyknikami i po wszystkich przy-

padkach Ytych, jeeli tworz sam koniec zdania. (W rodku
zdania kadzie si po nich tylko przecinek).

np. Biada ! Niestety ! 0 nieba ! 0 matko

!

Drzewa moje ojczyste! Jeli niebo zdarzy,

Bym was oglda znowu, przyjaciele starzy,

Czyli was znajd jeszcze? Mich.

1 na cay gos : dobrze ! dobrze mi tak
f

! wrzasn. Tene..

Mylnik (--)

§ 446. Waciwem przeznaczeniem mylnika jest oka-

za na pimie, e gdyby si to zdanie mówio ustnie, na-

stpiaby w tern miejscu pauza — chwila zastanowienia, na-

mysu. Przyczyny takiego namysu mog by rozmaite.

Moe tu jest jaki wyraz wypuszczony, którego si czytelnik

ma sam fdomyli; daje mu przeto autor wiedzie o tern

tym znakiem. Czasem mówicy nie moe wypowiedzie
wszystkiego — czy to e go krpuj jakie uboczne wrzgldy,

czy te e go inna myl, waniejsza od rozpocztej, tak na-

gle zaskoczya, e pierwsz porzuca, aeby co prdzej t
drug wysowi. W innych znowu razach mówicy nie znaj-

duje natychmiast trafnego sowa, o jakie mu chodzi, i do-

piero je po pewnem wahaniu — wymawia. Moe nakoniec

ma autor do powiedzenia wyraz jaki dowrcipny, city, nie-

spodziewany
;
wic chcc sprawi tern wiksze wraenie,

daje czytelnikowi chwilk namysu, jakby w zamiarze, by
sam uzna, e tego nie oczekiwra.

§ 447. Kadzie si przeto mylnik we wszystkich takich

miejscach, gdzie alba co wypuszczono albo te czego nie

dopowiedziano. Tym te sposobem zapobiegamy czeniu
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w jedno takich wyrazów, które cho id tu po sobie, lecz

nie nale do siebie.

Lisie, czem jeste, z tem si nie wydawaj:
Jeeli gupi, nie chwal, mdry — nie przymawiaj. Kras.

Chmury — twój wóz, twe konie — wiatry niecignione

,

Duchy — posaóce, sudzy — gromy zapalone. Kochan.

§ 448. Prócz tego kadziemy mylnik na okazanie, e
mówicy z jakiejkolwiek innej przyczyny zatrzymuje si
i waha w mówieniu, nim dopowie reszty

;
albo te nie chcc

jej ju dopowiedzie, nagle przechodzi do czego innego.

Ja jedno tylko prawo uznaj i przed niem czoo schylam

;

to prawo jest zgub wasz, ale — ja pragn ci wyratowa —
ciebie jednego. Krasi. Postp, szczcie rodu ludzkiego —
i ja kiedy wierzyem — ot! macie, wecie gow moj, by-

leby... Stao si. — Przed stu laty, przed dwoma wiekami,
polubowna ugoda moga jeszcze — ale teraz itd. Tene. le
by niewdzicznikiem, wic ci zwyk monet zapac —
wierszykiem! Kras.

Jczc przychodzi, jczc leci znowu biedna,

Wreszcie wraca w rozpaczy, wraca — sama jedna ! Feli

§ 449. Czsto te kad si dwa mylniki, jeden przed,

drugi po zdaniu nawiasowem, zamiast nawiasu.

np. Za dawnych czasów — nie mówi w zapadej staro-

ytnoci, ale w Europie chrzecijaskiej — umiejtno w cia-

niejszych miecia si szrankach nieli teraz. Mochn.

Kropki (...)

§ 450. Tym znakiem okazujemy, e mówicy nie wy-
powiada wszystkiego, coby móg lub chcia powiedzie, i e
wic milczeniem woli zastpi mówienie. A zatem midzy
temi »kropkami« u mylnikiem maa tylko rónica.

np. wiat mój jeszcze nie rozpar si w polu, nie wyrós
na olbrzyma; aknie dotd chleba i wygód: ale przyjd
czasy... Krasi. Przed stu laty, przed dwoma wiekami, po-
lubowna ugoda moga jeszcze . . . ale teraz — teraz trzeba
si mordowa nawzajem. Tene.— Kadziemy te kropki w ta-
kich np. razach : > Pan W. .

.
przysa mi wiadomo o . . .

«
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(Kto jest pan W. i o czem przysa wiadomo, tego ja na-
pisa tntaj nie mog albo nie potrzebuj, ale ty si tego i tak

domylisz).

Nawias (), []

§ 451. W nawiasie zamykamy tak zwane zdania

nawiasowe (§ 373), albo wyrazy nie nalece do skadu
danego zdania, a tylko majce suy za dopenienie lub

wyjanienie czego takiego, co samo przez si mogoby nie

by dostatecznie zrozumiaem dla czytelnika.

np. Po sercu (jak to mówi) matk pogaskao
Najbardziej, i pieszczoszek tak dzielnie wymowny. Krus.

Jakób Górski, bdc profesorem retoryki (w akademii kra-

kowskiej), w trzech wydanych dzieach, do rónych czci
retoryki cigajcych si, ca t nauk wyoy. Wiszn.

Cudzysów (,,“)

§ 452. Pocztek i koniec sów, przez drug jak osob
powiedzianych, oznaczamy cudzysowem, jeeli czytelnik

ma o tern koniecznie wiedzie, e to sowa cudze, nie autora.

Gdzie na tej oczywistoci nie zaley, tam si znaku tego

nie kadzie.

Trzy wilczki wadziy si, który z nich pikniejszy. Mówi
pierwszy: ja rzadki. Mówi drugi: ja gadki. Mówi trzeci: ja

taki, jak i pani matka. Kras. — »Z msk godnoci (mówi
Brodziski) niech si umiecha Polak, gdy mieszkaniec z nad
Tybru albo Sekwany twardym jego jzyk nazywa*.

cznik (-)

§ 453. cznika uywamy przy rozdzielaniu wyra-

zów, przenoszc drug ich poow na now lini. — Ka-
dziemy go te niekiedy i w wyrazach zoonych, np. ciemno-

zielony
,
górno-lski, Zakad ehirurgiczno-niedyczny itp.

>



DODATEK
0 Wierszowaniu.

§ 1. Dwa s sposoby wyraania myli naszych zapo-

moc mowy: poetycki i proz.
Foezya róni si od prozy pod rónymi wzgldami,

które razem wzite stanowi midzy niemi wewntrzn
i zewntrzn rónic.

Wyjanienie wewntrznej nie naley do gramatyki.

Natomiast dotyczy jej zewntrzna, a ta na tem polega,

e form poezyi jest wiersz, z którym proza, niezem in-

nem niekrpowana, jak tylko prawami syntaktycznemi, nie

ma adnej wspólnoci*. Dlatego te uwaamy proz za mow
niewizan, podczas gdjy poezya ma nazw mowy wi-
zanej, podlegajc rozmaitym koniecznociom stanowicym
istot wiersza.

Wyjanienie najgówniejszych warunków, którym pod-

lega budowa wiersza,, stanowi przedmiot niniejszego roz-

dziau.

§ 2. Có to> jest wiersz?
Jest to szeireg kilku ujtych w zdanie wyrazów, zesta-

wionych w takim porzdku, e kiedy je wymawiamy, sy-

szymy jaki jakby takt muzyczny, który zowie si rytmem.
Jest kilka rónych rodzajów tej rytmicznej melodyj-

noci wiersza. Poecie, kiedy pisze czy to duszy, czy mniej-

szej objtoci poemat* pie wystarcza tworzy wiersze bez
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adnego doboru, choby nawet by z nich kady na swój
sposób rytmiczny, ale nie taki jak drugie. Aeby wiersze

si skaday w symetryczn ze sob cao,. trzeba eby je

nie tylko jako rytmu do siebie zbliaa, ale eby i ilo
zgosek czyli uantum tego rytmu odpowiadao warunkom
dobranej formy. Wreszcie i rym — mski a eski — i roz-

liczne kombinacye zapomoc tej rónicy rymu moliwe
w poetyckiej praktyce, nadaj wierszom odpowiedni indy-

widualna. odrbno.
I tak na tej drodze przychodzimy do przewiadczenia, e

wic rytm, ilo zgosek, i rym stanowi podstaw
wierszowania, z któr zapozna nam si naley.

Rytm

§ 3. Kady wyraz, z kilku zgosek zoony, ma na je-

dnej z nich przycisk, który nazywamy akcentem. Zgoski
skadajce wyraz, np. o-patrz-no

,
gdyby byy wymawiane

wszystkie jednako, bez adnego odrónienia zapomoc przy-

cisku, byyby martwym wyrazem, pozbawionym doranego
znaczenia. Jedno i ycie w nie wstpuje dopiero wskutek
akcentu.

Ta zgoska wyrazowa, na któr przypada przycisk, zo-

wie si akcentowan, wymawia si dobitniej nieli dru-

gie; te w porównaniu z tamt, s cichemi, lekki emi
zgoskami.

§ 4. Innej zewntrznej midzy zgoskami rónicy, jak

powysza przyciskowa, niema w dzisiejszej polszczynie.

W jzykach staroytnych, w greckiej i aciskiej poezyi,

miaa si rzecz inaczej. Tam rozróniano samogoski,

a w konsekwencyi i syllaby na nich oparte, niezawile od

akcentowych rónic, a to pod wzgldem iloczasu, to zna-

czy, e jedne zgoski byy dugie, wicej czasu do wymó-
wienia potrzebujce, nieli drugie, uchodzce za krótkie.

Na jedn dug szy dwie krótkie w klasycznej rytmice.

Przyjtym wyczaj-em wyraano tam w wersyfikacyjnej te-

oryi zgoski dugie wiadomym takim znakiem —
,
a krótkie lucz-

kiem Otó raz na zawsze pamitajmy, e tej iloczasowej
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rónicy nasz jzyk i poezya polska bezwarunkowo nie zna.

Nasze zgoski [s wszystkie jednakie, wszystkie zarówno

krótkie. Rozumiemy tylko tamt akcentow midzy niemi

rónic, jakkolwiek i my tu j znaczymy w sposób stam-

td zapoyczony, tak e znak ^ przedstawia nam nasz
zgosk akcentowan, a znak uczkowy ^ cich; a wic np.

miasto znaczymy sobie opatrzno ^ ^
,
niebezpieczny

Tej Za zasady, eby jedna czasem zgoska, miano-

wicie akcentowana, równaa si dwom lekkim, eby wic
dwie ^ ^ jedne ^ mogy zastpowa i znaczy, niema w na-

szej wersyfikacyi. S tu tylko goniej wymawiane syllaby

i ciszej — pod wzgldem iloczasu równej wartoci.

§ 5. Tu spotykamy si z zasadniczem pytaniem: któ-

re to zgoski w wyrazach naszych maj na sobie akcent?
— W niektórych obcych jzykach, np. niemieckim, byaby do-

rana odpowied lia to pytanie nieatwa. W naszym daje si
rzecz od razu jednem orzeczeniem zaatwi, poniewa tu nosi

akcent na sobie kadorazowa przedostatnia zgoska wy-
razu. Tak np. zawarto ma akcent na war, zawar o ci
na to, a zawartociami na eia. U nas wic akcent nie jest

do adnej wyrazowej zgoski raz na zawsze przyrosy, lecz

przesuwa si co chwila z jednej syllaby na drug, wedle
tego jakie która kadoczenie zajmuje w danym wyrazie

miejsce.

* Mamy wprawdzie i my niemao takich wyrazów, które przy-
bieraj akcent na trzeciej od koca zgosce. Nie mówic tu

ju o przyswojonych z obcych jzyków (jak fizyka
,
matematyka),

s takimi pewne formy konjugacyjne i róne inne, zrose z enkli-

tycznemi kocówkami, jak wkY/Aclmy, mielicie
, czyn\li\byt

i\obrzy\my, pewnicie itd. Jest oprócz tego i kilka rzeczowników,
jak okolica, szcztgóy, w ogóle, któro take (niewiadomo dla-

czego) maj akcent na trzeciej od koca Przemilcze tego jednak
nie mona. , e dla wersyfikacyi nie ma to zbyt wielkiego znacze-
nia. gdy i te nawet wyrazy w wierszu tak si traktuj, jak wszy-
stkie inne. ilekro przypadn na sam koniec wiersza i maj z ja-

kim innym (w drugim wierszu) wyrazem rym zoy. Wtedy oko-
lica i dziewica

,
widzielicie i kicie

,
miaymy i bymy schodz

si z sob jako równo akcentowane. Lud prosty, wielu i wykszta-
conych

,
wymawia je tak i w prozie.
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§ 6. Wyrazy jednozgoskowe nie mog, jak si
samo rozumie, mie akcentu na innej zgosce, jak na tej,

która je tworzy. Tu jednak ta midzy nimi rónica, e rze-

czywicie akcentowane s tylko sowa penej wartoci, mia-

nowicie rzeczowniki, przymiotniki, liczebniki, czasowniki

itp. np. czas , zdrów
,

trzy
,
mnie , da

,
mie

,
bierz itd.

Wszelkie za partykuy i enklityki, np. by
,

li
, i, a, o, e,

lub
, do itd. zaimki ci, mi, ci, mi itp. w skadzie

zdania i wiersza maj tylko cichych zgosek znaczenie. Chyba
e z wyjtkowych przyczyn przypada na nie przycisk,

a bywa to albo wtedy, gdzie sam sens zdania kadzie na
nie akcent, np. to miae uczyni

, a nie tamto

:

r do niego

jad ,
nie od niego

;

albo w takich poczeniach przyimka
z jakim drugim krótkim wyrazem, jak przy mnie , u niej,

przez ni
,
jedzie nk wie

:

tu przyimki przy
,
u, przez, na

przybieraj akcent, jak gdyby byy przedostatniemi tych

pocze zgoskami. Tak je bowiem zawsze wymawiamy
i w prozie.

* Na jedno jeszcze zwróci tu naley uwag. Pomimo e a-
den wyraz nie ma wicej akcentów jak tylko jeden, daje si przecie

w przyduszych wyrazach (poczwszy od 4zgoskowych) sysze
pewna i midzy cichemi zgoskami tych sów rónica. Jedne z tych

zgosek s zupenie lekkie
,
bez adnego akcentu drugie

,
miano-

wicie kadorazowa pierwsza (pocztkowa) takich sów zgoska,
ma na sobie pewien przycisk, który cho si równa nie moe
z akcentem

.
syllaby przedostatniej

,
to przecie ma wiksz wag

,

anieli reszta cichych zgosek tego wyrazu. Przykadem tego np.

pocztkowe zgoski sów za\pytanie, do\skonay — prawdopodo-
bny, niebezpieczestwo ,

u[niemiertelnie
,
najrozmaitszy, prawdo-

podobiestwo. Jeelibymy przedstawili sobie rytm tych wyrazów
wskazanymi ju w § 4 metrycznymi znakami (-*- i ^), a te tu

pocztkowe syllaby oznaczyli przez znak * : to otrzymalibymy takie

tyche schematy: * ^ ^ ^ (4 zgoskowe wyrazy)
,

* ^ ^ ^ (5 zgo-
skowe)

,
* ^ ^ ^ -* ^ (6 zgoskowe). 0 jeszcze duszych nie wspo-

mn, gdy te do wiersza niesposobne.

§ 7. Na tych stosunkach akcentuacy
i
polega caa istota

rytmu nowoczesnej wersyfikacyi, a w szczególnoci polskiej

.

Nazywamy rytmem w ogólnoci to nastpstwo po sobie,

czyli luzowanie si zgosek akcentowanych z ci-

chemi, które jeli si powtarza w pewnej staej i konse-
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kwentnej kolei, sprawia mie dla ucha wraenie i tworzy

rytm, jakiego wymaga poezya.

§ 8. Aebymy co do tego wda si mogli w doka-
dniejsze szczegóy, zróbmy tu przegld wszystkich naszych,

jakie tylko mamy, wyrazowych postaci pod wzgldem ich

waciwoci rytmicznej, i ukamy t ich waciwo na me-

trycznych znakach, ju nam z § 4 i 0 wiadomych.
Uwzgldniamy tu wyrazy jednozgoskowe, dwuzgo-

skowe itd. a do szeciozgoskowych, dusze bowiem z po-

wodu ju wyej podanego nie nale do rzeczy. Otó do-

starcza nam jzyk nasz nastpujcych naturalnych (sa-

morodnych) postaci czyli figur rytmicznych.

(bylimy
,
w ogóle),

(napowietrzny)

,

(porozpatrywaó)

,

(prawdopodobiestwo).

Tesame kombinacye rytmiczne otrzymywa mona i z wy-
razów krótszych, jeeli je si z sob odpowiednio poczy

;

jako to:

na wsi; daj mi (tyle znacz co wyej
peen).

to nie on; gdzie idziesz? (=podwórze).

dajno mi; one to? (= bylimy ,
w ogóle),

na ulic; Bóg wszechmocny (— napo-
wietrzny).

sam to zobaczysz ; koo poudnia; to

mi niemio (=porozpatryiva)>.

kady mi odradza; bylimy u ciebie; by-

liby szczliwi (—prawdopodobie-
stwo).

* Przez podobne dobieranie i czenie ze sob duszych i je-

dnozgoskowych wyrazów, monaby otrzyma sztucznie i inne

jeszcze kombinacye, w jakie np. obfituje klasyczna poezya. Tak np.

On sam; to wróg; o strach! — byby to taki oto schemat
rytmiczny :

^ JL

A to nipwart! to nie brat wasz = ^ ^ ^ —
Gramatyka jzyka polskiego. 17

)* KJ

albo

^ JL

V U U
|

J_ KJ

albo i u u
|

u i u

(mi),

(wiatr),

(peen),

(podwórze)

,

.S.

JL W

y W U U

W w
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W pierwszym razie mielibymy jamby, w drugim j oniki.
Tych jednak, jako i wszelkich innych im podobnych figur rytmi-

cznych poezya polska ledwie kiedy uywa, poniewa, jak ju z po-

wyszego wywodu wynika
,
obce s mowie naszej

,
nie opieraj

si na samorodnym rytmie wyrazów, lecz tylko na kombinacyach
sztucznych. Osobnego wyrazu z rytmem ^ t. j. jambicznym,
niema ani jednego w jzyku polskim (niemiecki ma takich prawie
wicej ni innych); o takiem za samorodnem je dnem sowie, jak

»to nie brat wasz* ^ -*—), ani mowy niema.

§ 9. Z powyszych naturalnych w mowie naszej zaso-

bów tworz si jednostkowe, stae grupy syllabne, które

nazywamy stopami rytmicznemi, stopami wiersza (pedes,

Yersfusse). Kada z nich ma swoj odrbn nazw (prze-

jt od staroytnych, lecz nie w ich, ale w nasze m ro-

zumian akcentuacyjnem znaczeniu).

Figura ^ ^ (peen, daj mi) tworzy stop, która si
zowie trochejem.

,,
^ ^ (podwórze ,

gdzie idziesz) stanowi stop,

zwan amfibrachem.
w (bylimy

,
dajno mi) stanowi stop na-

zwan daktylu s.

,,
^ ^ ^ w (napowietrzny ,

na ulic) tworzy stop,

której da mona nazw podwójny
trochej, poniewa ^

[

'-'-' i

tosamo dla ucha czyni wraenie.

(porozpatrywaó) uwaa si za cao
zoon z 2 stóp: albo i

(daktyl i trochej), albo i ^

^

(trochej i amfibrach).

(praiudopodobiestwo) uwaa si za kom-

binacy dwóch stóp :
^ ^ i ^ w

(daktyl i amfibrach).

w

Tak wic wszystkie nasze naturalne zasoby rytmiczne

daj si ostatecznie sprowadzi do czterech, a waciwie do

trzech stóp czyli rodzajów rytmicznych, mianowicie: do

trocheju pojedynczego i do podwójnego, do amfibra-

cha i do daktylu. To te s jedyne stopy odpowiednie na-

turze naszego jzyka. One tylko stanowi przyrodzon

podstaw rytmicznoci wiersza polskiego.
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Jednozgoskowe wyrazy, ani lekkie ani wane, same

przez si nie starcz na stop, lecz wchodz w poczenie
z innemi sowami i dopiero razem z niemi tworz jedn ze

stóp co tylko wymienionych. § 8.

§ 10. Z tych stóp skadaj si wiersze. Przez pocze-
nie ze sob dwóch, trzech, czterech itd. stóp, ju to jodno-

gatunkowyh (np. trocheieznych), ju rónych, otrzymujemy

duszy lub krótszy szereg wyrazów, który dlatego jest

» wierszem*, poniewa ma swój rytm.

Jeeli wiersz powsta ze zoenia stóp takich albo

takich gdy to w wersyfikacyjnej praktyce wszystko

jedno: wtedy ma rytm trocheiczny. Jeeli go skadaj
stopy trzyzgoskowe v o albo ^ ^ wic amfibrachy i dak-

tyle, które znowu zwykle si u nas (przynajmniej w do-

tychczasowej praktyce) nie rozróniaj: w takim razie ma
on rytm amfibrachiczny. Jeeli nakoniec jest zoony
i z jednych stóp i z drugich: wtedy bdzie to rytm mie-
szany (trocheiczno-amfibrachiczny)

.

Trocheiczny rytm widzimy np. w wierszach nastpu-
jcych :

wi si, wi si, wieku miody,

nie na kwiatach, nie mój zloty!

Ideale wiary, cnoty,

I mioci i swobody!

wiat omamie wczenie ginie.

Juz wymiewam czary, dziwy,

Bo nie jestem prosty, tkliwy,

Bo nie jestem przy Zorynie.

Zaleski.

Amfibrachiczny rytm mamy w nastpujcym przy-

kadzie.
0 wida i sycha — w ogródku skowronek

Z piosenk podleci, upadnie;

1 moje kwiateczki z rozpukych nasionek

J&k wschodz zielono i adnie

!

0 milsze krosienka,

1 milej z okienka

Zadzwoni piosenka

La, la, la, piosenka. (Zol.)

Mieszany rytm syszymy w tych wierszach Mickiewicza

:

Zbrodnia to niesychana:

Pani zabija pana,

Zabiwszy grzebie w gaju . .

.

17*
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2. Ilo zgosek wiersza.

§ 11. Wszystkie wiersze, jednym z tych trzech rytmów
pynce”, s sobie pokrewne. Aeby byy i zupenie jedna-

kie, o co nieraz gównie chodzi, trzeba eby i rodzaj rytmu
i jego uantum byy sobie równe, a tern uantum jest ilo
zgosek. Inne bowiem sprawia wraenie skoczny wiersz np.

trocheiczny z niewielu zgosek zoony, anieli taki wiersz

dwunasto lub 14-zgoskowy, z redniówk itd. Ilozgosko-

wo wiersza nawet o tern nieraz rozstrzyga, jaki wogóle
moe by jego rytm. Tak np. czterozgoskowy (z e-
sk kocówk) nie moe by inny, jak tylko trocheiczny;

iub ^ ^ ^ Piciozgosko wy wiersz z konie-

cznoci musi by mieszanego rytmu :
^ ^

|

^ ^ ^ (lub ^
|

w
).

§ 12. Co si tyczy pytania, ile zgosek w ogólnoci

na wiersz i moe, to dowolno wierszopisa ma tu szero-

kie pole. S wiersze, które maj po 12, 13, 14, a niekiedy

nawet 15, 16 i 20 zgosek; równie trafiaj si (np. w baj-

kach Krasickiego) czasem i trzyzgoskowe wiersze, a na-

wet i dwuzgoskowe, np.

Kto zagadt map, coby w nim docieka?

Rzeka

:

Chciaby on to co znaczy, ale mi si zdaje,

e le mapy udaje.

Albo:
Wczora

- Z wieczora

Wysuchaam, jak rybacy

Rozmawiali: wiele pracy... (itd.).

Albo (z innego autora)

:

Dziecina,

Kruszyna

,

Rczta zoya
I tak si modlia... (itd.).

W ogóle jednak najzwyklej spotykamy w jzyku na-

szym wiersze redniej dugoci, od 5 do 13 zgosek. Majce
po 2, 3 lub 4 zgoski trafiaj si najczciej tylko z osobna,

midzy duszymi wierszami. Dusze za, ni 13-zgoskowe,
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s rzadkie, wyjwszy chyba wiersz 14-zgoskowy (krako-
wiak), ulubiony ludowi maopolskiemu.

3. Wiersz mski.

§ 13. Zanim przejdziem do przegldu skadu i rytmu
poszczególnych naszych wierszy, trzeba nam si tu jeszcze
porozumie co do nastpujcej okolicznoci. Uywajc wy-
aenia » wiersz cztero-, picio- itd. zgoskowy«, rozumie si
tu zamsze zwyky wiersz, t. zw. eski, koczcy si na
rym i na kocówk »esk« (^, np. city

, okrty). Wier-
szom eskim przeciwstawione s mskie. Tych kocówk
(np. toar, kar—sen, scen) tworzy zawsze jedna tylko zgo-
ska i to akcentowana, a wic wyraz jednozgoskowy

; in-
nych sów bowiem z akcentem na ostatniej w jzyku na-
szym nie mamy.

Otó byoby strat czasu, omawia tu osobno mskie
a eskie wiersze, jeeli poza wzgldem, z tej tylko rónicy
wynikajcym, maj i skad i rytm tensam. Przy porówna-
niu bowiem wszelkich, jakie tylko by mog, mskich i e-
skich wierszy pokrewnych, jednorytmicznych, tern
tylko od siebie rónych, e eski jest o jedn zgosk du-
szy ni mski, zawsze to si okae, e niema midzy nimi
ponadto adnej innej rónicy. eski koczy si tak :

^
Mski tak : Tej ostatniej cichej zgoski (-) brak wierszowi
mskiemu. Jest w nim zastpiona niejako pauz muzy-
<jzn. Zreszt równo bezwarunkowa.

Zbrodnia to niesychana

,

Pani zabija pana,

Zabiwszy grzebie w gaju

Na czce przy ruczaju . .

.

Jak ujrzy noc i ar,
Srogo i mnogo kar,

Zlknie si naszych scen

Przypomni jutro sen...

^

Rónica tu wic tylko ta, e tamte eskie skadaj si
z omiu zgosek, a mskie z siedmiu. Jeeli co do tych
ostatnich wemiemy w rachub i ow pauz, a chcc cay
ich skad i rjdmiczny rodzaj oznaczy, powiemy e s to
»omiozgoskowe, ale mskie« wiersze: tomy jako ich
zupenie ju oznaczyli. Kady od razu zrozumie, o jakich
mówi si wierszach. A skracamy sobie w ten sposób wy-
kad o dobr poow rzeczy.
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4. Wiersze zoone.

§ 14. S wiersze dusze i krótsze. Wiersze krótsze,

a do omiozgoskowego (eskiego — czyli siedmio-

zgoskowego mskiego), skadaj si bezporednio ze stóp

rytmicznych. Dusze s caoci dwóch (krótszych) wier-

szy, w jeden spojonych. To miejsce, gdzie si te dwa wier-

sze ze sob cz, nazywa si redniówk. § 21.

Budowa krótszych wierszy nie majcych redniówki

jest prostsza i atwo skad ich rytmiczny zrozumie.

Wiersz 4-zgosko wy, zawsze trocheiczny, skada si

z dwóch stóp trocheicznych (
x ^

|

M w
) albo z jednej troche-

icznej podwójnej (^^-^).— Mskim wierszom, tak tym

jak i wszystkim dalszym, zawsze ostatniej zgoski brak.

wi si, wi si

Wieku miody,

nie na kwiatach,

nie mój zloty.

Ideale wiary, cnoty

I mioci i swobody. Zal.

Wiersz 5-zgoskowy, zawsze rytmu mieszanego, -
czy trochej z amfibrachem - h x lub te amfibrach

(lub daktyl) z trochejem

Jedno dziewcztko,

Dziewcztko mae,

Chowao sobie

Gobki biae.

Chowao w zimie,

W lecie chowao itd. Lenart.

Szeciozgoskowy albo jest amfibrachiczny (wic

£^ |

w X yj) *), albo tracheiczny “
^ j^J 1 w.

Mieszanego ry-

tmu ten wiersz niezdolny.

1. Piosenko aoby
Polatuj nad groby,

Tam twoja jedyna

Na wiecie dziecina... ygl.

*) Daktyle i amfibrachy tworz w naszej wersyfikacyi jeden rodzaj ryt-

miczny, § 10; na kocu wiersza eskiego jednak me moe by da yus,

tylko amfibrach
,
jak si samo rozumie.
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2. Gdy ja pójd z domu,

Kiedy powdruj,
Komu wtedy komu
Piknie podzikuj... Brod.

Siedmiozgoskowy, zawsze mieszanego rytmu,

skada si albo ze stopy amfibrachioznej midzy dwoma

trochejami :
.

1

1,
*1
^

j

-*• albo z podwójnego trocheju

i amfibracha:
|

albo wreszcie z amfibracha

i podwójnego trocheju (lub dwóch trochejów) : ^ ^ ^
j

w ~ ^

Zbrodnia to niesychana:

Pani zabija Pana,

Zabiwszy grzebie w gaju

Na czce przy ruczaju,

Grób lilij zasiewa,

Zasiewajc tak piewa... Mick.

W tych wierszach mamy przykady na wszystkie trzy

kombinacye.

Omiozgoskowy dopuszcza trzech kombinacyi na

stpujcych:

a)
yj J. yj

|

yj _£. yj

U U
|

Z U O
w,

C)
j. yj

\

jl yj

SZ W JL V-/

b)
yj jl yj

j_ yj \j

jl yj

J yj

JL yj U Z.

Z niebieskich najrasz piosnek

Ledwie zadzwoni skowronek,

Najraszy kwiatek, pierwiosnek

Bysn ze zotych obsonek.

Zawczenie, kwiatku, zawczenie,

Jeszcze pónoc mrozem dmucha,

Z gór biae nie zeszy plenie,

Dbrowa jeszcze nie sucha.

I w tych wierszach przykady na wszystkie trzy kom-
binacye.

§ 15. Na dziewiciozgoskowym poczyna si
przedzia na wiersze zoone — a pojedyncze. Moe by
ten wiersz budowy trojakiej, sprawiajcej coraz inne

wraenie, a mianowicie

:
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1. Wiersz amfibrachiczny :
^ ^ ^

|

^ ^ ^
|

^ ^ \y takim
razie jest on jeszcze bezporednia tylko ze stóp (a nie

2 wierszy) zoony i jako taki niema jeszcze redniówki.

Wesoo eglujmy, wesoo
Po ycia burzliwym potoku itd. (Wasil.).

2. Dziewiciozgoskowy mieszany daje si ryt-

micznie tak przedstawi : i wtedy skada

si: najprzód z wiersza 4-zgoskowego, jako tu rytmicznej

jednostki, a po nim z 5-zgoskowego. Tam gdzie si te dwa
skadniki jego stykaj, ma

||

(redniówk).

Rok za rokiem
||
lec mi lata,

Jak niemie
||
nieme gdzie ptaki (Za!.).

3. Trzeci skad tego wiersza wynika z odwrotnego po-

czenia: wprzód piciozgoskowy, a potem 4-zgoskowy:

||

\
JL W ^ 'U J.U2U 11

wici w zakonie
||
Boym nowym

Nie pych walcz,
||
lecz pokor (Lenart.).

§ 16. Dziesiciozgoskowy bywa albo trocheiczny

albo mieszanego rytmu, a wic miewa posta dwojak,
pomijajc kombinacye drobniejsze. Skada si: albo z dwóch
równych wierszy piciozgoskowych, i taki jest najzwyklej-

szy; albo z czterozgoskowego zczonego z 6-zgoskowym
(w jakiejkolwiek tego kombinacyi).

(
miesz - rytm)

Jaki to dziadek
||
jak gob siwy?

Dwaj go chopczyki
||
pod rk wiod (Mick.).

(miesz. rytm)

w j w
|

ó (trocheiczny).

Umar Konda
||
jedynak u matki,

Ciko matce
|j
rozsta si ze synem . .

.

Wic go grzebie
j|
w ogrodzie zielonym,

Pod zocistej
||
pomaraczy cieniem... (serbska pie).
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§ 17. Jedenastozgoskowy, moliwy w dwoja-
kim skadzie, zawszle rytmu mieszanego: gdy albo si
skada z wiersza szeciozgoskowego, a po nim 5-zgosko-

wego, albo wprzód 5-zgoskowy, a 6-zgoskowy dopiero po

nim (w jakichkolwiek obydwóch kombinacyach).

\
1. /uu U uw

w j u
<J JL ^

[|

KJ JL \J
J. W

Braciszka miego
||
sen rozweselmy,

Sennemu pod gow 1

1|
skrzydo podcielmy... (Mick.).

9 Z w U
•

\
JL v-» w J. yjZ O U W JL

z.vj|v->z.w||^wz.'-v|z.'-/

Tym wierszem uoona Grayna, Wallenrod, Bieniow-

ski, Król-Duch ... a niemao i dramatycznych utworów.

§ 18. D wunastozgoskowy: albo 1. skada si
z dwóch szeciozgoskowych amfibrachicznych wierszy (cza-

sem bywa tu w której stopie zamiast amfibracha i daktyl)—

albo 2. z dwóch szeciozgoskowych trocheicznych, w któ-

rymto razie jest to t. zw. Krakowiak (z moliw jednak

w jednej poowie wiersza licency zamiany trzech troche-

jów na dwa amfibrachy) — albo 3. jest poczeniem jeszcze

innych dwóch takich wierszy, któreby zatem liczyy ra-

zem 12 zgosek, lecz to (z dawniejszych poetów) tylko

u Kochanowskiego si zdarza.

1,

jL \J
|

Nie dzi to si dziao
||

ot kiedym by mody,
Odda mi mój ojciec na dwór wojewody... (Pol.).

Tu mi soce zeszo
||
tu w dziecicia oku

Jania spokój duszy, jak gwiazdka w oboku.

Tu wród pól rodzinnych jam wesoy skaka
I tylko za cackiem, gdy si stuko, paka. (Wasil.).

3. (4 -}- 8 zgoskowy).

_ .z.
||

_*. *
|

_*. ^ (7 -f- 5 zgoskowy).

(5 -(-7 zgoskowy).
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Pychy peen
jj
nie tylko ludmi brakuje,

Ale i Boga sobie
||
lekce szacuje,

Bo nie pomni
||
na sdy Twe sprawiedliwe . .

.

Po co mi próno
||
srogi Apollo trapisz? itd.

§ 19. Trzynastozgoskowy (bohaterski nasz wiersz)

czy w sobie siedmiozgoskowy z szeciozgoskowymi wier-

szami w jakiejkolwiek kombinacyi jednych i drugich.

/uu| !*! V-» -Z. ^ j|vV^_£V^j_Vv’

||
w jl

J

<-> jl itd.

Marya Malczewskiego. Pan Tadeusz. Potockiego Wojna
Chocimska.

§ 20. Czternastozgoskowy powstaje albo z kom-
binacyi dwóch 7-zgoskowych z sob spojonych, albo z po-

czenia 8-zgoskowego ze 6-zgoskowym — w jakiejkolwiek

tych wszystkich wierszy postaci.

Wiersze jeszcze wicej zgosek majce rzadko kiedy

si pojawiaj, przeto ich tu rozpoznawa ju nie bdziemy.

5. redniówka.

§ 21. Dusze wiersze, od dziewiciozgoskowych po-

czynajc, maj redniówk. Jest to przedzia wiersza na
dwie, ju to równe, ju i mniej równe poowy — przypa-

dajcy na to miejsce, gdzie wiersz si spaja z dwóch swych
poówek rytmicznych.

Ten przedzia wiersza podnosi jego rytmiczno, a za-

razem dozwala czytajcemu zawiesi tu gos na chwil,

przez co znowu i objcie myl sensu wiersza jest uatwione.

Z tej przyczyny jednak konieczn jest rzecz, aeby red-
niówka przypadaa nie tylko na koniec i stopy i wyrazu,

ale i na jaki logiczny przestanek w zdaniu.

Min ju kozak bezdnie
||

i gbokie jary,

Gdzie si lubi ukrywa wilki i Tatary...

M alcz.
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* Niekiedy poeci czy to dla urozmaicenia budowy wiersza,

czy przez tak zw. »licency poetyck* zwykli dawa redniówk
nie w miejscu zwykem, lecz o jedn, dwie, czasem trzy zgoski

przed tern miejscem, albo te po niem. (redniówka irracyo-
nalna). redniówki takie sprawiaj nieze wraenie, byleby si
tylko nie powtarzay zbyt czsto. W czytaniu podobnych wierszy

naley oczywicie zawsze tam gos wstrzyma, gdzie jest redniówka
(co 'zawsze sam sens wskazuje)

,
a nie gdzieby powinna mie z re-

guy miejsce. A zatem tak np. dzieli i czyta naley wiersze na-

stpujce:

Myliwiec kry
||
kolo puszcz litewskich loa...

— Po wielu latach
||
pierwszy raz miaa rodzina...

Bral dom aob,
||
ale powiedzie nie miano,

Po kim bya aoba...

— Ju sdzia spa.
||
Wic wony cicho wszed do sieni itd.

O dzieci,
j|
jaka na Litw sromota...!

— Dzi zakon
||
wedle starego zwyczaju

(Od miast i ksit podarunki bierze

— (Takie jest ycie — taka piosnka nasza)

;

Kto j zapiewa? kto'?
||

— »Ja«, odpowiedzia

{Sdziwy starzec ... itd).

M i c. k.

6. Rym.

§ 22. Oprócz rytmu, odpowiedniej iloci zgosek i red-
niówki, stanowi jeszcze o naturze wiersza rym. Tamte trzy

rzeczy dotycz samej istoty wiersza, rym jest jego ozdob
i wykoczeniem.

Nazywamy rymem podobiestwo kocówek dwóch
rymujcych si wierszy.

Umiem z naga wpa na karki,

Rba szabl, grzmie z janczar ki.

Tu rymuj si te dwie kocówki karki — czarki. Po-

dobnie tworz rym: spustoszenie — cienie
,
wrzaski — bla-

ski; wrzask — blask itd. Ostatnie dwa wyrazy daj rym
ms'ki, tamte eski.

Rymowo kocówek wic na tern polega, aeby przed-
ostatnia zgoska wierszowej pary (eskiej) miaa tsam
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samogosk, i eby po niej ju tesame byy goski do koca.
Tak np. wrza-ski — bla-ski maj wspólne tu a, niemniej

to co po a nastpuje (zki). Przeciwnie przed a musz by
goski róne (jak tu bl i wrz)

;
inaczej bowiem nie byby

to rym, lecz tensam wyraz powtórzony, coby wiersz psuo.
Kocówki mskie, jednozgoskowe, kiedy si rymuj

(blask — wrzask), maj obie tsam samogosk i to co po

niej (sk)

;

ale nie to co przed ni (bl — ivrz). Jeeliby si
kocówki te koczyy na samogosk, np. ma — clmva

,

wtedy oczywicie tylko ta samogoska (a) sama stanowi ich

zgodno, a co przed ni (m — dmv), musi i tu by róne.

§ 23. Wiersze rymowe waciwe s tylko nowoczesnym
jzykom. Staroytna poezya rymu nie uywaa, polegajc

jedynie na swej iloczasowej rytmicznoci.

I w nowszych jzykach uywamy w niektórych razach

wiersza nierymowego, który nazywaj niektórzy wierszem

biaym; bywa to np. czsto w dramacie, a chyba tylko

wyjtkowo i mniej stosownie w innych rodzajach poezyi.

§ 24. Zreszt bywaj wiersze co do rymu albo prze-

kadane albo ni epr zeka dane. Nieprzekadanymi zo-

wiemy takie, które ze swemi rymujcemi si kocówkami
nastpuj bezporednio po sobie; gdzie za wiersz pierwszy

dopiero si z trzecim lub z czwartym rymuje, tam mamy
wiersz przekadany.

(nieprzekad :)

Zbrodnia to niesychana,

Pani zabija pana

;

Zabiwszy grzebie w gaju,

Na czce przy ruczaju . .

.

Mick.

6. Strofy.

§ 25. Jak ze zgosek tworz si stopy rytmiczne, a ze

stóp wiersze, tak z wierszy powstaj strofy czyli zwrotki.

Nie we wszystkich wprawdzie utworach poetyckich je zna-

chodzimy. Poemat moe si skada i z wierszy niepowi-

( przekad:)

Co tu pocz, kusa rada,

Przyjdzie ju naoy gow;
Twardowski na koncept wpada

I zadaje trudno now.
Mick.
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zanych w strofy. W ten sposób jest wykonana wikszo
naszych dzie, zwaszcza duszych, epicznych (Pan Tade-

usz, Marya Malcz. itd.). Ale pieni liryczne najczciej,

a nawet i epiczne nieraz kreacye, skadaj si z tych wi-
zanek, obejmujcych czasem trzy, zwykej cztery, sze lub

om wierszy, jedn tworzcych cao. Wizanki takie za-

mykaj w sobie zawsze jak myl ukoczon, zoon
z kilku zda, które rzadko chyba tylko nie kocz swej

osnowy porówno ze strof.

§ 26. Takie poematy, które bez podziau na strofy

obejmuj bezporednio kilkanacie, kilkadziesit albo kilka-

set wierszy, maj zazwyczaj swobodniejsz budow wier-

sza. Nie przestrzega tu bowiem tego poeta, eby rytm
w kadym poszczególnym wierszu poza gównym swym cha-

rakterem by i w drobniejszych nawet wzgldach zupenie

i jak najcilej tensam, co w drugich. Owszem, a do pe-

wnej granicy umylnie pozwala si wierszom takim dla

urozmaicenia toku pewnych licencyi — byleby tylko obrany
raz rodzaj rytmu i ilo zgosek bya tasama we wszystkich.

Co wiksza, w niektórych rodzajach poezyi, zwaszcza w lej-

szych (np. w bajce), nie zaley ani nawet na tejsamej iloci

zgosek. Czstokro tam bowiem po wierszu jakim duszym
nastpuje znacznie krótszy, potem znów dugi itd.

§ 27. Inaczej ma si rzecz w strofach. — Strofy
znajdujemy tak zbudowane, e jedna strofa zupenie odpo-

wiada drugiej, a to nie tylko pod wzgldem iloci wierszy,

ale i ich skadu. Jeeli wic np. w pierwszej strofie bdzie
wierszy 6, to po tyle ich bd miay i wszystkie inne

w tym poemacie. I znajdziemy oprócz tego jeszcze i to, e
wiersz w niej pierwszy bdzie pod wzgldem iloci zgo-
sek, rytmu, redniówki i rymu (mskiego albo eskiego)
zupenie równy wszystkim innym pierwszym w nich wier-

szom, podobnie te i wiersz drugi bdzie odpowiada wszy-

stkim w nich drugim
;
taksamo trzeci, czwarty — trzecim,

czwartym itd.

§ 28. Co si za tyczy pytania : czy i wiersze tejsa-
mej strofy s wszystkie tak bezwarunkowo sobie podobne,
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to na to wypadaby odpowied, e nie koniecznie. Bywaj
wprawdzie zwrotki z równych wierszy zoone, np. oktawa,
sestyna itp. Zazwyczaj jednak poeta, mianowicie liryczny,

skada strofy z rónogatunkowych wierszy. Róno ta oka-

zuje si w tern, e albo jeden wiersz ma inn ilo zgosek
jak drugie, albo e wiersze eskie przeplataj si z m-
skimi, albo e rytm w jednym wierszu bdzie nieco inny

jak w drugich. Sowem, natura wierszy strof skadajcych
moe by a do pewnego stopnia rozmaita. Ale jako cao,
musz strofy by do siebie podobne, tak e gdyby której

podoy jak melody, to dayby si odpiewa na t nut
i wszystkie inne.

Wierszy mskich, jak si tó wyej ju nadmienio,

rzadko kiedy uywamy inaczej, jak tylko pomidzy e-
skimi, dla urozmaicenia budowy strofy. Takich za strof

albo poematów znalelibymy niewiele, któreby byy zo-

one ze samych mskich. eskie wiersze mog si bardzo

snadnie oby bez mskich; owszem wszystkie dusze na-

sze poematy (epickie) nie zawieraj w sobie wcale wierszy

z kocówkami mskiemi.

HXS888SX-
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175

179

180

181

183

184

185

186

187

189

190

191

192

193

195

199

202

203

206

207

208

209

210

211

212

213

215

216
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C. Okresy

6. O szyku wyrazów .

Cz szósta. Pisownia

1.0 samogoskach . . .

2. O spógoskach ....
3. O wyrazach obcych

Imiona pospolite .

Imiona wasne .

4. Wielkie litery na pocztku wyrazów

5. Rozdzielanie wyrazów na zgoski
i

Pisownia partyku zoonych

Przecinkowanie czyli Interpunkcya

Przecinek . .

rednik

Dwukropek . . . . .

Punkt

Znak zapytania ....
Wykrzyknik ...
Mylnik

Kropki

Nawias

Cudzysów

cznik

Dodatek. O wierszowaniu .

str.

•
. 217

. 221

. 229

. 230

. 233
‘

. 236

. 237

. 239

. 240

. 242

. 244

. 245

. 246

. 247

. 248

. 249

. 250

. 251

. 252

. 253






